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Pondělní promítání filmů ve spolupráci s Českým centrem a Velvyslanectvím ČR
v kině Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien

Informace: Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku

Pondělí 13. 01. 2014 v 19:30
Haus Tugendhat (dokumentární film Pandora Film GmbH & Co. Verleih KG, 2013, 116 min., 
v německém jazyce)
Režie: Dieter Reifarth

Režisér a producent Dieter Reifarth v dokumentu prolíná rozhovory se členy rodiny Tugendhat, bývalými uživateli domu, histo-
riky umění a restaurátory s historickými fotografiemi a filmovými záběry, z čehož vzniká mnohostranný životopis této budovy. 
Na pozadí politických katastrof 20. století film vypráví o osobní zkušenosti obyvatel a uživatelů unikátního domu, jehož krása 
a charisma zanechaly hluboké stopy u několika generací. Na první pohled jde jen o příběh mimořádné stavby. Ve skutečnosti je 
dokument Dietera Reifarthse o stavbě Miese van der Rohe tak epický a vzrušující jako román, který obsáhne celé jedno století.
Více o brněnské vile a jejím staviteli se dozvíte na dalších stránkách Klubu.

Pondělí 10. 02. 2014 v 19:30
Ostře sledované vlaky (Československo, 1966, 92 min., titulky anglické či německé)
Filmový cyklus na počest stého výročí českého prozaika a jednoho z nejvýznamnějších a nejosobi-
tějších spisovatelů druhé poloviny 20. století Bohumila Hrabala
Režie: Jiří Menzel
Předloha: Bohumil Hrabal
Scénář: Bohumil Hrabal, Jiří Menzel
Kamera: Jaromír Šofr
Hudba: Jiří Šust
Hrají: Václav Neckář, Jitka Bendová, Vladimír Valenta, Libuše Havelková, Josef Somr, Alois Vachek, 
Jitka Zelenohorská, Vlastimil Brodský, Ferdinand Krůta, Květa Fialová, Naďa Urbánková, Jiří Men-
zel, Václav Fišer, Karel Hovorka st., František Husák, Jiří Kodet, Jiří Hálek, Miloslav Homola, Pavla 
Maršálková, Milada Ježková, Dagmar Zikánová ad.
Oskarový film Ostře sledované vlaky natočil Jiří Menzel podle stejnojmenné novely Bohumila Hrabala. Děj se odehrává za druhé 
světové války, v době, kdy se lidské vlastnosti projevují stejně jako v době hlubokého míru, jenom jsou v konfrontaci s válečným 
děním lépe vidět. Vypráví příběh mladičkého eléva Miloše Hrmy, který na malé železniční stanici přes své milostné problémy 
dospívá na práh mužství... (oficiální text distributora)

Předběžné termíny promítání na velvyslanectví v první polovině roku 2014: 
vždy druhé pondělí v měsíci, tj. 10. 03., 14. 04. a 12. 05 
Začátek přestavení, pokud není uvedeno jinak, vždy v 19:30 (pokud není uvedeno jinak). Změna 
vyhrazena.

Na přední straně obálky: 
	 Vojtěch	Hynais, Zima, 1901
Vojtěch Hynais patří do tzv. generace Národního divadla, tedy generace umělců, jež se podílela na malířské a sochařské výzdobě Zlaté kapličky. Vytvořil 
pro ni nejenom monumentální hlavní oponu, ale například i alegorie ročních období pro dámský budoár. Zatímco obrazy Jara, Léta a Podzimu jsou v ne-
obaroknějším stylu, v Zimě, kterou namaloval o dvacet let později, reflektuje moderní umělecké směry, a to jak symbolismus, tak secesi.

Na zadní straně obálky: 
 Oslavenec zmožený silvestrovským veselím (pohlednice před rokem 1913)
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Vážené čtenářky, vážení čtenáři,
 promítací sezóna jsme v tomto roce zakončili 9. prosince 2013 snad jedinou původní pohád-
kou, která vznikla na českém území, pohádkou O dvanácti měsíčkách (nejstarší záznam o ní 
pochází ze 14. století). V novém roce 2014 Vás opět můžeme každé druhé pondělí v měsíci pozvat 
na pravidelná promítání do kinosálu českého velvyslanectví, nadále ve spolupráci s Českým cent-
rem a českým velvyslanectvím. 13. ledna 2014 zahajujeme promítání, vymykající se z řady našich 
obvyklých produkcí, dokumentem Vila Tugendhat. Brněnská funkcionalistická vila Tugend hat ar-
chitekta Miese van der Rohe je od roku 2001 zapsaná na seznamu světového kulturního dědictví 
UNESCO a patří k nejvýznamnějším stavbám v Brně. 10. února 2014 pokračujeme v projekci 
filmovým cyklem na počest stého výročí narození českého prozaika a jednoho z nejvýznamnějších 

a nejosobitějších spisovatelů druhé poloviny 20. století Bohumila Hrabala filmovým zpracováním jeho novely z roku 
1965 Ostře sledované vlaky. Začátek představení je, pokud není předem jinak uvedeno, v 19:30 hodin, rezervace 
není možná, změna programu vyhrazena.
 Bohužel mám pro Vás i jednu smutnou zprávu. V lednu tohoto roku jsme Vás zvali do Českého centra na pořad 
Úspěšní vídeňští Češi – večer s baletním tanečníkem, bývalým sólistou Státní vídeňské opery a pedagogem prof. Kar-
lem Musilem. Pořad jsme tehdy museli odložit kvůli špatnému zdravotnímu stavu pana Musila, přáli jsme mu brzké 
uzdravení a dohodli jsme se, že se ozve, až se mu bude dařit lépe. Pan Musil se na pořad těšil a my také. Bohužel 
se již nepodaří ho uskutečnit, profesor Karl Musil zemřel 14. října 2013.
 Ani tvůrci časopisu nejsou chráněni před virovou nákazou, a proto došlo k tomuto značně zpožděnému vydání 
posledního letošního čísla Klubu, za což se velmi omlouváme. Další dvojčíslo (leden/únor 2014) je tradičně z časo-
vých důvodů plánováno k vydání koncem ledna. Velmi nás mrzí, že jsme do uzávěrky neobdrželi lednové programy 
některých organizací, nemůžeme Vás proto o některých jejich pořadech informovat.
 V tomto čísle nacházíte přiloženy složenky na zaplacení předplatného: pro členy Kulturního klubu na rok 2014 – 
33 eur včetně předplatného časopisu, pro nečleny – abonenty časopisu 35 eur. Prosíme, abyste předplatné vyrovnali 
co nejdříve, pokud možno ihned, protože opakované zasílání složenek zvyšuje nejen naše náklady, ale znamená 
i zbytečné pracovní zatížení. Nezapomeňte, prosím, na složence označit, zda se jedná pouze o ABO, jinak bychom 
mohli mylně doufat, že se jedná o dar na tiskový fond.
 Na závěr mi dovolte poděkovat nejen členům týmu Kulturního klubu – výboru, redakci, redakčnímu kruhu – za 
obětavou a bezplatnou práci, ale i jejich rodinným příslušníkům za podporu a trpělivost. Srdečné díky patří všem 
přispěvovatelům a příznivcům Klubu, všem spřízněným institucím a spolkům i Vám, čtenářům, za Vaši přízeň.
 Jménem Kulturního klubu i svým Vám přeji pokojné a radostné Vánoce a šťastný a úspěšný nový rok 2014!

ing. Helena Baslerová, šéfredaktorka
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VýstaVy a festiValy
do 13. 12. Prachatice – výtvarný workshop Salve
Město Prachatice od roku 2006 pravidelně pořádá vý-
tvarné workshopy významných rakouských, německých 
a českých výtvarníků současného moderního umění. Je-
jich cílem je konfrontace a zachycení různých pohledů na 
město Prachatice „rukama“ evropských malířů a sochařů. 
V letošním roce se město Prachatice rozhodlo uskutečnit 
vernisáž vytvořených děl nejen v samotných Prachaticích, 
ale i v Rakousku.
Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien
Info: www.tschechischeszentrum.at
Prohlídka je možná po předchozím přihlášení na vienna@
embassy.mvz.cz nebo ccwien@vienna.czech.cz)

do 06. 01. 2014 Lucian Freud a staří mistři
Kunsthistorisches Museum Wien
Maria-Theresien-Platz, 1010 Wien
Öffnungszeiten Di – So 10:00-18:00 Uhr
Do 10:00-21:00 Uhr 

do 12. 01. 2014 Matisse und die Fauves
Albertina, Albertinaplatz 1, 1010 Wien, 
täglich 10:00-18:00, Mittwoch 10:00-21:00
www.albertina.at

do 19. 01. 2014 Remix Georg Baselitz
Der 1938 geborene Georg Baselitz zählt zu den wohl be-
kanntesten deutschen Malern der Gegenwart.
Albertina, Albertinaplatz 1, 1010 Wien
Täglich 10:00 bis 18:00 Uhr, Mittwoch 10:00 bis 21:00 Uhr
www.albertina.at

do 27. 01. 2014 Kokoschka – v hledáčku moje já
Leopold Museum im MuseumsQuartier Wien
Täglich außer Dienstag: 10:00-18:00 Uhr
Donnerstag: 10:00-21:00 Uhr

do 31. 01. 2014 Zwischenräume. Vielfalt Leben in 
Margareten
Kuratorin: Regina Wonesch
Forschungszentrum für historische Minderheiten
Kohlgasse 27-28, Wien 5
www.fzhm.at

do 02. 02. 2014 Warhol – Basquiat
Zajímavá konfrontace dvou klasiků newyorského umění 
osmdesátých let.
Bank Austria Kunstforum Wien
1010 Wien, Freyung 8
Täglich 10:00-19:00 Uhr, Freitags 10:00-21:00 Uhr

do 02. 02. 2014 Kaiser Karl V. erobert Tunis
Dokumentation eines Kriegszuges
Kunsthistorisches Museum Wien
Maria-Theresien-Platz, 1010 Wien
Öffnungszeiten Di – So 10:00-18:00 Uhr
Do 10:00-21:00 Uhr

do 06. 02. 2014 Ondřej KOHOUT: Body in Motion
Výstava u příležitosti umělcových 60. narozenin představí 
jeho malby z let 2011-2013, sochy z 90. let, trojrozměrný 

objekt Fünf Gegenradfahrer mit leichtem Nachteil (2012) 
a skici.
Ondřej Kohout (*1953 Praha), člen Künstlerhausu ve 
Vídni, absolvoval divadelní fakultu Akademie múzických 
umění v Praze, obor scénografie. Neustálé represe po po-
depsání Charty 77 jej donutily emigrovat do Vídně, kde 
v současné době pracuje jako nezávislý malíř (výstava Art 
Prague 2012 atd.) a scénograf (např. pro divadla ve Vídni, 
Antverpách, Hamburku a Praze).
České centrum, Herrengasse 17, 1010 Wien
Další informace: www.ondrej-kohout.at

do 23. 02. 2014 Sonja GanGl: Dancing with the End
Der österreichischen Künstlerin Sonja Gangl (* 1965 in 
Graz) widmet die Albertina 2013 ihre erste museale Ein-
zelausstellung.
Albertina, Albertinaplatz 1, 1010 Wien, täglich 10:00-
18:00, Mittwoch 10:00-21:00
www.albertina.at

JednotliVé akce
Vídeňské vánoční trhy v centru města: 
• Maria-Theresien-Platz
• Rathausplatz
• MQ
• Spittelberg
• Naschmarkt
• Altes AHK
• Freyung
• Stephanplatz

12. 12. 19:30 Wiener Philharmoniker – sir Simon 
Rattle – Magdalena Kožená
Gustav Mahler: Das Lied von der Erde, Leoš Janáček: dvě 
scény z opery Liška Bystrouška
Großer Saal, Wiener Konzerthaus
www.konzerthaus.at
Tel.: 24200-110

14. 12. 15:00 Vánoční besídka
Klubovna Angeligasse 21, 1100 Wien
Pořádá Sokol X.

14. 12. 17:00 adventný punč
Spojené s tradičnými vianočnými piesňami v podaní Zitky 
Bočincovej.
Otto-Bauer Gasse 23/11, 1060 Wien
RSKS

Ondřej Kohout



kultura

55

kalendář:  prosinec 2013 – únor 2014

15. 12. 15:00 Tradiční vánoční odpoledne s bohatou 
tombolou
Slovanská beseda, Drachengasse 3, 1010 Wien
Tělocvičná jednota Sokol Vídeň III/XI 
a České srdce Vídeň III/XI

15. 12. Vánoční oslava
Sokolovna Angeligasse21, 1100 Wien
Pořádá Sokol XII/XV.

31. 12. 22:30 The Philharmonics „Silvester-Gala“
Tibor Kováč – housle, Roman Jánoška –housle, František 
Jánoška – klavír ad.
Großer Saal, Wiener Konzerthaus
www.konzerthaus.at
Tel.: 24200-110

2014
13. 01. 19:30 Haus Tugendhat (dokumentární film, 
Pandora Film GmbH & Co. Verleih KG, 2013, 116 min., 
v německém jazyce)
Režie: Dieter Reifarth
Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien
KK, ČcV, ZÚ

18. 01. 17:00 Dr. Geršic: Chorvaté na Moravě a v Dol-
ním Rakousku
Slovanská beseda, Drachengasse 3, 1010 Wien
Akademický spolek a České srdce

19. 01. 11:00 antonín Dvořák: Rusalka
Vídeňská státní opera
www.wiener-staatsoper.at

21. 01. 19:30 Edita Gruberová – Mozart-arien
Münchener Kammerorchestr, dirigent Douglas Boyd
Großer Saal, Wiener Konzerthaus
www.konzerthaus.at
Tel.: 24200-110

26. 01. Maškarní zábava
Sokolovna Angeligasse
Pořádá Sokol X.

26. a 31. 01. 19:00 antonín Dvořák: Rusalka
Nové nastudování: Bělohlávek – Stoyanova, Schade, Bohi-
nec, Groissböck, Baechle
Vídeňská státní opera
Tel.: 514 447 880

03. 02. 18:30 antonín Dvořák: Rusalka
Nové nastudování: Bělohlávek – Stoyanova, Schade, Bohi-
nec, Groissböck, Baechle
Vídeňská státní opera
Tel.: 514 447 880

08. 02. 19:00 antonín Dvořák: Rusalka
Opera v kině.
Yannick Nézet-Séguin / Fleming, Magee, Zajick, Beczala, 
produkce:Otto Schenk
Village Cinemas Wien 3, Wienerberg
www.cineplexx.at, Kinokassen

10. 02. 19:30 Ostře sledované vlaky (Československo, 
1966, 92 min., titulky anglické či německé)
Filmový cyklus na počest stého výročí českého prozaika 
a jednoho z nejvýznamnějších a nejosobitějších spisovate-
lů druhé poloviny 20. století Bohumila Hrabala.
Režie: Jiří Menzel, předloha: Bohumil Hrabal, scénář: Bo-
humil Hrabal, Jiří Menzel
Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien
KK, ČcV, ZÚ

Program Slovenského institutu ve Vídni naleznete v minu-
lém čísle Klubu — Podrobnosti a další programy nalezne-
te v oddílech: Sokol & sport, Z české a slovenské Vídně 
a okolí a Oznámení.

ČESKé OZVěny / SLOVEnSKé OZVEny
Der ORF bietet im 25-minütigen Magazin mit dem Titel 
České ozvěny / Slovenské ozveny Beiträge in Tschechisch 
und Slowakisch. Ozvěny / Ozveny wird sechsmal im Jahr 
jeden zweiten Sonntag in den Monaten Februar, april, 
Juni, august, Oktober, Dezember um 13:05 Uhr in ORF2 
Wien gesendet.

důležité kontaktní adresy:
ČESKé cEnTRUM:
www.tschechischeszentrum.at, 
e-mail: ccwien@czech.cz
Herrengasse 17, 1010 Wien, tel.: 535 23 60

RaKúSKO-SlOVEnSKý KUlTúRny SPOlOK
www.slovaci.at, e-mail: rsks@slovaci.at
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien, 
tel.: 596 13 15, fax: 595 57 99
Prehľad našich podujatí nájdete pod linkom:
http://www.slovaci.at/program.html

SlOVEnSKý inšTiTúT
www.mzv.sk/sivieden, e-mail: si.wien@gmx.at
Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien, 
tel./fax: +43/1/535 40 57

SlOWaKiScHER ScHUlVEREin /
SlOVEnSKý šKOlSKý SPOlOK SOVa
www.slovaci.at/sova, e-mail: sova@slovaci.at
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien, 
tel.: 596 13 15, fax: 595 57 99
Prehľad našich podujatí nájdete pod linkom: 
http://www.slovaci.at/program.html!

Od května 2013 je České centrum Vídeň otevřeno pro 
veřejnost vždy první sobotu v měsíci od 10:00 do 15:00 
hodin!

Redakce upozorňuje, že neodpovídá za změny termínů po řadů jiných 
organizací a institucí a zároveň za ne úplnost kalendária. Změna pro-
gramu vyhrazena. Články podepsané autory nebo opatřené značkou 
nemusejí být vždy shodné s názorem redakce. Redakce neodpovídá za 
obsah čtenářských dopisů. Nevyžádané rukopisy a fotografie se nevracejí. 
Redakce si vyhrazuje právo krátit a upravovat zaslané články po stránce 
gramatické i sty listické.
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Tschechische
Gemeinde in der
Erzdiözese Wien

Česká
duchovní služba
oblast Vídeň

Poštovní adresa: Hagenmüllergasse 31, 1030 Wien
Tel.: +43 (0664) 406 55 41 Fax: +43 (01) 711 84 112
www.sweb.cz/farnost.viden www.rozhledy.at

POŘAD PRAVIDELNÝCH BOHOSLUŽEB:
CHRÁM Panny Marie na Nábřeží, Salvatorgasse 12, Wien 1:

mše svatá každou neděli a svátek v 08:30
KOSTEL Nejsvětějšího Vykupitele, Rennweg 63, Wien 3:

mše svatá každou neděli a svátek v 10:00
KOSTEL Don Bosco, Hagenmüllergasse 31, Salesianum, Wien 3:

mše svatá druhou neděli v měsíci v 11:00
KAPLE Panny Marie Pomocnice, St.-Veit-Gasse 25, Don Bosco-Haus, Wien 13:

mše svatá třetí sobotu v měsíci v 18:00

KaLEnDÁŘ	aKCÍ

so 14. 12. DON BOSCO-HAUS: mládežnická mše svatá v 18:00 hodin v St.-Veit-Gasse 25, Vídeň 13. – Program od 
16:00 do 20:00 hodin.

Út 24. 12. Vánoční mše svatá pro děti a rodiče v 16:00 hodin v kapli SALESIANUM, Hagenmüllergasse 31, Vídeň 3. – 
Půlnoční mše svatá ve 22:00 hodin v českém kostele Nejsvětějšího Vykupitele na Rennwegu 63, Vídeň 3. – 
Chrámový sbor zpívá vánoční mši „Hej, Mistře“ od J. J. Ryby.

st 25. 12. Slavnost NAROZENÍ PÁNĚ: mše svatá v 10:00 hodin v českém kostele Nejsvětějšího Vykupitele na Renn-
wegu 63, Vídeň 3. – Zpíváme tradiční vánoční koledy.

Rozhovor s lékařem 
MUDr. Vladislavem Liptákem

MUDr. Vladislav 
liPTáK (* 3. 8. 
1948, Košice) – od-
borný lékař-inter-
nista, diplomovaný 
sportovní a soudní 
lékař.
V létě roku 1968 
emigroval do Ra-
kouska, kde požádal 
o politický azyl. Stu-
dium všeobecného 
lékařství, které zapo-
čal již na Slovensku 
na lékařské fakultě 
univerzity P. J. Šafá-
rika v Košicích, za-
končil v roce 1972 

na vídeňské lékařské fakultě. Po krátkém postgraduálním 
studiu ve Švýcarsku pracoval jako univerzitní asistent na 
Farmakologickém institutu ve Vídni, kde se věnoval výzku-
mu nových betabloků. Poté až do roku 1980 působil jako 
asistent na „tehdy nejznámější a nejlepší klinice v Rakous-
ku“, na 1. klinice u prof. Deutsche ve vídeňském AKH.

 Zde se intenzivně zabýval tehdy ještě školskou lékař-
skou vědou neuznávanými metodami, jako např. akupunk-
turou, biorytmy atd. V letech 1980 a 1982 opakovaně získal 
cenu Alfreda Pischingera za nejlepší vědeckou práci v ob-
lasti akupunktury. Jeho výsledky byly publikovány v učeb-
nicích, mezinárodních odborných časopisech a knihách, 
jako např. Ist Akupunktur Naturwissenschaft? Dále se vě-
decky zabýval studiem o biologických rytmech (hudba ve 
spojení s medicínou). Následovaly četné publikace nejen 
v odborných časopisech, jako např. Wiener medizinische 
Wochenschrift, ale i v médiích (rozhlas, noviny apod.), vy-
dával učebnice, např. Lehrbuch der Musikpsychologie und 
Musiktherapie.
 V roce 1980 otevřel v prvním okrese ve Vídni ordinaci 
pro vnitřní medicínu pro všechny nemocenské pokladny. 
Vedle práce internisty vedl rubriku v časopise Einkauf s ti-
tulem Reiseführer durch die Möglichkeiten der Heilkunst.
 V roce 1982 byl jmenován stálým zástupcem šéflé-
kaře BVA – Versicherung öffentlich Bediensteter / Pojiš-
ťovna pro všechny státní zaměstnance ve Vídni, Dolním 
Rakousku a Burgenlandu. V roce 1999 mu byl ministrem 
zdravotnictví udělen titul Medizinalrat a 2008 titul Ober-
medizinalrat. Ve vídeňské lékařské komoře byl zvolen do 
funkce zástupce šéfa všech samostatných odborných léka-
řů ve Vídni. Za tuto práci byl odměněn stříbrným Vyzna-
menáním vídeňské lékařské komory.
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Čtenáři časopisu Klub se s  Vaším 
jménem pravidelně setkávají v rub-
rice Česky a slovensky mluvící lékaři 
ve Vídni, ze které se dozvědí, že jste 
internista, sportovní a soudní lékař. 
Krátké curriculum vitae v  čísle ří-
jen – listopad 2013 však prozradilo 
Vaše další zaměření, včetně půso-
bení ve vídeňské lékařské komoře, 
v  lékařské pojišťovně BVA a uděle-
ní vyznamenání. Uvažoval jste již 
např. během studií všeobecného lé-
kařství, že se budete věnovat výzku-
mu a působit na Farmakologickém  
institutu?
Dr. V. lipták: Medicíně jsem se chtěl 
věnovat vždy. Již jako malý chlapec 
jsem si doma prohlížel lékařské knihy, 
které si zakoupil svého času můj otec. 
Všechny byly v němčině, protože chtěl 
jít studovat do Vídně, ale přišla válka 
a jeho studium se nemohlo realizovat. 
A já jsem nad těmi knihami snil, jak 
by bylo pěkné do té Vídně jít. Jenže 
za totality to byl opravdu jen velký 
sen. Když jsem později začal studo-
vat medicínu v Košicích, měl jsem sen 
pracovat na Farmakologickém institu-
tu, tedy pracovišti, kde působí lékaři, 
kteří za své výzkumy dostávají Nobe-
lovu cenu. Věděl jsem, že se tyto sny 
neuskuteční. Ale v mém případě se 
potvrdila teze, že se v životě dějí věci, 
o nichž jsme přesvědčeni, že se nikdy 
nestanou skutečností. Po skončení 
studií jsem totiž začal působit jako 
univerzitní asistent na Farmakologic-
kém institutu.

Můžete laikovi vysvětlit, co to jsou 
tzv. beta-blokátory?
Dr. V. lipták: Jsou to léky, které sni-
žují tep srdce. Kdo má vysokou frek-
venci – člověk nemocný na srdce nad  
100 tepů –, je tato pro něj nebezpeč-
ná. Beta-blokátory pomohou snížit 
činnost srdce na frekvenci 60. Celý 
tento výzkum začal v šedesátých le-
tech 20. století. Vědecké ústavy na 
celém světě však zkoumaly dále a ná-
sledně se objevily betabloky nejen pro 
srdce, ale i pro průdušky.

Jak se lišilo studium medicíny v Koši-
cích a ve Vídni?
Dr. V. lipták: V Košicích jsem absol-
voval čtyři semestry. Tam to tehdy 
bylo tak, že se každý semestr muselo 
stihnout udělat předepsané zápočty 
anebo zkoušky. Když se to někomu 
nepodařilo, medicína pro něj skonči-
la. V Rakousku to bylo a je tak, že když 

máte čas a peníze, můžete studovat 
třeba dvacet let. Druhá výhoda stu-
dia v Rakousku byly studijní materiály, 
které byly vynikající. Tehdejší dostup-
né materiály v ČSSR se s tím nedaly 
srovnat. Odborné knihy se nedosta-
ly koupit, museli jsme si je půjčovat 
v knihovně. Byly to většinou překlady 
z angličtiny, a to ne moc dobré. Bo-
hužel jsem si po emigraci do Rakous-
ka v roce 1968, kde jsem ve studiu 
pokračoval, nemohl tyto učebnice 
zakoupit, neboť jejich ceny se pohy-
bovaly okolo 1 000 šilinků. Praktic-
ky jsem zdejší celé studium studoval 
v knihovně. Ale na to jsem byl již zvyk-
lý z Československa.

Získal jste dvakrát cenu Alfreda 
Pischingera (1980, 1982) za nejlepší 
vědeckou práci. Byl jste jeden z prv-
ních, který se věnoval akupunktuře. 
Studoval jste tento obor „z  knih“, 
přednášek, anebo jste nabyl vědo-
mosti prakticky v zemích, kde je aku-
punktura „doma“ (Čína)?
Dr. V. lipták: Akupunktura byla v této 
době v Evropě neznámá. Začala být 
zajímavá, když ve Vídni působil chi-
rurg Bischko, který provedl jednu 
operaci, při níž namísto narkózy po-
užil akupunkturu. Tehdy upoutal na 
sebe pozornost, měl velký mediální 
ohlas. Svým činem dokázal, že exis-
tuje metoda stará pár tisíc roků, jež 
působí zcela jinak než evropská me-
dicína. Bylo to právě v době, kdy jsem 
se začal vážně zajímat o tzv. vedlejší 
lékařská odvětví, jež klasická školská 
medicína neuznávala, naopak je po-
tlačovala. Chtěl jsem si o tom udělat 
vlastní mínění. V tomto směru jsem se 
nejdříve na Farmakologickém ústavu 
začal zabývat homeopatií. Když se 
najednou objevila akupunktura, sta-
novil jsem si cíl dopředu zjistit, zda-
li akupunktura při zákroku zabere, či 
ne, tzn. např. než bude pacient užívat 
lék, měl by vyzkoušet akupunkturu. 
Na výzkumném pracovišti jsem tes-
toval, je-li akupunktura ve stavu něco 
změnit při srdečních chorobách. Při 
testu byl podchycen stav před použi-
tím akupunktury a po ní. Dopracoval 
jsem se spolupracovníkem internis-
tou zajímavých výsledků, moje práce 
byla publikována ve všech vědeckých 
časopisech. Za ni jsem dostal cenu 
A. Pischingera. Alfred Pischinger byl 
známý histolog, který se rovněž zabý-
val oněmi stranou stojícími metoda-
mi. Takových lidí bylo více, kteří svého 

času byli již mnohem dále vepředu 
než klasická medicína.

Koncem osmdesátých let jsem sle-
dovala populární pořady Dr. Menga 
o akupunktuře. V jedné besedě však 
rakouští lékaři proti této metodě vy-
stupovali a uváděli, že evropská me-
dicína dokáže totéž co akupunktura, 
ale jinými metodami. Akupunktura 
se prý nemá zveličovat.
Dr. V. lipták: Dr. Meng je narozen 
v Rakousku, rodiče jsou Číňané. Byl 
se mnou na začátcích akupunktu-
ry u dr. Bischko. Měl k akupunktuře 
z těchto důvodů blízko. Dnes pracu-
je jako neurolog, takže akupunkturu 
praktikuje z tohoto hlediska. Aku-
punktura byla vždy u lékařů chápá-
na jako metoda stojící stranou. Proto 
pro mě bylo důležité, že jsem prorazil 
nikoliv ze zdola, ale z univerzitní kli-
niky, kde není možné si dovolit dělat 
nějakou vědeckou práci bez řádných 
podkladů, je to potvrzení všemi kapa-
citami.

Co přináší výzkum biorytmů pro lé-
kařství, ekonomiku, politiku?
Dr. V. lipták: Tato problematika mě 
také velmi zajímala. Existovala teo-
rie jednoho německého lékaře, který 
vypočítal, že všichni, kdo se narodili 
v určitém čase, mají podobnou si-
nusovou křivku, jednou jsou úplně 
dole, jednou nahoře. Podle toho byly 
postaveny na letištích či železničních 
stanicích automaty, do kterých bylo 
nutno vložit vlastní data a přístroj uká-
zal osobní biorytmus. Takže pokud 
byla sinusoida dole, bylo lepší raději 
neletět či necestovat. Zaujalo mě to 
a chtěl jsem vědět, zda-li to opravdu 
souhlasí. Provedl jsem v tomto směru 
na klinice jednu studii a zjistil jsem, že 
lidé, kteří mají stejné datum naroze-
ní, nemají stejný biorytmus. To celou 
tuto teorii položilo. Avšak biorytmy 
mají význam ve farmakoterapii – ně-
které léky zabírají, když je užíváte ve-
čer, jiné ráno.

Těžištěm Vašeho zájmu se stala i hu-
dební terapie a psychologie. Když se 
studuje na univerzitě obor hudební 
terapie, musí kandidát ovládat hru 
na hudební nástroj. Hrál jste na ně-
jaký nástroj?
Dr. V. lipták: Ano, v Košicích jsem 
ukončil hudební školu ve hře na akor-
deon s vyznamenáním. Začínal jsem 
nejdříve s klavírem, ale to mě nebavilo,  
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ženy. Chtěl jsem se učit hrát na ná-
stroj, který si mohu např. vzít s sebou 
na výlet. I když je to v tomto směru 
také dosti těžký nástroj na přenášení, 
lehčí kytara mě nezaujala.

Hudební terapie je velmi starý obor 
spojený s  lékařstvím, je to účinná 
metoda proti depresím, demenci, 
pomáhá vracet pacienty v kómatu 
do života. nemá dnes hudební tera-
pie také novou dimenzi – sociální? 
Známé jsou projekty např. v Kolum-
bii s hudební výchovou, jež zapojila 
děti z  nejslabších sociálních vrstev 
do symfonického orchestru, známý 
německý kabaretiér Mittermaier 
podporuje podobnou linii v Africe.
Dr. V. lipták: To, co jste uvedla, je 
jedna sociální faseta, aby se děti získa-
ly pro smysluplnou činnost, ale s hu-
dební terapií to nemá nic společného. 
Hudební terapie je jedno odvětví me-
dicíny, jež vychází z toho, že hudba 
má na lidi určitý vliv. Zkoumá třeba, 
jak působí klidná hudba na nervózní 
lidi. Dirigent Karajan financoval vý-
zkum, který měl ozřejmit, jak působí 
hudba na dirigenta, tedy co se děje 
s jeho srdcem, tlakem po dobu diri-
gování. Mě zajímalo, co se stane s člo-
věkem, kterého posadím na ergometr, 
kde musí pracovat proti odporu, což 
je náročné na dech, puls, tlak, a jak 
budou vypadat tyto hodnoty při stej-
né činnosti, avšak s poslechem hudby. 
Kupodivu jsem zjistil, že při zapojení 
hudby do tohoto tréninku nestoupa-
jí tlak a puls tak vysoko. Nazval jsem 
tuto skutečnost Trainings-Effekt. Lidé 
jsou totiž psychiky zaměstnáni hud-
bou, čímž je vyřazena námaha. To 
byla jedna práce, kterou předtím ni-
kdo ještě nikdo nedělal. Publikoval 
jsem výsledky v mezinárodních časo-
pisech, dokonce jsem v přímém pře-
nosu mluvil na toto téma v německém 
rozhlase. Ostatně na tomto základě je 
založen walkman, ovšem tehdy ještě 
něco takového neexistovalo. Dnes 
však ve fitness centrech běžně vidíte 
cvičící se sluchátky na uších, potkává-
te je i při běhání ve městě. Záleží na 
tom, jakou hudbu posloucháte, kdy 
a kde.

Kolik jazyků ovládáte? Odkud po-
cházíte?
Dr. V. lipták: Moje jazyky jsou sloven-
ština, samozřejmě i čeština, němčina, 
angličtina. „Díky“ totalitní republice 

jsem se naučil i ruštinu, která se mi 
dnes velmi hodí, neboť mám mnoho 
ruských pacientů. V Košicích, odkud 
pocházím, se mluvilo maďarsky, takže 
znám i tento jazyk.

Proč jste emigroval? Bylo Vám dva-
cet let... Byla to mladická nerozváž-
nost?
Dr. V. lipták: Já bych nikdy neemi-
groval. Byl jsem vychován v komu-
nistickém státě, kde nám bylo vše 
nalajnováno. O kapitalistickém Zá-
padě jsme měli vědomosti, že je tam 
bída, revanšisté a zlo. Přišel rok 1968 
a mí rodiče si řekli, že toho využijí 
a podívají se po Evropě, protože se 
neví, jak dlouho tato situace uvolně-
ní bude trvat. Naplánovali si cestu do 
Itálie, Francie, Švýcarska, Německa. 
Dne 21. srpna dorazili do Vídně a tam 
uslyšeli, co se děje v Československu. 
Nechtěli se vrátit zpět, neboť nevě-
děli, co je tam čeká. Zatelefonovali 
mně a bratrovi domů a ptali se, zde je 
u nás vše v pořádku. Po pravdě jsem 
jim sdělil, že ano, protože v Košicích 
se opravdu nic nedělo. Za několik dní 
k nám přišli sousedé a řekli, že nás 
rodiče pozdravují, že si máme vyřídit 
pasy a přijet do Vídně. Rodiče si totiž 
mysleli, že při prvním telefonátu byla 
u nás tajná policie a že jsem nemohl 
mluvit. Tehdy jsem měl před zkouška-
mi na medicíně a nechtěl jsem jít do 
neznámé země, k třídnímu nepříteli. 
Rodiče ale trvali na svém, takže jsme 
si vyřídili pasy, výjezdní doložky a po-
prvé v životě jsme jeli spacím vlakem 
z Košic do Bratislavy. Tam jsme vystáli 
celý den frontu na vízum na rakous-
ké ambasádě, taxíkem jsem odjeli do 
Bergu na hranici, kde nás už čekali 
rodiče. Vlastně jsem neemigroval, ale 
jako poslušný syn jsem přijel za svými 
rodiči.

Kulturní klub uspořádal v  říjnu ve 
spolupráci s Českým centrem ve Víd-
ni přednášku o objevitelích krevních 
skupin při příležitosti 140. výročí 
narození MUDr. Jana Janského. Už 
od třicátých let 20. století byl v Ja-
ponsku vysloven názor o spojitosti 
krevní skupiny a  osobnosti. Dnes 
zde přijímají šéfové velkých firem 
své zaměstnance také podle těchto 
analýz. Existuje něco podobného  
i v Evropě?
Dr. V. lipták: Ne, myslím si, že je to 
opět vlna pohádek o krevních skupi-
nách. Tomu se může věřit a nemusí.

nejméně početně zastoupena je 
krevní skupina AB, podle Turínské-
ho plátna měl i Kristus tuto skupinu. 
Jsou ve státě procentuálně zachyce-
ny krevní skupiny?
Dr. V. lipták: Taková statistika by 
mohla existovat, tato data o Vás 
prozradí nemocnice, jako soukromá 
osoba nemusíte státu sdělovat v tom-
to směru nic. Ale v každém případě 
podléhají tyto Databanky ochraně 
(Datenschutz).

Je možné jít tak daleko, že by po-
měr krevních skupin uvnitř jednoho 
národa vypovídal o  jeho charak-
teristických rysech, tj. že mluvíme 
o typickém Slovákovi, němci, Raku-
šanovi atp.?
Dr. V. lipták: Možná, že na tom může 
něco být, ale vědecká disciplína se 
z toho nedá udělat. Krevní skupiny 
jsou proto populární, že jsou činěny 
pokusy něco do tohoto tématu inter-
pretovat.

Krevní skupina AB je nejmladší. Dá 
se předpokládat vznik další krevní 
skupiny v daleké budoucnosti?
Dr. V. lipták: Věda není nikdy uzavře-
na. Říci dnes, že se čtyřmi krevními 
skupinami jsme skončili, je iluze. Mys-
lím, že čtyři krevní skupiny zůstanou, 
ale bude přibývat podskupin a bude 
důležité vědět, zda budou tyto něco 
závažného měnit. Podobně to bylo 
např. s Rh faktorem. Když se tato teo-
rie objevila, nikdo nevěděl, co to je. 
Dnes vyžadují chirurgové, aby každý 
měl provedený HIV-test. Co se bude 
vyžadovat za deset let, nevíme.

Máte rodinu, pokračovatele Vaše-
ho povolání? Jakým jazykem doma 
mluvíte?
Dr. V. lipták: Pokračovatele nemám, 
doma mluvíme samozřejmě sloven-
sky.

Jako lékař víte, že nejenom práce 
šlechtí člověka, ale že je důležitý také 
odpočinek. Jak odpočívá dr. Lipták?
D. V. lipták: Sportuji, jednak ve fitne-
ss centru, rád lyžuji. Pravidelně cho-
dím do Opery. Aktivně se hudbě také 
věnuji, doma mám dva akordeony, 
dvoumanuálové varhany a keyboard. 
Jako dítě jsem v Košicích pravidelně 
vystupoval na koncertech, které po-
řádala hudební škola každou neděli. 
Dnes je to s mým aktivním muzicíro-
váním slabé, chybí mi čas na cvičení.
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rozhovor

Reagovala po revoluci Vaše bývala 
alma mater na Vaše úspěchy v za-
hraničí, i  když jste v  Košicích stu-
dium medicíny neukončil?
Dr. V. lipták: Ne, pouze na střední 
škole, kde jsem maturoval, je Deska 
cti, na níž jsou uvedeni maturanti, kte-
ří jsou či byli ve světě známí.

Máte kontakt se Slováky, popř. Če-
choslováky ve Vídni?
Dr. V. lipták: Pravidelně navštěvuji 
akce ve Slovenském inštitútu. Když 
mě svého času Přemysl Janýr požádal, 
zda ke mně mohou chodit jako pacien-
ti všichni chartisté, stali se pak mými 
pacienty. Odtud mám plno kontaktů.

Kdy jste se poprvé po emigraci do-
stal na Slovensko?
Dr. V. lipták: Až po roce 1989, a to 
jsem ještě několikrát telefonoval na 

ambasádu, jestli se mi nic nestane. 
Teprve potom jsem se odvážil vyjet.

Máte ještě nějaký profesní sen, ně-
jakou ideu, co byste chtěl prozkou-
mat?
Dr. V. lipták: Nad tím jsem moc ne-
rozmýšlel. Mě napadají věci spon-
tánně a pak se je snažím v krátkém 
čase vyřešit. Momentálně mě zajímá 
každodenní medicína, a to, co by se 
dalo udělat, aby lidé byli zdravější bez 
toho, že se budou muset vzdát něče-
ho, co mají rádi. To je velká diskrepan-
ce. Na jedné straně chce každý dobře 
jíst, pít, popř. kouřit, ale přitom být 
zdravý. A to, jak vidíme, nejde. Pře-
kvapuje mě např. ve fitness centrech, 
že ti, kteří by tam měli být – obézní –, 
tam nejsou. Přemýšlím o tom, jak tyto 
lidi motivovat, aby pro sebe něco dě-
lali. Z tohoto hlediska vidím budouc-

nost medicíny v profylaxi, ne v léčení. 
Už ve škole jsme se učili, že lékaři 
v Číně dostali zaplaceno tehdy, když 
pacienti byli zdraví. U nás dostane lé-
kař zaplaceno, když napíše více léků, 
profituje z toho farmaceutický prů-
mysl, provede více operací. K tomu 
ovšem musí přispět i politika, stát, 
který musí občany vést k tomu, aby 
byli sami zodpovědní za své zdraví 
a život a nečekali, že jejich „nemocný 
stav“ zaplatí stát. Proto krachují Kran-
kenkassen.

Prozradíte, jakou máte krevní sku-
pinu?
Dr. V. lipták: Mám krevní skupinu 
0 pozitivní.

Děkuji Vám za rozhovor.

 Rozmlouvala dr. M. Brandeis

VÝTVARNÉ UMĚNÍ

kultura

Výstava Mikoláše Alše v Plzni
Zajímavou výstavu mohli diváci zhlédnout v Západočeské 
galerii a Západočeském muzeu v Plzni. Výstava byla věno-
vána českému malíři, ilustrátorovi a kreslíři Mikoláši Alšovi 
a tematicky byla zaměřená na autorova sgrafita a fresky, 
které zdobily v Plzni devatenáct domů. Dnešní výzdoba 
na průčelích domů není původní, ale byla několikrát ob-
novována, takže se vlastně jedná o kopie. V Plzni ale zů-
staly Alšovy originální kresby na obrovských papírových 
kartonech, které posloužily jako pracovní pomůcky pro 
tým řemeslníků, který na přelomu 19. a 20. století malby na 
fasádách realizoval. Kartony byly před nedávnem restau-
rovány a návštěvníci si je mohli v plné kráse prohlédnout 
v Masných krámech a v Západočeském muzeu.
  (mk)

Mikoláš Aleš: karton s vyobrazením 
vůdce Švédů Koenigsmarka před Prahou

Úspěšná návštěvnost Muchových plakátů
Výstavu plakátů Alfonse Muchy, která se konala v Obec-
ním domě v Praze, navštívilo od 10. dubna do 8. září přes 

176 tisíc návštěvníků. Tím se tato expozice zařadila mezi 
nejúspěšnější české projekty, a to zároveň denní návštěv-
ností – 1 160 lidí.
  (mk)

Historie v Galerii Portheimka
V září proběhla v Galerii Portheimka zajímavá výstava 
k 70. narozeninám světově uznávaného malíře Václava 
Zapadlíka. Výstava se jmenovala Píseň zapomenutých let 
(tento název byl převzat z titulu povídky Josefa Škvorecké-
ho) a představila reprezentativní ukázky z rozsáhlé tvorby 
výtvarníka, jehož specializací jsou obrazy s tematikou his-
torických vozidel. Povídka Píseň zapomenutých let popi-
suje s lehkým sentimentem právě ony zapomenuté časy 
autorova jazzového mládí, nelehká padesátá léta, kdy jazz 
a vzpomínky na minulost pomáhaly přežít. A tuto meta-
foru je právě možné nacházet i ve výtvarném díle Václava 
Zapadlíka.
  (mk)

Ilustrace: Václav Zapadlík
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ra Nově objevy ve Strahovské obrazárně

Strahovská obrazárna sídlící v klášteře premonstrátů v Pra-
ze představuje ve své expozici deset nově identifikovaných 
a restaurovaných obrazů italských malířů doby manýrismu 
a baroka.
 Malby restaurovali Adam Pokorný a Mojmír Hamsík, 
autorsky je určil historik umění Zdeněk Kazlepka z Morav-
ské galerie v Brně. Největším objevem je určitě Paridův 
soud, který namaloval slavný janovský malíř Luca Cambia-
so (1527-1585), který je mimo jiné autorem výzdoby stro-
pu baziliky ve španělském El Escorialu. Zdeněk Kazlepka 
zjistil, že Paridův soud byl kdysi majetkem císaře Rudol-
fa II. na Pražském hradě, což potvrzují záznamy v rudol-
fínských inventářích z let 1621-1648. Na rozdíl od většiny 
obrazů z proslulé hradní obrazárny nebyl Cambiasův ob-
raz odvezen z Čech. Otázkou, o které lze jen spekulovat, 
zůstává, jak se dostal do strahovských sbírek.

Luca Cambiaso: Paridův soud

 Druhým objevem mimořádné hodnoty je obraz, který 
představuje Vraždění neviňátek v Betlémě. V nejstarším 
strahovském katalogu byl zapsán jako kopie Petra Pavla 
Rubense, jejímž autorem je Petr Brandl. Zdeněk Kazlepka 
ovšem toto dílo identifikoval jako malbu Andrey Celestiho, 
malíře, který působil hlavně v barokních Benátkách.
 Po výstavě, která je otevřena do 31. prosince tohoto 
roku, budou tyto dva nejcennější obrazy zařazeny do stálé 
expozice Strahovská obrazárny – ta v současné době ob-
sahuje dvě stě mistrovských děl od gotiky po baroko.
  (mk)

Putovní výstava Peking – Praha
Určitě stojí za to připomenout zajímavou výstavu Peking – 
Praha s podtitulem Nový pohled na současné čínské umě-
ní, která proběhla v září v prostorách Císařské konírny na 
Pražském hradě.
 Čínské umění není v Čechách příliš známé. Většina lidí 
zná Čínu pouze z ekonomického hlediska a tato expozi-
ce umožnila poznat i jiné aspekty tohoto národa. Výstava 
představila návštěvníkům kolem šedesáti uměleckých děl 

od čtyřiceti čínských autorů. Jednalo se především o kres-
by a olejomalby, ale k vidění bylo i několik fotografií a de-
signových nebo popartových prvků. Všechna díla vznikla 
v osmdesátých letech minulého století a cílem expozice 
bylo představit kulturní prostředí současné čínské společ-
nosti. Kurátorem výstavy byl Xin Dong Cheng, který se 
jako představitel čínského umění v zahraničí zaměřuje i na 
prezentaci západního umění čínské veřejnosti.

Výstava Peking – Praha

 Putovní výstava Praha – Peking byla zatím nejrozsáh-
lejší ukázkou čínské umělecké tvorby ve střední a východní 
Evropě. Před Prahou se představila již v bulharské Sofii 
a rumunské Bukurešti. Jejími organizátory bylo Minister-
stvo kultury Čínské lidové republiky a v Praze ji připravila 
Správa Pražského hradu společně se Smíšenou česko-čín-
skou komorou vzájemné spolupráce. Realizovala ji soukro-
má galerie Prinz Prager Gallery.
  (mk)

Výstava jediného obrazu
Velmi zvláštní výstavu nabízí svým návštěvníkům pražská 
Národní galerie ve Veletržním paláci. Malíř Jan Pištěk, syn 
držitele Oscara Theodora Pištěka, zde vystavuje jediný 
obraz, který má ovšem rozměry čtyřikrát třináct metrů. 
Kompozice má název Pod povrchem a její autor ji vytvořil 
v letech 2012-2013. Obraz, který vzhledem k svojí velikos-
ti nejde v jiných galeriích vystavit, je kombinací abstrakce 
a reality – připomíná z dálky pohled na velkoměsto. Vznikl 
přemalováním plátna, které sloužilo na ochranu podlahy 
v malířských dílnách Národního divadla.

Jan Pištěk: Detail z obrazu Pod povrchem

 V Malé dvoraně Veletržního paláce se tento obraz do-
stal do zajímavého sousedství s podobně rozměrnými díly 
Alfonse Muchy z cyklu Slovanská epopej.
 Jan Pištěk se podobně jako jeho otec zabývá volnou 
malířskou tvorbou a prací pro divadlo a film. Výstava je-
diného obrazu Pod povrchem bude k vidění do 5. ledna 
2014.
  (mk)
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Výstavu výtvarníků Umělecké besedy 
hostila Příbram
Ještě v říjnu probíhala v příbramské Galerii Františka Drti-
kola zajímavá výstava na téma Doma. Co a kde je doma, 
hledali současní výtvarníci sdružení do slavné Umělecké 
besedy, která v letošním roce oslaví 150 let od svého vzniku.
 Expozice představila mnoho známých výtvarníků, jako 
je Vojtěch Aubrecht, Jana Budíková, Vladimír Gebauer, Pa-
trik Hábl, Richard Konvička, Marie Molová nebo Olbram 
Zoubek. Přestože většina z vystavujících umělců má svůj 
typický výtvarný profil, stalo se zadané téma nečekanou 
výzvou k hledání zcela nového výrazu, a tak divák měl mož-
nost posoudit vyjádření vztahu daného tématu jak třeba 
k rodině, tak i například k něčemu podstatnému v globál-
ním světě.
 Umělecká beseda je nejstarším českým uměleckým 
spolkem. Byla založena v roce 1863 a sdružuje tvůrce ve 
třech oborech – hudebním, literárním a výtvarném.
  (mk)

Chalupeckého cenu dostal 
na třetí pokus Dominik Lang
Letošním laureátem Ceny Jindřicha Chalupeckého se stal 
třiatřicetiletý Dominik Lang, autor originální instalace, při 
jejíž tvorbě nepoužil žádný materiál, ale naopak jej ubíral 
z výstavní paneláže. Ve finále prestižní tuzemské ceny pro 
mladé výtvarníky byl již potřetí.
 Finalisty vybírala mezinárodní porota s předsedajícím 
Christianem Rattemeyerem z prestižního Muzea moderní-
ho umění (MoMA) v New Yorku. Americký kurátor je letos 
předsedou poroty potřetí a naposledy.
 Cenu od mezinárodní poroty spojenou s odměnou 
100 000 korun na nový projekt Lang převzal ve Veletrž-
ním paláci. Získává také stipendijní pobyt v New Yorku 
a rezidenci v některém z Českých center. Podle poroty pa-
tří Lang k nejzajímavějším umělcům v České republice i na 
mezinárodní scéně už řadu let. Před dvěma lety například 
připravil instalaci pro národní pavilon na bienále v Benát-

kách, která sklidila velký ohlas. V posledním roce se zásad-
ně prezentoval v galeriích ve Vídni a v Římě.
 Výstava Finále 2013, na které se prezentují i další fina-
listé Daniela Baráčková (vystavuje instalaci složenou z ob-
razů a především videí, v nichž sama hraje), Aleš Čermák 
(prezentuje se moderní technickou instalací s divadelními 
a literárními prvky doplněnou tištěným scénářem), Vác-
lav Magid (instalace složená z videa, hudebních skladeb 
a černobílých kreseb partitur) a Richard Nikl (série troj-
rozměrných obrazů a soch, jimiž „zaviroval“ celou výstavu, 
a zbořil tak systém striktně oddělených autorských prezen-
tací), potrvá ve Veletržním paláci do 1. prosince.
 Výstava finalistů se letos nově koná společně se samo-
statnou výstavou loňského laureáta Vladimíra Houdka. 
Houdek v rámci výstavy Hmota z délky ohybu představuje 
sérii abstraktních obrazů.

David Černý vystavil v Praze vztyčený 
prostředníček, který míří na Hrad
Na Vltavě v centru Prahy se jen pár dní před předčasnými 
parlamentními volbami objevil rozměrný objekt v podobě 
vztyčeného prostředníčku, který směřuje k Pražskému hra-
du. Desetimetrový fialový objekt sem umístil sochař David 
Černý. Nové dílo nechce příliš komentovat, podle něj je 
gesto dostatečně známé i výmluvné, důležité pak podle 
něj je, kam směřuje.

David Černý a vztyčený prostředníček

Rudolf Krivoš (* 16. 11. 
1933, Tisovec – sloven-
ský akademický maliar. 
V rokoch 1951-1956 ab-
solvoval štúdium na Vy-
sokej škole výtvarných 
umení v Bratislave na od-
delení figurálnej maľby 
u profesora Jána Mudro-
cha. Za študijné výsled-
ky a diplomovú prácu 
Vo vinárni (1956, olej) 
získal Cenu školy. V tom 
istom roku bol prijatý za 
člena Zväzu slovenských 

výtvarných umelcov. V rokoch 1956-1957 absolvoval tzv. 

VÝRočÍ

čestný rok na VŠVU. Bol spoluzakladateľom Skupiny Miku-
láša Galandu (1957) a zúčastnil sa na všetkých jej výsta-
vách. V súčasnosti žije a tvorí v Bratislave.
 Tvorba Rudolfa Krivoša smerovala predovšetkým 
k hľadaniu a nachádzaniu identity človeka. Vyrovnával sa 
s napätím v rôznych oblastiach a na rôznych úrovniach 
života, ale viedla ho viera v autenticitu človeka. Návraty 
tém, konfliktov, napätí a rozporov prinášali novú kryštali-
záciu ľudských a prírodných vzťahov. Časom sa jednotlivé 
spracovania stupňujú alebo zintenzívňujú, ale zostávajú 
svedectvom o otvorenom postoji tvorivého človeka o exis-
tencii.
 Rudolf Krivoš je obdivovaný a zatracovaný autor, kto-
rý sa stal nositeľom tradícií a zároveň najpokrokovejších 
tendencií v slovenskom výtvarnom umení, plný rozporov 
a tvorivých tenzií.

Rudolf Krivoš: Figúra s bustou, 
1965-1968
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ra Jaroslav Šerých (* 27. 11. 1928, Havlíčkův Brod) – český 
malíř a grafik. V letech 1946-1950 studoval na Vyšší škole 
uměleckého průmyslu v Jablonci nad Nisou a Střední vý-
tvarné škole v Turnově. Poté pokračoval v letech 1950-1957 
na Akademii výtvarných umění v Praze u prof. Vladimíra 
Pluka, poté následovala aspirantura u prof. Vladimíra Si-
lovského. Svojí podstatou je jeho kombinovaná grafická 
technika podřízena monumentální malbě. Dětské ilustraci 
se věnuje příležitostně od roku 1960. Zejména v zahraničí 
jsou známy jeho ilustrace k japonským pohádkám, Labu-
tímu jezeru nebo bájím o strašidlech. Dne 28. října 2008 
jej prezident České republiky Václav Klaus odměnil medailí 
Za zásluhy.

Andrej Rudavský je vnímaný predovšetkým ako sochár 
a člen Skupiny Mikuláša Galandu a zároveň ako jeden 
z najvýznamnejších slovenských sochárov druhej polovice 
20. storočia. Narodil sa 29. 11. 1933 v Hornej Posade (Poľ-
sko), žije a tvorí v Bratislave. V rokoch 1954-1960 študo-
val na Vysokej škole umeleckého priemyslu v Prahe (prof. 
Wagner a prof. Kavan).
 V roku 1957 Rudavský spoločne s A. Barčíkom, A. Čute-
kom, V. Kompánkom, R. Krivošom, M. Laluhom, M. Pašté-
kom, I. Štubňom a P. Tóthom zakladal Skupinu Mikuláša 
Galandu, ktorá pôsobila do roku 1968. V roku 1972 bol 
vylúčený zo Slovenského zväzu výtvarných umelcov, čo 
prakticky znamenalo zákaz oficiálnych výstav a nakupova-
nie jeho diel do zbierok galérií. Tento zákaz sa nikdy ne-
uplatňoval dôsledne. Niektoré jeho diela však boli oficiálne 
zničené.

Obľúbenými témami 
Andreja Rudavského sú 
kaplnky, pastieri, pútnici, 
bojovníci, ale aj všeobec-
nejšie témy (Vrstvy času) 
a archaické, pohanské 
a kresťanské inšpirácie 
(Stoly plodnosti, Obe-
ty atď.), často v metafo-
rickom či symbolickom 
sochárskom vyjadrení. 
Vo figurálnej tvorbe sa 
Andrej Rudavský sústre-
ďoval najmä na hlavu 
v rôznych polohách. Sú 
často redukované len na 
základný tvar, miestami 
s geometrizujúcimi par-
tiami. Andrej Rudavský 
okrem bronzu využíva aj 
ďalšie tradičné materiá-
ly – kov, kameň, v menšej 
miere drevo a šindeľ. Die-
la Andreja Rudavského 

sú zastúpené vo všetkých významnejších slovenských ga-
lériách. Jeho socha Vierozvestovia stojí v New Yorku pred 
budovou OSN. Andrej Rudavský mal niekoľko samostat-
ných výstav, resp. spolu s manželkou M. Rudavskou (naj-
mä v šesťdesiatych rokoch 20. storočia a po roku 1989), 
a zúčastnil sa na viacerých kolektívnych výstavách na Slo-
vensku i v zahraničí.

Stanislav Diviš se narodil 20. listopadu roku 1953 v Kut-
né Hoře a k výtvarnému umění se dostal prostřednictvím 
uhranutí dílem Františka Kupky. Není také bez zajíma-
vosti, že na základní škole v Telčicích dostával z výtvarné 
výchovy trojky. Po vyučení v oboru elektromontér a ma-
turitě na střední škole v Kutné Hoře vystřídal mezi lety 
1975 a 1982 celou řadu většinou dělnických zaměstnání 
a mezitím se několikrát pokoušel o přijetí na vysokou vý-
tvarnou školu. V roce 1982 byl konečně přijat ke studiu na 
Akademii výtvarných umění do oboru restaurování. V roce 
1983 a 1984 již uspořádal první akce, které byly předzvěstí 
pozdějších zcela zásadních Konfrontací. Šlo o mikulášské 
besídky pořádané na půdě AVU, pro něž tvořily výzdobu 
studenti všech ateliérů. Od roku 1984 do roku 1987 uspo-
řádal společně s Jiřím Davidem celkově šest těchto ilegál-
ních a poloilegálních Konfrontací, které byly pro tehdejší 
studenty jedinou možností, kde mohli zcela svobodně vy-
stavit svá díla. V roce 1985 byl pod záminkou přestupu na 
VŠUP donucen ukončit své studium a od roku 1987 již pra-
videlně vystavuje na všech důležitých tuzemských i zahra-
ničních výstavách současného umění. V témže roce také 
dochází k založení výtvarné skupiny Tvrdohlaví, se kterou 
mají v prosinci téhož roku první společnou výstavu. Mezi 
lety 1996 a 1997 pracoval jako asistent Jiřího Davida v jeho 
ateliéru na pražské AVU a od roku 2003 pak jako vedou-
cí malířského ateliéru na VŠUP, odkud však v roce 2010 
odešel. Patří mezi nejvýznamnější představitele českého 
výtvarného umění generace osmdesátých let 20. století.

Stanislav Diviš: Spartakiáda 90, Mladší žáci č. 30, 1991, akryl, plátno

Milena Dopitová (* 1963, Šternberk) vytváří od počátku 
devadesátých let instalace, objekty, videa, fotografie. Často 
je instalace složena, jak je příznačné pro devadesátá léta, 
z vícera médií. Milena Dopitová je konceptuální umělky-
ně sociálního zaměření. Mimo jiné také aktivně reflektuje 

Andrej Rudavský: Kaplička, 1968
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pozici ženy v současné společnosti a kultuře. Jako jediná 
umělkyně – žena se stala v roce 1989 členkou skupiny Pon-
dělí.
 Ve své tvorbě zpracovává témata týkající se sociál-
ní identity. Zabývá se obecnými fenomény, se kterými 
se potkává každý z nás, ale které jsou často společensky 
tabuizované. Dospívání, stárnutí, smrt, nejistota, krutost 
nebo násilí prezentuje s osobním vkladem, ale zároveň 
nám je dovoluje pozorovat začleněné do širokých sociál-
ních a společenských vztahů. Přestože poselství se týká 
nás všech, mají východiska tvorby velice osobní až intimní 
kořeny. Jde často o velmi autentické zážitky, které prožila 
třeba ve vlastní rodině.
 V posledních letech se dílo Dopitové oprošťuje od „těž-
kých“ témat jako zrození, stárnutí a smrt. Sama autorka 
říká, že se dostala do období, kdy, jak říká: „baví mě přiná-
šet pozitivní energii, protože ta v dnešní společnosti chybí. 
Lidé potřebují dostávat úplně jiný druh injekcí. Nezajímá 
mě frustrace, to člověk vidí v televizi od rána do večera. 
Pozitivní vztah k životu je pro mě teď důležitý“.

Milena Dopitová: Bezpečný úkryt, 2009, instalace tří objektů

Petr Písařík (* 1968, Jindřichův Hradec)
Písaříkovy malby i trojrozměrné objekty vycházejí z urči-
tého rozbití celku. Jedná se o proud neustálých tvarových 
i myšlenkových proměn, který je vlastní i populárním a ma-
sovým produktům. Z tohoto nestabilního dění může oko 
zachytit jen určité fragmenty, neúplná sdělení, na něž se 
napojují asociace a vzpomínky. Pohled klouže po povrchu 
věcí, zastavuje se občas u znakových struktur, zajímavých 
tvarů, nechává se oslnit záblesky. Písařík reflektoval čas-
to svět módy a designu, který ho oslovoval svými detaily 
(značky, loga). Nyní se věnuje spíš letmé impresi, která má 
vliv hlavně v oblasti světla a barev. Obojí však odpovídá te-
kuté povaze současných vizuálních zážitků. Pohled se sytí 
masmediálními obrazy a urbánní podívanou. Detaily ten-
to proud analyzují, vedou skrz něj řezy. Impresivní chvění 
vnímá proměnlivou vizuální show jako záblesk okamžiku, 
náhlé oslnění. Písaříkovy objekty se vyznačují též nesta-
bilní kompozicí, fragmentární a dočasnou povahou. Vní-
máme v nich potenciální přítomnost rozpadu a možnou 
variabilitu. Autorova díla nemají žádný jednoznačný smysl. 
Destrukce významu je též jednou z jejich důležitých stra-
tegií. Jsou to jakési šperky prostoru, klamné a orientované 
pouze navenek. Po roce studia dějin umění v Brně Písa-

řík přestoupil na Akademii výtvarných umění v Praze, kde 
prošel ateliérem Aleše Veselého a stal se jedním z prvních 
absolventů intermediální školy Milana Knížáka.

Petr Písařík, Hodiny, 2006, kombinovaná technika

Zbyněk Baladrán (* 1973, Praha) je důležitou osobnos-
tí své generace. V roce 2001 založil galerii Display, ně-
kolikrát byl mezi finalisty Ceny Jindřicha Chalupeckého 
a v roce 2004 byl nominován za Českou republiku na Ma-
nifestu. Upozornil na sebe už během studií na Akademii 
výtvarných umění, kdy vytvořil Kaktusy (1999). Kaktusy 
sestavené ze záchodových štětek, plastových sítěk, trubek 
a různých náhodně nalezených předmětů Baladrán na-
instaloval do dřevěného rámu, jaký občas můžeme vidět 
v oknech nadšených kaktusářů. Od roku 2002 se Baladrán 
věnuje především videu. Od prvních pokusů se záhy dostá-
vá k tvorbě krátkých filmů stříhaných z archivních materiá-
lů. V posledních letech se stále více zajímá o éru moderny 
a ve svých filmech se zabývá například architektonickými 
ikonami avantgardy. Baladrán vědomě pracuje s faktem, že 

Zbyněk Baladrán: Pokaždé se ji udělá špatně, 
když pomyslí na nekonečno, 2008, spolu s Jiřím Skálou
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ra umění už dnes není pouze vytvářením dokonalých artefak-
tů, ale spíše uvažováním o našem vztahu k realitě. Posunu-
je smysl umění a dává impulzy k jeho neustálé redefinici.

Krištof Kintera (* 1973, Praha) už od počátku studií pa-
třil mezi nejvýraznější osobnosti nejmladší generace. Prv-
ním výrazným projektem je TO z roku 1996. Tento „domácí 
mazlíček“ z lakovaného laminátu se stal Kinterovým ne-
rozlučným přítelem, provázel ho na nákupech, v metru, 
prostě všude, kam jeho pán zavítal. Předznamenal většinu 
principů, které se v Kinterově tvorbě objevují dodnes: ná-
paditý objekt vtahujícího autora i diváka do jiného (trochu 
posunutého) světa. Všechna Kinterova díla jsou technicky 
náročné objekty, které se pohybují, mluví, kouří se z nich 
nebo jiskří. Autor se pečlivě věnuje nejen jejich vzhledu, 
funkci, sdělení, ale i jejich mechanice.

Krištof Kintera: Fatal egoist n. 2, 2007, modifikované kolo

Marek Meduna (* 1973) je výrazným autorem ve středo-
evropském kontextu, působí jako samostatný umělec, je 
ale i členem skupiny Rafani. Tvorba Marka Meduny se čas-
to dotýká podstaty uměleckých médií a stejně tak ukazuje 
spletitosti lidského porozumění a pravidel. Zážitky a pocity 
Meduny otisknuté v dílech jakoby odrážely střet subjektu 
s určitou dysfunkcí, s nečekaným pocitem nerozhodnosti 
nebo determinovanosti. Autor vytváří paralely zkušenos-
tí, kompiluje obraz a jazyk; syntetický útvar jako konečné 
dílo je proto leckdy složené z mnoha vzájemně zasunu-
tých, zpětně nedešifrovatelných vrstev. Meduna kromě 
jiného také pracuje s celou galerií jako s významuplným 
objektem.

Marek Meduna: Naruby, 2008

Lukáš Rittstein (* 1973, Praha) absolvoval Akademii vý-
tvarných umění v roce 1997. Již za studií se projevil jako 
sochař nezaměnitelných kvalit. Pro jeho tvorbu je cha-
rakteristické používání nejrůznějších předmětů denního 
života či industriálních materiálů, které někdy kombinu-
je s vlastními tvary, vyrobenými z laminátu. V neposled-
ní řadě k jeho dílu přispěl zájem o ekologické a globálně 
platné otázky o osudech naší planety. To je živeno pře-
devším jeho zájmem o přírodní národy, žijící v oblastech 
dosud nekontaminovaných naší civilizací. Zásadní význam 
měly expedice, které podnikl se svou přítelkyní Barborou 
Šlapetovou do Papuy-Nové Guineje, kde se setkal s dosud 
netknutým životem některých tamních obyvatel. Dílo Lu-
káše Rittsteina je obsáhlé a významově víceznačné a mno-
hoznačné. Autorova hluboká představivost a intenzivní 
prožívání civilizačních momentů lidské existence ve ves-
mírném kontextu je všudypřítomná. Celé dílo Lukáše Ritt-
steina tak charakterizuje konfrontace vnitřního a vnějšího  
vesmíru.

Lukáš Rittstein: Úsvit, 2005
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Jaroslav Dodal (* 8. 12. 
1933, Praha) – kres-
líř a ilustrátor. „Kres-
lit jsem začal hluboko 
v předškolním věku kří-
dou po plotech. Později 
ve škole při vyučování. 
Když moje malůvky uči-
tel stále zabavoval, stá-
hl jsem se do ilegality 
a čmáral tajně pod la-
vicí. Samozřejmě že na 
úkor vyučování, což se 
záhy projevilo v žákov-
ské knížce, k nemalé ra-
dosti mých rodičů. Otec 
si jistě vyčítal, že bylo 
chybou naučit mě oře-

zat tužku. Později jsem se naučil nabrousit rydla a vyučil 
se ocelorytcem. V tiskárně mne očarovala vůně tiskařských 
barev i bílého papíru…“

Kreslený humor začal Jaroslav Dodal publikovat nej-
prve v regionálních a později v celostátních denících 
a časopisech. Jak přibýval zájem o jeho kresby, tak při-
bývala kreslířovi práce. Z malého koníčka postupně 
vyrostl velký kůň. Stal se kmenovým kreslířem nejen Di-
kobrazu, ale mnoha dalších časopisů. Kromě kresleného 
humoru se věnuje i dětské ilustraci. Je členem České unie  
karikaturistů.
 První samostatnou výstavu uskutečnil v pražské Ma-
lostranské besedě. Poté následovala řada prezentací doma 
i v zahraničí a hned několik ocenění a uznání (v Belgii, Ja-
ponsku, Číně, Itálii).

Miloslav Martenek (* 1933, 
Praha) je pilot a karikaturista. 
Plukovník ve výslužbě, předse-
da českobudějovické odbočky 
Svazu letců České republiky, op-
timista a šiřitel dobré nálady. Je 
členem České unie karikaturistů. 
Ilustruje knížky, přispívá kresba-
mi do časopisů, pro potěšení 
usedá do ultralightu a vznáší se 
nad jihočeskou metropolí. Praž-
ský rodák přišel do Českých Bu-
dějovic v pětapadesátém roce 
po absolvování letecké školy 
v Prostějově. Odmalička kreslil. 

Jako voják pracoval osm let ve výtvarné komisi Ústředního 
domu armády a publikoval v časopise Letectví. Když ode-
šel do vojenského důchodu, vyměnil koníček za profesi. 
V současnosti dodává obrázky do čtrnáctideníků Křížem 
krážem a Sondy, účastní se mezinárodních festivalů kresle-
ného humoru a příležitostně vystavuje spolu s dalšími jiho-
českými karikaturisty. Bývá také hostem letiště na Hosíně. 
Žije a pracuje v Českých Budějovicích.

Pavel Taussig (* 24. 11. 1933, 
Bratislava) je autor výtvarného 
humoru, koláží a bublináží, čest-
ný člen České unie karikaturistů. 
Žije a tvoří ve Frankfurtu nad 
Mohanem. Pracoval jako kni-
hovník, nakladatelský redaktor, 
od října 1968 v Německu, nejpr-
ve jako redaktor satirického mě-
síčníku Pardon, později v novém 
časopise Titanic ad.
Dá se říci, čemu se dnes vysmí-
váte?
Současné politické situaci, třeba 

i hospodářské, pokud ji mohu sledovat. To znamená české, 
německé a slovenské. Pokud mám dost informací.
Co vás vedlo k humoru či satiře v letech šedesátých, než 
jste odešel do exilu?
Byla to moje vášeň, nejspíš to jediné, co jsem pořádně 
uměl. Psal jsem satirické texty a pracoval v redakci časo-
pisu Roháč, což byl slovenský Dikobraz. Těžko říct proč 
a jak, ale měl jsem to nějak v krvi. Byl to můj způsob po-
hledu na svět.
V exilu jste od roku 1968 pracoval v redakci časopisu 
Pardon, poté Titanic, přispíval jste do Svobodné Evropy. 
Přešla vás legrace, nebo bylo dost toho, čemu se smát 
i tehdy?
Legrace mě přešla, protože na západě, kde jsem se ocit-
nul, bylo vše povoleno, cenzura neexistovala. Pro mě to 
bylo velice nezvyklé, takže satira neměla takový dosah 
jako v Československé socialistické republice, na kterou 
jsem byl zvyklý. Takže všechno, co jsme zde zaobalovali 
do různých bajek a jiných podobenství, na západě nebylo 
třeba. Politické vtipy se ani moc nepovídaly, vše bylo na 
rovinu. Když se někomu nelíbil prezident nebo předseda 
vlády, tak to rovnou řekl nebo v novinách napsal naplno. 
Určitě formy příspěvků, které jsem si přivezl ze své vlas-
ti, tam vůbec neběžely. Musel jsem se přeorientovat, což 
byl samozřejmě malér, ale přesto jsem se snažil zachovat  
si nadhled.
Dá se říci, jak se dnes český nebo slovenský humor jeví 
z odstupu města nad řekou Mohan?
Český nebo slovenský humor pokládám za svůj a je mi bliž-
ší než ten německý, proto jsem tam svými texty nijak ex-
tra neprorazil. Koláže nebo jiný způsob pomocí obrázků 
byla vlastně náhrada za to, že to s texty nešlo. Pokusil jsem 
se importovat do Německa svůj názor na satiru pomocí  
obrázků.
Co vás v současnosti nejvíc inspiruje?
Popravdě řečeno, nemám vnitřní nutkání komentovat sou-
časné dění kolážemi. Spíš je dělám pro různé výstavy, které 
pořádají federace karikaturistů po celém světě. Jsou tema-
tické a v rámci těchto témat, pokud lze vidět dění kriticky, 
nedělat jenom líbivé obrázky se snažím o satiru či nadhled. 
Jednou je to třeba ochrana přírody, jindy pivo. V Čechách 
je piva víc, protože jsou na to sponzoři. Jak tady nebo ve 
světě jsou ale soutěže na velice zajímavá témata, k nimž se 
dá obrázky cosi říci.

kReSleNÝ HUMoR

Miloslav Martenek

Pavel Taussig
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ra Jan Schinko (* 1943, České Bu-
dějovice) je autorem kreslených 
vtipů. Vystudoval Vysokou školu 
ekonomickou, žije a tvoří v Čes-
kých Budějovicích. Pracuje jako 
daňový úředník, mimo to se za-
bývá hodnocením regionů pro 
územní plány, vztahem člověka 
a krajiny, lidovou architekturou, 
historií Českých Budějovic, píše 
fejetony. Publikuje od roku 1966. 
Vydal několik publikací kreslené-

ho humoru a ilustroval knížky humorné i odborné. Získal 
i několik mezinárodních cen.

Rudolf Pejřil (* 11. 10. 1948) 
je autorem kreslených vtipů, žije 
a tvoří v Praze. Pracoval jako 
technik u stavební firmy. Od 
osmdesátých let publikuje v čes-
kém tisku. V roce 1996 získal 
zvláštní cenu na 19. Internatio-
nal Kar toenale Beringen v Belgii.

Luděk Zdražil (* 21. 11. 1953, 
Chrudim) je autorem výtvarného 
humoru, kreslířem a grafikem. 
Vystudoval střední prů myslovou 
školu elektrotechnickou v Pardu-
bicích. Žije a působí ve Slatiňa-
nech u Chrudimi.

Jaroslav Cvach (* 1968) je aktiv-
ním hudebníkem skupiny Arva, 
Kritická Situace, P. S., Už jsme 
doma, nyní Čutory. S autorem 
kreslených vtipů a členem České 
unie karikaturistů Tomášem Sou-
čkem spolupracuje již od školy 
a založili spolu značku Souček-
-Cvach. Od roku 1993 publikují.

V Putimi u Písku zemřel 1. září ve věku 88 let český malíř 
Oldřich SMUTNý. V šedesátých letech byl členem se-
skupení výtvarníků UB-12 a od počátků devadesátých let 
obnovené Umělecké besedy v Praze. Oldřich Smutný byl 
autorem převážně abstraktních maleb, pro které nacházel 
inspiraci v krajině jižních Čech. Třicet let vyučoval malířství 
na Akademii múzických umění. (mk)

14. října letošního roku zemřel Jan KUBíČeK (86), malíř 
a grafik, který se věnoval experimentálnímu, abstraktní-
mu a geometrickému umění. Byl členem umělecké skupi-
ny Křižovatka, začínal jako krajinář a obdivovatel městské 
poetiky. Získal Cenu Vladimíra Boudníka.

Jan Kubíček

Jan Schinko

Rudolf Pejřil

Luděk Zdražil

Jaroslav Cvach

IN MeMoRIAM
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Procházka Prahou po vídeňských stopách
(Jubilejní) Jeruzalémská synagoga a její vídeňský archi-
tekt Wilhelm Stiassny
Jeruzalémská synagoga je příkladem secesní stylizace 
maurského slohu. Průčelí zdobí maurské oblouky, rozeta, 
překrásné ibersky červené a bílé pruhy kamene a spousta 
barev, jimiž synagoga září na celou Jeruzalémskou ulici. 
Střední arkádu vstupního portiku lemuje biblický verš „Což 
nemáme my všichni jednoho Otce? Což nás nestvořil jedi-
ný Bůh?“ Interiér je různorodou směsicí maurských prvků 
s detailní secesní výmalbou. Synagoga má 850 míst k se-
zení a oddělený balkón pro ženy.
 Po započetí asanační přestavby Josefova, kdy byly zbo-
řeny Cikánova, Velkodvorská a Nová synagoga, byl roku 
1898 založen Spolek pro vybudování nového chrámu. 
V lednu 1899 spolek zakoupil pozemek v Jeruzalémské uli-
ci. K jedné z nejkurióznějších překážek ve výstavbě syna-
gogy patřila i námitka vznesená nedalekým sborem kostela 
sv. Jindřicha, že „zpěv ze synagogy bude rušit o nedělích 
křesťanské věřící“. Až třetí projekt, tentokrát známého ví-
deňského architekta Wilhelma Stiassného z roku 1903, byl 
v následujících letech stavitelem Aloisem Richterem reali-
zován. Na svátek Simchat Tora byla nová synagoga 16. září 
1906 zasvěcena. Synagoga byla pojmenovaná Jubilejní na 
památku 50. výročí vlády Františka Josefa I.
 Po první větší rekonstrukci v devadesátých letech byly 
pod nánosy omítky a vrstvou staré malby na cca pětadva-
ceti čtverečních metrech objeveny bohatě malované orna-
menty ve stylu vídeňské secese. V roce 2003 byl prováděn 
průzkum nástěnných maleb a pod jednou z mramorových 
desek byl nalezen ukrytý pergamenový svitek, který zde 
ležel nedotčen téměř celé století. Na tomto svitku je vylíče-
ná historie stavby, údaje o stavitelích a řemeslnících, kteří 
se na stavbě synagogy podíleli. Největším klenotem jsou 
opravené původní varhany, původně je poháněl elektro-
motor podle návrhu Františka Křižíka.

 S výjimkou období protektorátu, kdy synagoga sloužila 
jako skladiště a díky tomu byla zčásti uchráněna devastace, 
slouží již po celé století bohoslužbám Židovské obce v Pra-
ze. V letních měsících je synagoga přístupná veřejnosti, 
pořádají se zde koncerty a umělecké výstavy.
Otvírací doba: duben – říjen
Po-ne: 11:00-17:00
Jeruzalémská 7
110 00 Praha 1
Tel.: +420 224 800 813
www.synagogue.cz

Wilhelm Stiassny
Vídeňský architekt a c. k. stavební rada Wilhelm Stiassny 
(15. 10. 1842, Bratislava – 11. 7. 1910, Bad Ischl) se vý-
znamně zasloužil o rozšíření výrazových prostředků ar-
chitektury v poslední čtvrtině 19. století, překonal klasický 
historismus a stal se jedním z tvůrců architektonického 
eklektismu. Snažil se všemožně podporovat sociální a kul-
turní programy židovské komunity a svými uměleckohis-
torickými studiemi a rekonstrukcemi přispěl k rozšíření 
zájmu o židovskou historii a památky.
 Stiassny se narodil v Prešpurku (dnešní Bratislava), 
kam se jeho otec Abraham, povoláním obchodník, pře-
stěhoval z Moravy ze Slavkova. Po přestěhování rodiny 
do Vídně studoval na vídeňské polytechnice (dnešní Vy-
soká škola technická) a Akademii výtvarných umění. Se 
svými spolužáky a přáteli založil spolek Vídeňská stavební 
huť (Wiener Bauhütte), který usiloval o těsnou spoluprá-
ci architekta s mistry všech řemesel při realizaci nových  
staveb.
 Wilhelm Stiassny si v roce 1866 založil projekční ateliér 
a následujícího roku byl rakouským ministerstvem obcho-
du vyslán k účasti na práci rakouské komise pro světovou 
výstavu v Paříži, kde se později stal členem mezinárodní 
jury pro dělnické byty. Usiloval o všeobecnou reformu 
způsobu bydlení, přičemž považoval za nejvhodnější zaří-
zení anglických a belgických rodinných domků. Současně 
se významnou měrou podílel na vedení dolnorakouského 
Spolku řemesel. Po roce 1868 se stal jedním z nejvyhledá-
vanějších architektů: během třinácti let (do konce 1878) 
vedl stavbu 115 obytných domů, rodinných sídel, palá-
ců, továrních budov, nemocnic, škol atd. ve Vídni i okolí 
a mnoha zemích monarchie. Roku 1878 byl zvolen do ví-
deňské obecní rady, kde působil např. v Komisi pro regu-
lování středního Dunaje. Provedl také přestavbu zámku 
Šebetov na Moravě ve slohu francouzské renesance a vy-
bavil jej vším komfortem, který mohla tehdejší technika 
poskytnout, taktéž přestavbu paláce Rothschild (1899), 
který se nachází ve Vídni na Prinz-Eugen-Straße 22.
 Stiassny byl také autorem řady staveb pro židovské 
obce. V letech 1877-1878 byl podle jeho projektu založen 
nový židovský hřbitov na vídeňském Ústředním hřbitově 
a dokončena obřadní síň. Je rovněž autorem řady pozo-
ruhodných náhrobků a hrobek na tomto hřbitově, např. 
Rothschildova mauzolea (1894) na starém židovském 
oddělení u brány 1. Koncem roku 1900 dokončil projekt 
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ra starobince a márnice pro vídeňskou obec. Mimo Vídeň je 
třeba upozornit na jeho realizaci první stavby v maurském 
stylu s bohatou uměleckou výzdobou: synagogu v Malac-
kách (1886-1887), která sloužila jako vzor pro synagogy 
menších židovských obcí. V Čechách postavil čtyři vý-
znamné synagogální stavby: v Jablonci nad Nisou (1892), 
největší pražskou synagogu na Královských Vinohradech 
(1896-1898), která po náletu roku 1945 vyhořela, synago-
gu v Čáslavi (1898-1899) a nakonec nejmladší pražskou 
synagogální stavbu, jeho poslední velký projekt – chrám 
v Jeruzalémské ulici (1905-1906).
 Patřil mj. k zakladatelům Společnosti pro záchranu 
a konzervování židovských uměleckých a historických pa-
mátek, která jako vůbec první obrátila pozornost širší ve-
řejnosti k nutnosti uchovat staré židovské pamětihodnosti. 
Byl dlouholetým ředitelem této společnosti a po mnoho 
let předsedou správní rady Židovského muzea ve Vídni, 
které roku 1897 spoluzakládal. Zemřel během zdravotního 
pobytu v lázních Ischl. Je pochován na vídeňském Ústřed-
ním hřbitově. Pamětní deska je umístěna na domě Wien 1, 
Krugerstraße 8, který byl kolem roku 1900 podle jeho plá-
nu postaven a kde také v posledních letech svého života 
bydlel.

Galerie hlavního města Prahy 
slaví padesátiny
a jak	už	padesátníci	dělávají,	rozhodla	se	bilancovat
Základní teze koncepce jubilejní výstavy zní: Galerie je živý 
organismus, který tvoří konkrétní lidé v konkrétním čase. 
Je závislá na jejich odborné způsobilosti, kreativitě a ob-
čanských postojích. Bilance padesátileté existence Galerie 
hlavního města Prahy je proto úzce spjata s geopolitický-
mi dějinami a životem lidí, kteří v ní působili, v neposlední 
řadě také s jejich pamětí. Co se stalo, není zapomenuto. 
V dobrém i zlém. Galerie se stejně jako společnost mění 
a zároveň spoluodpovídá za její kulturní úroveň. Výstava je 
tedy především o lidech, kteří v galerii pracovali a pracují, 
zejména o jejích ředitelích a kurátorech. Akvizice, výstavy 
a publikace jsou jejich produktem. Z této úvahy je odvozen 
název výstavy – Život Galerie hlavního města Prahy a ději-
ny galerie jsou chápány jako životopis a také tak nazvány.
 Životopisem výstava v přízemí Domu U Zlatého prs-
tenu začíná. Je založen na novém archivním průzkumu 
a sleduje galerii nejen od jejího „zrodu“ v roce 1963, ale 
i její „prenatální stadium“, kterým byly od druhé polovi-
ny 19. století opakované a vždy znovu nezdařené pokusy 
založit instituci, v projektech nazývanou Městská galerie. 
K němu patří i historický paradox, že galerie svůj současný 
název získala za protektorátu, a to jako Galerie der Haupt-
stadt Prag. De iure však tehdy založena nebyla. A je dalším 
paradoxem, že se tak stalo až za komunistického režimu, 
kdy ideologické cíle vyvolaly potřebu zřídit síť krajských 
galerií a dohlížet na vývoj výtvarného dění prostřednictvím 
pevné institucionální struktury.
 Výstava pokračuje v obvykle nevyužívaném tunelu 
v 1. patře, který začíná balkónem, viditelným z přízemí. 
Pod názvem Paměť textů jsou v něm na paletách tvoří-
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cích až klaustrofobní labyrint vystaveny všechny tiskoviny, 
které galerie za dobu své existence vydala. Zabaleny do 
mikrotenových fólií evokují nejednoznačnost svého smys-
lu: jejich texty jsou výsledkem myšlení o umění, více či 
méně náročným osobním výkonem autorů koncepce vý-
stav, mnohdy však marně čekají na svého čtenáře. Přesto 
se nevzdávají a zůstávají trvalým svědectvím něčeho, co 
už dávno skončilo. Tunel Paměti textů vede do expozice, 
která zabírá všechna tři patra domu. Jmenuje se 25. Je jich 
tedy 25, víc by se jich sem nevešlo, ale mohly být i jiné. 
Vybrat výstavy, u nichž by stálo za to se na chvíli zastavit, 
byl v padesátileté produkci Galerie hlavního města Prahy 
obtížný úkol. Nejsou to malé výstavy o velkých výstavách, 
pouze reference, architektonickým řešením připomínající 
původní způsob instalace, jejichž dalším úkolem je v drob-
ných odkazech představit galerijní sbírky. A také kurátory, 
díky jejichž práci má tato instituce už od osmdesátých let 
oprávněné renomé.
 Všechny ostatní výstavy, které se zásadním způsobem 
podílely na podobě českého dějepisu umění, tedy i ty, kte-
ré se týkaly či stále ještě týkají současnosti, jsou spolu se 
svými autory alespoň připomenuty. Zapomenuty by však 
neměly být ani výstavy nekvalitní. Za komunistické totality 
jich byla galerie nucena přebírat nebo sama připravovat 
bezpočet. Jejich smyslem byla ideologická agitace a pre-
zentace pseudoumělců poplatných režimu. Jsou jmenová-
ny v katalogu výstavy.
 K výstavě vychází katalog, resp. rozsáhlá publikace, je-
jíž koncepce i autorství jsou s výstavou totožné. Grafická 
úprava je dílem Jana Zachariáše.
Místo konání: 
Dům U Zlatého prstenu, Týnská 6, Praha 1-Ungelt
Termín konání: 25. 9. 2013 – 5. 4. 2014
Otevírací doba: út-ne: 10:00-18:00

Výročí Karla Pragera

Ve Veletržním paláci v Praze představuje pražská Národní 
galerie bilanční výstavu z tvorby architekta Karla Pragera 
(1923-2001). Expozice obsahuje dokumentaci realizova-
ných staveb i četné projekty. Jednotlivé exponáty jsou vět-
šinou zapůjčeny z archivu Architektonického studia Gama, 
který Karel Prager v roce 1967 založil, a z Národní galerie. 
Největší stavbou Karla Pragera je objekt bývalého Federál-
ního shromáždění, v dnešní době nová budova Národního 
muzea, která přinesla do centra Prahy moderní architektu-
ru plnou technologických novinek a přitom doplněnou vy-
nikajícími uměleckými díly. Dílem tohoto architekta je také 
budova Nové scény Národního divadla, jejíž skleněný plášť 
navrhl spolu se sklářskými výtvarníky Jaroslavou Brychto-
vou a Karlem Libenským. V posledních deseti letech se 
Prager věnoval rekonstrukci Rudolfina a domu U Černé 
matky boží. V roce 2000 mu Obec architektů udělila čest-
nou cenu za celoživotní dílo a přínos architektuře. V le-
tošním roce by se Karel Prager, tato významná osobnost 
české architektury druhé poloviny 20. století, dožil devade-
sáti let. Expozice bude otevřena do 5. ledna 2014.
  (mk)
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„Metamorfózy politiky. 
Pražské pomníky 19. století“
V rámci volné řady výstavních projektů v Clam-Gallasově 
paláci, věnovaných kulturní historii Prahy, se pořadate-
lé – Archiv hl. m. Prahy a Národní galerie Praha – rozhodli 
představit dosud zcela nezmapované téma – pražské po-
mníky, upomínající na významné osobnosti i události čes-
kých dějin, které na pražských veřejných prostranstvích 
začaly vznikat od poloviny 19. století a měly pro český ná-
rodní život prvořadý význam jak umělecký, tak i kulturně-
-historický.

Josef Václav Myslbek

 Počínaje prvním veřejným pomníkem v Čechách, vě-
novaným Přemyslu Oráči ve Stadicích (1839-1841), se 
v expozici setkáme se všemi nejvýznamnějšími pražskými 
monumenty, oslavujícími známé postavy českých dějin 
a národního života až do konce monarchie, resp. vzniku 
samostatného československého státu: císaře Františka I., 
Karla IV., maršála Radeckého, Josefa Jungmanna, Františka 
Palackého, Jana Husa a sv. Václava na Václavském náměstí. 
Kromě těchto nejslavnějších pomníkových realizací se však 
v expozici objeví i projekty nerealizované – např. Národní 
pomník na Bílé hoře nebo výběrově i nejvýznamnější po-
mníky mimopražské. Ale také řada bust a pomníků z praž-
ských sadů a parků, věnovaných významným uměleckým 
osobnostem (např. spisovatelky Karoliny Světlé a Elišky 
Krásnohorské, básníků K. H. Máchy, Julia Zeyera a Vítěz-
slava Hálka, herečky Hany Kvapilové ad.), které na přelo-
mu 19. a 20. století vytvářeli nejlepší čeští sochaři té doby 
pod vlivem sochařského stylu Augusta Rodina.
 Mezi 250 exponáty dominují sádrové, bronzové i dře-
věné skici, návrhy a modely z dílny největších mistrů čes-
kého sochařství 19. a počátku 20. století – bratří Maxů, 
J. V. Myslbeka, B. Schnircha, S. Suchardy, F. Bílka, L. Ša-
louna, B. Kafky a dalších, které dokumentují genezi mo-
numentálního pomníku pro veřejný prostor v Čechách od 
poloviny 19. století. Úzkou vazbu této speciální výtvarné 
disciplíny na dobové společenské a politické dění dokládají 
též četné archivní materiály – kresby, fotografie, unikátní 
dobové dokumenty.
 K výstavě je vydán i reprezentativní katalog (s němec-
kým a anglickým resumé).
 Výstava potrvá v Clam-Gallasově paláci do 5. ledna 
2014.

Retrospektiva Olbrama Zoubka

V Jízdárně Pražského hradu bude 28. listopadu otevřena 
doposud největší retrospektivní výstava sochaře Olbrama 
Zoubka. Samotný umělec je autorem této expozice, která 
nabízí to nejlepší z jeho celoživotní tvorby. Návštěvníci mo-
hou vidět více než dvě stě soch, které Zoubek vytvořil od 
poloviny padesátých let do současnosti, z čehož některá 
tato díla budou vystavena vůbec poprvé.
 Sochy Olbrama Zoubka nápadně připomínají tvorbu 
světoznámého Švýcara Alberta Giacomettiho, který žil v le-
tech 1901-1966, a sám Zoubek se k inspiraci tímto uměl-
cem přiznává.
 Olbram Zoubek je reprezentantem nejstarší generace 
českých sochařů. Mnohá z jeho děl jsou obecně známá, 
neboť se stala ozdobou nejednoho městského náměstí 
nebo interiérů hotelů a bank. K jeho nejznámějším dílům 
patří socha na pietním místě Milady Horákové v Praze, 
náhrobek Jana Palacha, náhrobek pro Jana Zajíce, so-
chařská výzdoba hrobky rodiny Havlovy na pražských 
Olšanech a Pomník obětem komunismu na pražském 
Petříně.
 Výstava bude otevřena do 3. března 2014.
  (mk)

Výstava která dokumentuje pobyt malíře 
Jana Zrzavého ve Vodňanech
Obrazy, korespondence, fotografie a další zajímavosti 
s odkazem na pobyt Jana Zrzavého ve Vodňanech ob-
sahuje výstava, která začala v Alšově síni Městské gale-
rie ve Vodňanech. Mnohé z exponátů výstavy s názvem 
Návrat malíře Jana Zrzavého do Vodňan nebyly dosud 
veřejně prezentovány. Zrzavý žil ve Vodňanech v letech 
1942-1956. Během výstavy se lidé mohou seznámit také 
s návrhem pamětní desky od sochaře Richarda Rudovské-
ho. Deska v podobě busty s údaji o pobytu Zrzavého ve 
městě by měla být odlita z bronzu a mohla by být odhalena 
během příštího roku. Vyprávění několika zdejších přátel, 
se kterými se malíř stýkal pravidelně, budou návštěvníkům 
výstavy zprostředkována audioprojekcí. Samostatnou část 
expozice tvoří díla profesionálních a amatérských umělců 
z Vodňanska, kteří se nechali osobností a uměním Jana 
Zrzavého oslovit.

V nové expozici Destinnové 
je i kočár legendární pěvkyně
V Muzeu Jindřichohradecka 14. listopadu otevřeli novou 
expozici Emy Destinnové. V jezuitském semináři se popr-
vé objeví třeba zrestaurovaný kočár legendární pěvkyně. 
Muzeum má i další výjimečné exponáty, jako je její postel, 
klavír nebo lovecké trofeje. Expozice prezentuje umělecký 
odkaz a životní osudy nejslavnější české pěvkyně. Ve dvou 
místnostech jsou kromě fotografií, dokumentů a předmětů 
přestavujících pěveckou kariéru umělkyně vystaveny také 
ukázky z jejích bohatých sbírek včetně nábytku, hudebních 
nástrojů, porcelánu či kuriozit, které soustředila na zámku 
v nedaleké Stráži nad Nežárkou, kde žila od roku 1914 až 
do své smrti. Nová expozice nahradila starou, která vznikla 
na začátku devadesátých let 20. století. Síň Destinnové bu-
dou moci zájemci navštívit do 6. ledna a potom až v nové 
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ra sezóně od dubna. Muzeum vlastní jednu z nejrozsáhlejších 
sbírek, řadu dokumentů má také Národní muzeum, Ná-
rodní divadlo, Muzeum hlavního města Prahy a Památník 
národního písemnictví.

Výstava v Popmuseu připomene 
50 let vzniku časopisu Melodie
Půl století od prvního čísla legendárního měsíčníku Me-
lodie připomene výstava s názvem Psali o nás v Melodii! 
v pražském Popmuseu. Vernisáž v Kulturním centru Kaš-
tan nabídne podle organizátorů vedle prohlídky audiovi-
zuální projekce a (ne)autorské čtení. Výstava potrvá do 
února 2014. Výstava představuje tvůrce a přispěvatele ča-
sopisu, protagonisty z časů, kdy být hudebním publicistou 
znamenalo významnou prestiž. Dokumentuje, jak se psaní 
o populární hudbě v oněch časech měnilo a jak se měnil 
hudební časopis nejen jako médium, ale i jako artefakt. 
Melodie začala vycházet v roce 1963, poslední číslo, které 
vystavovatelé zaregistrovali ve sbírkách Národní knihovny, 
pochází z července 2000.

Náprstkovo muzeum vystaví 
cenný obraz od Velaska
Do Náprstkova muzea asijských, afrických a amerických 
kultur v Praze byl pod policejní ochranou převezen cen-
ný obraz Údolí Ciudad de México z hory Santa Isabel od 
mexického malíře José Márii Velaska (1840-1912). Olejo-
malba je součástí výstavy Čas zámořských objevů, která 
je veřejnosti přístupna od 15. listopadu a potrvá do září 
příštího roku. Expozice představí unikátní umělecké před-
měty, mapy, glóby a dokumenty i ty, kteří byli s tímto ob-
dobím spjati, tedy mořeplavce, dobyvatele, výzkumníky, 
cizokrajné obyvatele, misionáře, otroky, piráty a korzáry. 
Velaskův obraz byl pojištěn na několik desítek milionů ko-
run. Jeho transportem začal svoz nejvzácnějších předmětů 

Inscenace Antiwords inspirovaná Havlem 
měla oficiální premiéru
Po americkém turné a několika českých předpremiérách 
představil soubor fyzického divadla Spitfire Company 
svůj projekt Antiwords v pražském paláci Akropolis. Re-
žisér Petr Boháč spolu s performerkami Miřenkou Čecho-
vou a Jindřiškou Křivánkovou převedli hru Václava Havla 
Audien ce do jazyka fyzického a výtvarného divadla s prv-
ky improvizované klauniády. Americká kritika na tomto 
projektu ocenila především minimalistické pojetí divadla 
a arche typálnost, která prosakuje Havlovým textem.

Premiéry v Národním divadle
Pro nadcházející a současně již probíhající 131. sezónu 
připravily soubory Národního divadla v Praze patnáct no-
vých titulů. První premiérou byla již 18. září nová opera 
Aleše Březiny Toufar v Divadle Kolovrat. Ta v návaznosti na 

úspěšný titul Zítra se bude… připomíná opět pohnuté oka-
mžiky z české poválečné historie. Na repertoáru ND se nově 
objeví také například Verdiho Simon Boccanegra, Wagne-
rův Tannhäuser, Janáčkovy Příhody lišky Bystroušky i kon-
certní provedení Pucciniho Vlaštovky. Jevištní reper toár 
bude doplněn koncerty České operní gala a Verdi gala.

Soňa Červená se proměňuje do postavy Gottwalda (opera Toufar)

pro tento cyklus. Dalšími budou například největší briliant 
v českých sbírkách či unikátní zlatý stodukát Ferdinanda III.

Výstava v Lucerně představí 
Havlovu samizdatovou edici
Na příkladu jedné ze samizdatových edic ukáže výstava 
v pasáži paláce Lucerna peripetie vzniku, výroby a distri-
buce knih zakázaných autorů v Československu v obdo-
bí normalizace. Výstava samizdat přiblíží prostřednictvím 
foto grafií a dalších dobových dokumentů. V Českosloven-
sku 70. a 80. let 20. století vznikla celá řada samizdatových 
knih i časopisů. Jedna z nejslavnějších a nejstarších byla 
Edice Petlice, kterou vedl spisovatel Ludvík Vaculík, vel-
mi důležitá byla také Edice Expedice s druhým nejvyšším 
počtem vydaných titulů. V roce 1975 ji založili dramatik 
Václav Havel, filozofka Dana Horáková a literární kritik 
a redaktor Jan Lopatka. 

Příští rok bude v Praze 
velká výstava o benediktinech
Příští rok se v Praze otevře výstava o benediktinském řádu 
a jeho kultuře, představí život středověkého kláštera a řadu 
architektonických a uměleckých památek. Výstava Otevři 
zahradu rajskou, Benediktini v srdci Evropy 800-1300 
nabídne také vzácný Vyšehradský kodex. Na jednom 
z nejvýznamnějších výstavních projektů roku spolupracu-
je Národní galerie spolu s Národní knihovnou, Národním 
muzeem a řadou dalších institucí a odborníků. Expozice 
bude instalována ve Valdštejnské jízdárně a Galerii Kle-
mentinum od listopadu příštího roku do března 2015. 
Návštěvníci si budou moci prohlédnout více než 250 expo-
nátů od sochařských památek, knižní malby až po zlatnic-
ká a umělecká díla nejstaršího mnišského řádu západního 
křesťanství. Památky budou zapůjčeny ze šesti středoev-
ropských zemí a Švýcarska.

dIVAdlo, opeRA, bAleT
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 Činohra představí osm premiér – bude mezi nimi Šam-
berkovo Jedenácté přikázání, Tylův Strakonický dudák, Ze 
života hmyzu bratří Čapků, Molièrův Tartuffe i Ostrovské-
ho Les. Vrcholem sezóny by se měl stát projekt pod ná-
zvem 1914, který v Národním divadle nastuduje americký 
režisér Robert Wilson.
 Také balet ND nezůstane pozadu. Šéf souboru Petr 
Zus ka přichází s nastudováním Prokofjevova Romea a Ju-
lie, Českou baletní symfonii II bude tvořit Martinů Polní 
mše Jiřího Kyliána, první část Dvořákova Stabat mater 
bude opět v choreografii Petra Zusky a původní balet Jana 
Jiráska v choreografii Viktora Konvalinky. Další novinkou 
bude světová premiéra baletu Valmont v nastudování Li-
bora Vaculíka. Řadu zajímavých inscenací i hostů představí 
i Nová scéna ND.
  (mk)

Ceny Divadelních novin získali 
Karel Dobrý i Dušan David Pařízek
Výroční cenu Divadelních novin za herecký výkon sezóny 
bez ohledu na žánr převzal v pražském Divadle Na zábrad-
lí Karel Dobrý za titulní roli v inscenaci Den opričníka, kte-
rou v režii Kamily Polívkové uvádí pražské Studio Hrdinů.  
V činohře zabodoval režisér Dušan David Pařízek za nastu-
dování Havlovy Zahradní slavnosti v činohře Národního 
divadla. V kategorii Hudební divadlo byl oceněn Miloš Or-
son Štědroň za libreto a hudbu k inscenaci Divadlo Gočár 
v produkci občanského sdružení Omnimusa Praha. Po-
slední dvě ceny za tvůrčí počiny sezóny 2012-2013 patří 
v kategorii Alternativní divadlo režiséru a autorovi Petru 
Boháčovi a v kategorii Tanec a balet choreografce a taneč-
nici Markétě Vacovské. Podíleli se na společném projektu 
One Step before the Fall, inspirovaném životem americké-
ho boxera Muhammada Aliho. Vznikl v koprodukci forma-
ce Spitfire Company se studiem Damúza.

Divadlo na Fidlovačce slaví 
15. výročí znovuotevření
Pražské Divadlo na Fidlovačce oslavilo 15. výročí znovu-
otevření inscenací Babička s Eliškou Balzerovou v titulní 
roli. Za patnáct let připravila nuselská scéna 85 premiér, 
z nich 72 pro velké jeviště a 13 pro Komorní Fidlovačku 
otevřenou v roce 2006.
 V Nuslích na místě ševcovských slavností bylo 28. října 
1921 otevřeno hudební divadlo s názvem Tylovo. V průbě-

hu let se měnil název, nájemci i soubory, než bylo v roce 
1976 uzavřeno a čtvrtstoletí chátralo. V roce 1995 zalo-
žili herci Eliška Balzerová a Tomáš Töpfer Nadaci Fidlo-
vačka. Téměř celonárodní sbírkou a s přispěním Městské 
části Prahy 4 se povedlo shromáždit potřebné finanční 
prostředky a 28. října 1998 nově zrekonstruovanou scénu 
otevřít Tylovou a Škroupovou Fidlovačkou.

Festival německého divadla
Od 28. října do 10. listopadu se uskutečnil 18. ročník Praž-
ského divadelního festivalu německého jazyka. Prolog 
obstaral výlet do berlínské Volksbühne, jejíž inscenaci ne-
bylo možné převézt do Prahy. Letošní ročník byl zahájen 
v Divadle na Vinohradech jedním z nejlepších divadelních 
domů německojazyčné oblasti, Deutsches Theater Berlin, 
s inscenací nazvanou Oidipus město s Ulrichem Matthe-
sem v hlavní roli a s vynikající Susanne Wolfovou v roli 
Kreonta. Režie se ujal Stephan Kimmig. Renomovaná ně-
mecká scéna Münchner Kammerspiele už na pražském 
festivalu hostovala vícekrát, letos přivezla inscenaci Jidáš 
v režii Johana Simonse. Rakouské divadelní umění bude 
zastoupeno v Divadle Komedie inscenací Vzduch z kame-
ne vídeňské scény Wiener Schauspielhaus. Jde o světovou 
premiéru hry Anne Habermehl, nadané dramatičky a re-
žisérky. V Divadle Na zábradlí se představí lucemburské 
divadlo Théâtres de la Ville de Luxembourg inscenací Sviť, 
černé slunce.

Rozhlasová Thálie Táně Medvecké
Herečka Táňa Medvecká obdržela na závěr Mezinárodní-
ho festivalu rozhlasové tvorby Prix Bohemia cenu Thálie 
za monodrama Osamělé večery Dory N. o dceři Boženy 
Němcové. Bylo to vůbec poprvé, co se rozhlasová Thá-
lie udělovala. „Gratulace a díky paní Medvecké za to, jak 
skvěle Doru Němcovou v rádiu načetla! A taky Boženě 
Němcové za téma…,“ sdělila Klubu autorka hry Milena  
Štráfeldová.
 Taťjana Medvecká (* 10. 11. 1953, Praha) je česká he-
rečka a dabérka, je držitelkou Českého lva a dvojnásobnou 
držitelkou Ceny Thálie. V roce 1975 absolvovala DAMU, ve 
stejném roce byla angažována do souboru činohry Národ-
ního divadla v Praze. V českém filmu na sebe upozornila 
již v roce 1976 ve snímku Marečku, podejte mi pero!, kde 
hrála po boku Jiřího Schmitzera. Díky svému zajímavému 
hlasu se výrazně prosadila i v dabingu.

Hugo Haas (18. 2. 1901, Brno – 1. 12. 1968, Vídeň) – he-
rec Národního divadla, filmová hvězda první republiky, 
režisér. Pro svůj židovský původ byl z divadla propuštěn 
a v roce 1939 utekl s manželkou do Paříže, pětitýdenní 
syn Ivan zůstal v Praze. Po obsazení Paříže nacisty se mu 
podařilo dostat do Ameriky. V Hollywoodu natočil Hugo 
Haas, ať jako herec, nebo režisér, úctyhodných 35 filmů. 
Velmi úspěšná byla adaptace románu Josefa Kopty Hlídač 
číslo 47 – v Americe je tento film známý pod názvem Pick-

up. Haas se od syna Ivana, který konečně mohl za rodiči 
vycestovat, dozvěděl o strašlivém osudu členů své rodiny – 
včetně otce a hudebně talentovaného skladatele, milova-
ného bratra Pavla, kteří skončili v plynové komoře. Říká se, 
že astma propuklo u Haase poté, co několik nocí prožíval 
v duchu osud svého bratra udušeného v plynové komoře. 
Onemocněl a nemohl již pracovat. V této době se odstěho-
val s manželkou (bývalou absolventkou rakouské divadel-
ní školy Maxe Rainharda, baronesou Marie Bibikoff, která 

VZpoMÍNkA
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Ocenění pro Pavla Kohouta

Před nedávnem byl spisovatel, dramatik a překladatel 
Pavel Kohout oceněn Čestnou plaketou předsedy české 
vlády za celoživotní dílo a přínos pro českou literaturu. Pa-
vel Kohout, který v letošním roce oslavil 85. narozeniny, 
byl v dobách svého mládí zapáleným svazákem a členem 
komunistické strany. Jsou známé jeho básně oslavující její 
činnost. V roce 1969 byl však Kohout ze strany vyloučen 
a během normalizace se stal jedním z hlavních iniciátorů 
a signatářů Charty 77. V roce 1979 mu byl znemožněn 
návrat z ročního pobytu ve Vídni, kde spolupracoval s di-
vadlem Burgtheater, a poté se usadil v Rakousku. Pavel 
Kohout napsal přes deset románů, několik desítek her a je 
označován za nejhranějšího českého dramatika v Čechách 
i v zahraničí. Je také držitelem řady cen.
  (mk)

Pavel Kohout přebírá ocenění od Jiřího Rusnoka

Festival Den poezie opět připomene Máchu
Patnáctý ročník Dne poezie, který začínal jako jednodenní 
akce a rozrostl se do dvoutýdenního festivalu, se bude le-
tos konat v 57 městech, jeho tématem bude Vášeň a popel. 
Den poezie přinese opět básně na ulici a na různá netra-
diční místa, kde se lidé s poezií běžně nesetkají. Festival 
chce připomínat výročí narození Karla Hynka Máchy a po-
pularizovat poezii. Na většinu programů je vstup zdarma. 
Na programu je více než 300 kulturních akcí – počínaje 
autorskými čteními amatérských i známých básníků, přes 
tematické vycházky či výstavy, divadelní představení až po 

lITeRATURA

Hugo Haas s Adinou Mandlovou ve filmu Švadlenka

byla dcerou české matky a posledního carského velvyslan-
ce ve Švýcarsku Michaila Bibikoffa) do Vídně.
 V roce 1963 slavilo Národní divadlo osmdesát let své-
ho otevření a mezi pozvanými hosty byl také Hugo Haas. 
Napsal o tom: „Stál jsem tam – a připadalo mi, že čekám 
na svůj výstup… V R.U.R … jako konzul Bushman. Zavřel 
jsem oči… Tam na jevišti se hrálo … česky! Bože, to jsem 
už dávno neslyšel. Když herec musí do vyhnanství, ztratí 
nejenom domov, ale také svou řeč. A herec bez řeči je jako 
klavírní virtuos bez rukou… Pojednou jsem pocítil úžasný 
klid a mír … a byl jsem osudu vděčen, že jsem se toho oka-
mžiku dočkal…“

workshopy a čtení poezie na netradičních místech. Kromě 
současných českých autorů, k nimž patří Jiří Dědeček, Mi-
roslav Topinka, Petr Borkovec, Radana Šatánková, Jaromír 
Typlt, Jonáš Hájek či Jarmila Hannah Čermáková, vystoupí 
i zahraniční básníci.

Knihovna roku
Knihovnou roku 2013 se stala Knihovna Dr. Emanuela Bo-
řického Milín ze Středočeského kraje. Tato knihovna dispo-
nuje bezbariérovými prostorami, které vznikly přestavbou 
původní sýpky s pomocí dotací z Evropského fondu pro 
regionální rozvoj. Hlavní cenu v kategorii „informační po-
čin“ získala Městská knihovna Litvínov.
  (mk)

Nová ilustrovaná bible 
připomíná výročí věrozvěstů
Nové vydání bible s více než stovkou ilustrací současných 
českých a slovenských výtvarníků vychází u příležitosti le-
tošního cyrilometodějského výročí. Jedenáct autorů ukazu-
je různé umělecké pohledy a přístupy a osobité uchopení 
biblických témat. Cyrilometodějské vydání Bible obsahuje 
úplné znění Starého a Nového zákona podle českého pře-
kladu Jeruzalémské bible z roku 2009 od Františka a Dag-
mar Halasových. Jeruzalémská bible vznikla překladem 
z původních jazyků do francouzštiny a jde o jeden z nej-
uznávanějších moderních překladů bible. Současné vydání 
bible iniciovalo Arcibiskupství pražské.

Spisovatel Amos Oz převzal v Praze 
Cenu Franze Kafky
Literární Cenu Franze Kafky si na Staroměstské radnici 
v Praze převzal izraelský spisovatel Amos Oz. Mezinárod-
ní porota každoročně v Praze vybírá laureáta, jehož dílo 
oslovuje čtenáře bez ohledu na jejich původ, národnost 
a kulturu. Amos Oz, jehož tvorbu podle jeho vlastních 
slov ovlivnilo i Kafkovo dílo, si z Prahy odváží bronzovou 
sošku, zmenšenou verzi pomníku Franze Kafky od Jaro-
slava Róny. Dostávají ji všichni laureáti ceny pojmenova-
né po slavném pražském rodákovi, stejně jako odměnu  
10 000 dolarů. Předchozími nositeli ceny jsou například 
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Philip Roth, Elfriede Jelinek, Harold Pinter, Haruki Mura-
kami, Yves Bonnefoy, Peter Handke, Václav Havel nebo 
Daniela Hodrová. Pro české čtenáře je podle pořadate-
lů jeho dílo významné i tím, že stál na počátku seznamo-
vání českých čtenářů s izraelskou literaturou začátkem 
devadesátých let. Přitažlivost jeho díla tkví především 
v tom, že Amos Oz je vynikajícím vypravěčem, říkají  
organizátoři.

Státní ceny dostanou básník Hruška 
a překladatel Slezák
Státní cenu za literaturu pro rok 2013 dostane básník 
Petr Hruška za sbírku Darmata, cenu za překladatelské 

dílo porota udělila Vratislavu Slezákovi za celoživotní dílo 
s přihlédnutím k překladům Hermanna Hesseho. Cenu 
ministerstva kultury za přínos v oblasti divadla dostane 
Ctibor Turba za výjimečný přínos v oblasti pantomimy, 
nového cirkusu a pohybového divadla, v oblasti hudby 
porota vybrala kritika Jiřího Černého. Porota pro oblast 
výtvarného umění zvolila Milana Grygara a za přínos archi-
tektuře bude oceněn historik a teoretik architektury Rosti-
slav Švácha. Za přínos v oblasti kinematografie a audiovize 
dostane cenu Vladimír Opěla. Porota mu ji udělila za ce-
loživotní dílo a dlouhodobé zásluhy o rozvoj Národního 
filmového archivu, který léta vedl. In memoriam dostane 
cenu režisér František Vláčil za celoživotní tvorbu a mimo-
řádný přínos české kinematografii.

jUbIleUM

Sylva Fischerová se narodila 5. 11. 1963 v Praze. Je nej-
mladší dcerou prvního rektora obnovené Univerzity Pa-
lackého v Olomouci, filozofa a sociologa Josefa Ludvíka 
Fischera (1894-1973) a psycholožky Jarmily Fischerové 
(1926-1992). Její nevlastní starší sestrou je spisovatelka 
Viola Fischerová (1935-2010). Od roku 1983 studovala 
filozofii a fyziku na Univerzitě Karlově v Praze. Tato studia 
nedokončila a v roce 1985 přestoupila ke studiu klasické 
filologie taktéž na UK. Magisterská studia uzavřela v roce 
1991 obhajobou práce Problém jednoty areté u Platóna 
(na dialogu Prótagorás). V době studií se také provdala 
za novináře a spisovatele Martina Komárka. Žije v Praze 
a pracuje jako odborná asistentka Ústavu řeckých a latin-
ských studií na Filozofické fakultě UK, její specializací jsou 
řecká literatura, filozofie a náboženství.
 Debutovala v roce 1985 v almanaších poezie Zvláštní 
znamení a Klíčení. Své literární, publicistické a odborné 
texty publikovala časopisecky ve Kmeni, Tvaru, Literár-
ních novinách, Lidových novinách, Mladé frontě Dnes, 
Hostu, Reflexu, Souvislostech, Revolver Revue, Listech, 
Filosofickém časopise, Rukopise a dalších. Na svém kontě 
má již sedm básnických sbírek a dva povídkové soubory. 
Za sbírku povídek Pasáž (Fra, 2011) získala nominaci na 
cenu Magnesia Litera. Fischerové se však podařilo prorazit  
i v zahraničí – její básně byly přeloženy do mnoha světo-
vých jazyků a autorka byla mimo jiné pozvaná na básnické 
čtení do New Yorku. Nejnovějším prozaickým počinem Syl-
vy Fischerové je kniha Evropa je jako židle Thonet (2012), 
Amerika je pravý úhel. Kniha je tvořena deníkovými zázna-
my, v nichž se prolíná prozaické vyprávění s verši, český 
jazyk s angličtinou. Autorka zde líčí své zážitky a postřehy 
z cesty do Ameriky a po Americe, přičemž kriticky hodnotí 
zdejší společensko-kulturní zázemí a odhaluje podhoubí 
amerického života, jež leží v odlehlé Evropě.
 Sylva Fischerová je také autorkou knížek pro děti s ná-
zvem Júla a Hmýza aneb Cesta do Juliiny země a nověji 
rozsáhlého souboru Egbérie a Olténie. Sylva Fischerová 
pečuje také o památku a pozůstalost svého otce. Spolu s Ja-
nem Šulcem je editorkou Výboru z díla J. L. Fischera. Knižně 
vyšel v roce 2011 její rozhovor s Karlem Flossem, českým 
politikem, filozofem, vysokoškolským pedagogem a býva-
lým senátorem, pod názvem Bůh vždycky zatřese stavbou.

Básník Miloš Vodička se narodil 27. prosince 1938 v Chru-
dimi v rodině finančního úředníka. V roce 1942 se rodina 
přestěhovala do Pardubic. V roce 1950 byl jeho otec od-
souzen z politických důvodů k šestnáctiletému vězení. Byl 
propuštěn až v roce 1960 v rámci tehdy udílené amnestie. 
Po otcově uvěznění byl Vodičkovým zkonfiskován maje-
tek a museli se nedobrovolně vystěhovat do vsi Nebušice 
u Pardubic. Od roku 1954 žil básník opět v Pardubicích, 
kterým zůstal věrný až do současnosti. Studoval na Vyšší 
průmyslové škole chemické se specializací na anorganic-
kou technologii. V roce 1958 se hlásil na Pedagogickou 
školu v Brně, ale studium mu nebylo z kádrových důvodů 
umožněno. Proto nastoupil jako laborant v Krajské hygie-
nicko-epidemiologické stanici v Pardubicích. V roce 1961 
rovněž působil krátce jako radiochemik v pražském Ústavu 
pro výzkum, výrobu a využití radioizotopů. Od roku 1963 
až do důchodu pracoval jako chemik v Okresní hygienické 
stanici v Pardubicích. První verše uveřejnil v Mladé frontě 
(1958). Pro divadlo přebásnil japonskou loutkovou hru 
Asa gao (premiéra 1975, knižně 1987). Výrazně beletrizo-
vanou formou ztvárnil své životní vzpomínky v memoárové 
próze Wilsonova mlžná komora.

Zemřel spisovatel Jaroslav Putík
V pražské střešovické nemocnici zemřel ve věku 90 let 
spisovatel Jaroslav Putík. Spisovatelsky Putík debutoval 
už před koncem druhé světové války, ale následně musel 
čelit mnoha překážkám, včetně uvěznění v koncentračním 
táboře a perzekuce za komunistické totality. Byl autorem 
různorodé tvorby, jeho asi nejznámějším dílem je román 
Muž s břitvou.

Ve věku 82 let zemřel spisovatel 
a scenárista Otto Zelenka
Ve věku 82 let zemřel spisovatel, dramatik, dramaturg 
a scenárista Otto Zelenka. Podílel se na scénářích desí-
tek seriálů a inscenací, jako například Cirkus Humberto 
a O zvířatech a lidech, inscenace a minisérie Manželská 
tonutí, Zelňačka a Člověk proti zkáze. V roce 1968 se Otto 
Zelenka podílel s režisérem Františkem Filipem, s nímž  
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ra později spolupracoval na seriá-
lech F. L. Věk a Cirkus Humberto, 
na slavném pamětnickém cyklu 
z vrcholného období národního 
obrození Sňatky z rozumu podle 
předlohy Vladimíra Neffa. V roce 
1988 byl spoluautorem cyklu tele-
vizních dobových komedií U nás 

doma, předtím se podílel na televizních snímcích Žena 
pro hrdinu a Tísňové volání. Otto Zelenka po maturitě 
na kralupském gymnáziu studoval dramaturgii a scená-
ristiku na pražské FAMU. Působil nejprve jako dramaturg 
v Československé televizi, poté pracoval jakožto dramaturg 
a scénárista ve Filmovém studiu Barrandov. V devadesá-
tých letech byl odborným asistentem na pražské Filmové 

Karel Čapek (9. 1. 1890, Malé Svatoňovice – 25. 12. 1938, 
Praha) byl český spisovatel, intelektuál, novinář, dramatik, 
překladatel a fotograf. Roku 1995 mu byl in memoriam 
propůjčen Řád T. G. Masaryka.
 Čapek byl také mimořádně dobrým amatérským fo-
tografem, o čemž vedle známých fotografií v Dášeňce 
svědčí řada dalších dochovaných snímků včetně portré-
tů známých osobností (mj. prezidenta Masaryka a dalších 
pátečníků). Paradoxně – amatér Karel Čapek byl autorem 
nejprodávanější fotografické publikace období první re-
publiky. Dášeňka čili Život štěněte z roku 1933 vyšla v ně-
kolika desítkách vydání.

Méně známá je jeho záliba v etnické hudbě, vyrostlá 
ze zájmu o cizí kultury vůbec. Patřil mezi přední sběratele; 
celou dochovanou sbírku jeho dědicové v roce 1981 vě-
novali Náprstkovu muzeu (celkem 462 desek 78 ot./min. 
a 115 katalogů světových gramofonových firem). Po roce 
1990 byly nahrávky s podporou UNESCO digitalizovány 
a výběr z nich byl vydán na pěti CD.

Autorství slova „robot“, které se s divadelní hrou R.U.R. 
rozšířilo po světě, je připisováno jeho bratru Josefovi, který 
mu toto slovo poradil na návštěvě u otce v Trenčianských 
Teplicích. Původně chtěl Karel Čapek roboty nazvat „labo-
ři“. Slovo robot je slovanského původu, vzniklo ze slovesa 
robotovat (pracovat).
 V roce 1989 byl uveden do kin jeho životopisný film 
Člověk proti zkáze, který režíroval Štěpán Skalský a Jaro-
mír Pleskot. Hlavní postavu Karla Čapka zde ztvárnil Josef 

Abrhám, jeho bratra Josefa zde hrál František Řehák, Olgu 
Scheinpflugovou pak hrála Hana Maciuchová, postavu 
T. G. Masaryka si v něm zahrál Svatopluk Beneš.
 Teprve v roce 2009, tedy až sedmdesát let po Čapkově 
smrti, byla knižně vydána obsáhlá korespondence, kterou 
se spisovatelem vedl na téma pacifismu a odpírání vojen-
ské služby brněnský advokát Jindřich Groag. Do té doby 
byla známa jen část těchto dopisů.
 Mnichovská dohoda a po ní následující kapitulace 
znamenaly pro Karla Čapka zhroucení jeho dosavadního 
světa a osobní tragédii. „Zdá se mi, že už tu nemám co 
dělat, byl bych tu směšnou figurkou, můj svět umřel, věřil  
jsem totiž v jakési závazky, v takzvanou čest ve smlouvě 
a podobné věci. Myslím, že bych se v téhle tlačenici ne-
vyznal…“
 Celkem byl sedmkrát nominován na Nobelovu cenu 
za literaturu, v letech 1932-1938. Zemřel na plicní edém 
několik měsíců před plánovaným zatčením gestapem. Byl 
pohřben na vyšehradském hřbitově v Praze.

Max Brod (27. 5. 1884, Praha – 20. 12. 1968, Tel Aviv) 
byl významný pražský židovský německy píšící spisovatel, 
překladatel a skladatel. Zasloužil se o publikování literár-
ní pozůstalosti Franze Kafky a významnou měrou přispěl 
k jeho celosvětové proslulosti. Dále nese zásluhy na šíření 
české kultury (zejména díla Leoše Janáčka a Jaroslava Haš-
ka) v zahraničí.

Fotografie Josefa Koudelky dostalo UPM
Fotograf Josef Koudelka stvrdil svým podpisem smlouvu, 
která zaručuje Uměleckoprůmyslovému muzeu v Praze 
vlastnictví jeho souboru 537 fotografií. Darované snímky 
reprezentují celoživotní dílo známého fotografa. Jejich prv-
ní část by měla být do Prahy převezena během několika 
měsíců. Druhá je v současné době součástí retrospektiv-

a televizní fakultě. Byl otcem filmového režiséra a scéná-
risty Petra Zelenky.

Zemřel básník, historik a překladatel 
Zbyněk Hejda
Ve věku 83 let zemřel jeden z nejvýznamnějších českých 
básníků, historik a překladatel Zbyněk Hejda. V osmdesá-
tých letech spoluzaložil samizdatový časopis Střední Ev-
ropa, který v disentu obhajoval hodnoty konzervativního 
myšlení a tradic. V době normalizace jeho díla vycházela 
v samizdatu, angažoval se ve Výboru na obranu nespra-
vedlivě stíhaných. Byl rovněž autorem kulturně-historic-
kých esejů, které vyšly před dvěma lety knižně. Za své 
básnické dílo obdržel v roce 1996 Cenu Jaroslava Seiferta.

VZpoMÍNkA

foToGRAfIe

ních výstav a do Prahy dorazí po jejich skončení. Podle vyjá-
dření odborníků má sbírka hodnotu desítek milionů korun.
  (mk)

World Press Photo v Praze
Letošní ročník novinářské fotografie World Press Photo 
představil v pražském Karolinu výstavu z jeho vítězných 
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prací. Hlavní cenu 56. ročníku získal švédský fotograf Paul 
Hansen z listu Dagens Nyheter za snímek z pohřbu dvou 
palestinských dětí zabitých při izraelském útoku v Gaze. 
V kategorii sportovních akcí obdržel první cenu fotorepor-
tér ČTK Roman Vondrouš za sérii snímků Cross Country 
Steeplechase. Od roku 2006 se jedná o prvního českého 
vítěze – poslední Čech, který ale nebyl vítězem, zabodoval 
v této soutěži v roce 2006. Roman Vondrouš byl za své 
snímky oceněn také Cenou Prahy, kterou uděluje pražský 
primátor podle svého výběru. Držitel této ceny má pak 
v rámci výstavy World Press Photo ještě svoji samostat-
nou prezentaci.
  (mk)

Snímek Paula Hansena

Jan Reich
Od 1. října do 1. listopadu hostila Galerie Portheimka Jana 
Reicha (1942-2009), velmi zajímavou osobnost české vý-
tvarné fotografie, představitele krajinářské a městské fo-
tografie.

Jan Reich se narodil se narodil 12. května 1942 v praž-
ských Dejvicích. O fotografování se zajímal od dětských 
let, kdy na fotografiích zasílaných ze zámoří sledoval život 
svých prarodičů. Po komunistickém převratu v roce 1948 
přišli jeho rodiče o majetek a otec byl vystěhován do Su-
det – tady později Reich fotografoval zbytky opuštěné ci-
vilizace.
 Jan Reich vystudoval střední školu a vzhledem ke své-
mu třídnímu původu nebyl přijat na FAMU. Po absolvování 
základní vojenské služby opět zkoušel přijímací zkoušky 
na FAMU a opět marně, bylo mu však doporučeno, aby 
se při příštím přijímacím pohovoru prokázal dělnickým 
původem. Vystřídal tedy množství dělnických profesí, při-
čemž ve volných chvílích fotografoval na kinofilm. Pracoval 
nejprve ve Fotografii, kde se naučil pracovat s velkoformá-
tovou kamerou, poté pracoval v letech 1964-1965 jako děl-
ník u cirkusů – v těch letech se mu podařilo nafotit důvěrné 
portréty artistů a krotitelů v jejich prostředí. V roce 1965 
byl konečně přijat na FAMU. Během studia nafotil soubory 
snímků, které byly motivovány především jeho vzpomínka-
mi na mládí v Sudetech, zátiší a portréty. V roce 1969 od-
jíždí Reich do Paříže – v té době končí v Čechách svobodné 
fotografování a přituhuje politická situace. V Paříži zůstal 
devět měsíců, během nichž se snažil velmi intenzivně na-
fotit skutečnou a všední atmosféru francouzské metropole. 
Po vyhlášení amnestie pro české emigranty se Reich vrátil 
do normalizační Prahy a dokončil poslední ročník FAMU.

 Od roku 1970 pracoval Jan Reich jako profesionální 
fotograf, fotografoval svět svého dětství a pražské perifer-
ní čtvrti, čímž vznikl rozsáhlý soubor pod názvem Mizející 
Praha. Koncem sedmdesátých let se jeho tvorba změnila 
a svoji pozornost zaměřil na systematickou dokumentaci 
dávných hodnot české krajiny.
 Jan Reich také rád pobýval v ateliéru Josefa Sudka. Po 
jeho smrti získal díky závěti slavného fotografa tři foto-
aparáty. Reich byl také jedním z posledních klasiků, který 
fotografoval černobíle na velkoformátový deskový pří-
stroj – v průběhu osmdesátých let se mu podařilo vytvořit 
těmito aparáty rozsáhlé soubory fotografií Prahy a také 
krajiny na Sedlčansku, kde měl chalupu.
 Po roce 1989 nafotil Jan Reich historická a duchovní 
místa krajiny celých Čech. Výběr 150 fotografií byl v roce 
2005 vydán knižně a byl oceněn hlavní cenou Magnesia 
Litera (cyklus Bohemia). Na sklonku svého života se Jan 
Reich věnoval fotografování zátiší.
 Galerie Portheimka nabídla svým návštěvníkům něco 
kolem 80 originálních fotografií tohoto umělce, především 
z cyklu Mizející Praha.
  (mk)

U Palackého mostu, 1987

Portheimka
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Vzniká film o Chartě

Ivan Trojan a Josef Dvořák v jedné ze scén Osmy

Pod názvem Osmy natáčí v brněnském studiu České te-
levize režisér Jiří Strach příběh o neplánovaném podpisu 
Charty 77. Děj filmu se odehrává na přelomu sedmdesá-

Ján Halaša
K hlavním představitelům slovenské amatérské fotografie 
mezi dvěma světovými válkami patří Ján Halaša. Narodil 
se v Martině roku 1893. Vystudoval farmacii na Univerzitě 
Karlově v Praze. Od roku 1921 až do roku 1956 pracoval 
v Trenčíně jako lékárník. Později pracoval v trenčínském 
muzeu jako fotograf a od té doby se začal plně věnovat 
fotografování. Přispíval do časopisu Krásy Slovenska. Jeho 
nevyčerpatelnými tématy byly žánrové obrázky krajin, lido-
vé stavby, zvyky, kroje a podzemí jeskyně. Halaša je auto-
rem mnoha obrázkových publikací o Slovensku. Pokoušel 
se o vlastní uměleckou tvorbu – fotografické kompozice 
s filozofickým podtextem. Jan Halaša zemřel roku 1981 
v Trenčíně.

VZpoMÍNkA

Czech Press Photo vyhrál Michal Kamaryt 
se snímkem Davida Ratha
Hlavní cenu v soutěži Czech Press Photo 2013 dostal re-
portér České tiskové kanceláře Michal Kamaryt za snímek 
bývalého poslance a hejtmana Davida Ratha obžalované-
ho z korupce. Fotograf zachytil politika jedoucího výtahem 
v soudní budově, jak hledí do objektivu přes úzké okénko 
výtahové šachty. Podle poroty fotografie symbolizuje ne-
utěšenost nálady v zemi a upozorňuje na rozsah i vážnost 
korupčních problémů v ČR. Vedle hlavní ceny Křišťálové 
oko spojené s odměnou 120 000 korun získal Kamaryt se 
stejnou fotografií také první místo v kategorii Lidé, o nichž 
se mluví. V 19. ročníku se vedle Rathovy kauzy objevovaly 
snímky z přímé volby prezidenta, aféra bývalého premiéra 
Petra Nečase, výbuch v pražské Divadelní ulici nebo červ-
nové povodně.

Ján Halaša: Martineček na dušičky, 1951-1952

kINeMAToGRAfIe

tých a osmdesátých let minulého století a většina zábě-
rů je natáčena v ulicích Brna. Hlavní roli normalizačního 
úředníka ztvární Ivan Trojan a objeví se i další známí herci 
jako Zuzana Stivínová, Josef Dvořák nebo Jiří Dvořák. „Ne-
pracujeme s Chartou jako artefaktem, ani nerekonstruuje-
me skutečnou událost. Rádi bychom ukázali, jak se člověk 
postaví k situaci, která po něm vyžaduje odvahu a rozhod-
nutí. Náš příběh by neměl být dobovou sondou, ale jen 
prostředím k otázkám, které hlodají v každém z nás. Jsem 
zbabělec? Jsem hrdina? Jak bych se zachoval v situaci, kte-
rá prověří můj charakter? Sám jsem odpovědi dlouho hle-
dal a během hledání jsem napsal tenhle text.“ To jsou slova 
scénáristy filmu Osmy Marka Epsteina.
  (mk)

České filmy čeká uvedení na řadě 
zahraničních festivalů
České filmy budou i v listopadu uvedeny na mnoha za-
hraničních festivalech, například v Rakousku, Řecku, Ně-
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Nejlepším letošním českým dokumentem 
je snímek Velká noc
Nejlepším českým dokumentárním filmem roku 2013 se 
na filmovém festivalu v Jihlavě stal snímek Velká noc. Jeho 
autor Petr Hátle se rok pohyboval v pražských nočních uli-
cích a sledoval prostitutky, prodavačky, skladníky a další 
postavy, které v noci žijí a ve dne spí.
 Cena za přínos světové kinematografii na letošním 
sedmnáctém ročníku Mezinárodního festivalu dokumen-
tárních filmů v Jihlavě byla udělena režiséru Janu Němco-
vi. Vyhlášení vítězů soutěžních sekcí se odehrálo během 
slavnostního zakončení festivalu v Domě kultury odborů. 
Premiérově byl při něm uveden portrét polské režisérky 
Agnieszky Hollandové, jehož autory jsou Krystyna Krau-
zeová a Jacek Petrycki.
 Hlavní cenu pro nejlepší světový dokument sekce Opus 
Bonum v Jihlavě získala kompilace amatérských záběrů 
událostí takzvaného arabského jara s názvem Povstání. 
V sekci experimentálních dokumentů byly tentokrát udě-
leny dvě ceny. Jedna putuje do Spojených států Nathanielu 
Dorskemu za film Píseň, druhé ocenění porota udělila do-
kumentu Rozšíření vnějšku rakouského režiséra Siegfrieda 
Alexandera Fruhaufa.

Dokument o Věře Čáslavské 
získal třetí zahraniční ocenění
Na jubilejním desátém ročníku ruského festivalu sportov-
ních filmů Atlant, který se konal v Lipetsku, získal autorský 
dokument Olgy Sommerové o gymnastce Věře Čáslavské 
Věra 68 druhou cenu v kategorii Sport a osobnost. Kopro-
dukční projekt České televize a společnosti Evolution Films 
si tak po zvláštním uznání z Milána a hlavní ceně v katego-
rii dokumentů ze Šanghaje připsal své třetí zahraniční oce-
nění. Celovečerní dokument, který na jaře zvítězil ve své 
kategorii na plzeňském festivalu Finále, se objevil v českých 
kinech loni v květnu. Hlavní postavou je olympijská vítězka 
Věra Čáslavská, držitelka 140 medailí, z toho sedmi zlatých 
a čtyř stříbrných z olympiád.

Krejčího snímek Strach uvedou 
kina Aero, Oko a Světozor
Jednadvacetiminutový snímek Strach (Little Secret) scé-
náristy a režiséra Martina Krejčího, který v září zvítězil 
v jedné z hlavních kategorií prestižního festivalu LA Shorts 
Fest v Los Angeles, je od konce října uváděn jako před-
film před vybranými projekcemi pražských kin Aero, Oko 
a Světozor. Světovou premiéru měl letos v létě na MFF 
v Karlových Varech, posléze byl uveden na Letní filmo-
vé škole v Uherském Hradišti. Snímek je inspirován sku-
tečnou událostí z loňského jara, kdy patnáctiletý chlapec 
tvrdil, že mu skupina Romů způsobila těžká zranění jen 
proto, že jim odmítl dát cigaretu. V celé republice se pak 
zvedla vlna protiromských nálad, na podporu chlapce se 
pořádaly benefiční sbírky a koncerty. Později se ukázalo, 
že si vše vymyslel, protože se bál trestu. Ve skutečnosti 
spadl při hře. Režisér Krejčí v současnosti žije v USA. Chys-
tá celovečerní debut Čekej tiše o životních osudech zpě-
vačky Evy Olmerové. Scénář k tomuto filmu píše Štěpán  
Hulík.

mecku, Francii či Makedonii. Oznámila to Denisa Štrbová 
z Českého filmového centra. Významný mezinárodní festi-
val v Soluni, který skončil 10. listopadu, měl v mezinárod-
ní soutěži slovensko-český sociálně laděný snímek Zázrak 
režiséra Juraje Lehotského. Dalším film v programu je ví-
těz z loňského MFF v Rotterdamu Můj pes Killer režisér-
ky Miry Fornayové nebo snímek Jana Hřebejka Líbánky, 
natočený podle scénáře Petra Jarchovského. Mezinárodní 
festival v německé Chotěbuzi, který se zaměřuje na tvorbu 
z východní Evropy, uvádí několik českých snímků. V sek-
ci Focus jde o časosběrný dokument Heleny Třeštíkové 
s názvem Vojta Lavička: Nahoru a dolů, který předsta-
vuje šestnáct let v životě mladého romského hudebníka, 
novináře a aktivisty. Ve stejné sekci je zařazena i komedie 
Milana Cieslara Láska je láska.

V New Yorku bude přehlídka 
filmů Jana Němce
Filmy českého režiséra Jana Němce vyzdvihl americký list 
The Wall Street Journal (WSJ). Podle něj si jeho „vizio-
nářská díla“ jako Démanty noci i pozdější „esejistické fil-
my zabývající se dějinami a pamětí“ zaslouží, aby byly ve 
Spojených státech uváděny více, než je tomu dosud. WSJ 
píše o Němcovi v článku nazvaném Znovuobjevený český 
mistr u příležitosti retrospektivy jeho filmů, která začíná 
v Hudební akademii v newyorském Brooklynu. Přehlídka 
s titulem Independent of Reality: The Films of Jan Němec 
(Nezávislé na realitě: Filmy Jana Němce) se posléze pře-
sune do Austinu ve státě Texas, do Clevelandu v Ohiu, na 
univerzitu v Berkeley v Kalifornii, na Yaleovu univerzitu ve 
státě Connecticut a do dalších amerických měst. WSJ ozna-
čil jako zlatý hřeb přehlídky „ohromující“ Démanty noci, 
které Němec v roce 1964 natočil podle literární předlohy 
Arnošta Lustiga.

Jan Němec

Oscarový filmař Jiří Menzel 
byl oceněn ve Španělsku
Režisér Jiří Menzel převzal v Gironě významné ocenění 
Asociace Liberpress. Tato španělská společnost, založená 
v roce 1999 za účelem propagace kultury, solidarity a hu-
manitních cílů v oblasti médií a komunikací, tak ocení jeho 
filmovou dráhu, nezávislou na politických tlacích či totalit-
ních režimech. Letos pětasedmdesátiletý oscarový filmař 
je držitelem Českého lva za dlouholetý umělecký přínos 
českému filmu, v roce 2003 získal na MFF v Karlových Va-
rech cenu za přínos kinematografii světové. Mimo jiné je 
nositelem francouzského titulu Rytíř umění a literatury. 
Jeho tvorbu ocenily desítky zahraničních festivalů.
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Gustav Machatý (9. 5. 1901, Praha – 14. 12. 1963, Mni-
chov)
Režisér výjimečného filmového díla Extase (1933), ve kte-
rém vídeňská herečka Hedy Kiesler, která se v Americe 
proslavila pod uměleckým jménem Hedy Lamarr, vystu-
puje v některých scénách nahá. Na svou dobu převratné 
a odvážné dílo, jehož děj byl zprostředkován formou pů-
sobivých obrazových symbolů a metafor (kameraman Jan 
Stallich).
 V roce 1936 odešel Gustav Machatý do ciziny, střídavě 
pobýval v Americe a v Itálii. V roce 1951 přesídlil do Ně-
mecka, kde působil jako profesor na filmové škole. V roce 
1955 natočil svůj poslední celovečerní film Hledané dítě 
312. Gustavu Machatému se již nikdy nepodařilo umělec-
ky navázat na svůj výjimečný film Extase, i když se po celý 
život této naděje nevzdal.

František Čáp (7. 12. 1913, Čachovice – 13. 1. 1972, Pi-
ran, Slovinsko)
Filmový režisér, který dal jméno slovinským filmovým ce-
nám. Jako režisér debutoval snímkem Ohnivé léto (1939), 

Magdalena Kožená nadchla publikum 
v pražském Rudolfinu
Ovace vestoje zakončily koncert světově renomované 
pěvkyně Magdaleny Kožené v pražském Rudolfinu. V za-
plněné Dvořákově síni uvedla za doprovodu mezinárodně 
obsazeného komorního souboru instrumentalistů Private 
Musicke mimořádně úspěšný koncertní program nazvaný 
Lettere amorose – Milostné dopisy. Šlo o výběr ze zhu-
debněných milostných textů z pomezí renesance a baro-
ka, které Kožená svým magickým mezzosopránem v roce 
2010 nahrála pro společnost Deutsche Grammophon. 
Stejnojmenné CD patří mezi její nejprodávanější tituly. Na 
pražský koncert naváže asijské turné. Magdalena Kožená 
je propagátorkou české hudby a kultury, stala se patron-
kou mezinárodního festivalu 13 měst Concentus Moraviae, 
svým jménem zaštítí Rok české hudby 2014 a převzala zá-
štitu nad IV. ročníkem celoevropského hudebního projektu 
České sny. Do Prahy se vrátila ověnčena několika prestižní-
mi oceněními; začátkem června převzala Cenu ministra za-
hraničních věcí Gratias agit za šíření dobrého jména České 
republiky a poté Zlatou medaili za zásluhy na poli umění 
od Mezinárodního výboru washingtonského Kennedyho 
centra pro umění.

Dan Bárta na turné
Zpěvák Dan Bárta s kapelou Ilustratosphere vyráží na 
svoje podzimní turné po České republice. Jeho Marato-
nika Tour 2013 bylo zahájeno 26. října ve zlínském Golem 

proslavil se zejména filmovým zpracováním Babičky s Te-
rezií Brzkovou v hlavní roli. Následovaly filmy Noční motýl 
(1941), Jan Cimbura (1941), Mlhy na Blatech (1943) či 
Bílá tma (1947).
 V roce 1949 opustil republiku, žil krátce v západním 
Německu, kde ho oslovil ředitel slovinské společnosti Tri-
glav Film s návrhem pro tuto společnost pracovat. V roce 
1953 natočil František Čáp film Vesna, který je dodnes po-
važován za jeden z nejvýznamnějších slovinských snímků. 
Slovinští režiséři zpracovávali před rokem 1952 především 
partyzánskou tematiku, ale Čáp přišel s něčím docela no-
vým – se soudobou romantickou komedií. Film měl ne-
bývalý divácký ohlas. Filmový štáb přijal i prezident Tito, 
který daroval režisérovi za úspěšný film vilu. Pod názvem 
Vesna se na Slovinsku vyrábělo spodní prádlo. Slovinská 
obdoba Českého lva, cen pro národní kinematografii, se 
jmenuje Vesna. Podle některých kritiků je však nejlepším 
exilovým filmem, který Čáp natočil, jeho druhý slovinský 
film z roku 1955 Chvíle rozhodnutí.
 František Čáp se již do rodné vlasti nikdy nevrátil, i když 
cítil stesk po vlasti, jak vypravuje jeho manželka Ida Petro-
nio v dokumentu Nedokončené léto Františka Čápa.

Music Clubu a skončí 16. prosince v Hlinsku. V Praze se 
představil 5. listopadu v Divadle Archa. Dan Bárta je mno-
honásobným držitelem výroční ceny Akademie populární 
hudby Anděl.
  (mk)

Nově objevené písně Karla Hašlera
Nově objevené písně českého písničkáře a skladatele Karla 
Hašlera poprvé vycházejí na CD a DVD. Nahrála je skupina 
Šlapeto, jejíž členové je objevili v archivech.
 Karel Hašler zahynul v roce 1941 v koncentračním tá-
boře Mauthausen. Na aktuální nahrávce, která se jmenuje 
Praha – srdce Evropy, se objevily skladby jako Dřímej, mé 
ghetto, Na Karláku padnul vůl, Tam na věži Novoměstské 
nebo Pražáci jsou jedna rodina. Tyto skladby zřejmě nikdo 
neslyšel zhruba osmdesát let a muzikanti je ještě doplni-
li notoricky známými Hašlerovými písničkami, stejně jako 
jeho málo frekventovanými opusy.
  (mk)

Kabát si v Praze zopakuje 
Po čertech velkej koncert
Rocková skupina Kabát si 13. září příštího roku zopakuje 
Po čertech velkej koncert v Praze na Vypichu, kam před 
čtyřmi lety dorazilo 60 000 lidí. Monstrózní koncert na 
Vypichu se konal 12. září 2009 a byl největší tuzemskou 
akcí svého druhu. Kabáti návštěvností překonali i koncer-
ty Madonny či Depeche Mode. Na konci roku 2010 nej-

VZpoMÍNkA

HUdbA



kultura

29

oblíbenější tuzemská skupina převzala platinové album za 
prodej 50 000 kusů živé nahrávky Po čertech velkej kon-
cert natočené na Vypichu. Skupina Kabát letos v květnu při 
koncertu v pražské O2 areně, který se konal v rámci turné 
s big bandem pod vedením Martina Kumžáka, převzala 
multiplatinovou desku za prodej svého posledního studi-
ového alba Banditi di Praga. Alba z roku 2010, z něhož 
se rekrutovaly hity jako Don Pedro von Poltergeist nebo 
Ebenový hole, se v Česku a na Slovensku prodalo přibližně 
60 000 kusů.

Kühnův dětský sbor 
vyhrál soutěž ve Španělsku
Kühnův dětský sbor zvítězil v jubilejním 45. ročníku pres-
tižní mezinárodní sborové soutěže ve španělském městě 
Tolosa. Jde tak o jeho třetí výhru v historii této soutěže, 
což se doposud žádnému jinému sboru nepodařilo. Sou-
těž v Tolose je jednou z prestižních akcí svého druhu. Čtvr-
té místo získal český sbor Carmina.

Mezinárodní pěvecká soutěž Antonína 
Dvořáka přivítá 85 účastníků
Mezinárodní pěvecká soutěž Antonína Dvořáka, která se 
bude konat od 15. do 22. listopadu v Karlových Varech, 
přivítá letos ve třech kategoriích 85 účastníků ze sedm-
nácti zemí. Po několika letech klesajícího zájmu o soutěž 
se jedná o výrazný nárůst soutěžících. O vítězích rozhodu-
je jedenáctičlenná mezinárodní porota. 48. ročník soutěže 
pro obory junior, opera a píseň je tříkolový. V oboru píseň 
je kladen důraz vedle tvorby Antonína Dvořáka a písní ro-
mantiků též na interpretaci soudobé tvorby. Soutěž vznikla 
v roce 1966, aby rozvinula tehdejší pěvecké školy a dala 
příležitost mladým zpěvákům k prosazení svého umění. 
Tento cíl si ponechala dodnes.

Před 20 lety Metropolitní opera 
poprvé uvedla Dvořákovu Rusalku
Nejslavnější opera českého skladatele Antonína Dvořáka 
Rusalka, která na scéně Metropolitní opery v New Yorku 
poprvé zazněla 11. listopadu 1993, byla vůbec první Dvo-
řákovou zpěvohrou, kterou tento přední světový operní 
svatostánek uvedl. V inscenaci původně vytvořené pro ví-
deňskou Státní operu a zpívané v češtině excelovala v ti-
tulní roli slovenská sopranistka Gabriela Beňačková. Tamní 
kritika označila její výkon za klasický a zdůraznila, že „zpí-
vala v nádherně tvarovaných frázích a s přirozenou lehkos-
tí, která v sobě měla velkou autoritu a zároveň dávala její 
roli nadzemskou křehkost“. Dvořák patří v USA k oblíbe-
ným skladatelům. Americká premiéra Rusalky se uskuteč-
nila již v roce 1935 v sále chicagské sokolovny.

Olympic chce v Lucerně připomenout 
atmosféru prvních koncertů
Kapela Olympic plánuje na vystoupení v pražské Lucer-
ně, které se uskuteční 6. prosince, připomenout atmosfé-
ru svých prvních koncertů. Ten vůbec první proběhl při 
premiéře pořadu Ondráš a big beat v divadle Semafor 
11. listo padu 1963. Olympic tehdy ještě vystupoval pod 

jménem Karkulka (Karlínský kulturní kabaret). Předsta-
vením Ondráš a big beat, později přejmenovaným na 
Ondráš podotýká, jeho autor a tvůrce Karel Mareš za-
hájil vpád rokenrolu do divadla Semafor. S Olympikem 
v pořadu vystupovali zpěváci Josef Laufer, Pavel Bobek, 
Miki Volek, Naďa Urbánková, Yvonne Přenosilová a další. 
Olympic dnes hraje ve složení Petr Janda (kytara, zpěv), 
Milan Broum (baskytara) a Jiří Valenta (klávesy). V pozi-
ci stálého hosta je bubeník Martin Vajgl. Podle publikace 
Olympic 50 se od roku 1963 do ledna letošního roku po-
dařilo věrohodně doložit 6 686 koncertů.

Dílo Járy Cimrmana vede 
českou hudební hitparádu
Žebříček nejprodávanějších alb minulého týdne ovládla 
nahrávka koncertního provedení slavných melodií, odci-
zených z operetní fresky Járy Cimrmana Proso. „Vědecký 
tým“ českých cimrmanologů, vedený Zdeňkem Svěrákem, 
na tomto projektu dokázal, kdo je skutečným autorem svě-
tově proslulých melodií z Netopýrů, Polských krví a mnoha 
dalších operet. Až za hudebním odkazem českého génia 
jsou v hitparádě hvězdy tuzemské a světové hudby. Infor-
muje o tom na svém webu česká pobočka Mezinárodní 
federace hudebního průmyslu (IFPI).

Premiéra skladby o Wintonových dětech 
zahájila 21. sezónu ČNSO
Premiéra skladby Poslední vlak do zítřka (Last Train to To-
morrow) s tématem takzvaných Wintonových dětí v Obec-
ním domě v Praze zahájila 21. sezónu Českého národního 
symfonického orchestru (ČNSO). Hudebně dramatickou 
skladbu pro orchestr, dětský sbor a herce Dětské opery 
Praha dirigoval její autor, pravidelný host orchestru, Ame-
ričan Carl Davis. Ve druhé části večera zazněly symfonické 
básně Vltava, Z českých luhů a hájů a Šárka z cyklu Má 
vlast Bedřicha Smetany. Dílo Poslední vlak do zítřka věno-
val skladatel a dirigent Davis Nicholasi Wintonovi, který 
převezl přes 600 židovských dětí z Československa do Bri-
tánie, aby je zachránil před transporty do koncentračních 
táborů. Britský makléř a humanitární pracovník byl aspi-
rantem na letošní Nobelovu cenu za mír.

Václav Neckář slavil 70. narozeniny: 
překonal vážnou nemoc a je úspěšně zpět
Václav Neckář pochází z umělecké rodiny, již od mládí vy-
stupoval v dětských operních rolích v inscenacích Státní-
ho divadla Zdeňka Nejedlého v Ústí nad Labem. Václav 
Neckář (* 23. 10. 1943, Praha) vyrůstal v Ústí nad Labem, 
tam také jako chlapec sbíral herecké a pěvecké zkušenosti 
v operních představeních. Po svém prvním profesionálním 
angažmá v mosteckém divadle přesídlil do plzeňské Alfy, 
kde působila i Marta Kubišová. Odtud už byl jen krůček 
k pražskému Rokoku a celonárodní slávě.
 Rokoko bylo jedním z nejnavštěvovanějších pražských 
divadel. Před Václavem Neckářem tam Darek Vostřel s Ji-
řím Šaškem angažovali právě Martu Kubišovou, Waldema-
ra Matušku, Helenu Vondráčkovou nebo Evu Pilarovou. 
Vytvořili tak výjimečný soubor, na jehož představení vzpo-
mínají diváci s láskou a úctou dodnes. Právě v Rokoku si 



30

ku
ltu

ra Václava všiml i Jiří Menzel a nabídl mu roli stydlivého želez-
ničáře Miloše Hrmy v Ostře sledovaných vlacích. A udělal 
dobře. Václav prokázal obrovský herecký talent a film zís-
kal Oscara.
 Společně s Martou Kubišovou a Helenou Vondráč-
kovou založil Václav pěvecké trio Golden Kids, které sla-
vilo úspěchy i v Německu a Francii. Celý soubor Rokoka 
účinkoval ve skvělém hudebním seriálu Píseň pro Rudol-
fa III. a vznikla i oblíbená pohádka Šíleně smutná princez-
na. Další film, který Jiří Menzel stačil s Václavem natočit, 
Skřivánci na niti, šel okamžitě do trezoru. Golden Kids se 
rozpadly a Václav Neckář se vydal na sólovou dráhu. Se 
svým bratrem Janem založil skupinu Bacily, s níž úspěšně 
vystupuje dodnes. Od roku 1965 prodal více než 7,5 milio-
nu desek a skupina ve své tvorbě obsáhla více hudebních 
žánrů, od balad, popu až k bigbítu. V devadesátých letech 
se na čas vrátilo trio Golden Kids a také Bacilům se dařilo, 
až do roku 2002, kdy Václava Neckáře postihly vážné zdra-
votní problémy. Překonal nemoc a vrátil se na pódium i do 
studia. Jako důkaz, že je v pořádku, nahrál v roce 2005 des-
ku Oči koní. Obrovský úspěch pak zaznamenala písnička 
Půlnoční, kterou v roce 2011 natočil se skupinou Umakart 
na soundtrack k filmu Alois Nebel. Půlnoční získala ceny 
Anděl za skladbu a videoklip roku a předznamenala dal-
ší spolupráci s autorskou dvojicí Jaromír Švejdík a Dušan 
Neuwerth. Díky nim vzniklo loňské sólové album Dobrý 
časy a letošní skladba Podzim, která je jedinou novinkou 
na narozeninovém výběrovém CD Václava Neckáře, jenž 
byl také uveden do Síně slávy hudebních cen Anděl. Po 
loňském úspěšném vánočním turné vyrazily Bacily letos 
na turné narozeninové, se kterým navštíví celkem čtrnáct 
měst.

Osmdesátník Libor Pešek
Dirigent Libor Pešek patří k nejvýraznějším osobnostem 
české klasické hudby posledního půlstoletí. Světové reno-
mé získal zejména jako šéfdirigent Královského liverpool-
ského filharmonického orchestru, od kterého odešel na 
vrcholu v roce 1997.

Dirigent Libor Pešek

 V oboru dirigování byl žákem Karla Ančerla, Václava 
Smetáčka a Václava Neumanna na Hudební fakultě Aka-
demie múzických umění v Praze. V mládí studoval hru 
na klavír, trombón a violoncello. V době gymnaziálních 
studií začal hrát jako trombonista ve svém vlastním jaz-
zovém Orchestru Libora Peška. Později, v roce 1958, za-

ložil Komorní harmonii, dechový ansámbl, který uváděl 
na pravidelných koncertech v Divadle Na zábradlí v Pra-
ze i premiéry děl mladých soudobých českých skladatelů. 
V letech 1965-1969 řídil další jím založený komorní sou-
bor Sebastian orchestr, se kterým, stejně jako s Komor-
ní harmonií, úspěšně vystupoval i v cizině. Od roku 1970 
hostoval u různých českých i zahraničních orchestrů. Byl 
přizván ke spolupráci s orchestry v Holandsku a krátce 
působil jako šéf Slovenské filharmonie v Bratislavě. V le-
tech 1981-1990 byl stálým hostem České filharmonie. Vr-
cholem kariéry je jeho desetileté působení (1987-1997) 
ve funkci uměleckého ředitele a šéfdirigenta Královského 
filharmonického orchestru v Liverpoolu (Royal Liverpool 
Philharmonic Orchestra), se kterým dodnes vystupuje jako 
čestný dirigent.
 Libor Pešek, jenž letos v létě oslavil osmdesátiny, ani 
po deseti úspěšných, náročných sezónách v Liverpoolu 
nezamířil na odpočinek, dnes nejčastěji diriguje Český 
národní symfonický orchestr. „Je to jiné než v sedmdesáti, 
když dnes dám zkoušku dlouhé Mahlerovy symfonie, večer 
představení a mezi tím párkrát vyběhnu schody v Obec-
ním domě, nohy už začínají bolet,“ svěřil se dirigent, který 
je známý i jako milovník krásných žen. „Ženy mám oprav-
du rád. Jsou inspirací, bez které se muž neobejde.“
 Příznivec a propagátor Sukovy tvorby, jehož reper-
toár obsáhne klasické hudební období stejně jako hudbu 
20. století, přitom proslul jako náročný šéf. Říká však, že 
dirigent má být hlavně přítelem hudebníků. „Hudební pro-
blémy víc předkládám k uvážení, než abych vnucoval svůj 
pohled. Každý se sám musí zamyslet, zda by nebylo lepší 
zahrát něco tak, či onak. Když se problém promyslí, vyřeší 
se sám,“ popsal svou metodu dirigent, známý precizností, 
ale také hlubokým smyslem pro toleranci.
 „Nejsem žádný extra instrumentalista a jako dirigent 
nemám čas cvičit. Pro dirigenta je dobré mít zkušenosti 
s nějakým smyčcovým nástrojem a klavír je nutný, aby si 
v mládí mohl přehrávat partitury, které později už jenom 
čte,“ svěřil se Pešek.
 Nabídku z Británie dostal rok poté, co tamní kritiku 
i publikum uchvátil svým provedením Sukových děl. Jako 
šéfdirigent a umělecký ředitel liverpoolských filharmoniků 
působil do roku 1997. Rozšířil repertoár orchestru o čes-
kou hudbu, mimo jiné právě o skladby Josefa Suka. „Asi 
po dvou či třech letech mého působení v Anglii se poved-
lo, že londýnská kritika napsala, že liverpoolský orchestr 
je nejlépe česky znějící orchestr mimo Československo,“ 
vzpomínal nedávno.
 V roce 1996 jej královna Alžběta II. vyznamenala Řá-
dem rytíře britského impéria. Téhož roku byl jmenován 
čestným členem Univerzity v hrabství Lancashire v Presto-
nu. O rok později mu Václav Havel udělil medaili Za záslu-
hy a převzal i cenu Classic za mimořádné zásluhy o českou 
hudební kulturu. Přes pracovní vytížení nezapomíná pozo-
rovatel hvězd ani na svou rodinu. Má syna, který se „nepo-
tatil“, protože vystudoval matematiku a fyziku a je vědec, 
a vnoučata.

Zemřel Zdeněk Rytíř
Ve věku 69 let zemřel 1. října v Praze významný český tex-
tař Zdeněk Rytíř. Narodil se 11. dubna 1944 v Táboře. Ab-
solvoval gymnázium a poté se věnoval studiu angličtiny 
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a japonštiny na filozofické fakultě. Již během studia na vy-
soké škole, které nakonec předčasně sám ukončil, začal 
psát poezii a hrát na baskytaru a foukací harmoniku hned 
v několika skupinách. V šedesátých letech založil spolu 
s Karlem Svobodou skupinu Mefisto a jako její člen začal 
psát texty na profesionální úrovni. Hrál také ve skupinách 
Blue Five, Hells Devils a Karkulka, bylo ho možné vidět 
v doprovodném orchestru skupiny Golden Kids a v roce 
1977 byl u znovuzrození skupiny Apollo Petra Spáleného. 
Podle hudebního publicisty Miloše Skalky byl Zdeněk Rytíř 
autorem 1 500 až 2 000 textů – na OSA (Ochranném sva-
zu autorském) je pod jeho jménem zaregistrováno 1 025 
písňových textů. Patřil mezi dvacet nejúspěšnějších hudeb-
ních textařů v České republice. V roce 2009 byl Zdeněk 
Rytíř v rámci Výročních cen Ochranného svazu autorské-
ho oceněn za nejúspěšnější skladbu v zahraničí, tou byla 
Včelka Mája.
  (mk)

Zdeněk Rytíř

Rodina a přátelé vyprovodili 
na poslední cestě Ferdinanda Havlíka
Členové rodiny a přátelé se rozloučili ve Velké obřadní síni 
strašnického krematoria v Praze s hudebním skladatelem, 
klarinetistou a spoluzakladatelem Divadla Semafor Ferdi-
nandem Havlíkem. Po dlouhé nemoci zemřel 28. října ve 
věku 85 let. Mezi hosty obřadu byli kapelník Václav Hybš, 
výtvarník Vladimír Suchánek, s jehož hudebním sdružením 
Grafičanka si Havlík kdysi zahrál, zpěvák Richard Adam, 
klavírista Karel Růžička a zpěváci Tomáš Trapl a Karel Štěd-
rý. Ten účinkoval v roce 1959 v první semaforské inscenaci 
Člověk z půdy. O zesnulém promluvil u rakve semaforský 
principál Jiří Suchý. „Pokaždé jsme se těšili na klarinetis-
tu, který oslňoval publikum nekonečnými improvizacemi 
a sóly,“ řekl Suchý.
 Klarinetista, skladatel a aranžér Havlík, který se narodil 
17. června 1928 v Brně, je neodmyslitelně spjat s divadlem 
Semafor. Právě on dával písničkám typický „semaforský“ 
styl. V roce 1959 s Jiřím Suchým a Jiřím Šlitrem zakládal Se-
mafor a po Šlitrově smrti se stal jeho hlavním skladatelem. 
Napsal hudbu k Čarodějkám, Faustovi a především ke Ky-
tici, která se stala největším úspěchem celé éry divadla. Ve 
většině her se objevoval i v malých rolích, často ve dvojici 
se saxofonistou Eugenem (Evženem) Jegorovem. Založil 
ale i několik dalších hudebních formací, které doprovázely 
řadu skvělých zpěváků, a jako herec se objevil i v divadle 
a filmu. Hrál v orchestrech Arnošta Kafky, Zdeňka Bartáka 
či Jiřího Procházky.

Vzpomínka na Ilju Hurníka

Ve věku devadesáti let zemřel 7. září 
v Praze skladatel, klavírista a peda-
gog Ilja Hurník.

Ilja Hurník se narodil 25. lis-
topadu 1922 ve slezské Porubě, 
v učitelské rodině, kde byla hudba 
nedílnou součástí denního života. 
Již v dětském věku se projevila jeho 
hudební všestrannost, v jedenác-
ti letech vydal svoje první klavírní 
skladby, které dodnes slouží jako 

klasická instruktivní literatura. V roce 1938 se odstěhovala 
rodina Ilji Hurníka do Prahy – v důsledku sudetského zábo-
ru. Zde se stal Hurník žákem skladatele Vítězslava Nováka, 
který ho učil kompozici a skladbu.
 V letech 1958-1978 byl Hurník sólistou Janáčkovy fil-
harmonie a posléze profesorem skladby. Kromě sólové 
kariéry se věnoval i hře v klavírním duu. Svoji dráhu kon-
certního klavíristy uzavřel v roce 1991 na zájezdu do USA.
 Jako skladatel zasáhl Ilja Hurník do všech oblastí – 
symfonické, komorní, vokální i operní. Vrcholem jeho 
kompoziční tvorby jsou opery na vlastní libreto (Dáma 
a lupiči, Diogenes, Rybáři v síti, Oldřich a Boženka, Mudr-
ci a bloudi), oratorium Noé, kantáty Ezop a Maryka a ba-
let Ondráš. Významná je také jeho tvorba pro děti, ta ho 
spojovala s hudebním skladatelem Petrem Ebenem, který 
měl za ženu jeho sestru Šárku Hurníkovou.
 Velkou popularitu si získal Ilja Hurník také jako autor 
povídek, které jsou dokladem jeho literárního talentu, 
smyslu pro krásu českého jazyka, vytříbenosti a chytrého 
humoru.
 Ilja Hurník je nositelem řady cen, mimo jiné medaile 
Za zásluhy, kterou mu udělil prezident Václav Klaus v roce 
2007. V roce 2010 pak získal Cenu ministerstva kultury 
za přínos v oblasti hudby a v loňském roce Zlatou cenu 
Ochranného svazu autorského za přínos české hudbě. 
Jménem tohoto významného umělce jsou pojmenovány 
školy v Praze a v Opavě.
 V hudebním odkazu Ilji Hurníka pokračuje v součas-
nosti jeho syn Lukáš, který působí jako skladatel a publicis-
ta. Hurníkovými synovci jsou bratři Marek, David a Kryštof 
Ebenové, kteří tvoří hudební skupinu Bratři Ebenové.
  (mk)

Zemřel bubeník Banjo Bandu 
Tomáš Procházka
Ve středu 23. října zemřel bubeník Tomáš Procházka, bylo 
mu 67 let. Hudebník, který doprovázel slavný Banjo Band 
Ivana Mládka, trpěl rakovinou. Procházka bubnoval s Ban-
jo Bandem od roku 1973, kdy za bicí soupravou vystřídal 
Jana Pacáka. Byl členem „zlaté sestavy“ sedmdesátých let 
a podílel se na většině alb kapely, od debutové desky Dob-
rý den! z roku 1976. V Banjo Bandu vydržel až do roku 
1989. Stará sestava se však ještě sešla letos v lednu na osla-
vě Mládkových sedmdesátin v pražské Lucerně. Koncert, 
jehož záznam se má objevit na DVD, odehrál kromě bube-
níka Procházky i trumpetista a zpěvák Ladislav Gerendáš 
nebo tubista Jáša Dědina, kteří už s kapelou také pravidel-
ně nevystupují.

Ilja Hurník (2005)
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Deset lídrů pospolu: Pavel Bělobrádek (KDU-ČSL), Bohuslav Sobotka 
(ČSSD), Jana Bobošíková (Hlavu vzhůru!), Vojtěch Filip (KSČM),  

Miroslava Němcová (ODS), Vratislav Mynář (SPOZ),  
Karel Schwarzenberg (TOP 09), Ondřej Liška (SZ), Tomio  

Okamura (Úsvit) a Andrej Babiš (ANO)

Výsledky voleb v České republice
Volby do Poslanecké sněmovny 2013 (konečné výsledky):
volební účast – 59,48 %
20,45 % ČSSD 50 mandátů
18,65 % ANO 47 mandátů
14,91 % KSČM 33 mandátů
11,99 % TOP 09 26 mandátů
  7,72 % ODS 16 mandátů
  6,88 % Úsvit 14 mandátů
  6,78 % KDU-ČSL 14 mandátů
  3,19 % SZ 0 mandátů

Slovenský tisk: Češi ve volbách 
vsadili na nové strany
Češi v předčasných volbách potrestali tradiční politické 
strany a vsadili na nové tváře, napsal slovenský tisk. Za 
skutečného vítěze voleb noviny označily miliardáře sloven-
ského původu Andreje Babiše, jehož hnutí ANO skončilo 
druhé těsně za ČSSD. „Českým vítězem je Babiš,“ hlásí na 
titulní stránce list Sme, podle kterého se bez podpory Ba-
bišova hnutí patrně neobejde příští vládní sestava. Maji-
tel skupiny Agrofert podle listu hned po volbách ovšem 
ukázal, že vést firmu není totéž jako vést stát. Jednání 
o sestavení nové české vlády budou podle slovenského 
tisku patrně náročná. „Polovinu křesel ve sněmovně ob-
sadí strany, jejichž mandát je založen čistě na hněvu vo-
ličů. Problém je v tom, že komunisté, ANO a Úsvit chtějí 
každý něco jiného, přičemž nikdo vlastní přesně neví co,“ 
poznamenala Pravda. Slovenský tisk se shodl, že příští čes-
ká vláda bude patrně sestavena s podporou ČSSD, ANO 
a KDU-ČSL.

Prezident Miloš Zeman hodlá premiéra 
jmenovat až počátkem prosince
Podle prezidenta tento akt vyžaduje určitou důstojnost, 
a tak s ním chce počkat do doby, až se vyléčí ze zranění 
kolena. Pokud by Bohuslav Sobotka potřeboval více času 
k jednáním o vládě, prezident mu ho milerád dopřeje. Uve-
dl to na rádiu Impuls.
 Zeman se vyjádřil i ke schůzce s Michalem Haškem 
a dalšími sociálními demokraty po volbách. Žádnou vinu 
za setkání nepociťuje, protože ji podle svých slov nesvo-
lal. „Já jsem zvyklý přijímat ty, kteří o to požádají,“ řekl. 
Na schůzce v Lánech se podle něj probíral špatný volební 

výsledek ČSSD. Chybou podle něj především bylo, že o ní 
účastníci lhali. „Vyjádřil jsem podiv nad tím, že zatloukali, 
zatloukali, zatloukali. Což se má podle rady doktora Plzáka 
dělat v manželství. Cituji uznávanou autoritu. V politice by 
se to však dělat nemělo,“ řekl Zeman.
 Možnou koalici ČSSD, ANO a KDU-ČSL považuje za 
nejmenší možné zlo. „Největší dobro by byla menšinová 
vláda sociální demokracie, ale jako realista chápu, že voliči 
rozdali karty jinak,“ uvedl prezident. Je přesvědčen, že to 
bude velmi křehký útvar. Jako prezident se bude snažit, aby 
koalice vydržela, pokud si to účastníci budou přát.

Vrchní soud vyhověl Rathově stížnosti 
a propustil ho z vazby
Vrchní soud v Praze vyhověl stížnosti exposlance Davida 
Ratha (dříve ČSSD) a propustil ho z vazby. Rath, který je 
obžalovaný z korupce, strávil za mřížemi 18 měsíců. Pod-
le soudu již pominuly obavy z toho, že by se mohl vyhý-
bat hlavnímu líčení. Sdělil to Rathův obhájce Adam Černý. 
Někdejší středočeský hejtman, jemuž v případě prokázaní 
viny hrozí až 12 let odnětí svobody, uspěl se stížností na 
vazbu až napočtvrté. Policie Ratha zadržela loni v polovině 
května v Rudné u Prahy, když odcházel ze schůzky s dal-
šími následně obviněnými, někdejší ředitelkou kladenské 
nemocnice Kateřinou Pancovou a exposlancem Petrem 
Kottem. Tehdejší poslanec a hejtman nesl v rukou krabici, 
o které tvrdil, že je v ní víno. Když ji policista otevřel, uká-
zalo se, že byla plná bankovek – podle policie obsahovala 
celkem sedm milionů korun.

ANO z hlediska hospodářské politiky
Hnutí ANO miliardáře Andreje Babiše se stalo faktickým 
vítězem předčasných parlamentních voleb v České repub-
lice, i když zaostalo za sociálními demokraty o necelá dvě 
procenta. Jenže je jasné, že drží klíče prakticky k jakékoliv 
vládní koalici, ať již ke středolevému (se sociálními demo-
kraty a lidovci), nebo případné středopravému (s lidovci, 
TOP 09 a občanskými demokraty). Navíc vzhledem k vnitř-
ním rozbrojům mezi sociálními demokraty, které propukly 
okamžitě po neočekávaně slabém výsledku jejich strany, 
lze předpokládat, že by se v případných dalších předčas-
ných parlamentních volbách, například příští rok na jaře, 
hnutí ANO velmi pravděpodobně stalo jednoznačně nej-
silnějším uskupením v parlamentu.
 Je jasné, že stejně jako podobná hnutí v Rakousku vy-
nesla ANO do popředí dlouhodobá nespokojenost občanů 
se zavedenými politickými stranami. Pocit, který český filo-
zof Václav Bělohradský trefně charakterizoval jako tekutý 
hněv, přitáhl k A. Babišovi jak dřívější voliče pravice, přede-
vším občanských demokratů stíhaných vlnou skandálů, tak 
i mnohé lidi, kteří buď v minulosti volili sociální demokraty, 
nebo nyní jejich výběr zvažovali.
 Co však Babišův úspěch znamená pro českou ekono-
miku? Šéf hnutí ANO byl určitou dobu členem KSČ a do-
konce podle některých dokladů jako zaměstnanec jednoho 
z podniků zahraničního obchodu patřil mezi agenty Státní 
bezpečnosti, i když on sám to popírá a vede kvůli tomu 
dosud neukončený soudní spor v Bratislavě. V době pri-
vatizace i v následných letech vybudoval obrovský hospo-
dářský komplex s hlavním těžištěm v oblasti zemědělství 
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a potravinářství. Jedná se například o drůbežárny (značka 
Vodňanské kuře), masokombináty (Kostelecké uzeniny) či 
pekárny (Penam) aj. Na politické scéně o sobě dával více 
vědět od dob premiéra Mirka Topolánka, kdy si začal stě-
žovat na rostoucí míru korupce ve státním aparátu. Před 
dvěma lety pak založil hnutí ANO, které se ostře vyme-
zovalo především vůči dřívější vládní koalici, kterou opět 
obviňoval ze zkorumpovanosti, ale také ze zrady pravicové 
politiky kvůli zvyšování daní.
 Získání vlivu mu usnadňovala skutečnost, že A. Ba-
biš získal mediální společnost Mafra vydávající celostátní 
deníky Mladá fronta Dnes a Lidové noviny i zdarma roz-
dávaný list Metro. I když je neproměnil přímo v hlásné 
trouby svého hnutí, podprahově pomáhaly vylepšit jeho 
pozici na veřejnosti. Andrej Babiš svoje hnutí jednoznačně 
řadí k pravici, nicméně přitáhl i řadu spíše levicově orien-
tovaných voličů například slibem vrátit mechanismus kaž-
doroční valorizace starobních důchodů do stavu před 
drastickými úspornými opatřeními vlády Petra Nečase. 
V průběhu volební kampaně vzbudil pozdvižení výrokem, 
že stát chce řídit jako firmu. Později toto své tvrzení mírně 
oslabil, nicméně nelze pochybovat, že tento bonmot do-
cela dobře odráží jeho smýšlení. Zároveň ostře kritizoval 
plýtvání státu a jednoznačně odmítl jakékoliv zvyšování 
daní, ať již přímých, nebo nepřímých.
 To samozřejmě mělo velký ohlas v zemi s vysokým po-
dílem živnostníků, které silně znepokojily některé plány fa-
vorizované sociální demokracie i problematická vyjádření 
sociálnědemokratických předáků. Úspěch Babišova hnu-
tí a naopak slabší než očekávaný výsledek vcelku pocho-
pitelně podnikatelé přivítali. Na pražské burze okamžitě 
vzrostly kurzy akcií velkých firem, kterým sociální demo-
kraté hrozili speciální vyšší daňovou sazbou. Je prakticky 
jasné, že vyšší korporátní daně se sociálním demokratům 
nepodaří prosadit ani v případě, že nakonec s hnutím ANO 
a lidovci utvoří vládu. Určité ústupky ze strany ANO při-
cházejí snad v úvahu v oblasti daní z příjmu fyzických osob, 
což je oblast, která má pro podnikatele, jako je A. Babiš, 
jen omezený význam.
 Lze očekávat, že se A. Babiš také postaví proti pláno-
vanému úplnému zrušení tzv. druhého pilíře důchodové 
reformy, i když i tam nelze vyloučit určité modifikace. Zvý-
šené náklady např. na penze hodlá A. Babiš financovat lep-
ším výběrem daní a zkvalitněním hospodaření státu, dá se 
ale předpokládat, že bude logicky nucen i k různým tvrdým 
úsporným opatřením. Pokud jde o celkovou hospodářskou 
a měnovou politiku země, již před volbami šéf ANO jas-
ně deklaroval, že příliš nefandí rychlému zavedení eura 
v České republice. Naopak se vyslovil pro oslabení kurzu 
české koruny. To se jeví vzhledem k jeho podnikatelským 
aktivitám naprosto logické. Samozřejmě v Babišově zájmu 
je i protekcionismus hlavně v agrární oblasti a v potravi-
nářství, ale slabá koruna by odvedla Čechy od nakupování 
zahraničních potravin daleko spolehlivěji.
 A. Babiš stejně jako většina dalších českých politiků 
deklaroval svoji podporu budování infrastruktury v zemi, 
tedy zejména silniční a dálniční sítě. Na rozdíl od sociálních 
demokratů a zejména prezidentské strany SPOZ (Strana 
práv občanů – Zemanovci) jeho hnutí však není tolik stra-
nou „betonu a oceli“. Možná tak budou některé velkolepé 
projekty jako dostavba jaderné elektrárny Temelín odlo-
ženy. A to by možná pozitivně rezonovalo i v rakousko-

českých vztazích, i když lze očekávat, že někteří politici 
v Rakousku si místo Temelína najdou jinou záminku ke ka-
lení česko-rakouských vztahů. Třeba se jím může stát Babi-
šem preferovaný agrokomplex. Ve vztazích s jiným českým 
sousedem – Polskem to sehraje svoji roli dokonce s velkou 
pravděpodobností, protože polští producenti jsou pro sku-
pinu Agrofert vlastněnou šéfem hnutí ANO tím nejvážněj-
ším protivníkem.
  (MaFr)

Ministři zahraničí V4 jednali s Japonskem 
o obchodu i kultuře
Ministři zahraničí visegrádské čtyřky (Česko, Slovensko, 
Polsko a Maďarsko) se na okraj evropsko-asijského sum-
mitu ASEM setkali v indické metropoli Dillí se svým japon-
ským protějškem Fumiem Kišidou. Na schůzce jednali 
zejména o spolupráci v oblasti vědy, technologií a energe-
tické bezpečnosti, informovala polská agentura PAP. Podle 
mluvčí českého ministerstva zahraničí byly tématem jed-
nání i kultura, turistika a ekonomická spolupráce. V rámci 
Roku výměny by mělo dojít k rozvoji vztahů zejména v ob-
lasti kultury, obchodu a turismu. V souvislosti s projektem 
byli jmenováni i takzvaní velvyslanci dobré vůle. Za Českou 
republiku tuto funkci získal světoznámý houslový virtuos 
Pavel Šporcl, za Maďarsko hudebník Máté Kamarás, za 
Polsko zpěvačka Anna Maria Jopková, za Slovensko vědec 
Vladimír Bužek a za Japonsko zpěvačka a pianistka Nao 
Macušitaová.

Armáda si připomněla 
Den válečných veteránů
Na pražském Vítkově si česká armáda a politici připomněli 
Den válečných veteránů. Několik účastníků především dru-
hé světové války bylo při této příležitosti vyznamenáno mi-
nistrem obrany v demisi Vlastimilem Pickem. Den veteránů 
se ve světě slaví k uctění památky účastníků válek. V Česku 
se připomíná od roku 2001, ve známost mezi širší veřej-
nost se zatím nedostal. Picek po slavnostním aktu, který se 
tradičně konal pod jezdeckou sochou Jana Žižky z Trocno-
va za účasti čestných jednotek, politiků nebo představitelů 
armády i církve, vyznamenal deset mužů a žen. Většina 
z nich získala záslužný kříž za svou činnost z období druhé 
světové války. Záslužný kříž prvního stupně obdržel po-
smrtně Jan Pondy, který se jako příslušník českosloven-
ského zahraničního vojska účastnil bojů za osvobození 
od ledna 1940 až do května 1945. V roce 1948 opustil 
Československo a až do smrti žil v Anglii. Vyznamenání 
Picek udělil také například Jiřině Hlouškové, která za druhé 
světové války pomáhala zajišťovat materiální pomoc party-
zánům na Drahanské vrchovině. Oceněn byl také Otakar 
Vinklář, který byl vězněn v době komunistického režimu, 
medaili Za službu v zahraničí dostal Josef Hrůza za účast 
na misi v polovině devadesátých let.

V Praze byla odhalena pamětní deska 
Vavru Šrobárovi
Pamětní deska jednomu z politiků, kteří stáli u vzniku sa-
mostatného československého státu, Vavru Šrobárovi byla 
odhalena na domě ve Vinohradské ulici. Desku na budově,  



34

ud
ál

os
ti která nese jeho jméno, odhalili český ministr kultury v demi-

si Jiří Balvín a jeho slovenský protějšek Marek Maďarič. Akce 
je součástí Česko-slovenských a Slovenských krajanských 
dnů v ČR a Měsíce české a slovenské kulturní vzájemnosti.
 Vavro Šrobár (1867-1950) byl slovenský lékař, politik, 
ústřední postava meziválečné slovenské politiky v Čes-
koslovensku. Po maturitě odešel studovat na Lékařskou 
fakultu Univerzity Karlovy do Prahy. Pod vlivem T. G. Ma-
saryka se stal čechoslovakistou a patřil mezi Masarykovy 
skalní stoupence. Jako jediný Slovák se Šrobár účastnil 
28. října 1918 aktu vyhlášení samostatného Českosloven-
ska v Praze.

ÚSTR podle vědecké rady potřebuje 
personální stabilizaci
Primárním cílem Ústavu pro studium totalitních režimů 
(ÚSTR) by měla být podle jeho vědecké rady personální 
stabilizace po letošní výměně ředitelů ústavu. Rada navrh-
la také zlepšit kvalifikaci badatelů, kterou pokládá celkově 
za podprůměrnou, a podporu větší plurality názorů a vý-
kladů při zkoumání doby nacismu a komunismu. Vědecká 
rada, která je poradním orgánem vedení ÚSTR, to uvedla 
v závěrech stostránkové zprávy, v níž hodnotila odbornou 
činnost ústavu. To už předem vyvolalo kritiku části zaměst-
nanců ústavu, podle nichž bývalí komunisté sedící v radě 
údajně „kádrují“ antikomunisty. Rada naopak označila za 
přínosné, že je v jejích řadách „zastoupeno širší spektrum 
přístupů a pohledů“.

Státní vyznamenání
Prezident Miloš Zeman u příležitosti výročí vzniku samo-
statného Československa ocenil Řádem Tomáše G. Masa-
ryka dvě osobnosti – filozofa Erazima Koháka a divadelníka 
Jiřího Suchého. Dále udělil téměř tři desítky medailí Za 
zásluhy I. stupně. Získali je například televizní hlasatelka 
Kamila Moučková, chirurg Pavel Pafko, spisovatel Zdeněk 
Mahler, herečka Jiřina Bohdalová, operní pěvkyně Soňa 
Červená, herec Lubomír Lipský, kytarista Lubomír Brabec 
nebo saxofonista Felix Slováček. Dalšími nositeli státních 
vyznamenání ke státnímu svátku se stali sochařka Marie 
Uchytilová, politický vězeň Pavel Wonka nebo sportovec 
Richard Konkolski. Ocenění dostali i další podnikatelé, lé-
kaři či veterán bitvy u Tobruku Pavel Vranský.
 Vyznamenání naopak odmítl rockový hudebník Vladi-
mír Mišík. Slavnostního večera se nezúčastnila ani většina 
rektorů vysokých škol. Vadilo jim, že Zeman na Hrad nepo-
zval dva jejich kolegy. Kvůli tomu se ceremoniálu nezúčast-
nili i někteří primátoři. Pražský primátor Tomáš Hudeček 
řekl, že kromě nepozvání dvojice rektorů mu vadí napří-
klad i Zemanovo rozhodnutí ocenit agronoma Františka 
Čubu. Rodina novináře a sociálního demokrata Přemysla 
Janýra již dříve uvedla, že pokud prezident bývalého člena 
KSČ Čubu skutečně vyznamená, vrátí medaili, kterou Janý-
rovi posmrtně udělil prezident Václav Havel.

Prezident jmenoval devět nových generálů
Prezident Miloš Zeman při příležitosti státního svátku jme-
noval devět nových generálů. Kromě válečných veteránů 
a hrdinů druhé světové války Alexandra Beera a Jaroslava 

Klemeše jsou mezi nimi policejní prezident Martin Čer-
víček, generální ředitel hasičského záchranného sboru 
Drahoslav Ryba nebo šéf vězeňské služby Petr Dohnal. 
Do hodnosti generála jmenoval prezident také náčelníka 
Vojenské kanceláře prezidenta republiky Zdeňka Jakůbka, 
velitele Velitelství výcviku Vojenské akademie Jána Kožiaka, 
velitele vzdušných sil Libora Štefánika a ředitele Úřadu pro 
zahraniční styky a informace Iva Schwarze. Generály do 
hodností jmenuje prezident obyčejně dvakrát ročně – na 
květnové výročí konce druhé světové války a u příležitosti 
vzniku samostatného Československa.

Rusnok ocenil celoživotní dílo 
filozofa Koháka
Filozof Erazim Kohák v Kramářově vile z rukou premiéra 
v demisi Jiřího Rusnoka převzal čestnou plaketu předsedy 
vlády za celoživotní dílo a přínos pro společnost. Kohák, 
který letos oslavil 80. narozeniny, patří mezi nejvýznamněj-
ší české filozofy 20. století. Kohák, kterého na ceremoniál 
doprovodila jeho žena Dorothy, premiérovi předal svou 
nejnovější filozofickou knihu. Rusnok řekl, že se těší, až 
skončí jeho „krátká mise“ v politice a bude si v dlouhých 
zimních večerech moci číst v Kohákových dílech, které 
jej prý vždy velmi inspirují. Kohák se narodil v roce 1933 
v Praze, po válce navštěvoval Státní akademické gymná-
zium. S rodiči v roce 1948 ve svých čtrnácti letech uprchl 
do Německa a poté do USA. Zde o deset let později získal 
doktorát na Yaleově univerzitě a za další dva roky nastou-
pil jako asistent na katedře filozofie Bostonské univerzity, 
kde byl následně jmenován docentem a profesorem. Po 
návratu do Československa po roce 1989 učil na univerzitě 
a probouzel ekologické povědomí.

Starostka Obrnic získala 
evropskou cenu za integraci Romů
Starostka Obrnic Drahomíra Miklošová převezme ve Štras-
burku cenu Rady Evropy za vzorovou integraci Romů do 
většinové společnosti. Informoval o tom Český rozhlas. 
Cenu Dosta! získávají obce, které zavedly novátorské 
a úspěšné způsoby začlenění Romů do života společnosti. 
Obrnice leží v Ústeckém kraji nedaleko Mostu. Podle Mi-
klošové se Obrnicích lidé dříve spíše vyhýbali, a to zejména 
kvůli problémům s Romy. Obec ale potom zavedla napří-
klad systém veřejně prospěšných prací pro nezaměstnané, 
zakázala sestěhování sociálně slabších lidí do bytů skoupe-
ných realitními kancelářemi a zastavila privatizaci bytových 
domů. Postupně je získala do svého vlastnictví. Od státu 
a Evropské unie získaly Obrnice dotaci na sociální služ-
bu, která se o sociálně slabé stará. Pomáhá jim s hledáním 
práce, řešením dluhů a začleněním do života obce. Fun-
guje také podpora několika neziskových aktivit, například 
nízkoprahového centra nebo zájmových spolků. V obci 
je policejní služebna a bezpečnost hlídá několik kamer.

Ivan Kraus: O českých rytířích
Nad Blaníkem svítilo slunce. Rytíři seděli v jeskyni kolem 
stolu a prohlíželi došlou poštu.
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 „Přátelé,“ pravil Mojmír, který řídil zasedání, „došla 
nám opět spousta dopisů s žádostí o pomoc.“
 „Prý roste kriminalita,“ poznamenal Anastáz, nahlížeje 
do jednoho dopisu. „To je věc policie,“ ozval se Kruti noha. 
„Je tu hodně stížností na rostoucí vliv mafií,“ upozornil 
Měšek. „Jeden z problémů volného trhu,“ pravil Květo-
slav, který ve chvílích, kdy nespal, četl cizí tisk. „Mnoho lidí 
se trápí tím, že mládeži chybí morální vzory,“ pokračoval 
Vojen. „Těch nebylo nikdy dost. Ale morálku nezlepšíš vo-
jenskou akcí,“ ozval se Lazar. „Prý se rozmáhá rasismus,“ 
přečetl z dopisu Hnát. „Věc výchovy,“ usoudil Zrúd.
 „Jen klid bratři. Dohoda jasně určuje, kdy máme jet na 
pomoc,“ řekl Pravoslav.
 „Až bude nejhůř,“ ozvali se sborem rytíři. „Co se vlastně 
termínem nejhůř myslí?“ tázal se Mnata.
 Slova se ujal Pravoslav. „Smlouva jasně definuje, kdy 
máme zasáhnout. Až bude národu nejhůř. Ale k právnímu 
naplnění podmínky může dojít jen v případě, když my do-
jdeme k závěru, že nastala inkriminovaná situace. Národ 
může o pomoc požádat, ale nemůže jí vymáhat…“
 „Tomu nerozumím,“ zabručel Strachoš. Pravoslav vy-
světlil: „Jde o závazek, který sice nemůžeme jednostranně 
vypovědět, ale který zároveň nepodléhá právnímu posti-
hu protistrany: tedy českého národa, jeho zástupců nebo 
poručníků. Takže nemůže dojít k žalobě pro nesplnění po-
vinností.“
 „Kdybychom vyjeli na pomoc, dostaneme vůbec ně-
jakou odměnu?“ zeptal se Dlást. „Ve smlouvě se o ni-

Projekt europeana 1989 – Psali jsme dějiny

Zaznamenat za pomoci veřejnosti pomocí příběhů, foto-
grafií, videí i zvukových záznamů co nejrozmanitější ob-
rázek běžného života i revolučních událostí v Evropě je 
cílem projektu Europeana 1989 – Psali jsme dějiny. Novi-
náře o něm v Praze informovali zástupci Národního mu-
zea, Ústavu pro soudobé dějiny Akademie věd a evropské 
digitální knihovny, muzea a archivu Europeana. V Praze 
se sbírkový den uskutečnil v polovině listopadu. Zájemci 
mohou také samostatně vkládat digitalizované materiály 
na internetovou stránku ww.europeana1989.eu/cz, kde 
získají další informace.
 Organizátoři projektu vyzývají veřejnost, aby přispěla 
svým příběhem a dobovými předměty do digitálního archi-
vu, případně i nehmotnými vzpomínkami, které by mohly 
budoucím generacím vykreslit, jak vypadala společnost na 
přelomu osmdesátých a devadesátých let, kdy se hroutila 
železná opona.

Jihočeské Lipno získalo prestižní ocenění 
pro destinaci vysoké kvality
Jihočeské Lipno je mezi 19 místy v Evropě, která letos zís-
kala ocenění „Evropská destinace nejvyšší kvality“. Infor-
movala o tom Evropská komise. Letošní ročník, do kterého 
se z Česka přihlásilo 15 míst a do českého finále postoupilo 
pět, je věnován odstraňování bariér v cestovním ruchu. 
Podle komise je šumavské Lipno jedním z nejatraktivněj-
ších turistických cílů v ČR. Mnoho turistických stezek v jeho 
okolí, například okolo lipenské přehrady, je přitom přístup-

ných pro vozíčkáře. Potřeby handicapovaných návštěvníků 
také umí zohlednit zaměstnanci městského informačního 
střediska. Zisk titulu by měl pro Lipno znamenat přede-
vším marketingovou podporu ze strany EU, ale i české 
agentury CzechTourism.

Paříž má Knihovnu Václava Havla
Pařížský starosta Bertrand Delanoë a česká velvyslanky-
ně Marie Chatardová slavnostně otevřeli ve francouzském 
hlavním městě Knihovnu Václava Havla. Knihovna se na-
lézá v 18. pařížském obvodu na severu města, v revitalizo-
vaných prostorách někdejšího nádraží, v halách Pajol na 
stejnojmenné ulici. Kromě tisíců knih pro dospělé a mlá-
dež nabízí také sedm tisícovek komiksů či skoro tři tisícovky 
DVD, k dispozici jsou také dvě stovky videoher. Na dotaz 
na Václava Havla však elektronický katalog knihovny zatím 
odpovídá jediným dramatikovým dílem, hrou Audience. 
Zhruba za dva týdny však knihovnou mají znít úryvky z dal-
ších Havlových děl.

Přes tisíc českých katolíků odjelo 
do Izraele na národní pouť
Více než tisíc českých katolíků z celé republiky se zúčastnilo 
národní poutě v Izraeli. Doprovodila je i většina českých 
a moravských biskupů v čele s pražským arcibiskupem, 
kardinálem Dominikem Dukou. Národní čtyřdenní pouť 
se do Izraele pořádala po 73 letech, jde o největší pouť 
českých věřících do Svaté země v historii. „Letošní rok pa-
pež vyhlásil Rokem víry pro celou církev a Česká biskupská 

čem takovém nehovoří. Byla zřejmě udělaná v časové  
tísni.“
 „Takže na tom vlastně taky nejsme nejlíp,“ zabručel 
Hněvsa. „A to jsme ve službě stovky let,“ povzdychl si 
Zmlat. „Bez nároků na penzi,“ dodal Dalimil.
 Záviš navrhl, aby listina byla rozšířena o dodatek. „Sta-
novíme termín, řekněme rok 2014. Jestliže se do této doby 
národu nepovede prokazatelně nejhůř, vyprší naše část zá-
vazku a smlouva ztratí platnost.“
 Několik rytířů protestovalo. Nebudou věčně čekat na 
to, až budou muset zasáhnout, a ještě zdarma.
 Mojmír chtěl přečíst další dopisy, ale nikdo ho nepo-
slouchal. Křesomysl navrhl, aby se národu za každý den, 
který rytíři stráví ve službě, počítal stálý poplatek.
 „Měl by odpovídat určitému procentu národního dů-
chodu,“ doplnil ho Bivoj.
 „Mějte rozum,“ protestoval Hněvsa, „národ má přece 
nesmírné dluhy.“ – „Tak si půjčí,“ zvolal Spytihněv, který si 
vzpomněl, že má někde v jižních Čechách tvrz, za kterou 
mu někdo dluží pár set let nájemné.
 Zdislav připomenul, že by se nemělo zapomenout na 
inflaci. Chrudoš souhlasil a spočítal zisk, který jim stálým 
čekáním unikl. Střemhlav navrhl připočítat k částce úro-
ky. Radobýl příplatek za odloučení od rodiny a za bydlení 
v nezdravém prostředí. Nakonec se rytíři dohodli, že to 
národu za těch pár set let pořádně spočítají.
 Pouze Mnata seděl stranou a bručel: „Jaký národ, tako-
vý rytíři…“

zajím
avosti
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ti konference zároveň prožívala cyrilometodějské jubileum, 
které je 1150 let od příchodu Cyrila a Metoděje,“ vysvětlil 
Duka a dokládal důvod pouti, která završí obě výročí.
 Po příletu do Svaté země se část poutníků společně 
s českými, moravskými a slezskými biskupy nejprve pře-
sunula z Tel Avivu do města Tiberias, které leží na břehu 
Genezaretského jezera. Krátce po příjezdu se vydali v čele 
s biskupy na večerní plavbu po jezeře. Na lodi společně 
slavili mši svatou, kterou celebroval biskup Jan Vokál.
 Další den se konala společná mše svatá na Hoře Bla-
hoslavenství v Galileji nedaleko Nazareta. Bohoslužbu 
celebroval olomoucký arcibiskup Jan Graubner, kázání 
pronesl ostravsko-opavský biskup František Václav Lob-
kowicz. Pouť vyvrcholila v arabské části Jeruzaléma v kos-
tele sv. Anny, který leží na francouzském území, v neděli 
10. listopadu 2013 závěrečnou mší svatou, kterou sloužil 
Dominik Duka v doprovodu biskupů.

V Česku padl ve Sportce rekordní jackpot
V Česku padla rekordní výhra 400 milionů korun, ve hře 
Sportka ji získal jeden výherce z Chrudimska. Doposud his-
toricky nejvyšší výhrou byla částka 148,6 milionu korun, 
kterou si v roce 2002 mezi sebe rozdělili dva sázející Sport-
ky. Nejvyšší individuální výhru získal sázející letos 15. října 
ve hře Euromiliony, vyhrál 126 milionů korun. Majitelem 
nejvyšší výhry v historii sázení v Česku se stal sázející, který 
věřil náhodnému tipu, podal sázenku nedaleko Chrudimi 
a uhodl všechna čísla prvního tahu včetně posledního čísla 
hry Šance! Za letošní rok eviduje Sazka 78 nových milioná-
řů, rozdělila mezi ně přes miliardu korun.

Na Maltě odhalili pomník Václava Havla
Na Maltě odhalili pomník na počest bývalého českoslo-
venského a českého prezidenta Václava Havla. Při krátkém 
obřadu v metropoli Vallettě maltský ministr zahraničí Ge-
orge Vella označil Havla za vizionáře, který vedl svou zemi 
k nezávislosti ze sovětské nadvlády. Vella také připomněl 
Havlova slova z jeho novoročního projevu v roce 2003, 
kdy český prezident vyzval k jednotné Evropě založené na 
svobodě projevu a spravedlnosti. Pomník tvoří hranol ze 
světlého maltského mramoru a na něm vyrytý Havlův pod-
pis se známým srdíčkem. Objekt má tak podle Knihovny 
Václava Havla charakterizovat Havlovu skromnou povahu 
a současně velkou lidskou hloubku a sílu.

Městská část Praha 10 koupí polovinu vily 
bratří Čapků na pražských Vinohradech 
za 43 milionů korun
Na tolik cenu budovy a mobiliáře, kde žil spisovatel Ka-
rel Čapek se svou ženou Olgou Scheinpflugovou, ocenili 
znalci. Kdy se do vily podívají první návštěvníci, není za-
tím jasné. Přednost dostanou odborníci. Ti mají městské 
části navrhnout budoucí využití a provoz památky. „Prv-
ní poschodí a podkroví, které sloužilo Karlu Čapkovi jako 
pracovna, zůstaly zachované tak, jako by odtud před ně-
kolika hodinami odešel. A tak to asi zůstane. V přízemí by 
mohla být komorní expozice a malý sál, kde by se konaly 
přednášky či jiné akce,“ nastínil představu šéf Památníku 
národního písemnictví Zdeněk Freisleben.

Dvojdům bratří Josefa a Karla Čapkových

Z hrobu na Olšanských hřbitovech 
někdo ukradl kříž za půl milionu
Z jednoho z hrobů na Olšanských hřbitovech v Praze ne-
známý pachatel ukradl bronzový kříž za téměř půl milionu 
korun. Autorem kříže je akademický sochař Otmar Oliva. 
Kříž zmizel z horní desky hrobu v době mezi červnem až 
červencem. Policisté ale případ vyšetřují až od konce říj-
na, kdy ho ohlásila pětašedesátiletá majitelka poškozeného 
hrobu.

Historický pivovar v Kutné Hoře 
odhaluje vzácné památky
Historická budova Schwarzenberského pivovaru v Kutné 
Hoře-Sedlci postupně prochází rekonstrukcí. Jeho majitel, 
restaurátor a akademický malíř Jan Chejn při jeho opra-
vách nachází vzácné památky, například točité schodiště 
z konce 16. století. V budoucnu se mají v areálu pořádat 
umělecké akce a také se v něm znova začne vařit pivo. Jan 
Chejn to řekl při příležitosti druhého ročníku dne otevře-
ných dveří pivovaru. Pivovar Sedlec prochází rekonstrukcí 
od roku 2011. Původně byl součástí areálu cisterciáckého 
hospodářského dvora. Schwarzenberský pivovar byl zpro-
vozněn v roce 1864. Jan Chejn jej koupil od rodiny Schwar-
zenbergů, která ho získala v restituci.

Židé v Torontu obnovují 
historický svitek tóry z Čech
Experti židovské komunity v kanadském Torontu se pustili 
do obnovy vzácných svitků tóry, z nichž jeden exemplář 
starý 250 let pochází z Čech. Židovská kongregace Temple 
Kol Ami chce tři tóry včetně té české do roka zrestaurovat. 
Svitky je potřeba zejména očistit a obnovit zašlé písmo. Do 
Kanady se česká tóra dostala poté, co komunistický režim 
v Československu začal rozprodávat svitky soustředěné 
v pražském Židovském muzeu. Tam byly na příkaz nacistů 
svezeny během druhé světové války. Jen v roce 1963 se tak 
do ciziny dostalo 1 500 svitků. Z Londýna, kam směřovaly, 
pak byly rozeslány židovským obcím po celém světě včetně 
Kanady. Občas se české židovské artefakty dostávají také 
do nabídky hlavních světových aukčních síní.

Lidé si mohli prohlédnout Sněmovnu, 
Senát nebo Kramářovu vilu
Při příležitosti státního svátku si lidé mohli tradičně pro-
hlédnout parlamentní paláce na pražské Malé Straně. 
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Pro veřejnost byla otevřena také vládní Kramářova vila, 
kterou nechal postavit první československý premiér Ka-
rel Kramář. Vila dnes slouží jako rezidence ministerských 
předsedů. Přístupná byla i rezidence pražského primátora 
na Mariánském náměstí. K prohlídce zval rovněž Obecní 
dům. Z významných institucí, které se při příležitosti Dne 
vzniku samostatného československého státu v Praze ote-
vřely, byl největší zájem o Obecní dům a Kramářovu vilu. 
Do Obecního domu zavítaly bezmála čtyři tisícovky ná-
vštěvníků, v Kramářově vile museli kvůli velkému zájmu 
prodloužit otevírací dobu.

Olomoučtí odborníci zmapovali 
české historické rybníky
Na území Česka od 19. století zmizelo z mapy přes 3 400 
rybníků. Nahradily je především louky a pastviny, ale i orná 
půda. Vyplývá to z výzkumu olomouckých odborníků z Pří-
rodovědecké fakulty Univerzity Palackého, kteří zmapovali 
současný stav historických rybníků na území České repub-
liky. Z jejich roční práce vznikla mapa, která bude sloužit 
jako podklad pro státní správu při zpracovávání rozvojo-
vých a krajinářských projektů v konkrétních územích. Od-
borníci z kateder geografie, ekologie a životního prostředí 
využili při své práci historické mapy vojenského mapování 
z let 1836-1852.

Kerry popřál Česku ke státnímu svátku, 
připomněl své české kořeny
Americký ministr zahraničí John Kerry jménem prezidenta 
Baracka Obamy a všech Američanů popřál Česku ke stát-
nímu svátku. Zdůraznil, že Spojené státy a Česká republika 
jsou blízkými partnery v Severoatlantické alianci, a ocenil 
podporu Česka bojovníkům za lidská práva po celém svě-
tě. Vyzdvihl také bilaterální vztahy obou zemí, které jsou 
podle něj založeny na „společných hodnotách a přístu-
pech k regionálním i globálním výzvám“. Připomněl i své 
české kořeny. Zavzpomínal, jak před deseti lety zjistil, že 
jeho dědeček pocházel z dnešního Horního Benešova. 
Jeho bratr Cameron se nedávno do rodiště předků vydal, 
aby lépe poznal kořeny své rodiny.

Na Karlův most se po restaurování 
vrátilo barokní sousoší
Na pražský Karlův most se po několikaletém restaurování 
vrátilo původní barokní sousoší Krista Salvátora, svatého 
Kosmy a svatého Damiána. Odborníci sochy očistili, ošet-
řili jejich povrch a opravili. Do budoucna ale všechny ori-
ginály z mostu pravděpodobně zmizí, aby se prodloužila 
jejich životnost, a budou nahrazeny kopiemi.

Výstava v Terezíně připomíná 
velitele a dozorce tamního ghetta
Výstava Vykonavatelé zločinů připomíná v Terezíně veli-
tele a dozorce tamního ghetta a litoměřického pracovní-
ho tábora. Popisuje i jejich poválečné osudy. Začala v den 
72. výročí zahájení deportací Židů, skončí letos 31. pro-
since. Podle jejího autora Vojtěcha Blodiga z Památníku 
Terezín by se pak měla stát stálou součástí památníku při-

pomínajícího válečné osudy 155 000 internovaných Židů. 
Výstava je pomocí barev informačních panelů rozdělená 
na část věnující se terezínskému ghettu, policejní věznici 
v Malé pevnosti a litoměřickému pracovnímu táboru. Na-
cisté zavlekli v letech 1941-1945 do terezínského ghetta  
na 155 000 Židů z celé Evropy. Na 117 000 z nich se ne-
dožilo osvobození.

Svaz knihkupců: Češi loni koupili 
knihy za osm miliard korun
Češi si loni koupili knihy za přibližně 8,2 miliardy korun. Je 
to o miliardu více než v předchozím roce, průměrná cena 
knihy se přitom nemění, činí poslední tři až čtyři roky 230 
až 240 korun. Uvádí to Svaz českých knihkupců a nakla-
datelů ve své Zprávě o českém knižním trhu 2012/2013. 
V Česku se podle svazu rozjíždí prodej elektronických knih, 
letos se jich prodá půl milionu. Loni si Češi koupili 200 000 
e-knih, to bylo asi 0,35 procenta finančního objemu čes-
kého knižního trhu. Počet všech vydaných titulů byl loni 
zhruba 16 600, tedy přibližně stejný počet jako v roce 2011 
(tehdy 16 000). Dětské knihy, jejichž počet se v posled-
ních deseti letech ztrojnásobil, se v roce 2012 na celkové  
titulové produkci podílely přibližně deseti procenty. Třemi 
největšími nakladatelskými subjekty jsou Albatros Media, 
Euromedia Group a Grada Publishing.

První české 3D planetárium v Plzni 
se otevře lidem v listopadu
V Plzni byla ukončena stavba prvního 3D planetária v Čes-
ku. Podobných technologií je do deseti na světě. Zchátralá 
budova škodovácké jídelny ASAP z roku 1917 je přesta-
věna na supermoderní planetárium, uvnitř haly jsou dvě 
různě velké sférické kupole pro výuku. 3D planetárium má 
kapacitu pro devadesát lidí, jeho cílem je rozvíjet možnosti 
neformálního vzdělávání. Nabídne 2D a 3D projekce sním-
ků s astronomickou a geografickou tematikou pro různé 
věkové skupiny. Na vnitřní plochu velké kupole o průměru 
14 metrů budou promítány populárně vzdělávací snímky 
konzultované i s NASA a ukazující také například oblohu 
nad Plzní, výcvik astronauta nebo krásy mlhovin, galaxií 
a miliony světelných let vzdálených sluncí. Stejnou techno-
logii využívají v Evropě údajně jen tři instituce.

Návštěvnost památek v sezóně 
negativně ovlivnily povodně
Návštěvnost památek v Česku letos negativně ovlivnily 
povodně. Od výletů turisty odrazovalo také jarní chlad-
né a deštivé počasí. Většinu hradů a zámků tak navštívilo 
méně turistů. Zájem o památky naopak vzrostl v Jihomo-
ravském kraji, kde kasteláni zaznamenali nárůst zájmu 
veřejnosti o prohlídky expozic o pět až deset procent. Vy-
plývá to z výsledků ankety ČTK. V Jihomoravském kraji si 
sezónu chválí zejména v Lednici u Břeclavi. Tamní zámek 
zatím přivítal o osm procent lidí více než loni. Je nejna-
vštěvovanější památkou Moravy, od roku 1997 je zapsán 
na seznamu světového dědictví UNESCO. Přibývají hlavně 
domácí turisté, přijíždějí i návštěvníci z Polska, Slovenska, 
Maďarska a Ruska. V Praze nižší počet návštěvníků zazna-
menali v zoologické zahradě. Na úspěšnou sezónu mají 
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ti naopak nakročeno správci Pražského hradu. Povodně vý-
razně postihly také Ústecký kraj, turisty odradily především 
od návštěvy památek nacházejících se v blízkosti zaplave-
ných lokalit.

U kostela v Číhošti by měla faráře Toufara 
připomínat expozice
U kostela v Číhošti by měla vzniknout stálá expozice věno-
vaná tamnímu knězi Josefu Toufarovi, který patří mezi nej-
známější oběti komunistického režimu. Dotaci na expozici 
shání loni vzniklý nadační fond. Jeho členové si dali za cíl 
obnovit kostel proslulý takzvaným číhošťským zázrakem. 
Pořádají kvůli tomu i benefiční koncerty. Řekla to před-
sedkyně fondu Věra Kovandová. Do Číhoště podle ní jezdí 
hodně lidí a přibylo jich po loňském vydání knihy Milo-
še Doležala Jako bychom dnes zemřít měli, která vypráví 
o Toufarově životě.
 První zmínky o kostelíku v Číhošti pocházejí z roku 
1350. Do širokého povědomí se dostal kvůli událostem 
z prosince 1949. Při mši o třetí adventní neděli se během 
kázání údajně několikrát pohnul kříž na hlavním oltáři. 
Dodnes neobjasněná událost se prý později opakovala. 
Vládnoucí komunistický režim toho využil k útoku na kato-
lickou církev. Toufar byl zatčen. Zemřel po krutém mučení 
25. února 1950 v Praze.

Do vily Tugendhat se zřejmě vrátí 
čtyři kusy nábytku za 7 mil. Kč
Do brněnské vily Tugendhat se zřejmě vrátí čtyři kusy ori-
ginálního nábytku za více než sedm milionů korun. Náby-
tek patří potomkům rodiny Tugendhatových a je uložený 
v Moravské galerii. Brněnský magistrát chce nábytek od-
koupit, podílet by se na tom měl i stát. Novináře o zámě-
ru odkupu informoval primátor Brna Roman Onderka 
(ČSSD). Mobiliář by měl být podle něj umístěný ve spod-
ní části vily Tugendhat, čímž by se zatraktivnila prohlídka 
významné funkcionalistické památky. Nábytek, který chce 
magistrát do vily vrátit, je z dílny architekta Miese van der 
Rohe. Ten je také autorem celé vily Tugendhat, která je za-
psaná na seznamu světového kulturního dědictví UNESCO 
a patří k nejvýznamnějším stavbám v Brně.

Vila Tugendhat si pochvaluje 
letošní návštěvnost
Pro brněnskou funkcionalistickou vilu Tugendhat je letošní 
sezóna mimořádně úspěšná. Předpokládá se, že ji letos na-
vštíví zhruba 45 000 lidí. Téměř všechny vstupenky až do led-
na 2014 jsou zamluveny. Vila byla po rozsáhlé rekonstrukci 
otevřena loni v březnu a zájem o její prohlídky je od té doby 
trvale vysoký. Denně se koná osm prohlídek objektu a kaž-
dé z nich se může účastnit nejvýš patnáct lidí. Asi 40 pro-
cent návštěvníků funkcionalistického objektu tvoří cizinci.

Česká učebnice pro prvňáky 
získala ocenění ve Frankfurtu
Česká pracovní učebnice pro prvňáky Začínáme číst a psát 
a Už čteme a píšeme sami byla oceněna na frankfurtském 
knižním veletrhu v soutěži o nejlepší evropskou učebnici 

roku. Učebnice založená na genetické či hláskové metodě 
čtení získala druhé místo v kategorii učebnice pro první 
stupeň základních škol. Cenu ve Frankfurtu nad Mohanem 
slavnostně převzal Jiří Fraus, šéf nakladatelství Fraus, které 
sadu výukových materiálů vydalo. Podle Frause porota ve 
svém verdiktu vyzdvihla, že genetická metoda od začát-
ku klade důraz na to, co žák čte a píše. Autory oceněné 
učebnice jsou pedagogové Karla Černá, Martina Grycová 
a Jiří Havel.

Na Krymu budují systém turistického 
značení podle českého vzoru
Autonomní vláda ukrajinského Krymu spustila projekt ba-
revného značení místních turistických tras, který vychází 
z vyzkoušeného českého vzoru. Krymská agentura KIA 
oznámila, že vyznačeno bylo už zhruba 530 kilometrů tras. 
Značení turistických cest červenou, modrou, žlutou a ze-
lenou barvou, které čeští a slovenští turisté důvěrně znají, 
má na Krymu zvýšit návštěvnost zejména horských oblas-
tí. Má zároveň zvýšit bezpečnost turistů, zajistit ochranu 
krymské přírody a usnadnit práci záchranářům. Česká re-
publika a Slovensko platí za země s dokonalou a mimo-
řádně hustou sítí turistického značení. První trasy vyznačil 
Klub českých turistů už v osmdesátých letech 19. století.

Italský soud ukončil spory o značku 
ve prospěch Budvaru
Italský Nejvyšší soud ukončil dva spory o ochrannou znám-
ku, které vyvolala společnost Anheuser-Busch InBev (ABI). 
Definitivně rozhodl ve prospěch Budějovického Budvaru 
a jeho italských importérů. Soud zakázal společnosti ABI 
používat v Itálii značku Budweiser, prohlásil jejich značku 
za klamavou a vymazal ji z registru ochranných známek. 
ABI musí v Itálii ukončit prodej piva Budweiser. Budějovic-
ký Budvar se naopak může do Itálie vrátit se svou tradič-
ní značkou Budweiser Budvar a očekává nárůst prodeje. 
Sdělil to mluvčí pivovaru Petr Samec. „Je to skvělé vítěz-
ství. Jedná se pravděpodobně o nejtvrdší prohru společ-
nosti ABI ve více než sto let trvající globální válce o značku 
Budweiser,“ řekl ČTK ředitel Budějovického Budvaru Jiří 
Boček.

Školu v Himalájích předávají 
čeští dobrovolníci po letech místním
Sluneční školu v Himalájích, kterou před pěti lety posta-
vili čeští dobrovolníci, nyní předávají do správy místním 
lidem. Obyvatelé indického Kargyaku nyní budou muset 
hospodařit a vydělat si na provoz školy sami. Unikátní 
projekt umožnil výuku i v extrémních podmínkách, kromě 
vzdělání zde dobrovolníci z občanského sdružení Surya 
pracovali také na zlepšení hygienických podmínek. Sdělil 
to předseda spolku Jan Tilinger. Čeští dobrovolníci působí 
v oblasti od roku 2006, výstavba solárně vytápěné, ener-
geticky nezávislé budovy školy v nadmořské výšce 4 200 
metrů jim zabrala dva roky. Škola byla postavena z peněz 
soukromých dárců, ročně stál provoz kolem 1,2 milionu 
korun. Ve škole učili vždy dva čeští dobrovolníci, celkem 
se jich tu vystřídalo více než třicet. Zároveň jim pomáhali 
indičtí a tibetští kantoři.
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Primátorův řetěz poprvé na výstavě

Návštěvníci Muzea hlavního města Prahy zažili v minulých 
dnech historickou premiéru – řetěz s medailí – symbol 
úřadu pražského primátora byl vůbec poprvé představen 
veřejnosti.
 Vedle historických pečetidel je to největší poklad, který 
Praha má. Jedná se především o kulturně historickou hod-
notu řetězu, který je starý více než sto let a skládá se z ry-
zího zlata a českých granátů. V roce 1897 byl vyroben na 
základě návrhu architekta Antonína Balšánka (podle skic 
tohoto architekta se v témže roce stavěla právě budova 
muzea). Cenově je jeho hodnota nevyčíslitelná.

 Primátorův řetěz byl součástí zajímavé výstavy Primá-
torský řetěz / Dary primátorům pražským ze sbírek mu-
zea a Archivu hlavního města Prahy. Výstava vystavovala 
120 darů, které primátoři obdrželi v minulosti od zahranič-
ních hostů. Jednalo se především o upomínkové předměty, 
medaile, sošky a plakety. Mezi nejkurióznější exponáty této 
výstavy rozhodně patřily silonové ponožky, které v roce 
1949 věnoval primátorovi Václavu Vackovi prezident NDR.
  (mk)

Rožnovský skanzen nabídne nové programy
Valašské muzeum v přírodě v Rožnově pod Radhoštěm na 
Vsetínsku chce v příštím roce nabídnout svým návštěvní-
kům nové akce. Mohou se těšit například na Svatojánský 
večer a Štěpánskou koledu, přibude také pořad s textil-
ní tematikou nazvaný Z truhel a skříní. Uvedl to ředitel 
muzea Jindřich Ondruš. „Chceme se také více věnovat ro-
dinám s dětmi, koncem prázdnin by měl být pořad pro 
děti, který se zatím pracovně jmenuje Hravá dědina,“ do-
dal. Skanzen s tradičními valašskými dřevěnými stavbami 
patří k nejnavštěvovanějším turistickým cílům v regionu, 
ve svých pořadech prezentuje zejména tradiční řemesla 
a způsob života Valachů v minulosti. Letos se v muzeu ko-
naly nově akce ve spolupráci s ochránci přírody či mysliv-
ci. K nejnavštěvovanějším programům ve skanzenu patří 
tradičně ty vánoční či velikonoční.

Audioprůvodce odhalí další 
příběhy železné opony
Audioprůvodce pohraničím ČR a Rakouska zprostředkuje 
návštěvníkům další příběhy železné opony. Na Stezce svo-
body, která vede na hranici Jihomoravského kraje a Dolní-

ho Rakouska, jsou k dispozici informace o železné oponě 
a jejím překonávání už nyní, od září příštího roku přibude 
dalších třináct zastavení. Turisté si je budou moci stáhnout 
do svých mobilních telefonů a poslouchat přímo na místě, 
řekla novinářům Marta Nováková z občanského sdružení 
Paměť.
 Poblíž Mikulova také vznikne památník svobody při-
pomínající ty, kteří při přechodu hranic zahynuli. Stez-
ka svobody nyní vede od hraničního přechodu Lanžhot 
k hranicím Jihomoravského kraje a Vysočiny. Lidé se na ní 
mohou seznámit s bariérami, které hranice za minulého 
režimu obklopovaly, i s příběhy lidí, kteří je chtěli překonat.

Radioservis vydává unikátní 
záznamy hovorů s Janem Werichem
Pod názvem Babí léto Jana Wericha vydává Radioservis 
unikátní záznamy z archivu Českého rozhlasu a publicisty 
Jiřího Janouška. Na CD se tak poprvé objeví například zvu-
kové fragmenty, které se dochovaly na kazetě Janouškova 
diktafonu z konce sedmdesátých let, ale i Werichův Dopis 
Shakespearovi nahraný v roce 1964. Vyšel tiskem až v roce 
1969 jako předmluva úpravy Shakespearova Jindřicha IV. 
Falstaffovo babí léto. Nové CD tak přináší i dosud nepub-
likované materiály, například jeho vzpomínku na uvedení 
Shakespearovy Bouře na Broadwayi v roce 1945, kterou 
pro Československý rozhlas zachytil herec Karel Pech 
v Praze na Kampě na konci čtyřicátých let. Dalším cenným 
zvukovým unikátem jsou podle Tamchyny „rozhovory“ ze 
šedesátých let z brněnského studia Československého roz-
hlasu – o Werichově mládí, studiu práv či přátelství s Jiřím 
Voskovcem.

Ve Skautském století už vzniklo 
přes 200 nahrávek pamětníků
V rámci projektu Skautské století, který běží od dubna 
2011, už skauti zaznamenali více než dvě stovky životních 
příběhů pamětníků, kteří kvůli skautingu zažili perzekuci 
v nacistickém či komunistickém režimu. Informoval o tom 
vedoucí projektu Miloš Říha. Junák, tradičně největší česká 
skautská organizace, byl v historii zakázán třikrát. V roce 
1940 byl zrušen rozhodnutím K. H. Franka a následně bě-
hem druhé světové války přišlo o život zhruba 700 skautů. 
V roce 1950 Junáka rozpustil komunistický režim a řada 
činovníků skončila po politických procesech ve vězení. Ju-
nák byl díky uvolnění poměrů obnoven v březnu 1968, ale 
v roce 1970 ho s nástupem normalizace komunisté znovu 
zakázali. Právě vzpomínky pamětníků na tyto momenty 
chce sesbírat a uchovat projekt Skautské století. Na jeho 
internetových stránkách každý týden přibývají jeden až dva 
nové příběhy.

Lady nejen s remoskou
Milena Grenfell-Baines, rozená Fleischmannová (* 11. 11. 
1929, Proseč)
Bylo jí devět let, když ji, její mladší sestru Evu a ještě mladší 
sestřenici Helenku rodiče posadili na pražském Hlavním 
nádraží do vlaku. Bylo to koncem července 1939. Paní Mi-
lena patří mezi téměř sedm stovek židovských dětí, jejichž 
život zachránil tehdy londýnský makléř Nicholas Winton. 
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ti Také jejím rodičům se podaři-
lo z Československa emigrovat 
( její otec např. inicioval zajištění 
československého státního ob-
čanství pro slavného německého 
spisovatele a kritika nacistického 
režimu Thomase Manna). Bě-
hem války Milena navštěvova-
la školu ve Walesu, kterou pro 
děti svých zaměstnanců a vojá-
ků RAF založila československá 
exilová vláda.

Pro nedostatek prostředků, i když byla hudebně na-
daná, absolvovala školu pro ošetřovatelky, po válce krát-
ce pracovala v mateřské škole, počátkem padesátých let 
odjela do Francie, kde se stala jednou z prvních au-pair. 
Po návratu se seznámila s britským architektem Georgem 
Grenfell-Bainesem, za kterého se provdala. Společně vybu-

dovali ateliér, královna Alžběta II. architekta za jeho záslu-
hy v roce 1978 povýšila do šlechtického stavu.
 Společnou láskou manželů Bainesových byla hudba. 
S českým dirigentem Liborem Peškem, který od roku 1987 
jedenáct let vedl Liverpoolskou filharmonii, stáli u založení 
Nadace Emy Destinnové, která pořádá soutěže pro mladé 
operní talenty. Lady Milena také zvala do Anglie české hu-
debníky, organizovala pro ně koncerty, pořádala zájezdy 
britských milovníků hudby na festivaly v Česku.
 Jednou o Vánocích koupila v Praze pro svou sestře-
nici jako vánoční dárek remosku. Tehdy si uvědomila, že 
podobná kuchyňská pomůcka by se hodila i hospodyním 
v Británii. Zavolala tehdy do výrobny remosek ve Frenštá-
tě a první várka remosek se přes zásilkovou firmu v Anglii 
rozprodala za pár dní. Dnes se v ní na britských ostrovech 
připravuje prakticky všechno – od anglické snídaně až po 
cassoulet. Existují kuchařky pokrmů z remosky, remoska 
má dokonce své fanoušky i na facebooku.

Výjimečný Francouz, který 
miloval Čechy a oni jeho
Jen málokterému cizinci se v Čechách dostalo takové cti, 
aby byla jeho jménem pojmenována městská čtvrť, a do-
konce celé rozsáhlé území v České republice. Tím mu-
žem byl výjimečný inženýr, Francouz Joachim Barrande  
(1799-1883), jehož 130. výroční smrti připadlo na 5. října 
tohoto roku.
 Joachim Barrande se narodil 11. srpna 1799 na jihu 
Francie, v městečku Saugues v rodině soukeníka. V Paříži 
vystudoval polytechniku se zaměřením na stavbu mostů 
a silnic, ale již během těchto studií navštěvoval přednášky 
o přírodních vědách, kde byl jeho zájem zaměřen přede-
vším na geologii a paleontologii.
 Když získal Barrande titul inženýra, stalo se po několik 
let jeho profesí stavění mostů přes řeky v jihozápadní Fran-
cii. Brzy ho ale povolal do svých služeb poslední Bourbon na 
francouzském trůnu, král Karel X., a ten mu svěřil výchovu 
svého vnuka Jindřicha včetně výuky matematiky a přírod-
ních věd. V roce 1830 byli ale Bourboni z Francie vyhnáni 
a nakonec se o dva roky později uchýlili do Čech, nejprve 
na zámek v Buštěhradu a později přímo na Pražský hrad.
 Joachim Barrande našel svůj domov v bytě na Ma-
lostranském náměstí a díky svému vychovatelskému povo-
lání se postupně seznámil s mnoha vlivnými a zajímavými 
lidmi a tato nová přátelství mu otevřela dveře například 

k hraběti Sternbergovi – zakladateli Národního muzea 
a k mnoha dalším osobnostem 19. století.
 V roce 1833 byl Barrande odvolán z místa vychovatele 
a byl to právě hrabě Sternberg, kdo mu nabídl práci hlavní-
ho inženýra při stavbě prodloužení koňské dráhy z Lán až 
k Plzni. Tento projekt se nakonec nerealizoval, ale příprav-
né práce na něm Barrandovi zcela změnily život – podél 
údolí řeky Berounky nalezl množství podivných zkameně-
lin, trilobitů. Ty se pak staly jeho celoživotním koníčkem. 
Následujících čtyřicet let života věnoval péči o trilobity, 
které sbíral, třídil a důkladně popisoval. Nalezené fosilie 
pojmenovával českými jmény, nikoliv latinsky, například 
Pantáta, Vévoda, Dcerušky, Synek a podobně.
 Díky množství nalezených zkamenělin se postupně Bar-
randovi stával jeho byt příliš těsným, a proto si v roce 1845 
pořídil nový několikapokojový byt v domě na roku Chot-
kovy, nyní Vítězné ulice a Újezdu. Za zmínku určitě stojí 
to, že jeho hospodyní v této nové domácnosti byla matka 
básníka Jana Nerudy paní Barbora a básník jako malý tu 
býval častým hostem.
 Svoje sbírky prezentoval Barrande také svému býva-
lému královskému svěřenci a v podstatě současně i chle-
bodárci Jindřichu Chambordovi, jehož jmění spravoval 
v Rakousku a díky tomu byl i finančně zajištěn. Takže sbír-
ky se úspěšně rozrůstaly, Barrande se naučil česky a svoji 
novou vlast si velmi oblíbil.
 V roce 1846 vydal Joachim Barrande v Lipsku a posléze 
i v Praze spis Notice préliminaire sur le système silurien et 
les trilobites de Bohême neboli Úvodní zprávu o silurském 
systému a trilobitech v Čechách. Psal francouzsky a v Pra-
ze pak postupně vydal své hlavní dílo, které nemá ve svě-
tě obdoby co do rozsahu i obsahu, pod názvem Silurský 
systém ve středních Čechách. První díl dopsal v roce 1852 
a ten získal u odborné veřejnosti obdiv a uznání. Následně 
pak byly vydány další díly, celkem 22 svazků, které obsaho-
valy 6 000 stran a 1 160 kreslených tabulí.
 Joachim Barrande zemřel 5. října 1883 v rakouském 
zámku Frohsdorf. Celá sbírka této zcela výjimečné vědecké 
osobnosti v oblasti geologie byla přesně podle jeho přání 

NĚCoZ HISToRIe



zajím
avosti

41

odkázána pražskému Národnímu muzeu, a to včetně část-
ky 10 000 zlatých. Jeho slova „co z české země pochází, 
nechť české zemi náleží“ byla tímto naplněna.
 Po Joachimu Barrandovi jsou pojmenovány velkohlavý 
trilobit, čtvrť v Praze 5 a rozsáhlá oblast středních a západ-
ních Čech.
  (mk)

Třicetiletá válka skončila
(365	let	od	podepsání	Vestfálského	míru)
Neurovnané náboženské poměry ve střední Evropě, hos-
podářský úpadek s tlakem z Anglie a Holandska a přísná 
katolizace na území ovládané Habsburky za císaře Ferdi-
nanda I. To byly příčiny začátku celoevropské tři desítky 
let trvající války. Na stranu nekatolíků se nakonec připojila 
katolická Francie (obdobně jako pak v létě 1683 u Vídně 

obklíčené Turky). Švédsko se stalo baltskou velmocí, když 
získalo přední Pomořany s Rujanou, přístavy Wiesmar, 
Brémsko a Verdunsko při ústí Labe a Vesery. Země Ko-
runy české ztratily obě Lužice a ztráty lidské i materiální 
byly nedozírné. Čechy, Morava a Slezsko zůstaly pod nad-
vládou Habsburků a případně navrátivší se emigranti mu-
seli přijmout katolickou víru. Mírové ujednání bylo úředně 
podepsáno 24. 10. 1648, čímž však boje definitivně neu-
staly. Ve věci církevních statků bylo stanoveno, že bude 
obnoven stav před 1. lednem 1624. Mír spolupodepsal za 
římského císaře a českého krále Ferdinanda III. zkušený di-
plomat Maxmilián hrabě z Trauttmansdorffu (1584-1650). 
V Čechách tento diplomat a jeho potomci, také diplomaté, 
získali majetky v Podkrkonoší a v Horšovském Týnu. Větši-
nu majetku získali po Albrechtu z Valdštejna, kterého jako 
první označil u císařského dvora za velezrádce.
  Formánek

Listopad

Listopad je jedenáctý měsíc roku. V starém římském kalen-
dáři to byl měsíc devátý – november – a toto pojmenování 
převzala v drobných obměnách většina evropských jazyků. 
Český název měsíce souvisí bezpochyby s padajícím listím.
  (mk)

Pranostiky
Teplý říjen – studený listopad.
Když ještě v listopadu hřmívá, úrodný rok nato bývá.
Když dlouho listí nepadá, tuhá zima se přikrádá.
Když se v listopadu hvězdy třpytí, mrazy se brzo uchytí.
Studený listopad – zelený leden.
Listopadové hřmění pšenici ve zlato mění.
Když krtek v listopadu ryje, budou na Vánoce létat komáři.
Stromy-li v listopadu kvetou, sahá zima až k létu.
Padá-li listí v listopadu, jistě brzy přijde led, ale dlouho ne-

pobude.
Padá-li první sníh, novembris, když země nebude zmrzlá, 

velikou škodu osení učiní a je vyleží aneb osení se pod 
sněhem paří a hnije. Ale jestli padne sníh, když země 
nejprve zmrzne, jest osení užitečný, nebo ono bezpeč-
ně v teple pod sněhem ve zmrznuté zemi leží.

Když napadá sníh na zelené listí, bude tuhá zima.
V listopadu příliš mnoho sněhu a vody, to známka příští 

neúrody.
Jaké povětří jest v listopadu, takové má býti měsíce března 

roku budoucího.
Jaký listopad, takový březen.
Listopadové sněžení neškodí vůbec osení.
Jestliže sníh listopadový dlouho zůstane, více než hnůj po-

lím prospěje.
  (mk)

Prosinec
Zamysleli jste se někdy nad tím, proč se poslednímu měsíci 
v roce říká prosinec? Prý je to proto, že je obdobím mlha-
vých a šedivých dnů s bledým, siným slunečním svitem, čas 
„prosinělý“. Tedy ne od slova prosit, jak by nás mohlo snad 
napadnout. Většina Evropanů však tenhle měsíc nazývá 

v různých obměnách december. To souvisí s kalendářem 
starých Římanů, pro něž byl měsícem desátým, tedy prá-
vě decembrem. Podívejme se na některé lidové pranostiky 
související s tímto vánočním měsícem.
  (mk)

Pranostiky
Prosinec, když je mu zima, halí se v bílý kožich.
Je-li v prosinci Mléčná dráha jasně a zřetelně viděti, bude 

rok budoucí úrodný; je-li však částečně viditelná, nebu-
de mnoho obilí a vína.

Mléčná dráha v prosinci jasná, bude v příštím roce úroda 
krásná.

Po studeném prosinci bývá úrodný rok.
Není-li prosinec studený, bude příští rok hubený.
Když v prosinci mrzne a sněží, úrodný rok na to běží.
Mrazivý prosinec, mnoho sněhu, žíznivý roček bude v běhu.
Prosinec se sněhem na pěšině, žitko je na každé výšině.
V prosinci-li zima, sníh-li hojně lítá, hojnost všady bývá  

žita.
Mnoho sněhu v prosinci – mnoho ovoce a trávy.
Pošmourný prosinec, dobré je znamení pro sady, lučiny 

i všechno osení.
Jsou-li v zimě po cestách ledy, podaří se výborně zelí.
Jaké zimy v prosinci, taková tepla v červnu.
Jaký prosinec – takový červen.
Vane-li v prosinci vítr východní, špatnou naději mají ne-

mocní.
Když prosinec bystří, po Vánocích jiskří.
Prosinec naleje a leden zavěje.
Prýští-li ještě v prosinci bříza, nemívá zima mnoho síly.
Je-li prosinec deštivý, mírný a proměnlivý, není se kruté 

zimy třeba báti.
Prosinec proměnlivý a vlahý, nedělá nám zima těžké hlavy.
Mrazy, které v prosinci brzy ochabnou, znamenají zimu 

mírnou.
Hřmění v prosinci zvěstuje silné větry.
Když v prosinci hrom ještě hučí, rok příští stále vítr fučí.
Jaký prosinec, takové jaro.
Studený prosinec – brzké jaro.
  (mk)

lISTopAd – pRoSINeC
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a Česká spořitelna s nižším ziskem, 
ale spokojená
Za první tři čtvrtletí letošního roku vykázala největší fi-
nanční instituce v České republice, společnost Česká spo-
řitelna, čistý zisk ve výši 11,48 miliardy korun. Přesto tato 
čísla hodnotí představitelé firmy, která je součástí rakouské 
Erste Group, celkově spíše pozitivně. I když se projevil po-
kles čistých úrokových výnosů a snížil se i výnos z finanč-
ních operací, rostly České spořitelně zisky z obchodních 
operací. Pokračovalo také snižování provozních nákladů. 
Do příštího období navíc hledí představitelé České spoři-
telny s neskrývaným optimismem – podle nich se česká 
ekonomika přece jen pomalu dostává z recese, která trvala 
rok a půl. Důvěra domácností i podnikatelů v další pozi-
tivní vývoj zřetelně roste, a proto také roste zájem o hy-
potéky a spotřebitelské úvěry. I podnikatelé přicházejí ve 
větší míře s novými projekty vyžadujícími úvěrování Čes-
kou spořitelnou. Přitom právě slabý zájem o úvěry byl do-
sud vedle velmi nízkých úrokových sazeb jednou z hlavních 
příčin stagnujících výsledků České spořitelny. Nyní se tedy 
situace přece jen obrací k lepšímu. Sice k boomu z doby 
před krizí je ještě velmi daleko, nicméně pozitivní nálada 
jednoznačně převládá. Gigantům bankovního světa typu 
České spořitelny udělal také radost výsledek předčasných 
parlamentních voleb – sociální demokracie, která v pro-
gramu počítala s výrazně vyšší sazbou firemních daní pro 
tyto subjekty, nakonec dostala výrazně méně hlasů, než se 
předpokládalo a překvapivě druhý nejsilnější hráč na po-
litickém poli, hnutí ANO 2011 miliardáře Andreje Babiše, 
odmítá jakékoliv zvyšování korporátních daní. A bez An-
dreje Babiše prakticky nelze sestavit žádnou funkční vládní 
koalici. Zdá se, že i v nejbližší budoucnosti zůstane Česká 
spořitelna jedním z hlavních tahounů zisků celé rakous-
ké skupiny Erste Group. Ta přitom i za první tři čtvrtletí 
letošního roku hlásí relativně značné snížení svých zisků. 
Jestliže ve stejném období loňského roku vydělala skoro 
600 milionů eur, letos se jedná pouze zhruba o 430 milio-
nů eur. Bankovní skupina to ovšem vysvětluje především 
skutečností, že v loňském roce celkové výsledky poněkud 
deformovaly jednorázové příjmy. Erste Group pochopitel-
ně stále zápolí s problematickým vývojem na některých 
středoevropských a východoevropských trzích, kde je 
mimořádně silně angažována. Nicméně se zdá, že situa-
ce se alespoň částečně začala stabilizovat. I když s urči-
tým klopýtáním se i v této části Evropy začíná obnovovat 
hospodářský růst. Zatím jde o velmi křehký, ale nadějný 
vývoj. Poslední čtvrtletí tohoto a počátek příštího roku 
ukážou, nakolik jde o setrvalou změnu, nebo jen o pouhý  
výkyv.
  (MaFr)

Vlastník největší české soukromé televize 
v hluboké ztrátě
Jestliže mnohé české průmyslové či finanční společnosti 
hlásí zlepšené výhledy a postupný růst zisků, vlastník nej-
větší české soukromé televize Nova, americká firma CME, 
musela oznámit za první tři čtvrtletí roku 2013 další pro-
hloubení ztráty ve výši 173,3 milionu dolarů po zdanění. 
Přitom o rok dříve zaznamenala ztrátu pouze ve výši 43,3 
milionu dolarů. Na vině je především pokračující pokles 
výnosů, které se snížily celkem o 12,7 procenta. A v samot-

né České republice se jednalo dokonce o pokles ve výši 
24 procent.
 CME v srpnu opustil její generální ředitel Adrian Sarbu, 
přestože jen krátce předtím podepsal novou manažerskou 
smlouvu. Nicméně představitelé CME se dušovali, že hod-
lají pokračovat v jeho dosavadní obchodní politice, která 
přitom zatím mnoho úspěchů nezaznamenala. Sarbuův 
odchod vedl k velké vlně obměny v nejvyšším managemen-
tu firmy, což se týkalo i české a slovenské divize. Prakticky 
vzápětí oznámil odchod šéf zpravodajství televize Nova 
Vladimír Mužík a krátce poté také generální ředitelka sou-
kromé slovenské televize TV Markíza Zuzana Ťapáková. 
V říjnu je následoval také generální ředitel TV Nova Jan 
Andruško, který údajně nesouhlasil s konceptem budoucí-
ho směřování televize. Nástupcem Andruška se stal Ameri-
čan David Stogel, bývalý programový ředitel Novy v letech 
2005-2011. Má před sebou značně nelehký úkol – obnovit 
prosperitu televize. Jeho předchůdce sice obohatil progra-
movou skladbu o další kanály, ale jejich zaměření je stále 
předmětem velkých diskusí.
 Pozitivně se za Andruškovy éry vyvíjela sledovanost – 
zejména letošní novinky v programové skladbě se dobře 
uchytily, zatímco konkurence zřetelně tápe. Ale jako nej-
větší problém se jeví nastolená obchodní politika největší 
české soukromé televizní stanice. Nova totiž razantně zvý-
šila ceny za vysílání reklam, ale zároveň se snažila rozsah 
reklamního času redukovat. To samozřejmě mnohé dlou-
holeté inzerenty pobouřilo. I když se údajně zájem o rekla-
mu na Nově v poslední době zvyšuje, pokles výnosů svědčí 
o značném propadu.
 Pro skupinu CME je Česká republika jedním z hlavních 
trhů, i když provozuje i televize na Slovensku, Bulharsku, 
Chorvatsku, Rumunsku a Slovinsku. Propad českého trhu 
pak táhne dolů celou CME. Po oznámení výsledků za první 
tři čtvrtiny roku ztratily na pražské i newyorské burze více 
než polovinu své hodnoty. Investoři tak zhodnotily i výhle-
dy hospodaření mediální skupiny do konce roku a rovněž 
skutečnost, že musí vyjít jen s relativně malou hotovostí, 
pokud nechtějí dále naředit počty akcionářů. Prudký výkyv 
na burze vyprovokoval vedení CME k prohlášení slibující 
razantní kroky k zastavení propadu. Podle jednoho z šéfů 
CME Michaela Del Nina chce skupina propustit do konce 
tohoto roku skoro čtvrtinu z dosavadních 4 500 zaměst-
nanců a ušetřit tak kolem 30 milionů dolarů.
 Zatím však nebylo upřesněno, nakolik se dramatic-
ké změny dotknou České republiky, ale lze očekávat, že 
i Nova bude muset výrazně zeštíhlet. Del Nin také oznámil, 
že CME se chce soustředit výhradně na televizní vysílání 
a ostatních aktivit se zbaví. Zároveň se již objevila infor-
mace, že dosavadní tvrdá politika vůči inzerentům dozná 
určitých změn. To by mohlo alespoň část dřívějších zákaz-
níků k Nově vrátit zpátky.
 Nicméně kromě tradičního soukromého konkurenta 
FTV Prima bude muset Nova dost možná bojovat i s mu-
žem, který ztělesňuje éru jejích slavných počátků, kdy 
trhu v České republice naprosto jednoznačně dominova-
la – s Vladimírem Železným. Nedávno totiž tisk ohlásil, že 
V. Železný se stane generálním ředitelem TV Barrandov. 
Ta zatím oslovovala především nejstarší diváky vysíláním 
českých seriálů z období tzv. normalizace, tedy ze sedm-
desátých a osmdesátých let. Na obrazovkách se tak péči 
TV Barrandov vedle Ženy za pultem s tehdejší předsed-
kyní svazu dramatických umělců a nadšenou stoupenkyní 
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komunistické strany Jiřinou Švorcovou v hlavní roli a po-
věstných Třiceti případů majora Zemana, propagujících 
činnost policie (včetně té politické), objevil i jeden z nej-
ideologičtějších televizních seriálů té doby Okres na seve-
ru, jehož hlavním hrdinou byl vedoucí tajemník okresního 
výboru KSČ. Lze očekávat, že V. Železný nyní profil stanice 
výrazně změní a bude se snažit z ní vybudovat nebezpeč-
ného konkurenta pro Novu.
 A ještě s dalším svým bývalým generálním ředitelem 
bude Nova na mediálním trhu bojovat – šéfem veřejno-
právní České televize není nikdo jiný než Petr Dvořák, ge-
nerální ředitel Novy v letech 2003-2010 a viceprezident 
CME v roce 2010. Bude tedy zajímavé sledovat, zda se 
prosadí nakonec spíše dlouholeté a úspěšné tradice, nebo 
„nový vítr“. A pochopitelně tento souboj asi výrazně ovliv-
ní i další budoucnost celé skupiny CME. Lze očekávat, že 
příští rok bude hrát rozhodující roli.
 Bojovat bude muset skupina CME také na Slovensku, 
kde se nástupcem Zuzany Ťapákové stal Rakušan Matthias 
Settele. V Bratislavě již padlo rozhodnutí, že TV Markíza, 
patřící do skupiny CME, zastaví vysílání svého dosud nej-
mladšího kanálu Fooor zaměřeného na komedie, zábavu 
a seriály, který fungoval teprve od letošního února. O jeho 
zrušení se ovšem spekulovalo již dříve, když Markíza z něj 
přesunula některé atraktivní pořady do své vlastní pro-
gramové nabídky. Přece jen sledovanost zhruba kolem 
1,5 procenta se asi jevila novým šéfům jako neúnosně níz-
ká. Nicméně na Slovensku bude situace pro skupinu CME 
přece jen složitější, protože její hlavní konkurent, soukro-
má televize TV Joj, má poměrně silnou pozici. Na straně 
druhé ale veřejnoprávní televizní vysílání už řadu let doslo-
va živoří.
  (MaFr)

Martin Roman odstoupil z dozorčí rady ČeZ
Bývalý generální ředitel ČEZ Martin Roman (43) odstoupil 
z dozorčí rady společnosti. Předsedou kontrolního orgá-
nu největší energetické firmy v zemi byl od září 2011. In-
formoval o tom ČEZ a ministerstvo financí. Novými členy 
dozorčí rady se stali Michal Mejstřík a primátor Chomuto-
va Jan Mareš. Post předsedy dozorčí rady zůstane dočas-
ně neobsazený. Zkušený manažer Roman byl předsedou 
představenstva a generálním ředitelem společnosti v le-
tech 2004-2011. Kvůli svému postavení v čele polostátní 
energetické firmy i vztahům s politiky býval označován za 
jednoho z nejvlivnějších lidí českého byznysu.

Retro žene české firmy do výšin
V devadesátých letech minulého století se zdálo, že éra 
gramofonů a desek z vinylu se definitivně chýlí ke svému 
konci a pole opanují CD disky a příslušné přehrávače. Velcí 
producenti likvidovali zastaralé výrobní technologie a pře-
orientovávali svůj výrobní program. I tehdy největší český 
producent, Gramofonové závody Loděnice, se vydal ces-
tou produkce CD. Pro zahraniční odběratele je dokonce 
vyráběl i v dobách, kdy CD přehrávač byl v Českosloven-
sku jen naprostou zvláštností dostupnou jen hrstce fanouš-
ků. Zároveň však prozíravě neodstranil ani v období po 
listopadu 1989 staré přístroje na klasické gramofonové 
desky, i když počítal jen s malými retro edicemi pro různé 
nostalgiky.

 Jenže v hudebním průmyslu se módní trendy ubírají ně-
kdy překvapivými cesty. CD disky se ocitly s rozvojem elek-
tronického zpracování a internetu ve slepé uličce. Pokusy 
čelit pirátským nahrávkám zatím neměly očekávaný efekt 
a celé odvětví tak zažilo mohutný pád, z něhož se teprve 
v posledních letech vzpamatovává. Neroste však ani tak 
prodej CD disků, jako spíše se více prodávají nahrávky po 
internetu. Pro výrobce disků se tak situace nelepší ani nyní. 
Kromě toho si mnozí hudební fanoušci stěžují na nevýho-
dy digitálního záznamu zvuku – zprostředkovaný obraz na 
některé z nich působí nepřirozeně a tvrdě. Gramofonové 
desky z vinylu a klasické gramofony se tak znovu dostávají 
v posledních letech do centra obliby. Už nejsou doménou 
podivínů a starších lidí, neschopných opustit dobu svého 
mládí.
 Například největší globální internetový mediální ob-
chod Amazon oznámil, že v rámci jeho e-shopu v posled-
ních pěti letech vzrostl odbyt vinylových desek zhruba 
o osminásobek. Podobně rekordní čísla hlásí v současnos-
ti například britský trh. Ze současného boomu výrazně 
profitují i české společnosti. Vedle již zmiňovaného pod-
niku GZ Loděnice jde i o výrobce gramofonů SEV Litovel, 
který navazuje na hluboké tradice podniku Tesla Litovel. 
SEV Litovel v loňském roce zvýšila svoje tržby na rekord-
ních 190 milionů korun a podle tisku si drží pozici nejen 
největšího výrobce gramofonů v kvalitě hi-fi v Evropě, ale 
i na světě. Jen loni jich na trh dodala kolem 50 tisíc, což je 
zhruba o dvě třetiny více než v první polovině 20. století. 
Gramofony přitom vyvíjí a vyrábí pro rakouskou firmu Au-
dio Systems, která je dále distribuuje pod značkou Pro-Ject 
ve více než šedesáti zemích na celém světě. Dynamicky 
stoupají především severoamerické trhy – například v USA 
se v roce 2012 se prodalo gramofonů z Litovle o padesát 
procent více než v roce předchozím. České přístroje uspěly 
i v Německu, Velké Británii, Francii či Rusku. Doma však 
zatím ani SEV Litovel není zrovna prorokem, což může 
souviset i s cenou. V České republice se v současnosti roč-
ně prodá pouze 500 až 600 kusů litovelských gramofonů. 
Přesto i zde zaznamenal SEV Litovel růst trhu o zhruba 
10-15 procent.
 Vedle gramofonů se v Litovli vyrábějí ještě součástky 
pro automobilový průmysl a také součástky povláčků, 
které litovelská společnost dodává slavné firmě Märklin. 
Produkce gramofonů ovšem činí asi 80 % veškeré výroby 
firmy, a tak by se dalo očekávat, že s tržbami prudce po-
rostou i zisky. Nicméně skutečnost vyhlíží poněkud odliš-
ně a dokonce by se dalo říct, že zisk se zde stal loni obětí 
růstu. SEV Litovel totiž vykázal poměrně velkou ztrátu ve 
výši 34 milionů korun. Podle představitelů společnosti to 
ovšem bylo způsobeno vyplacením velké odměny mana-
žerovi za zajištění vysokých dodávek pro letošní rok. Proto 
by se nyní firma měla vrátit k zisku a současný boom se jí 
podaří snad konečně zúročit.
 Jestliže SEV Litovel je největším výrobcem gramofo-
nů v kvalitě hi-fi, GZ Media z Loděnic vládne na trhu kla-
sických vinylových desek. Jestliže loni zde vyrobili kolem 
7 milionů kusů vinylových desek, letos by podle vedení 
společnosti měla výroba překročit metu 10 milionů. Při-
tom již loňské výsledky znamenaly oproti roku 2011 nárůst 
o plných 30 procent. Trh přitom stabilně roste již něko-
lik let a ani v příštím roce by se neměl tento trend podle 
představitelů GZ Media obrátit. Podle svých slov však nyní 
narážejí na limity dané kapacitou strojů. Firma se sice snaží 
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a nakupovat nové stroje, většinou v zahraničí, ale shánění je 
prý značně obtížné. I pro GZ Media je hlavním odbytištěm 
produkce USA a pochvalují si i prodeje ve Velké Británii. 
Český producent navázal spolupráci s předními světovými 
hudebními vydavatelskými domy, jako je Universal, EMI 
či Warner, a tak se na českých deskách objevují nahrávky 
hvězd, jako je Lady Gaga, Sting či Arcade Fire. Jde přitom 
často o novinky přicházející teprve na trh. Vedle toho sa-
mozřejmě vznikají i kolekce s nahrávkami významných le-
gend populární hudby, jako například Beatles.
 GZ Media přitom zajišťuje nejenom výrobu samotných 
desek, ale kompletní merchandising, obaly či booklety. Na 
domácí trh putuje jen asi pět procent vyrobených desek, na-
víc se často jedná o drobné sběratelské edice o rozsahu ně-
kolika set vyrobených kusů. I když celková produkce desek 
raketově roste, nevede to příliš k poklesu ceny. Je to dáno 
jak malou konkurencí, tak i poptávkou po různých speciál-
ních efektech a zvucích, které výrobu zřetelně prodražují. 
Nicméně stejně jako v Litovli, i loděničtí si uvědomují, že 
boom gramofonových vinylových desek nemusí trvat věč-
ně. Na obratu GZ Media, který loni činil asi 1,8 miliardy 
korun, se jejich produkce podílí jen zhruba čtvrtinou. Spo-
lečnost se snaží svoji výrobu výrazně diverzifikovat i do ob-
lasti polygrafie a výroby obalových materiálů. Spolupracuje 
přitom i s takovými firmami, jako je IKEA, HP či Symantec, 
pro něž vedle obalového materiálu vyrábí také persona-
lizované karty. Případný propad hudebního trhu by tak  
firmu GZ Media zasáhl méně než jejich kolegy v Litovli.
 Pokud však propadnete retro módě nyní, bude vám 
Česká republika při poslechu vinylových desek z gramofo-
nů zvlášť blízká – vždyť bez ní byste se v této chvíli neobe-
šel.
  (MaFr)

Bydlení v ČR nyní nejdostupnější
Hospodářská krize, která trápila Českou republiku v před-
chozích letech, měla kromě všech nepříjemných a krajně 
negativních vlivů také několik málo pozitivních stránek. 
K těm významnějším patří znatelné ochlazení na českém 
realitním trhu a rekordní pokles úrokových sazeb na hypo-
téky. Podle mnoha analytiků je tak vlastní bydlení v České 
republice nejdostupnější v celé novodobé historii. Připo-
meňme si, že zejména před vstupem České republiky do 
Evropské unie letěly ceny nemovitostí v zemi prudce do 
výše. Výborně se prodávaly prakticky všechny segmen-
ty – nové i starší byty, rodinné domy i kancelářské budovy 
i prostory k podnikání.
 Na vyhladovělý trh s obrovskou poptávkou především 
z řad příslušníků generace baby boomu počátku sedmde-
sátých let, kteří si zajišťovali bydlení pro sebe a své rodiny, 
razantně vpadli developeři s četnými projekty soustředě-
nými především do Prahy a dalších velkých měst. Staveb-
nictví zažívalo bez přehánění zlaté časy – nejen že šikovní 
vlastníci stavebních firem dokázali neuvěřitelně vydělávat 
na veřejných zakázkách, ale obrovské sumy byli ochotni 
platit i soukromí zájemci. A i byt na běžném pražském síd-
lišti starý desítky let představoval hodnotu několika milio-
nů korun. Za této situace samozřejmě prudce vzrostl i trh 
s hypotékami. Slušně vydělávající lidé věřili, že případnou 
hypotéku bez problémů zvládnou, a odhodlávali se i k ná-
kupu luxusních nemovitostí. Ty se navíc jevily jako jeden 
z nejspolehlivějších způsobů investování peněz. Jejich cena 

stále stabilně rostla o řadu procent ročně a nabízely tak 
spolehlivější zisk než třeba obchodování na burze. Jedinou 
komplikaci představovala skutečnost, že značná část do-
mácností před bydlení v nájmu preferovala vlastnické byd-
lení. Život v nájmu tak byl vnímán jako náhražka do doby, 
než si rodina koupí byt, nebo si postaví rodinný dům, byť 
třeba v satelitu.
 Podobná situace ostatně nepanovala jenom v České re-
publice, ale i v dalších zemích bývalého sovětského bloku. 
Dokonce lze říct, že čím dál víc na východ byly ceny za byty 
a domy v porovnání s průměrnými příjmy domácností stále 
vyšší. Do této situace najednou vpadly dopady celosvěto-
vé hospodářské krize. Především developeři se zpočátku 
dušovali, že ceny požadované za byty v novostavbách za 
žádnou cenu nesníží, protože by prý šli pod své náklady. Je 
také pravda, že nedošlo na rozdíl např. od USA či Španěl-
ska k nějakému děsivému a rychlému zhroucení trhu. Vše 
postupovalo spíše zvolna, ale jistě. Realitním kancelářím se 
začaly nabídky hromadit, developeři nebyli schopni na trhu  
udat byty z některých velkých a luxusních projektů.
 S velkými potížemi se musel vyrovnávat například jeden 
z velkých hráčů na trhu – společnost Orco. Ceny jejích akcií 
se několikrát na pražské burze doslova zřítily. Stavebnictví 
zažívalo a dosud zažívá skutečně masivní propad. Pokles 
zájmu o nové byty se však na tom podílí pouze zčásti, vý-
znamnější roli sehrálo omezení veřejných zakázek a pod-
statně přísnější dohled na dodržování podmínek soutěží. 
Řada vlastníků nemovitostí v České republice se prakticky 
poprvé setkala se situací, kdy hodnota jejich majetků reál-
ně klesla. Museli se však přizpůsobit stejně jako dříve tak 
zarputilí developeři. Výrazný pokles se projevil zejména 
v segmentu luxusních bytů a také u bytů na perifériích se 
špatnou dopravní dostupností. Na atraktivitě silně ztrati-
ly také byty na panelových sídlištích, zejména pokud se 
jednalo opět o hůře dopravně dostupné čtvrti, a značná 
část rekreačních nemovitostí, např. apartmánů či penzionů 
v Krkonoších nebo na Šumavě.
 Společnosti poskytující hypoteční úvěry musely reago-
vat na prudký pokles zájmu, k němuž vedle hospodářské 
krize přispěl i demografický vývoj. Navíc se musely také 
přizpůsobit vývoji úvěrové míry – ve snaze o povzbuzení 
ekonomiky Česká národní banka snížila úrokové sazby až 
na technické minimum. Kombinace těchto faktorů přinuti-
la hypoteční společnosti upravit podmínky tak, že se úvěry 
staly pro průměrného Čecha přístupnější. Podle průzkumu 
společnosti Golem Finance v současnosti splátka hypoteč-
ního úvěru na koupi průměrně drahého bytu (1,74 milionu 
korun) na 20 let nyní činí 30,3 procenta příjmu průměrné 
domácnosti, což oproti dřívějšku znamená výrazný posun. 
Nicméně je třeba podotknout, že tento údaj se velmi liší 
podle regionů. Zatímco v Ústeckém kraji jde o pouhých 
12,2 procenta, v Praze činí skoro 58 procent. Společnost 
Golem Finance také spočítala, že průměrná domácnost dá 
na průměrný byt zhruba 4,5 ročního příjmu. Přitom ještě 
na konci roku 2008 se jednalo o plných 6 ročních příjmů. 
I zde však panují pochopitelně velmi silné regionální roz-
díly s tím, že zcela specifická je pozice Prahy s mimořádně 
drahými byty.
 Mezinárodní srovnání týkající se bytů v novostavbách 
pro rok 2012 ukazuje, že situace v České republice je stále 
výrazně horší v tomto ohledu než např. v Dánsku nebo 
v Německu a o něco horší než v Rakousku, ale na druhou 
stranu se průměrná rodina dostane k standardnímu bytu 
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v novostavbě v českých zemích podstatně snadněji než 
např. ve Velké Británii, Francii nebo dokonce v Rusku.
 Lze samozřejmě očekávat, že hospodářské oživení 
přinese opět určitý vzestup dosud stagnujících cen realit. 
Boom předkrizových let se však nedá očekávat. Choutky 
makléřů a developerů bude brzdit pravděpodobně jak 
demografická situace, tak především větší obezřetnost 
případných investorů, kteří si ověřili, že ani vlastnictví ná-
jemních nemovitostí není automatickou poukázkou k vel-
kým ziskům. Krize by se tak mohla stát bodem obratu ve 
smyslu ozdravení celého segmentu. Zabránilo by se tak 
vzniku dalších nebezpečných bublin na trhu otřásajících 
pak celým hospodářstvím.
  (MaFr)

Český telekomunikační gigant 
asi změní majitele
Již nějakou dobu se hovoří o tom, že následovník dříve mo-
nopolního Českého Telecomu, nyní divize španělské společ-
nosti Telefónica, patrně změní majitele. Firma z iberského 
poloostrova se potácí již nějakou dobu ve velkých dluzích, 
které dosahují astronomické částky 47 miliard eur. Snaží se 
proto o odprodej částí svého dosud poměrně rozsáhlého 
impéria – nového vlastníka by tak mohl najít nejenom kon-
trolní balík české Telefóniky, ale i podstatně menší podíly 
například ve společnostech Unicorn China nebo Portugal 
Telecom. Tam se však jedná spíše o jednotlivá procenta. 
V českém případě naproti tomu jde o obrovskou společnost 
s nejvyšším počtem klientů na místním trhu. Na druhé stra-
ně je však jasné, že podobnou akvizici si může dovolit jen 
mimořádně silná investiční skupina, která se navíc dokáže 
vypořádat se stále rostoucí nestabilitou na komunikačním 
trhu, s postupným poklesem výnosů za telekomunikační 
služby (i pod vlivem regulací ze strany Evropské unie), 
s možností vstupu velkého konkurenta v podobě čtvrtého 
mobilního operátora na český trh a také s nutností inves-
tovat další miliardy do ne vždy vyhovující infrastruktury.
 Nicméně se nyní zdá, že španělská firma partnera, který 
by dokázal všechny tyto požadavky splnit, pravděpodob-
ně našla. Jedná se údajně o skupinu PPF vlastněnou nej-
bohatším Čechem Petrem Kellnerem. O PPF se původně 
mluvilo jako o možném účastníkovi výběrového řízení na 
již zmiňovaného čtvrtého mobilního operátora. Její dceřiná 
firma PPF Mobile se také přihlásila do aukce pro získání 
frekvencí pro mobilní datové sítě čtvrté generace. Důvod, 
proč se nakonec Kellner rozhodl získat českou Telefóniku, 
podle komentářů v tisku spočívá především v tom, že dědic 
Českého Telecomu je nejvýznamnějším tzv. integrovaným 
operátorem – vedle mobilní sítě také disponuje obrovský-
mi optickými a pevnými sítěmi. Díky tomu je také nejdůle-
žitějším poskytovatelem internetu pro soukromníky i pro 
veřejné instituce.
 Právě o pevné linky se zajímala PPF, respektive Petr 
Kellner, již dávno v minulosti. Již před deseti lety se po-
koušel o jejich zisk v privatizaci. Jednání s tehdejším mi-
nistrem Vladimírem Mlynářem však nakonec nevedlo ke 
zdárným koncům, i když v současnosti tento bývalý politik 
Unie svobody právě v rámci PPF působí. Samozřejmě ale 
ani mobilní síť provozovaná Telefónikou není „k zahoze-
ní“, zejména když se společnosti podařilo uzavřít doho-
du s jedním z konkurentů, firmou T-Mobile, o propojení 
sítí. Tato dohoda perspektivně může přispět k poměrně 

výraznému snížení nákladů na údržbu sítí druhé i třetí ge-
nerace. Vzhledem ke všem těmto okolnostem a velkému 
Kellnerovu zájmu odhadují odborníci, že kontrolní balík 
akcií bude odprodán za vyšší cenu, než jaká by odpovída-
la podle aktuálního kurzu akcií české Telefóniky na burze. 
Svoji významnou roli jistě sehraje i prémie za ovládnutí 
firmy. Na druhé straně však vzhledem k situaci na trhu by 
cena za 69 procent akcií neměla podle analytiků překročit 
sumu 75 miliard korun. I tak se ovšem bude jednat o his-
toricky největší akvizici PPF. I ta se sice v posledních letech 
nacházela ve finančních obtížích, ale podařilo se jí situa-
ci stabilizovat, když prodala svůj podíl ve společné firmě 
s italskou Generali a dokázala získat nemalé finanční částky 
z poměrně riskantních operací na ruském trhu. Podle no-
vinářů by tak neměla mít se získáním dostatku finančních 
prostředků na akvizici Telefóniky větší problém.
 Zda skutečně transakce proběhne, by mělo být defi-
nitivně jisté do listopadové aukce frekvencí. Do této doby 
počítají obě strany také s podpisem smlouvy. Samotné pře-
vzetí ovšem bude trvat několik měsíců. Změna však patrně 
nepřinese žádný zvrat pro spotřebitele. Ti velmi často Tele-
fóniku kritizují pro její nepříliš vstřícný přístup ke klientům. 
A nyní s příchodem PPF do Telefóniky ubyl velmi vážný 
kandidát na čtvrtého mobilního operátora, který se měl 
stát štikou na trhu a přimět zavedené velké hráče ke zlep-
šení služeb a snížení cen. Na druhé straně již v nedávné 
době došlo v České republice k poměrně razantnímu sní-
žení sazeb mobilních operátorů a zavedení nových tarifů 
nabízejících neomezené volání alespoň v rámci sítě. Tele-
komunikační kontakty mezi obyvateli České republiky a Ra-
kouska by určitě podpořilo především zrušení poplatků za 
roaming v rámci Evropské unie – to však je teprve hudba  
budoucnosti. Doufejme, že ale ne zas tak vzdálené.
Pozn. red. po uzávěrce: Telefónica S. A. se dohodla s PPF 
Petra Kellnera na odprodeji většinového podílu na společ-
nosti Telefónica Czech Republic. Patří k němu i Telefónica 
Slovakia.
  (MaFr)

Logistické centrum DHL na okraji Prahy 
obslouží i Rakousko
Díky své výhodné dopravní poloze se Česká republika stala 
sídlem četných logistických center, sloužících k distribuci 
zboží či služeb dále do střední a východní Evropy. V Pro-
logis Park Prague D1 West u dálnice D1 spojující Prahu 
s Brnem byla slavnostně zahájena slavnostním výkopem 
stavba nového logistického a distribučního centra společ-
nosti DHL Supply Chain. Nová stavba s plánovanou kapa-
citou 22 tisíc metrů čtverečních by měla sloužit především 
pro distribuci zboží největší firmy na výrobu hraček, spo-
lečnosti Mattel, do Německa, Švýcarska, zemí východní 
Evropy a také Rakouska. Distribuční centrum Mattelu pro 
Českou republiku, Slovensko, Polsko a Maďarsko převza-
la firma DHL již v roce 2010 a nyní zvítězila i v tendru na 
dodávky zboží i v dalších státech. Dokončení nové budovy 
se předpokládá již v příštím roce. I s novou stavbou bude 
DHL centrum v Prologis Parku působit na 58 tisících čtve-
rečních metrech. Jestliže tedy o příštích Vánocích budete 
svým dcerkám či vnučkám pořizovat například proslulou 
panenku Barbie, pravděpodobně bude mít tato hračka za 
sebou alespoň krátký pobyt na pražské periférii.
  (MaFr)
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Vědci z Brna popsali enzym, 
který působí na kmenové buňky
Vědci z Masarykovy univerzity objevili enzym, který v ra-
ném stadiu vývoje člověka rozhoduje o budoucím účelu 
kmenových buněk. Právě bílkovina s označením PTP1B je 
zodpovědná za to, zda se konkrétní buňka stane základem 
vnitřních orgánů, anebo nervového systému. Výsledky bá-
dání expertů z lékařské fakulty po dlouhém ověřování po-
tvrdil a publikoval prestižní vědecký časopis Cell Stem Cell. 
Žádný český výzkum v něm dosud takový prostor nezískal, 
uvedli vědci z Masarykovy univerzity. Objev lze v budouc-
nu využít k přípravě účinných léčebných buněk například 
při některých neurodegenerativních onemocněních. Díky 
umělému ovlivňování činnosti enzymu PTB1B lékaři mož-
ná jednou dokážou vytvářet z kmenových buněk mnohem 
účinněji nervové buňky a využívat je pro transplantace.

Oblast Manětína chtějí astronomové 
vyhlásit oblast tmavé oblohy
Oblast tmavé oblohy, tedy místo, kde noční oblohu nena-
rušuje světlo lidských sídel, by chtěli vyhlásit astronomové 
a starostové osmi obcí kolem Manětína na severním Plzeň-
sku. Na celém světě je zatím vyhlášeno 43 oblastí tmavé 
oblohy, většina z nich je v USA. V Evropě je jich osm, z toho 
v Česku dvě – Jizerská a Beskydská. Oblasti tmavé oblo-
hy nevznikají jen pro astronomy, kterým nabízejí výbor-
né podmínky pro pozorování, jde i o zachování a ochranu 
nočního životního prostředí, na které jsou lidé i zvířata 
přirozeně zvyklí, sdělil Pavel Suchan z Astronomického 
ústavu Akademie věd ČR. V okolí Manětína by mohla ob-
last tmavé oblohy zahrnout území o rozloze 315 kilometrů 
čtverečních. Je to území s jednou z nejnižších hustot osíd-
lení v ČR – na jeden kilometr čtvereční tam připadá třináct 
obyvatel, což je zhruba desetina republikového průměru.

Nobelova cena za Higgsův boson 
oceňuje práci i českých vědců
Ačkoli není existence Higgsova bosonu s absolutní jisto-
tou prokázána, čeští fyzici nepochybují, že letošní Nobe-
lova cena za fyziku měla putovat právě objevu této nové 
subatomární částice. Podle očekávání ji získali britský fy-
zik Peter Higgs a belgický vědec François Englert. Ocenění 
má význam i pro českou vědu, protože v mezinárodním 
týmu, jenž se na objevu podílel, byli i Češi. Oceněny byly 
zároveň i týmy experimentů ATLAS a CSM z Evropské la-

boratoře jaderného výzkumu (CERN) ve Švýcarsku, kde 
pracují špičkoví odborníci z Česka. Přední čeští fyzikové, 
kteří s CERN spolupracují, se sešli v budově Akademie věd 
v Praze, kde s napětím sledovali přímý přenos z vyhlášení 
ze Stockholmu. Češi se na výzkumu podílejí přes dvacet 
let.

Novým rektorem Univerzity Karlovy 
bude lékař Tomáš Zima
Novým rektorem Univerzity Karlovy byl ve třetím kole zvo-
len někdejší děkan 1. lékařské fakulty Tomáš Zima. Od aka-
demického senátu získal 42 hlasů z celkových 70. Funkce 
by se měl ujmout v únoru 2014. Školu povede do roku 
2018, ve funkci ho ale ještě musí potvrdit prezident Miloš 
Zeman. Nový rektor ve funkci vystřídá Václava Hampla. 
Profesor Zima (47) vedl 1. lékařskou fakultu do loňska, 
nyní působí jako přednosta Ústavu klinické biochemie a la-
boratorní diagnostiky. Věnuje se klinické biochemii, vnitř-
ním nemocem a léčbě nemocí ledvin (nefrologii).

Za propagaci výzkumu byli oceněni 
vědci Kohák, Křížek a Raab
Letošní ocenění za celoživotní dílo v popularizaci vědy do-
stali filozof Erazim Kohák, matematik Michal Křížek a che-
mik Miroslav Raab. Ceny předsedy Akademie věd ČR za 
propagaci výzkumu, experimentálního vývoje a inovací se 
udělují jednou ročně a jsou spojeny se symbolickou finanč-
ní odměnou. Laureátům je v pražském sídle AV ČR předal 
její předseda Jiří Drahoš.

Cenu Littera Astronomica letos získá 
astronom Pavel Gabzdyl
Cenu Littera Astronomica za rok 2013 získá astronom a vý-
znamný popularizátor Měsíce a jevů s ním spojených Pavel 
Gabzdyl z brněnské hvězdárny. Řekl to předseda České 
astronomické společnosti Jan Vondrák. Gabzdyl získal oce-
nění za svou dosavadní bohatou publikační činnost věno-
vanou převážně Měsíci. „Zcela jedinečným a obsahově 
bezkonkurenčně nejobsáhlejším projektem, který v České 
republice nemá obdoby, je internetový průvodce Prohlíd-
ka Měsíce, na kterém Gabzdyl pracoval čtrnáct let,“ uvedl 
tajemník České astronomické společnosti Pavel Suchan. 
Littera Astronomica byla poprvé udělena v roce 2002. 
Cena je určena lidem, kteří v ČR svým literárním dílem vý-
znamně přispěli k popularizaci astronomie.

CHKO Šumava chce zastavit 
pokles populace perlorodky
Zastavit populační pokles největší české perlorodky říční 
a vytvořit podmínky pro přežití ohroženého tetřeva hlušce 

VĚdA

žIVoTNÍ pRoSTředÍ

a tetřívka obecného – o to chce v nejbližší době usilovat 
Chráněná krajinná oblast Šumava, která letos slaví 50. vý-
ročí existence. Novinářům to ve Vimperku řekl vedoucí šu-
mavské CHKO Pavel Hubený. Výskyt perlorodky na Blanici 
se podle něj pohybuje na hraně absolutního minima. Nyní 
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CHKO v řece eviduje podle Hubeného zhruba 10 000 kusů 
vzácného živočicha. Přitom v minulosti v kaňonu na Bla-
nici žily statisíce až miliony perlorodek. Chráněnou krajin-
nou oblast Šumava vyhlásilo ministerstvo školství a kultury 
27. prosince 1963 na rozloze 168 654 hektarů. V roce 1975 
ministerstvo kultury upravilo podmínky ochrany přírody 
na tomto území. V březnu 1991 vyhlásila vláda ČR Národní 
park Šumava uvnitř dosavadní chráněné krajinné oblasti.

Dvě nové lvice konžské 
uvidí lidé ve zlínské zoo
Dvouleté samice si nyní zvykají v zázemí expozice, cestu 
zvládly dobře. Lvice patří letos společně s tapírem čabra-
kovým k nejvýznamnějším novým zvířatům zahrady. Lev 
konžský je v evropských zoo vzácností, chová ho jen třináct 
zahrad.

Do řek v Českém Švýcarsku 
se letos vrátily desítky lososů
Do řek v severních Čechách se letos vrátily až desítky loso-
sů. Rybářům se povedlo zdokumentovat několik dospělých 
ryb v řece Kamenice v Českém Švýcarsku a také několik 
kilometrů za hranicemi v Německu v říčce Lachsbach. 
Přesné číslo ochránci neznají, jejich počet ale odhadují na 
desítky. Losos obecný je tažnou rybou, která byla v Česku 
vyhubena kvůli stavbě příčných překážek na vodních to-
cích a vysoké míře znečištění řek. Ochránci přírody a ry-
báři se o jejich návrat snaží od roku 1998.

Šumavský park opět chystá 
otevření přechodu Modrý sloup
Správci šumavského národního parku opět připravují ote-
vření cesty Luzenským údolím k pěšímu přechodu Modrý 
sloup. Plánované zprůchodnění cesty po víc než sedmde-
sáti letech letos v létě zakázal soud. Správci parku nyní 
chystají doplnění žádosti o novou studii, která posoudí 

Archeologové z Plzně objevili dosud 
neznámé zaniklé město v Iráku
Pozůstatky velkého města z předislámského a raně islám-
ského období, o kterém údajně neexistují žádné písemné 
záznamy, objevili archeologové Západočeské univerzity 
(ZČU) při průzkumech v arbílské provincii v iráckém Kur-
distánu. Uvedla to mluvčí ZČU Kamila Kvapilová. „Zanik-
lé město jsme si vytipovali na satelitních snímcích v málo 
probádané oblasti, kde před námi působil dosud jediný 
archeo log, sir Max Mallowan, manžel Agathy Christie, 
a to před šedesáti lety. Předběžný průzkum lokality předčil 
veškerá naše očekávání,“ vysvětil Karel Nováček, vedoucí 
české archeologické mise v severním Iráku. Lokalita se roz-
kládá na ploše přes 100 hektarů a její ústřední stavbou je 
rozsáhlý opevněný areál čtvercového půdorysu. Podle po-
vrchových nálezů archeologové odhadují, že město existo-
valo přibližně mezi 3. a 12. stoletím našeho letopočtu. Češi 

se podílejí na záchraně iráckého archeologického dědictví 
od roku 2006.

Čeští archeologové slaví 
další úspěch v egyptě
Čeští archeologové v čele se známým egyptologem Miro-
slavem Bártou objevili v egyptském Abúsíru poblíž Káhiry 
hrob jednoho z královských lékařů, který se jmenoval Šep-
seskafanch. Kromě dalších funkcí zastával posty v několi-
ka slunečních chrámech v době vlády faraonů 5. dynastie, 
tedy v období 2500-2350 před naším letopočtem. Bárta je 
se svým týmem v Egyptě od poloviny září a vrátí se na kon-
ci listopadu, řekl egyptolog Jaromír Krejčí. Hrobka, která 
se nachází v jižní části české archeologické koncese v Abú-
síru, je 21 metrů dlouhá a 14 metrů široká. Nedaleko od ní 
leží hrobkový komplex princezny Šeretnebtej z 5. dynastie, 
který Češi objevili loni.

vliv otevření cesty na populaci vzácného tetřeva hlušce, 
řekl ředitel parku Jiří Mánek. Uzavření přímé cesty k his-
torickému přechodu kritizovali bavorští starostové, kteří 
se v Modravě vůbec poprvé sešli s vedením českého par-
ku. Zatímco z bavorské strany mohou turisté k hraničnímu 
milníku dojít, z Čech je cesta kvůli ochraně tetřeva zavřená 
a k přechodu je možné dojít jen klikatější a méně atraktivní 
trasou úbočím Špičníku. Přechod byl kvůli válce a později 
železné oponě přes sedm desetiletí uzavřen.

Pražská zoo odkládá stavbu 
pavilonu Amazonie
Pražská zoo odkládá přestavbu starého slonince na pavi-
lon Amazonie, místo investice za téměř čtvrt miliardy má 
teď přednost nové zázemí pro gorily a protipovodňová 
ochrana. Řekl to ředitel zahrady Miroslav Bobek. Zlepšit 
chce také dopravní obslužnost zoo a služby, zvýšila by se 
tak prý návštěvnost. Zoo Praha patří mezi turisticky nejna-
vštěvovanější místa Česka, letos zatím i navzdory červno-
vým povodním a krátkému uzavření expozice vybrala na 
vstupném přes 130 milionů korun. Pro gorily má v horní 
části zahrady vzniknout nové zázemí, hrubé odhady nákla-
dů se pohybují kolem 80 milionů korun. Větší část chce zoo 
uhradit ze svého investičního fondu, počítá ale i s finanční 
podporou magistrátu. Letos přitom už zoo otevřela nový 
pavilon slonů a hrochů za půl miliardy.

Vlčí hlídky míří do Beskyd, 
mají odradit pytláky
Do Beskyd a nově i do Jeseníků vyrazí vlčí hlídky. Budou 
monitorovat výskyt vlků, rysů a medvědů. Mají ale také 
zamezit nelegálnímu lovu těchto velkých šelem. V terénu 
se během zimy bude pohybovat kolem 150 dobrovolníků. 
Hlídky do hor vyrazí společně s prvním sněhem. V něm se 
dá zvěř dobře stopovat.

ARCHeoloGIe
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Kabinet projednával program výstavby 
dopravních cest do roku 2020
Programem výstavby silnic, železnic a vodní infrastruktury 
do roku 2020 se zabývala na svém zasedání česká vláda 
v demisi. Strategický materiál nezbytný pro čerpání do-
tací z EU kabinetu předložil ministr dopravy Zdeněk Žák. 
Zahájení prací na nejdůležitějších dopravních projektech, 
které ministerstvo do materiálu zahrnulo, ale bude vyža-
dovat investice alespoň 70 miliard ročně, což je podstatně 
více, než kolik pro nejbližší roky vláda schválila.
 Nejdražšími silničními projekty, se kterými ministerstvo 
do roku 2023 počítá, je oprava dálnice D1, která by měla 
opravena být nejpozději v roce 2022. Se stavbou pražské-
ho obchvatu Běchovice – dálnice D1 se počítá v letech 
2017-2021. Mezi roky 2015-2018 má vzniknout úsek R35 
mezi Opatovicemi nad Labem a Ostrovem u Vysokého 
Mýta. Navazující úseky ve směru na Vysoké Mýto a Lito-
myšl se mají připojit do roku 2021.
 K největším připravovaným projektům na železnici pat-
ří modernizace tratě mezi Brnem a Přerovem v úseku Bla-
žovice – Nezamyslice na dvojkolejnou trať pro maximální 
rychlost 200 kilometrů v hodině. Ta by měla být hotova 
v roce 2023. Dále modernizace železničního uzlu v Brně 
a výstavba nového nádraží v letech 2018-2023.
 Na vodních cestách je největší plánovanou investicí 
splavnění dolního toku Labe u hranic s Německem, kde 
má vzniknout kontroverzní stavba plavebního stupně v Dě-
číně. Ten by se podle ministerstva dopravy měl stavět mezi 
roky 2018-2021.
  ČTK

Dálnici D8 lze dokončit v roce 2015
Rozestavěný úsek dálnice D8 lze dokončit v roce 2015, 
tedy v řádném termínu, i když stavbu zkomplikoval sesuv 
půdy. Řekl to dosluhující premiér Jiří Rusnok po jednání se 
saským premiérem Stanislawem Tillichem. Rusnok označil 
dokončení dálnice za klíčové. Dálnice D8 spojuje Prahu 
přes saskou metropoli Drážďany s Německem, na české 
straně ale kus stále chybí. Dostavba chybějícího úseku 
měla stát asi čtyři miliardy korun, v letošním roce na ni 
bylo připraveno 1,7 miliardy. O její trasu přes České stře-
dohoří se vedou už od devadesátých let ekologické spory.

Obchvat Mikulova

Extrémní mezinárodní provoz možná zmizí z ulic sedmiti-
sícového Mikulova o pár let dřív, než bylo v plánu. Ministr 
dopravy v demisi Zdeněk Žák přišel s tím, že stavbu miku-
lovského obchvatu půjde uspíšit. Předpokládané datum 
začátku prací by se mohlo z roku 2019 přesunout na rok 
2016.
 Obchvat Mikulova teď má zachránit čest celé R52. Za-
tímco Češi mají dlouhá léta problém vůbec kopnout do 
země, na rakouské straně by měli brzy začít se stavbou 
posledního velkého úseku. Rakouská dálnice A5 zatím kon-
čí ve Schricku. Stavba dalšího úseku do Poysbrunnu měla 

původně začít do konce letošního roku. Nakonec se posu-
ne až na začátek roku 2014.
 Na rozdíl od Jihomoravanů, kteří proti R52 podávají 
žaloby, Rakušané se dostavby A5 nemohou dočkat a pro-
testují hlavně proti tomu, že práce postupují příliš pomalu. 
Letos v létě vyhrožovali obyvatelé v okolí stávající silnice 
dokonce víkendovou blokádou.
 Na postup prací v Česku neberou Rakušané ohled. „A5 
má velký význam, i kdyby k dostavbě silnice na české stra-
ně nemělo dojít hned,“ řekl už dříve šéf rakouského ředi-
telství silnic a dálnic Alois Schedl.
 Odvedení provozu z města by pro Mikulov znamenalo 
velkou úlevu. Silnice, která se vine v blízkém okolí mikulov-
ského zámku, je celý den obsazena proudy aut. V létě pak 
extrémní provoz nepolevuje ani v noci.
  Mladá fronta DNES Jižní Morava
  Eva Křivánková, zaslal Ing. Jiří Zajíček

Česko i Bavorsko znovu připravují 
koridor Praha – Řezno – Mnichov
Česká i bavorská strana začaly po několikaleté odmlce 
opět připravovat vysokorychlostní železniční koridor Pra-
ha – Plzeň – Domažlice – Řezno – Mnichov. Plzeňský kraj 
i Horní Falc považují stavbu této železnice za motor hos-
podářského růstu. Na společném fóru to řekli šéfka regio-
nální správy Horní Falce Brigitta Brunnerová a náměstek 
plzeňského hejtmana pro regionální rozvoj Ivo Grüner 
(ČSSD). Jízda po nové dvojkolejné elektrifikované trati by 
trvala zhruba tři hodiny, což by bylo zhruba o dvě hodiny 
kratší než po silnici. Trať Praha – Mnichov byla zařazena 
do sítě nejvýznamnějších dopravních cest v Evropě, uvedl 
krajský radní pro dopravu Jaroslav Bauer (ČSSD). Stavba 
by si na české straně, tedy od Plzně k hranici, vyžádala dle 
odhadů SŽDC 28 miliard korun. Pětašedesátikilometrová 
trať z Plzně do Domažlic funguje už 150 let, ale zatím jako 
jednokolejná a neelektrifikovaná.

Na českých železnicích rakouské vagóny?
Již několik let probíhá velký konkurenční boj mezi státními 
Českými drahami a soukromými dopravci o převahu na 
trase Praha – Ostrava. Boj vedl k razantnímu snížení cen 
a naopak k růstu komfortu pro cestující. Společnost Čes-
ké dráhy se svými Pendoliny sází na rychlost a v poslední 
době se snaží zlepšovat i služby pro cestující (včetně např. 
wifi připojení nebo rozdávání tisku i cestujícím ve II. třídě). 
Nový hráč na trhu, společnost Leo Express, láká na nové, 
rychlé moderní švýcarské soupravy a RegioJet patřící do 
impéria podnikatele Radima Jančury se zase snaží cestující 
získat komfortním interiérem dřívějších rakouských vagó-
nů první třídy, jejichž většinou kožené sedačky mají vyvážit 
i trochu slabší rychlost repasovaných souprav a také rela-
tivně velkou hustotou spojů.
 Kvalita vagónů na méně sledovaných linkách, kde 
spolu nesoupeří České dráhy se soukromými dopravci, 
však zůstává poměrně problematická. Na jedné straně 
poměrně slušný komfort nabízejí soupravy Elephant, po-
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užívané zejména na kratších tratích, ani ty však nenabíze-
jí např. klimatizaci, což může zejména v horkých dnech 
v létě představovat nemalý problém. Na straně druhé ale 
mnoho rychlíkových spojů využívá desítky let staré vagóny 
v naprosto nevyhovujícím stavu. Nepohodlná kupé s osmi 
místy (pokud někdo z pasažérů není trochu při těle), ne-
fungující a ohyzdná hygienická zařízení apod. nejsou bo-
hužel stále výjimkou. I když se České dráhy kvůli nízkým 
standardům stávají často objektem ostré veřejné kritiky, 
jejich nové vedení už dalo jasně najevo, že obnova vozové-
ho parku se v následujících letech ještě dále výrazně zbrz-
dí. Jestliže například loni České dráhy vynaložily na tento 
účel 7,7 miliardy korun, v horizontu do roku 2030 by tato 
položka v rozpočtu firmy neměla přesáhnout 2,5 miliar-
dy korun ročně. To znamená v podstatě jenom vyrovnání 
odpisů. Představitelé společnosti sice předpokládají, že 
další peníze na nové lokomotivy a vagóny mohou připu-
tovat z Evropské unie, ale ani ty však nepřinesou zásadní 
zvrat. Materiál však zmiňuje alespoň jeden kontrakt, který 
by mohl komfort cestujících s Českými drahami v krátkém 
horizontu přece jen zlepšit – jde o nákup 93 starších rych-
líkových vagónů z Rakouska od ÖBB, které by mohly být 
nasazeny na dosud problémových trasách.
 Další vývoj značně ovlivní podmínky připravovaného 
tendru na provoz na pěti významných rychlíkových tratích, 
který v nejbližší době vypíše ministerstvo dopravy. Pokud 
bude požadovat např. nasazení bezbariérových vagónů 
nebo klimatizaci ve vagónech, České dráhy se asi bez zce-
la nových vagonů neobejdou. Pokud ovšem ministerstvo 
upřednostní měkčí parametry, postačí státní společnosti 
asi jenom repasování starých vagonů. Výhled Českých drah 
ovšem naznačuje, že doufá spíše v tuto variantu, asi i na 
základě skutečnosti, že tendr na spojení Olomouc – Os-
trava přes Krnov s požadavkem na klimatizované vagóny 
nedávno skončil pro malý zájem uchazečů neúspěchem. 
A tak možná jediným hmatatelným zlepšením se stanou 
vagóny, v nichž si budou moci návštěvníci z Rakouska za-
vzpomínat na mladší roky.
 Naopak při cestách do Rakouska už České dráhy nebu-
dou moci nadále využívat lokomotivy Siemens označované 
jako Taurus, které si půjčují v současnosti od ÖBB. Doho-
du totiž nedávno napadl český Úřad pro ochranu hospo-
dářské soutěže. Nelíbí se mu totiž, že na výběr dodavatele 
nebyla vypsána veřejná zakázka. České dráhy, které za 
lokomotivy platí rakouskému partnerovi 3,35 milionu eur 
ročně, tvrdí, že nejde o obchod, ale o vzájemnou výpůjč-
ku. Jenže jedinou reciproční službou z české strany je mytí 
souprav, které ovšem ročně přijde na pouhých deset tisíc 
eur. Antimonopolní úřad proto označuje postoj Českých 
drah za pouhou výmluvu a požaduje zrušení smlouvy. Po-
kud český státní železniční dopravce neuspěje s odvolá-
ním, bude muset řešit problém, jaké lokomotivy využije na 
svých mezinárodních spojích. To by pak mohlo zkompli-
kovat i další kontrakty na inovaci vozového parku Českých 
drah a nevyhovující stav by tak zůstal v nezměněné podo-
bě ještě déle, než nynější materiál předpokládá.
  (MaFr)

Nákup vagonů z Rakouska
Dozorčí rada Českých drah odsouhlasila začátkem listo-
padu nákup osmdesáti osobních vagonů od Rakouských 

spolkových drah (ÖBB) a jejich úpravu pro provoz u ČD. 
Jde o klimatizované vagony, které prošly v letech 2005-
2010 v Rakousku kompletní modernizací. Za jejich nákup 
by měly České dráhy zaplatit přibližně 413 milionů korun. 
Všechny vozy provozují ÖBB, z Rakouska budou uvolňo-
vány už během příštího roku tak, jak je budou tamní dráhy 
nahrazovat rychlovlaky Railjet od Siemensu. ČD počítají 
s rakouskými vagony hlavně na linku z Prahy do Budapešti, 
ale mohly by se objevit i na trati do Hamburku. Dráhy už 
nedávno šest vozů od ÖBB koupily.
  Zaslal Ing. Jiří Zajíček

ÖBB potvrdily objednávku 
100 jednotek Siemens Desiro Mainline 
pro regionální dopravu
Jako produktové jméno zvolily ÖBB název Cityjet, který od-
vodily od jména Railjet používaného pro vysokorychlostní 
jednotky Siemens Viaggio Comfort. Soupravy budou vyba-
veny sedadly Borcad Regio+ české výroby. Ty byly již dříve 
testovány v jedné jednotce Talent, souběžně s několika al-
ternativními návrhy nového řešení interiérů regionálních 
vozidel. Třicet jednotek bude určeno pro S-Bahn a zbylých 
70 pro regionální vlaky, číselné označení těchto jednotek 
bude řada 4125 a jejich maximální rychlost činí 160 km/h. 
Tyto jednotky jsou dodávány na základě rámcové smlouvy 
na 200 jednotek v hodnotě 1 mld. eur podepsané mezi 
ÖBB a Siemens Mobility před třemi lety.
  Zaslal Ing. Jiří Zajíček

České dráhy s konečnou platností odmítly 
od Siemensu koupit osm vlaků Railjet 
a navýšit tak počet objednaných souprav 
na celkových 15
Rychlovlaky z Rakouska prosazoval hlavně předchozí 
ředitel Petr Žaluda, který chtěl zmíněnou osmičku posí-
lat z Prahy do Bratislavy a Budapešti. Žaluda stihl před 
svým nuceným odchodem závazně objednat pouze sedm 
vlaků, které budou od prosince příštího roku pendlovat 
mezi Prahou, Vídní a Štýrským Hradcem. Tyto vlaky se již  
vyrábí.
 Sedm rychlovlaků Railjet budou tahat lokomotivy Tau-
rus od Siemensu, které si dráhy pronajmou od Rakouských 
spolkových drah. První Taurus 1216.233 v barvách Čes-
kých drah byl pokřtěn v Brně už 18. září v 10:00.
 Lokomotivy Taurus jsou určené pro provoz na evrop-
ských tratích se střídavou i stejnosměrnou trakcí. Pracují 
na bázi moderní technologie třífázových asynchronních 
pohonů určených pro univerzální lokomotivy nejvyšší 
výkonové kategorie a nabízejí mimořádně vysokou spo-
lehlivost. Lokomotiva společnosti Siemens je držitelkou 
světového rychlostního rekordu. Získala jej 2. září 2006 
na vysokorychlostní trati Ingolstadt – Norimberk. Při ex-
perimentu s připojeným měřicím vozem jela rychlostí 357 
kilometrů za hodinu, čímž překonala dosavadní rekord 
o 26 km/h z roku 1955. Šlo přitom o sériovou lokomotivu 
bez zvláštních úprav, pouze u jejího počítačového řídicího 
systému byla odstraněna rychlostní omezení, která jsou 
jinak u těchto strojů nastavená na 230 km/h.
  Zaslal Ing. Jiří Zajíček
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opět zastavovat vlaky eC 
Významný železniční uzel, českotřebovské nádraží, se po 
letech stesků starostů a obyvatel okolních měst konečně 
dočkal. „Od 15. prosince 2013, tedy s platností nového 
vlakového jízdního řádu pro rok 2014, budou v České 
Třebové zastavovat všechny vlaky kategorie EC,“ potvrdil 
hejtman Netolický. Dlužno podotknout, že Netolický v Čes-
ké Třebové žije. A tak ve snaze ministra k návratu města 
mezi prestižní železniční stanice připomněl význam zdej-
šího nového autobusového terminálu před vlakovým ná-
dražím, který se stal uzlem veřejné dopravy pro východní 
část kraje.
 Multifunkční terminál slouží k přestupu mezi jednotlivý-
mi druhy veřejné dopravy a má rozsáhlé podzemní parko-
viště. Region tak bude mít spojení vlaky nejvyšší kategorie 
(EC) v hodinovém intervalu, každou 41. minutu ve směru 
do Prahy a 17. minutu na Brno. I přes zastavování vlaků zů-
stanou jízdní doby stejné, jako kdyby tu vlaky nezastavovaly.
  Zaslal Ing. Jiří Zajíček

Odkládaná rekonstrukce 
olomouckého nádraží začala 7. října
Během dvou let by se měla zastaralá stanice změnit v dů-
stojnou součást hlavního tahu z Čech na severní Moravu 
a do Polska či na Slovensko. Správa železniční doprav-
ní cesty za výměnu kolejí či přestavbu nástupišť zaplatí 
3,1 miliardy korun. Rekonstrukce železniční stanice Olo-
mouc měla začít již loni na podzim, ale kvůli průtahům 
s výběrovým řízením se to nepodařilo.
 Olomoucké hlavní nádraží leží na hlavním západo-
východním železničním tahu Českem, je součástí třetího 
a současně odbočné větve druhého tranzitního železniční-
ho koridoru a také evropského tahu Le Havre – Lvov. Patří 
však k posledním místům, kde musí všechny vlaky zpomalit 
a dosud klidnou jízdu vystřídá hluk a házení na starých 
kolejnicích. Kdo na nádraží vystupuje, ocitá se na starých 
nástupištích a posléze v tmavých úzkých podchodech. To 
vše by se mělo do listopadu 2015 změnit. Projekt nádražní 
rekonstrukce počítá s rekonstrukcí všech stávajících nástu-
pišť a stavbou ještě jednoho nového a opravou starého 
podchodu. Vlaky se budou po dokončení prací pohybovat 
po nových kolejích, jejich souhrnná délka bude 13 kilo-
metrů. Rekonstruovat nechají železničáři také dva mosty 
a silniční nadjezd. Nové bude také zabezpečovací zařízení 
a informační systém pro cestující. Bezpečnost cestujících 
a provozu bude nově hlídat kamerový systém. Vlaky přijíž-
dějící na rekonstruované olomoucké nádraží od Zábřehu 
nebudou brzdit s několikaminutovým předstihem. V ob-
lasti přednádraží se bude podle údajů jezdit až stošede-
sátikilometrovou rychlostí, průjezd kolem nástupišť bude 
možný maximální rychlostí 140 km/h. Kolejiště s ostrov-
ními nástupišti je poslední místo v oblasti olomouckého 
hlavního nádraží, které čeká na rekonstrukci. Prostor před 
nádražní budovou prošel rozsáhlou změnou v minulých 
letech, kdy dostal novou podobu terminál MHD a autobu-
sů, drobných úprav se také dočkaly odbavovací prostory 
uvnitř budovy.
  ct24.cz/regiony
  Zaslal Ing. Jiří Zajíček

Rozhodne nádražní příběh referendum?

Málokteré místo v Brně na sebe váže tak dlouho pozornost 
jako Hlavní nádraží. Diskuse o jeho odsunu trvají zhruba 
sto let a nezdá se, že by byly v dohledné době jednoznačně 
uzavřeny. Obě varianty – zachování nádraží v centru i jeho 
odsunutí a výstavba komplexu lépe odpovídajícího potře-
bám cestujících v 21. století – mají své zapřisáhlé příznivce 
i odpůrce. V době, kdy výrazně posiluje tzv. přímá demo-
kracie, je velmi pravděpodobné, že se referendum usku-
teční. Pro jeho relevantnost je nutná nejen potřebná účast, 
ale i jasně formulovaná otázka. Rovněž je žádoucí, aby Br-
ňané měli k dispozici stručná, jasná, výstižná a především 
seriózní pro a proti a mohli se tak odpovědně rozhodnout. 
A vhodný termín? Nabízí se například spojení referenda 
s volbami do Evropského parlamentu na jaře příštího roku.
 V jednom se příznivci i odpůrci zachování nádraží 
v centru shodnou. Bylo by na čase, aby vlakové nádraží 
nabízelo komfort a prostředí, které se od něj dnes očeká-
vá. Aby nezůstalo jen chátrající kulisou nekonečné diskuse, 
která si koleduje o zápis do knihy rekordů.
 Jiří Mihola, člen Zastupitelstva města Brna (KDU-ČSL)
  Zkráceno – zaslal Ing. Jiří Zajíček

U Mošnova vzniká nová železniční trať – 
první spojení na letiště
Po půlstoletí začala stavba docela nové železniční trati. Ne-
bude dlouhá, pouze tříkilometrová, vlaky po ní dojedou 
ze Sedlnic na stávající kopřivnické lokálce na mošnovské 
letiště Leoše Janáčka. To se stane prvním českým letištěm, 
kam bude možné dojet vlakem.
 Ačkoli má stavba trati na mošnovské letiště své kritiky, 
kteří například poukazují na slabý letecký provoz, vede-
ní kraje ji dnes slavnostním poklepáním zahájilo. Nejde 
o státní projekt, Správa železniční dopravní cesty pouze 
rekonstruuje úsek stávající trati ze Studénky do Sedlnic. 
Úplně novou trať na letiště postaví kraj, společnosti Eu-
rovia CS za ni zaplatí přes 580 milionů korun, z nichž by 
85 procent měl dostat zpět od Evropské unie.
 Železnice na mošnovské letiště povede koncem příští-
ho roku. Již teď je jisté, že bude mít na kontě hned několik 
zajímavostí. Bude to první železniční napojení na některé 
z českých letišť, předstihne i pražské letiště Václava Havla, 
o jehož železniční obsluze se hovoří již desítky let. Součas-
ně to bude první zcela nová trať – nikoli přeložka – posta-
vená od padesátých let. Výjimečnost jí dodává také krajské 
vlastnictví, půjde o jednu z mála tratí, které nepatří SŽDC.
 Státní správa železnic zahájila rekonstrukci své části 
spojky ze Studénky do Mošnova již loni v prosinci. Do kon-
ce letošního roku vyměňuje koleje i zabezpečovací zařízení 
a také staví trakční vedení. Cestujících se kromě zvýšení 
rychlosti a zvýšení kapacity trati přímo dotkne také otevře-
ní nové zastávky u Sedlnic, která má být blíže zástavbě než 
stávající nádraží.
  ct24.cz, zaslal Ing. Jiří Zajíček

Do roku 2020 chce mít SŽDC 
zmodernizované tranzitní koridory
Správa železniční dopravní cesty (SŽDC) chce mít do 
roku 2020, tedy do konce dalšího programovacího obdo-
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bí Evropské unie, dostavěné tranzitní koridory a důležité 
železniční uzly. Podle aktuálních předpokladů na to bude 
potřeba několik desítek miliard korun. Pro nákladní dopra-
vu by se měly zmodernizovat další klíčové tahy. Kompletně 
je dokončený druhý koridor z Břeclavi do Ostravy, s výjim-
kou krátkého úseku první koridor z Břeclavi do Děčína přes 
Prahu. Intenzivně se pracuje na čtvrtém koridoru z Prahy 
do Českých Budějovic a na třetím koridoru začaly práce 
na úseku Rokycany – Plzeň, zbývá také ještě stavba mezi 
Bystřicí nad Olší a Českým Těšínem. Kompletní moderni-
zace čeká uzly v Kralupech nad Vltavou, Pardubicích, Čes-
ké Třebové a v Ostravě.
 Do roku 2020 mají být modernizovány úseky z Prahy 
do Berouna ve stávající stopě podél Berounky. Částečně 
v nové stopě povede trať v úseku Ústí nad Orlicí – Choceň 
a zcela nově povede trať mezi Nemanicemi a Ševětíněm na 
Českobudějovicku.
 Jednou z klíčových staveb je také modernizace železnič-
ního uzlu Brno, do roku 2020 musí být stavba minimálně 
zahájena.
 Pro nákladní dopravu se počítá s modernizací tratí 
Kolín – Děčín po pravém břehu Labe, Hranice na Mora-
vě – Horní Lideč, Ústí nad Labem – Chomutov a Ostrava – 
Český Těšín přes Havířov. Na těchto tratích má fungovat 
celoevropské zabezpečovací zařízení ETCS.

Zpravodajství ČTK
  Zkráceno – zaslal Ing. Jiří Zajíček

Koridor za Prahou opraví Viamont
Jedno z nejbolavějších míst prvního železničního koridoru 
se po dlouhých odkladech konečně dočká rekonstrukce. 
Devítikilometrový úsek u hlavního města mezi Běchovice-
mi a Úvaly postaví firma Viamont DSP za bezmála 1,4 mi-
liardy korun. Trojkolejná trať se měla začít opravovat už 
loni, projekt ale zpozdilo schvalování ve vládě a také Úřad 
pro ochranu hospodářské soutěže, na který se jedna ze 
stavebních firem obrátila. Průtahy přitom již delší dobu 
komplikují dopravu na páteřní trati. Dopravci v očekávání 
rekonstrukce byli nuceni prodloužit své jízdní doby mezi 
Prahou a Ostravou až o deset minut. Část vlaků bude mu-
set jezdit oklikou přes Lysou nad Labem. Železničáři jsou 
přitom přesvědčeni, že je stále reálné stihnout termín do-
končení v prosinci 2015. To je datum klíčové pro plánované 
vyčerpání dotace Evropské unie. Úsek mezi Běchovicemi 
a Úvaly představuje poslední úzké hrdlo železničního kori-
doru z Prahy do Pardubic. Po přestavbě by tam vlaky měly 
dosahovat rychlosti až 160 kilometrů v hodině, zatímco 
nynější maximum je „stodvacítka“. Správa železnic přitom 
postaví i nová nástupiště v Klánovicích a Úvalech.
  e15.cz
  Zaslal Ing. Jiří Zajíček

Konference řešila další osudy 
Severozápadní dráhy
Ve Znojmě proběhla v poslední říjnový den mezinárod-
ní konference věnovaná tzv. Severozápadní dráze, kdysi 
páteřní železniční trati vedoucí z Vídně nejkratší možnou 
trasou přes Znojmo, Jihlavu, Kolín, Nymburk, Litoměřice 
a Ústí nad Labem do Děčína s návazností na saskou stát-
ní dráhu přes Drážďany až do Berlína. Mezi pěti desítka-

mi účastníků byli zejména zástupci z jihozápadní Moravy 
(Znojemsko, Moravskobudějovicko, Třebíčsko), nechyběli 
však hosté z Dolního Rakouska, z Vídně, dále ze středních 
a severovýchodních Čech a Berlína.
 Po úvodní zdravici byl zahájen dopolední blok před-
nášek o slavné minulosti Severozápadní dráhy. Stěžejní 
příspěvek přednesl Jiří Kacetl, autor dvojjazyčné putov-
ní výstavy 140 let Severozápadní dráhy / 140 Jahre der 
Nordwestbahn a doprovodného katalogu. Profesor Beze-
mek a M. Plavec z Národního technického muzea v Pra-
ze vyzdvihli úlohu dráhy pro hospodářský a společenský 
rozvoj měst Hollabrunn a Nymburk, zatímco magistr 
Žamberský hovořil o problémech města Třebíče s napo-
jením na tuto dráhu. P. Černý z Železničního muzea v Ja-
roměři představil historický vozový park Severozápadní 
dráhy. H. Bauer z Berlína shrnul okolnosti vzniku dráhy 
z Děčína přes Drážďany do Berlína. Svými vzpomínkami 
na provoz na dráze zaujal bývalý šatovský a znojemský 
přednosta Emanuel Hejč a také P. Karšulín, ředitel KCOD  
ČD Brno.
 Odpolední blok konference se věnoval možným per-
spektivám Severozápadní dráhy do budoucnosti. Před-
nášející Beňák upozornil na absenci jakékoli krátkodobé 
a střednědobé perspektivy pro zlepšení provozu na Seve-
rozápadní dráze v dokumentech krajských úřadů v Jihlavě 
a Brně. M. Svoboda se věnoval nákladní dopravě. Upozor-
nil a mnoha příklady doložil, že současná politika správce 
státní železniční sítě SŽDC nemá dostatečnou ochotu na-
bízet přepravcům tarifové a kilometricky atraktivní a pře-
pravně dostatečně kapacitní Severozápadní dráhu pro 
tranzitní nákladní dopravu z Rakouska do Německa.
 V posledním bloku se konference věnovala železnič-
nímu marketingu (Pavel Kovařík, inPuncto), výhodám 
zpátečních jízdenek EURegio mezi Znojmem a Vídní 
(Ľ. Snopeková, ÖBB) a obecně úloze dráhy v mikroregio-
nech pro rozvoj cestovního ruchu. Diskutováno bylo téma 
využití lokální trati Retz – Drosendorf a její starší moravské 
„sestřičky“ Moravské Budějovice – Jemnice.
 Možnosti přeshraniční spolupráce v tomto ohledu 
dobře nastínili P. Jahoda za dolnorakouské zemské dráhy 
(NÖVOG) a Martin Kouřil za Spolek pro veřejnou dopravu 
na jihozápadní Moravě. Závěrečný příspěvek konference 
v podání J. Pohla (Siemens) přinesl množství nesmírně 
zajímavých úvah o směřování společnosti a dopravních 
potřeb od 19. století až do současnosti, o úskalích součas-
ného zaostávání konvenční železnice v ČR a nekontrolova-
ného rozvoje automobilismu a silniční nákladní dopravy. 
Aby bylo zastaveno současné vylidňování venkova a za-
jištěn udržitelný rozvoj v regionech, je nezbytné tlačit na 
vládní představitele i evropské poslance, aby pomohli uspí-
šit přípravu výstavby vysokorychlostní železnice Praha – 
Brno.
 Konference shrnula pozitivní historický přínos Severo-
západní dráhy pro regiony severního Dolního Rakouska, 
západní Moravy, východních a severních Čech a potvrdila 
nutnost modernizace a znovuoživení osobní, a zejména 
nákladní dopravy na této dráze. Příspěvky z konference 
budou v dohledné době ve formě prezentací vydány na 
datovém DVD a zaslány na místa odpovědných úřadů, po-
litikům a dalším zájemcům.
  Znojemský deník – Jiří Kacetl
  Zkráceno – zaslal Ing. Jiří Zajíček
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V hlavnom meste Slovenska sa od 5-teho do 8. septem-
bra konal prvý ročník festivalu DonauFEST. Podujatie pre-
biehalo presnejšie na brehu Dunuja na námestí Eurovea. 
Minulý rok mali návštevníci možnosť prísť sa pozrieť na 
jeho nultý ročník, ktorý sa avšak konal pod starým názvom 
DanubeFest, v septembri na bratislavskom Hlavnom ná-
mestí.
 Prvý deň štvordňového festivalu zahájil primátor Brati-
slavy Milan Ftáčnik spolu s riaditeľkou festivalu Martinou 
Luknárovou a primátormi partnerských miest Ulm Gunte-
rom Czischom a Neu Ulm Gerdom Hölzelom.
 Každý deň kultúrneho festivalu sa delil do drama-
turgických kategórií. Kto mal záujem, ten mal možnosť 
vidieť viac než sto účinkujúcich z 5 hosťovských a domá-
cich krajín. DonauFest Bratislava 2013 sa uskutočnil aj 
s medzinárodnou podporou a spoluprácou. Medzi hosťa-
mi sa nachádzalo aj 9 krajín z okolia Dunaja – Nemecko, 
Rakúsko, Slovensko, Maďarsko, Chorvátsko, Srbsko, Ru-
munsko, Bulharsko a Moldavsko. Festival podporil najmä 
Bratislava Tourist Board a bol tak vyvrcholením Kultúrne-
ho leta a Hradných slávností Bratislava 2013.
 Festival prekvapil najmä návštevnosťou, nakoľko sa po-
čas 4 dni vystriedalo asi 8 tisíc návštevníkov a na oficiálne 
ukončenie programu sa v nedeľu prišlo pozrieť na Hlavné 
námestie približne 7 tisíc ľudí.
 V rámci festivalu sa podávali klasické slovenské jedlá 
ako aj jedla charakterizujúce dunajské štáty. Čiže napríklad 
bryndzové halušky, strapačky, jelení guláš s viedenskou 
knedľou, držkový perkelt, mangalicový perkelt, bratislav-
ské rožteky, typické nemecké klobásky, rezeň so zemiako-
vým šalátom či rybie špeciality a maďarské halászlé.
 DonauFEST Bratislava sa snaží prilákať najmä záujem-
cov o tradície, kultúru ako aj gastronómiu krajín dunaj-
ského regiónu a jeho hlavnou myšlienkou je prepojenie 
exhibície a prezentácie cestovného ruchu či prezentovanie 
kultúr a minorít jednotlivých štátov.
 Významnou časťou festivalu boli aj prezentácie jednot-
livých štátov na Dunaji, ich kultúr a tradíc.
 Program sa odštartoval pod názvom Na vlnách džezu, 
kde vystúpili slovenskí, maďarskí a rakúski hostia a boli od-
prezentované krajiny dunajského regiónu.
 Druhý deň festival pokračoval s názvom Dunajské pra-
mene, potom Dunaj v pohybe a DonauFEST bol ukonče-
ný Prešporským korzom. Prebehol aj sprievodný program 
s divokou vodou SUP marathon od Eurovea do Čunova.
  (MK)

Trnavský štadión Antona Malatinského
V rámci prestavby trnavského futbalového štadióna An-
tona Malatinského sa uskutočnil v piatok 20. septembra 
futbalový zápas legiend. Popri tom sa symbolicky poklep-
kal základný kameň nového futbalového štadióna. Podu-
jatie zorganizovala City-Arena a. s. Trnava a športový klub 
Spartak Trnava. Domáci tím zastupovali Trnavské futbalo-
vé legendy, ako napríklad Adamec, Dobiaš, Jarábek, Švec 
a Kravárik. Ich súpermi boli hráči výberu hviezd česko-
slovenského futbalu. Tými boli aj Panenka, Berger, Her-
da, Petráš, Galis a Nehoda. Ďalšou symbolickou súčasťou 
podujatia bolo aj spomenutie si na Josefa Geryka, slávneho 

hráča Bielych anjelov, ktorý zomrel v júli tohto roku. Prero-
bený Štadión Antona Malatinského by mal byt dokončený 
v roku 2015. Jeho kapacita bude 19 tisíc miest, pričom je 
projektovaný podľa technických parametrov a požiadaviek 
UEFA a FIFA. V areály sa bude nachádzať dvojpodlažné 
podzemné parkovisko, administratívne priestory a ob-
chodné centrum s multikinom.
  (MK)

Kino Nostalgia spúšťa projekcie 
záznamov divadelných hier
Kino Nostalgia pripravilo od septembra okrem pravidel-
ných filmových predstavení aj alternatívnu programovú 
ponuku. Diváci uvidia atraktívne projekcie záznamov špič-
kových divadelných hier, koncertov, baletov, výstav a oper-
ných predstavení z celého sveta.
 Vybrané predstavenia, ktoré Nostalgia uvedie v brati-
slavských premiérach do konca roka:
 Proso – Divadlo Járy Cimrmana, Jan Svěrák, ČR, 2013, 
prierez slávnou 7-hodinovou operetnou freskou českého 
génia Járy Cimrmana uvedie Český národný symfonický 
orchester pod vedením Libora Peška. Počas koncertu ne-
bude chýbať fundovaný výklad Zdeňka Svěráka a ďalších 
cimrmanológov, ktorí divákom prezradia perličky zo záku-
lisia vzniku tohto zabudnutého diela.
 The Audience – National Theatre London, Stephen 
Daldry, GB. Oscarová Helen Mirren ako britská kráľov-
ná Alžbeta II. v divadelnej hre Petra Morgana Audiencia, 
označenej za „vrchol divadelnej sezóny 2013“ (Daily Mail). 
V Buckinghamskom paláci sa odohrávajú zlomové stretnu-
tia kráľovnej s dvanástimi britskými premiérmi – od Win-
stona Churchilla až po Davida Camerona.
 Frankenstein – National Theatre London, Danny Boy-
le, GB, 2011. Divadelný hit podľa gotického románu Mary 
Shelley v réžii oscarového Dannyho Boylea s hudbou 
Underworld. Prestížnou Olivier Award ocenení Benedict 
Cumberbatch (Frankenstein) a Jonny Lee Miller (Mon-
štrum) v hre o kreatúre zostavenej z kusov tela a pomocou 
chemikálií prebudenej svojím stvoriteľom do sveta ľudí.
 Exhibition: Manet – Portraying Life, Phil Grabsky, GB, 
2013. Tohtoročná londýnska výstava diel slávneho impre-
sionistického maliara v Royal Academy of Arts mapuje celú 
kariéru Édouarda Maneta. Vychutnajte si na plátne tento 
jedinečný zážitok a prežite do detailu Manetove portréty, 
jeho životný príbeh i Paríž 19. storočia. Výstavou sprevá-
dza historik umenia Tim Marlow.
  (DÚ)

Koniec éry „Mečiarovej HZDS“
Ľudovú stranu – Hnutie za demokratické Slovensko bude 
nasledujúci rok viesť tzv. grémium. Zvolili si to delegáti 
republikového snemu HZDS, nakoľko ani krajská, perso-
nálna, okresná organizácia a ani žiadny delegát nenavrhol 
nikoho na kandidáta za predsedu. Znamená to, že na jej 
čele bude republikové politické grémium, ktoré pozostáva 
z ôsmich krajských predsedov, nachádza sa v nej aj ústred-
ný tajomník Tibor Cabaja a europoslanec Sergej Kozlík. 
Skončila tak funkcia súčasnému vedeniu, ako aj jemu vyše 
20 rokov predsedujúcemu.
  (MK)
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X Apartments Košice – Divadelné 
predstavenia v súkromných bytoch
X Apartments je divadelný formát významného ne-
meckého divadelného režiséra Matthiasa Lilienthala, 
v rámci ktorého sa predstavenia odohrávajú priamo 
v súkromných bytoch. Od 26. do 29. septembra 2013 mali 
diváci možnosť navštíviť 14 predstavení vytvorených špe-
cificky pre X Apartments Košice umelcami z Nemecka,  
Veľkej Británie, Libanonu, Austrálie, Poľska, Rakúska a Slo-
venska.
 Formát, s ktorým Lilienthal pracuje od roku 2002, pri-
niesol v septembri do Košíc Goethe inštitút pri príleži tosti 
roka Európskeho hlavného mesta kultúry. Kurátorkami 
X Apartments Košice sú Katrin Moll a ďalej Johanna Höh-
mann.
 Predstavenia sa konali pozdĺž dvoch divadelných 
trás v dvoch mestských častiach: Košice – Šaca a Staré 
mesto. Všetky predstavenia sa odohrali v súkromných by-
toch alebo v iných málo dostupných priestoroch. Diváci sa 
pešo vydali vždy po dvoch z počiatočného bodu trasy pod-
ľa prideleného popisu. Na každej z trás navštívili sedem 
produkcií rôznych umeleckých žánrov – divadlo, opera, 
tanec, hudba, výtvarné umenie – v siedmych rôznych by-
toch. Predstavenia sa opakovali v desať minútových inter-
valoch, vždy len pre dvoch divákov. Prejdenie jednej trasy 
trvalo zhruba tri hodiny.
 Formát X Apartments umožňuje divákom a tvorcom 
preskúmať málo známe a málo dostupné miesta a ich de-
jiny a príbehy. Umožňuje tak zaostriť na rôzne historické, 
sociologické a politické aspekty mesta a sprostredkovať 
estetický a etnografický prieskum im inak uzatvorených 
priestorov. V Košiciach sa X Apartments budú sústrediť na 
dve mestské časti – MČ Šaca, ktorej životné rytmy ovplyv-
ňujú železiarne, a Staré mesto, poznačené premenlivými 
dejinami strednej Európy.
  (DÚ)

Nová výstava v Galérii SPP
Od piateho septembra mali návštevníci bratislavskej Ga-
lérie SPP možnosť vidieť novú výstavu s názvom Manuál 
na chytanie snov. Autorom diel tejto výstavy je slovenský 
výtvarník Peter Pollág. Výstava trvala do 27. septembra 
2013.
 Peter Pollág sa na svojich veľkých plátnach necháva 
unášať farbami, modeláciou svetla, rafinovanou kompozí-
ciou, budovaním priestoru, rozprávaním deja, ale aj silným 
umeleckým cítením. Na udalosti, ktoré sa udiali, sa spätne 
pozerá a obohacuje ich individuálnym pohľadom. Pozoro-
vatelia obrazov získavajú priestor pre svoju fantáziu a sny 
splietajú podľa osobnej predstavivosti a skúsenosti.
 Výtvarník Peter Pollág je pôvodom z Levoče. Vyštu-
doval na Vysokej škole výtvarných umení v Bratislave. Je 
zaujímavé, že neskôr si dorobil štúdium na Accademia di 
Belle Arti Pietro Vannucci v Perugii, na Akadémii výtvar-
ných umení v Prahe, na École Nationale Supérieure des 
Beaux Arts v Paríži a na Facultad de Bellas Artes Universi-
dad Complutense v Madride. Chvíľu vyučoval na Vysokej 
škole výtvarných umení v Bratislave. Čisto výtvarníckemu 
umeniu sa venuje od roku 1990. Jeho diela sa nachádzajú 
vo verejných i súkromných zbierkach štyroch kontinentov. 

Venuje sa komornej i monumentálnej maliarskej tvorbe, 
kresbe, knižnej ilustrácii i sochárskym realizáciám.
 Galéria SPP funguje od roku 2000. Od roku 2009 sídli 
na Mlynských nivách v priestoroch SPP. Od svojho otvore-
nia v nej hosťovalo viac ako 100 výstav. Domáci či zahra-
niční umelci v nej odprezentovali svoje umenie v podobe 
sôch, keramiky, obrazov ako aj mnohé sklenené a textilné 
diela. Medzi najväčšie výstavné hosťujúce skvosty sa zara-
ďujú výstavy Andyho Warhola, Igora Piačku, Rudolfa Filu 
či Jozefa Jankoviča.
  (MK)

Bratislava ožije na jeseň tancom
3. októbra odštartoval Medzinárodný festival súčasného 
tanca Bratislava v pohybe svoj sedemnásty ročník. Počas 
mesiaca predstavil výnimočné slovenské a zahraničné sú-
bory a premiérovo hviezdu svetovej choreografie Wima 
Vandekeybusa. V hlavnom meste sa zídu súbory zo Slo-
venska, Českej republiky, Slovinska, Španielska, USA a Bel-
gicka.
 Festival prebiehal počas celého mesiaca od 3. do 28. ok-
tóbra v priestoroch historickej budovy Slovenského ná-
rodného divadla, Divadla Nová scéna, Divadla elledanse 
a v priestore A4. Okrem oficiálneho programu predstavilo 
Divadlo elledanse dve inscenácie v rámci sprievodného 
programu, dvoch workshopov, ktoré sú pripravené v spo-
lupráci s Vysokou školou múzických umení.
 Hlavná hviezda festivalu, súbor Ultima Vez, vzni-
kol v roku 1986 ako tanečná skupina a organizácia choreo-
grafa, režiséra a filmára Wima Vandekeybusa. Od svojho 
založenia súbor rozvíja svoje aktivity ako súčasná tanečná 
skupina so silným zázemím v Bruseli a Flámsku.

Medzinárodné zastúpenie
Šesť požiadaviek, šesť túžob, šesť zážitkov… šesť prchavých 
momentov. To je choreografia Petí Comité oceňovanej 
španielskej choreografky Teresy Nieto, ktorá sa 3. októbra 
predstavila na úvod festivalu vďaka spolupráci s veľvysla-
nectvom Španielska na Slovensku.
 Lenka Vagnerová & Company a projekt Jezdci odkryli 
19. októbra tému tolerancie, schopnosti človeka existovať 
v symbióze s ostatnými živými organizmami na našej pla-
néte. Rešpektovať ríšu všetkých bytostí, vážiť si jedinečnosť 
druhov a snažiť sa o ich zachovanie. Na Českej tanečnej 
platforme získalo predstavenie cenu Tanečná inscenácia 
roka 2013, Andrea Opavská a Tomáš Červinka boli nomi-
novaní na cenu Tanečník roka a Michal Kříž získal nominá-
ciu za svetelný dizajn.
 Bastard je prvá časť trilógie projektu newyorského cho-
reografa slovenského pôvodu Pavla Zuštiaka a Palissimo 
Company, ktorá sa zaoberá témou vykorenenia, premeny 
a „inakosti“. Inšpiráciou pre sólové predstavenie Bastard 
bola kontroverzná novela Jerzyho Kosińského Nafarbené 
vtáča z roku 1956. V jednej z kapitol románu stretne hr-
dina muža, ktorý v zlosti pomaľuje vtáča farbou a vráti ho 
nazad do hniezda. Zafarbené vtáča je považované za vo-
trelca a ostatnými zbité k smrti.
 Slovenské zastúpenie: Epic je parafráza brechtovského 
divadla v 21. storočí. Debris Company skúma vo svojej no-
vej produkcii krízu a kapitalizmus. Spája pôvodný text, voľ-
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cez ktorých komentuje neustále premieňajúci sa konflikt 
medzi prácou a peniazmi, medzi bohatými a chudobnými. 
Predstavenie Epic v choreografii Stani Vlčekovej mali divá-
ci možnosť vidieť počas dvoch dní, 6. a 7. októbra.
 Tanečný súbor Divadla Nová scéna uvedl 26. októbra 
v rámci festivalu Bratislava v pohybe premiérovo predsta-
venie Traja spolu, ktoré predstaví práce troch zaujímavým 
tvorcov: Lukáša Timuláka, Borisa Nebylu a Mária Rada-
čovského. Na profesionálnej tanečnej scéne sa pohybujú 
už dlhší čas a dokázali, že ich slovník je osobitý a tiež to, že 
tvorivo hľadajú a snažia sa svojou prácou vyjadriť skúse-
nosti a pocity človeka dneška. Traja spolu sú tri umelecké 
názory, tri pohybové rukopisy, tri pohľady na jednotlivca, 
na jeho emócie, nálady a vzťahy, spojené riekou života 
a plynutím času.
 Slovenskú sekciu uzavrie nová premiéra banskobystric-
kého Divadla Štúdio tanca – From Side of a Man From Side 
of a Woman v choreografii Jozefa Fručeka.
  (DÚ)

V Košiciach demonštrovali 
kvôli dvojakému občianstvu
1. septembra sa uskutočnila demonštrácia približne stov-
kou demonštrujúcich občanov pred Ústavným súdom SR 
v Košiciach. Hlavnou témou bolo dvojaké občianstvo. De-
monštranti argumentovali s tým, že Ústavný súd odkla-
dá rozhodovanie vo veci podania podpísaného viac ako 
40 poslancami už skoro dva roky. Bolo to už tretie zhro-
maždenie tohto typu.
 Doterajší zákon o štátnom občianstve, ktorý ľudom, 
ktorí prijali občianstvo iného štátu, odoberá slovenský 
pas, napadla na Ústavnom súde skupina poslancov na 
čele s Gáborom Gálom (Most-Híd). Ustanovenie zákona 
rozhodujúce o odobratí štátneho občianstva SR tým, keď 
občan prijme štátne občianstvo iného štátu, je pravdepo-
dobne v rozpore s Ústavou SR. Ústava totiž jednoznač-
ne netvrdí, že nikomu nemožno zobrať občianstvo proti  
jeho vôli.
 Demonštrácia sa vzťahuje na prijatie maďarského zá-
kona o dvojakom občianstve, ktorý uľahčuje prijatie ma-
ďarského občianstva. Minister vnútra Robert Kaliňák 
(Smer-SD) avizoval, že novela, ktorá napraví súčasný stav, 
je už pripravená, avšak ešte stále neschválená.
 Od 17. júla 2010 do 15. augusta 2013 prišlo o sloven-
ský pas 591 ľudí, z toho 251 mužov a 340 žien. Väčšine 
z nich zaniklo právo na slovenské občianstvo kvôli prijatiu 
českého. Ďalej sa to týka tých, ktorí prijali nemecké, ra-
kúske, britské, maďarské, americké, holandské a mnohé 
ďalšie.
  (MK)

Medzinárodné letecké dní SIAF 2013 
na Sliači
V dňoch od 31. 8. do 1. 9. sa na Letisku Sliač uskutočni-
li Medzinárodné letecké dni Slovak Interantional Air Fest 
2013. Organizátorom podujatia bol Hubert Štoksa, riaditeľ 
Slovenskej leteckej agentúry, ktorý bol s festivalom spokoj-
ný najmä kvôli tomu, že jeho návštevnosť stúpa každým 
rokom.

 Hneď na začiatku mali návštevníci možnosť vidieť 
repliky lietadiel z prvej svetovej vojny. Nad letiskom sa 
predstavil aj stroj L-39 Albatros, ktorý dosahuje rýchlosť 
až približne 620 km/h. Medzi ďalšie skvosty leteckých 
dní patrilo aj jednomiestne dvojmotorové stíhacie lieta-
dlo Su-27 ukrajinských vzdušných síl, španielsky národný 
tím Patrulla Águila, tri historické lietadlá z druhej svetovej 
vojny – Jak-3, Spitfire a P-51 Mustang. V rámci izraelskej 
spolupráce je to zasa špionážne lietadlo Hermes 450, kto-
ré na leteckých dňoch vidieť len zbežne. Divákov zaujalo 
najmä izraelské prieskumné bezpilotné lietadlo Hermes 
450, ktoré dokáže vo výškach 5-7 km lietať nepretržite  
24 hodín.
 Pilotov a ich stroje obdivovali hostia, ale aj odborníci, 
ktorí v závere leteckých dní rozhodli o víťazoch jednotli-
vých súťažných kategórií:
 Hlavnú cenu, Best display Smik Trophy – putovnú cenu 
za najlepšiu letovú ukážku MLD SIAF 2013 získal švédsky 
JAS 39 Gripen.
 Cenu veliteľa Vzdušných síl OS SR udelenú za najlepšiu 
vojenskú letovú ukážku si zo Sliača tento rok odnáša ho-
landský F-16 Demo Team.
 Cena Slovenskej leteckej agentúry za najlepšiu letovú 
ukážku civilného a športového letectva tento rok patrí Mar-
tinovi Šonkovi na stroji Extra 300.
 Cenu letového riaditeľa MLD SIAF 2013 za technicky 
najprecíznejšie zvládnutú letovú ukážku tento rok udeli-
li Romanovi Poláčekovi na lietadle L-39.
  (MK)

Vo zvolenskom divadle sa zmotýlieva
Divadlo J. G. Tajovského vo Zvolene zdvihlo oponu a po-
zvalo svojich divákov na stretnutia v jubilejnej 65. sezóne, 
ktorú otvoril 12. septembra galavečerom Motýľ 2013.
 Galavečer Motýľ 2013 dňa 12. septembra slávnostne 
otvoril novú sezónu. Atraktívny program v hravom štýle 
predstavil najpopulárnejšie herečky, hercov a inscenácie 
uplynulej sezóny podľa hlasovania v diváckej ankete Motýľ. 
Herecké trojice diváckych favoritov sa od minulej sezóny 
nezmenili – sú nimi herečky Svetlana Sarvašová, Vladena 
Škorvagová, Barbora Špániková a herci Radoslav Kuric, 
Vladimír Rohoň, Štefan Šafárik. Spomedzi inscenácií zví-
ťazili jednoznačne komédie: Čertice, Lekárske tajomstvo 
a Poplach v hoteli Westminster 2.
 V piatok 20. septembra mohli diváci navštíviť najnovšiu 
inscenáciu DJGT, muzikál Prekliaty básnik. Pred predsta-
vením sa uskutočnil slávnostný krst CD s vynikajúcimi pies-
ňami z tejto inscenácie. Diváci si tak mohli odniesť časť 
autentickej muzikálovej atmosféry so sebou.
 V sobotu 21. septembra hosťovala v DJGT známa vo-
kálna skupina Fragile, ktorá sľubuje silný umelecký zážitok 
a profesionálne výkony populárnych osobností.
 Prvou premiérou jubilejnej 65. sezóny bude inscenácia 
Na konci na motívy života a diela patróna divadla – Joze-
fa Gregora Tajovského. Špeciálne pre DJGT hru napísala 
Katarína Mišíková Hitzingerová a réžiu má Kamil Žiška, 
ktorého zaujal lákavý Tajovského svet plný súcitu, jemnej 
vnímavosti, svojského humoru, sebairónie a hľadania ko-
reňov. Koncom novembra zas poteší najmenších divákov 
štúdiová rozprávka Jany Pilzovej O troch vílach.
  (DÚ)
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Úspechy vodných slalomárov
Michal Martikán, Alexander Slafkovský a Matej Be-
ňuš obhájili v pražskej Troji titul majstrov sveta vo vod-
nom slalome v 3×C1, pričom práve títo triumfovali aj 
na predchádzajúcich troch šampionátoch v Seu d’Ur-
gell 2009, Tacene 2010 a Čunove 2011. Slovenskí sú-
ťažiaci dosiahli vo finále bezpochyby najlepší čas. Pre 
Slovensko vybojovali v hliadkach 3×C1 šiesty titul maj-
strov sveta v histórii a celkovo siedmu medailu. Zvíťazili 
nad Nemcami Siderisom Tasiadisom, Janom Benzienom 
a Franzom Antonom o 79 stotín sekundy. Španieli zís-
kali bronz, zaostali o 3,06 sekundy. Alexander Slafkov-
ský vyhral taktiež striebornú medailu v C1 s výsledným  
časom 103,36.

Výsledky Majstrovstiev sveta vo vodnom slalome:
Jednotlivci:
C1 muži:  1. David Florence, 2. Alexander Slafkovský, 

3. Benjamin Savšek
C1 ženy:  1. Jessica Foxová, 2. Mallory Franklinová, 

3. Caroline Loirová
K1 muži:  1. Vavřinec Hradílek, 2. Jiří Prskavec, 3. Ma-

teusz Polaczyk
Hliadky:
3×C1 muži:  1. Slovensko (Michal Martikán, Alexander 

Slafkovský, Matej Beňuš), 2. Nemecko (Si-
deris Tasiadis, Jan Benzien, Franz Anton), 
3. Francúzsko (Denis Gargaud Chanut, Jo-
nathan Marc, Nicolas Peschier)

3×K1 mužov:  1. Taliansko (Daniele Molmenti, Andrea 
Romeo, Giovanni De Gennaro), 2. Poľsko 
(Grzegorz Polaczyk, Mateusz Polaczyk, Da-
riusz Popiela), 3. Francúzsko (Boris Neveu, 
Etienen Daille, Mathieu Biazizzo)

3×C1 ženy:  1. Austrália (Foxová, Lawrenceová, Bor-
rowsová), 2. Česko, 3. Nemecko

  (MK)

Zomrel režisér Jozef Bednárik
Jozef Bednárik, známy režisér legendárnych muzikálov, 
opery, činohry a televíznych inscenácií, zomrel vo štvrtok 
22. augusta 2013 vo veku 65 rokov.
 Jozef Bednárik bol hospitalizovaný od 19. 8. Jeho stav 
bol od začiatku veľmi vážny. Ležal v Univerzitnej nemocnici 
v Bratislave na ARO v umelom spánku. Príčinou smrti bolo 
vážne metabolické a kardiálne zlyhanie, pričom mal silnú 
cukrovku a problémy s tlakom.
 Jozef Bednárik bol rodákom zo Zelenča. Navštevoval 
Strednú umelecko-priemyselnú školu a od roku 1970 od-
bor herectva na VŠMU v Bratislave. Pred svojou kariérou 
obľúbeného režiséra muzikálov na Slovensku a v Čechách 
sa živil herectvom. S divadelnou réžiou začal v roku 1981. 
Prvé divadlo, ktoré režíroval, bolo Z zo Zelenča, ktoré sa 
stalo jedným z najslávnejších ochotníckych divadiel. Re-
žisérom Novej scény v Bratislave bol od roku 1990. Re-
žíroval muzikály ako Evanjelium o Márii, Grand-hotel, 
Pokrvní bratia, Jozef a jeho zázračný farebný plášť, úspech 
mala tiež Klietka bláznov a muzikál Donaha. S baletnými 
a opernými kúskami sa predstavil aj v Národnom divadle 
v Prahe. Ďalšími úspešnými muzikálmi boli aj Rusalka, 

Dracula, Monte Cristo, Johanka z Arcu, Elixír života a An-
gelika. V roku 1986 sa stal zaslúžilým umelcom.
  (MK)

Sám na javisku 2013
Devätnásty ročník festivalu Sám na javisku 2013 bol 
dramaturgicky zameraný na česko-slovenské inscenácie 
a multižánrový sprievodný program. Medzinárodný fes-
tival v réžii občianskeho združenia Kolomaž ponúkol od 
12. do 15. septembra výber z toho najlepšieho, čo sa v di-
vadle jedného herca v súčasnosti deje, a predstavil niekoľ-
ko noviniek.
Sám na javisku 2013
12.-15. 9. 2013 Klub Lúč, Trenčín
Prvá komorná divadelná scéna
Už devätnásť rokov smerujú do mesta Trenčín herci a per-
formeri, ktorých spája odvaha postaviť sa na javisko cel-
kom sami. V priebehu štyroch dní mali diváci možnosť 
vidieť predovšetkým klasické činoherné monodrámy, no 
v netradičnom prevedení.
 Jediný festival svojho druhu na Slovensku sa aj tento 
rok odohrával predovšetkým na jednom mieste – v otvore-
nom kultúrnom priestore Klub Lúč v Trenčíne. Počas festi-
valu Sám na javisku zahájila svoju činnosť Prvá komorná 
divadelná scéna a mesto Trenčín sa tak prvýkrát vo svojej 
histórii dočkalo profesionálnej divadelnej scény.
 Vo štvrtok 12. 9. sa festival otvoril predstavením zná-
meho herca a komika Mira Nogu (Hotovo, Schluss…), 
v piatok pokračoval Janom Jankovským a jeho netradičným 
spracovaním známeho románu J. W. Goetheho (Utrpenie 
mladého Werthera). Piatkový večer uzavrel živým koncer-
tom formácia Dekadent Fabrik.
 Vyvrcholenie festivalu sa odohralo v sobotu 14. 9. vy-
stúpením známeho divadelného a filmového herca Karla 
Rodena (Sam) a večer pokračoval recitálom ikony praž-
ského undergroundu – J. H. Krchovským.
 V nedeľu 15. 9. sme otvorili novú sezónu divadiel pre 
najmenších rámci Detského divadelného klubu predstave-
ním Romana Federa (O poštárovi Vincovi).
 Festival ukončil v priestoroch Prvej komornej divadel-
nej scény v Trenčíne Peter Čižmár pútavým spracovaním 
klasickej shakespearovskej tragédie Macbeth.
 Počas 19. ročníku Sám na javisku boli v priestoroch 
divadla vystavené fotografie Rada Stoklasu, ktoré mapujú 
históriu festivalu.
  (DÚ)

Odovzdávanie cien Slávik sa na Slovensku končí
Udieľanie hudobných cien Slávik sa na Slovenku končí 
po pätnástich rokoch. Zrušenie vyplýva z toho dôvodu, 
že do diváckej ankety v posledných rokoch postupne hla-
sovalo menej a menej záujemcov. Práve divácky záujem 
je zmyslom organizovania tohoto podujatia, v ktorom sa 
vyhlasujú najobľúbenejší interpreti slovenskej populárnej 
hudby. Minuloročný víťaz diváckej ankety Slávik bola sku-
pina Desmod. Aj napriek tomu, že sa umiestnila na prvom 
miesta, získala iba 8 176 bodov. Neznamená to však ani to, 
že práve 8 176 divákov hlasovalo za túto skupinu, nakoľko 
jeden divák mohol jednému interpretovi udeliť až tri body. 
Z toho vyplýva, že teoreticky víťaz mohol dostať hlasy  
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kedy anketu vyhrala skupina Elán s viac ako 34 tisíc hlasmi, 
je minuloročný záujem kriticky nízky.
  (MK)

Slovenským veľvyslancom v Česku 
bude Peter Weiss
Česká republika bude mať nového slovenského veľvyslan-
ca, bude ním diplomat a bývalý politik Peter Weiss. Na 
tento post bol začiatkom októbra menovaný prezidentom 
Slovenskej republiky Ivanom Gašparovičom.
 Peter Weiss bol kedysi šéfom postkomunistickej Strany 
demokratickej ľavice. Poslednou politickou funkciou Weis-
sa bola funkcia veľvyslanca Slovenska v Maďarsku.
 Onedlho by sa mal zvoliť aj nový veľvyslanec Českej re-
publiky na Slovensko. Súčasného Jakuba Karfíka vystrieda 
bývalá prvá dáma Livia Klausová.
  (MK)

Slovenské lyžiarske strediská 
chystajú zdražovanie vstupov
Najväčšie slovenské lyžiarske strediská budú ponúkať 
drahšie vstupy než minulý rok. Dôvodom sú modernizácie 
areálov. Ceny skipasov by sa mali zvýšiť o 6 až 13 percent. 
Zmeny cien skipasov oznámila spoločnosť Tatry Mountain 
Resorts (TMR). Táto spoločnosť má momentálne na sta-
rosti starostlivosť o vleky a lanovky vo Vysokých a Nízkych 
Tatrách. Najväčší slovenský skiareál je momentálne v Jas-
nej pod Chopkom v Nízkych Tatrách. Tu bude stat celoden-
ný skipas pre dospelú osobu 35 eur, čo je o približne šesť 
percent viac než minulú sezónu. Šesťdňový skipas bude 
o 4 percenta drahší, čo predstavuje 185 eur. O čosi lac-
nejšie vyjdú lyžiarov skipasy, ak si ich kúpia cez internet. 
Lyžiarske strediská v Tatranskej Lomnici a na Štrbskom 
plese vo Vysokých Tatrách budú ponúkať skipasy v hod-
note 30 eur za celodenný vstup. Šesťdňová lyžovačka vyjde 
na jednu osobu 156 eur, čo je o 13 percent viac než minulý 
rok. (MK)

Nominácie na divadelné ocenenia Dosky 2013
Holokaust, Untitled alebo Dialógy karmelitánok – jedna 
z týchto troch inscenácií môže získať titul najlepšia insce-
nácia sezóny. Pozrite si nominácie na Divadelné ocenenia 
Dosky 2013.
 O cenu za najlepšiu réžiu sezóny sa tentoraz budú 
uchádzať ich režiséri – Rastislav Ballek za inscenáciu hry 
Holokaust Divadla Aréna, Sláva Daubnerová za insce-
náciu projektu Untitled Divadla P.A.T. a Linda Keprto-
vá za inscenáciu opery Dialógy karmelitánok Štátneho 
divadla Košice. Všetky inscenácie majú na konte po tri  
nominácie.
Inscenácia:
V. Klimáček: Holokaust (Divadlo Aréna, Bratislava)
S. Daubnerová: Untitled (P.A.T.)
F. Poulenc: Dialógy karmelitánok (Štátne divadlo Košice)
Réžia:
Rastislav Ballek za réžiu inscenácie Holokaust (Divadlo 
Aréna, Bratislava)
Sláva Daubnerová za réžiu inscenácie Untitled (P.A.T.)

Linda Keprtová za réžiu inscenácie Dialógy karmelitánok 
(Štátne divadlo Košice)
Mužský herecký výkon:
Robert Roth za postavu Oresta (Oresteia, SND Bratislava)
Milan Ondrík za postavu Priateľa (Malomeštiakova 
svadba, SND Bratislava)
Daniel Heriban za postavu Janka Kráľa (www.narodny-
cintorin.sk, SKD Martin)
Ženský herecký výkon:
Anna Javorková za postavu Klytaiméstry (Oresteia, SND 
Bratislava)
Sláva Daubnerová (Untitled, P.A.T.)
Dominika Kavaschová za postavu Máše (Fajčiarky a spa-
siteľky, DF VŠMU)
Scénografia:
Pavel Borák za scénu k inscenácii Bratia Karamazovci 
(SND Bratislava)
David Jařab za scénu k inscenácii Rechnitz – Anjel skazy 
(SND Bratislava)
Tom Ciller za scénu k inscenácii Matkina guráž (SND Bra-
tislava)
Kostýmy:
Marija Havran za kostýmy k inscenácii Plešatá speváčka 
(DAB Nitra)
Peter Čanecký za kostýmy k inscenácii Bratia Karamazovci 
(SND Bratislava)
Katarína Holková za kostýmy k inscenácii Holokaust (Di-
vadlo Aréna, Bratislava)
Scénická hudba:
Róbert Mankovecký, Daniel Heriban, Marek Geišberg za 
hudbu k inscenácii www.narodnycintorin.sk (SKD Martin)
Vladislav Šarišský za hudbu k inscenácii Malomeštiakova 
svadba (SND Bratislava)
Jozef Vlk a David Kollár za hudbu k inscenácii Epic (Debris 
Company, Bratislava)
Objav:
Dominika Kavaschová za postavu Máše (Fajčiarky a spa-
siteľky, DF VŠMU)
Linda Keprtová za dramaturgiu a réžiu opery Dialógy kar-
melitánok (Štátne divadlo Košice)
Silvia Vollmannová za text a réžiu inscenácie Hola, Madrid 
(VŠMU). (DÚ)

Pavol Hrušovský je potvrdeným kandidátom 
na post prezidenta Slovenskej republiky
Rada KDH odsúhlasila 14. októbra 2013, že predseda po-
slaneckého klubu Pavol Hrušovský bude platným kandidá-
tom na post prezidenta Slovenskej republiky v najbližších 
prezidentských voľbách v roku 2014. Dostal hlas od 75 čle-
nov rady z celkového počtu 91 hlasov.
 Pavol Hrušovský svoju kandidatúru oznámil už v júni 
2013, odkedy bolo podmienkou, že ho musia podporiť 
okrem KDH aj strany Most-Híd a SDKÚ-DS.
 Nový prezident sa musí zvoliť do 60 dní pred uplynu-
tím funkčného obdobia úradujúceho prezidenta, čo zna-
mená do šesťdesiatich dní od 15. júna 2013, t.j. najneskôr 
12. apríla 2014.
 Súčasní kandidáti na prezidentské miesto: Pavol Hru-
šovský, Radoslav Procházka, Andrej Kiska, Ján Čarnogur-
ský, Peter Osuský, Leonid Chovanec, Jozef Behýl, Milan 
Melník, Ľubica Blašková. (MK)
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Severozápadné Slovensko
Žilina
(dokončení z čísla 6-8/2013)

II. Žilinská univerzita
Prof. Ing. Tatjana Čorejová, Ph.D.,
rektorka Žilinskej univerzity,
významná osobnosť vedy a vysokého školstva na Slo-
vensku

Vážená pani rektorka,
 prichádzam k Vám v mene šéfredaktorky Klubu, časo-
pisu Čechov a Slovákov vo Viedni, Ing. Heleny Baslerovej. 
Odovzdávam pozdrav Vám, pedagógom, študentom a ce-
lému personálu Vašej univerzity a prosím o rozhovor.
Pani rektorka, Žilinská univerzita má svoju históriu; Vy-
soká škola dopravy a spojov mala totiž pôvodné sídlo 
v Prahe; na základe rozhodnutia čs. vlády sa jej novým 
sídlom stala v roku 1960 Žilina – takže má pražské „ko-
rene“. Aký vývoj zaznamenala Žilinská univerzita? Mám 
na zreteli časové rozhranie od roku 1960 do revolúcie 
17. novembra 1989, no tiež jej novú tvárnosť od tohto 
historického priesečníku po súčasnosť.
Žilinská univerzita v Žiline si v roku 2013 pripomína 60. ro-
kov svojej existencie, ktorej už viac ako 50 rokov je spo-
jených s centrom severozápadného Slovenska mestom 
Žilina. V rokoch 1960-1962 sa postupne vtedajšia Vysoká 
škola dopravná presťahovala z Prahy do Žiliny na základne 
vládneho nariadenia, keď predtým v roku 1953 vznikla od-
členením od Českého vysokého učení technického v Prahe. 
V nasledujúcich rokoch prešla ďalším vývinom spojeným 
s rozvojom poznania, technológií, hospodárskeho i spo-
ločenského života. Rast významu prenosu a spracovania 
informácií a správ spojených tiež s nástupom automatizo-
vaného spracovania údajov sa premietlo v roku 1980 do 
názvu školy. Vysoká škola dopravná sa zmenila na Vysokú 
školu dopravy a spojov. Jej absolventi významne prispeli 
v tomto období k rozvoju dopravy a spojov, elektrotech-
nického i strojárskeho priemyslu. Mesto Žilina a celá oblasť 
severozápadného Slovenska sa v období sedemdesiatych 
a osemdesiatych rokov stáva jedným z centier orientova-
ných na informačno-komunikačné technológie. Pribudlo 
tak k strojárenstvu, elektrotechnike a doprave nové smero-
vanie hospodárskeho života. Vtedajšia Vysoká škola dopra-
vy a spojov bola bezprostredne spojená s týmito zmenami, 
či už prostredníctvom vzdelávania študentov, poradenskej 
a konzultačnej činnosti svojich pedagógov pre stredné ško-
ly a širokú verejnosť, ale najmä svojou vedeckovýskumnou 
a odbornou činnosťou. Na VŠDS v tomto období pôsobili 
tri fakulty, Fakulta prevádzky a ekonomiky dopravy a spo-
jov, Strojnícka a elektrotechnická fakulta, Vojenská fakul-
ta, Ústav rozvoja komunikácií i Ústav výpočtovej techniky. 
Zároveň v priebehu osemdesiatych rokov došlo vo väčšine 
podnikov v kraji i na univerzite k využitiu prvých automa-
tizovaných informačných systémov, resp. k budovaniu au-
tomatizovaných systémov riadenia. Významnú polohu pri 
rozvoji automatizácie i celého IKT sektora zohralo poskyto-

vanie vysokoškolského vzdelania v odboroch zameraných 
na túto oblasť, ku ktorým patrili napr. Technická prevádzka 
telekomunikácií, Oznamovacia a zabezpečovacia technika 
v doprave, Kybernetika v doprave a spojoch, Výrobné sys-
témy s priemyselnými robotmi a manipulátormi.
 V roku 1986 bol založený Ústav súdneho inžinierstva 
s poslaním prehĺbiť vedeckú, pedagogickú, koordinač-
nú, kontrolnú a posudkovú činnosť vo všetkých technic-
ko-právnych problémoch dopravy a spojov. Budovanie 
a rozvoj činnosti ústavu priniesli v nasledujúcich rokoch 
rozšírenie pôvodného poslania na ďalšie znalecké odbo-
ry – strojárstvo, stavebníctvo, elektrotechnika, hutníctvo 
a podnikové hospodárstvo a súčasne poverenie funkciou 
rezortného metodického centra Ministerstva spravodlivos-
ti SR pre znalecké otázky v Slovenskej republike.
 Na prelome rokov 1989 a 1990 sa po politickej zmene 
významne posilnila autonómia vysokých škôl. Na VŠDS 
sa uskutočnila na začiatku 90. rokov rozsiahla reštruktu-
ralizácia, ktorá smerovala ku vzniku nových fakúlt, čo vie-
dlo k vytvoreniu ďalších študijných odborov. V roku 1990 
vznikla nová Fakulta riadenia a informatiky (FRI), ktorej 
začiatok je dôsledkom potreby poskytovať ďalšie študijné 
programy zaoberajúce sa informačnými technológiami. 
Fakulta prevádzky a ekonomiky dopravy a spojov (PEDAS) 
bola rozdelená na dve fakulty, a to na fakultu PEDAS a Sta-
vebnú fakultu. Obdobne Fakulta strojnícka a elektrotech-
nická (SET) bola v roku 1992 rozčlenená na samostatné 
fakulty – strojnícku (SjF) a elektrotechnickú (EF).
 Vznik Slovenskej republiky 1. januára 1993 bol pre 
VŠDS významný aj tým, že pôvodne celoštátna škola mala 
učiteľský zbor a študentov z celej ČSR. Po roku 1993 štu-
denti z ČR dokončili postupne štúdium a ďalší prichádzali 
v obmedzenom počte. Odišiel aj značný počet učiteľov. 
VŠDS si teda musela postupne prebudovávať svoje zame-
ranie a zázemie.
 V roku 1996 bola VŠDS premenovaná na Žilinskú uni-
verzitu v Žiline. Nový názov reflektoval rozšírenie profilu 
univerzity, kde v roku 1996 vznikla Fakulta priemyselných 
technológií so sídlom Púchove, ktorá sa následne odčle-
nila a stala sa súčasťou Trenčianskej univerzity v Trenčíne. 
V roku 1997 bola do Žilinskej univerzity začlenená Kate-
cheticko-pedagogická fakulta sv. Ondreja v Ružomberku, 
ktorá sa neskôr stala základňou pre vznik Katolíckej uni-
verzity v Ružomberku. V roku 1998 bola zriadená Fakulta 
prírodných vied Žilinskej univerzity v Žiline so zámerom 
transformovať Žilinskú univerzitu na širšie koncipovanú 
univerzitu, ktorá by popri technickom vzdelávaní ponúka-
la aj vzdelávanie v oblasti prírodných a humanitných vied. 
V roku 2010 dochádza k jej premenovaniu na Fakultu hu-
manitných vied. Vojenská fakulta prešla v deväťdesiatych 
rokoch rozsiahlou transformáciou, a to organizačnou, od-
bornou i profilovou. V roku 1998 sa preformovala na Fa-
kultu špeciálneho inžinierstva, so základným smerovaním 
na otázky bezpečnosti a krízového manažmentu.
 V rámci VŠDS, neskôr Žilinskej univerzity, a jej fakúlt sa 
v priebehu posledných dvadsiatich rokov kreovali viaceré 
pracoviská. V roku 1992 vznikli detašované pracoviská Fa-
kulty riadenia a informatiky v Prievidzi a v Ružomberku  
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fakulty v Liptovskom Mikuláši – dnes Inštitút Aurela Sto-
dolu. V priebehu ostatných 20 rokov sa konštituovali ďal-
šie pracoviská: Výskumný ústav vysokohorskej biológie so 
sídlom v Tatranskej Javorine (roku 2000), Ústav celoživot-
ného vzdelávania (1995), Letecké vzdelávacie a výcvikové 
centrum (2003), Ústav konkurencieschopnosti a inová-
cií (roku 2004) a Centrum excelencie v doprave CETRA 
(2000). CETRA ŽU je jednou z dvoch slovenských inšti-
túcií, ktorým bol po overení vedeckej, výskumnej a orga-
nizačnej spôsobilosti v roku 2000 zástupcami Európskej 
komisie pridelený titul Centrum excelencie. V súčasnosti 
sa sformovalo v rámci univerzity 6 nových centier excelen-
cie, 3 centrá aplikovaného výskumu, pripravuje sa vznik 
univerzitného vedeckého parku a univerzitného vedecké-
ho centra.
 Žilinská univerzita v Žiline postupne pristúpila k akti-
vitám zameraným na vytvorenie rôznych foriem inštitú-
cií orientovaných na transfer technológií. Tieto inštitúcie 
vznikli ako výsledok stupňujúceho sa tlaku na zabezpe-
čenie transferu výsledkov vedeckovýskumnej činnosti do 
praxe, ako i napĺňania poslania univerzity vo vzťahu k jej 
pôsobeniu pre rozvoj svojho okolia SLCP – Slovenské cen-
trum produktivity, IPA Slovakia, neskôr VTP – Vedecko-
technologický park, CEIT – Stredoeurópsky technologický 
inštitút, ÚIKT – Ústav informačných a komunikačných 
technológií. Pri Žilinskej univerzite v Žiline tiež pôsobí Ná-
rodná služba pre elektronickú spoluprácu škôl – e-Twin-
ning.

Pani rektorka, Žilinská univerzita predstavuje pomerne 
rozsiahle vedecko-pedagogické pracovisko, ktoré tvoria 
mnohé katedry, fakulty, ústavy. Môžete Vašu univerzitu 
bližšie špecifikovať? Pomenovať fakulty a ich vzdeláva-
cie programy, kľúčové odbory a ústavy? Veď napokon 
Žilinská univerzita má dôležité postavenie v sústave ná-
rodného vysokého školstva na Slovensku.
Skutočne, Žilinská univerzita v Žiline je rozsiahle praco-
visko, na ktorom pracuje 1 600 zamestnancov, študuje 
každý rok 11 000 študentov v 225 študijných programoch 
na všetkých stupňoch vzdelávania – bakalárskom, magis-
terskom i doktorandskom. Realizuje sa približne 200 vý-
skumných projektov ročne, prebiehajú početné semináre, 
konferencie, pracovné stretnutia. Univerzita pre svojich 
študentov zabezpečuje aj ubytovanie v rámci internátov – 
ich kapacita dosahuje cca 4600 ubytovaných študentov, 
stravovanie pre študentov, zamestnancov i ďalšie externé 
subjekty, vydavateľskú a edičnú činnosť a veľa ďalších ak-
tivít. Súčasťou Žilinskej univerzity v Žiline je 7 fakúlt, a to:
1. Fakulta prevádzky a ekonomiky dopravy a spojov – 

7 katedier
2. Fakulta strojnícka – 10 katedier
3. Fakulta elektrotechnická – 7 katedier a 1 inštitút
4. Fakulta riadenia a informatiky – 8 katedier
5. Fakulta stavebná – 8 katedier
6. Fakulta špeciálneho inžinierstva – 4 katedry
7. Fakulta humanitných vied – 6 katedier
Ďalej ústavy:
• Ústav celoživotného vzdelávania
• Ústav jazykov
• Ústav telesnej výchovy
• Ústav informačných a komunikačných technológií

•  Národná služba pre elektronickú spoluprácu škôl 
e-twinning

• Letecké vzdelávacie a výcvikové centrum
• Ústav znaleckého výskumu a vzdelávania
• Ústav konkurencieschopnosti a inovácií
• Výskumný ústav vysokohorskej biológie
• CETRA – centrum excelencie pre dopravu
  6 centier excelentnosti
  4 kompetenčné centrá
  3 centrá aplikovaného výskumu
Organizačná štruktúra reflektuje zmeny v prostredí univer-
zity a predstavuje dynamickú štruktúru, aby univerzita do-
kázala pružne reagovať na požiadavky praxe v oblastiach 
jej záujmu a zároveň, aby reflektovala najnovšie podnety 
plynúce z jej vedeckovýskumnej a odbornej činnosti.

Pani rektorka, Žilinská univerzita predstavuje značný 
vedecko-technický potenciál; súvisí to s celkovým báda-
teľským výskumom, ktorý má na Vašej univerzite rela-
tívne vysokú úroveň. Aká je účasť Vašej univerzity na 
riešení naliehavých ekonomických a vedecko-technický 
otázok vládnej politiky vo väzbách teórie a spoločenskej 
praxe?
Základným poslaním Žilinskej univerzity v Žiline je priná-
šať v procese vedecko-výskumnej a odbornej činnosti nové 
poznanie a poskytovať vzdelávanie na vysokej úrovni, ďalej 
ho rozširovať i generovať. Vzdelávanie na univerzite musí 
byť založené na kvalitnom výskume, ktorý otvára nové per-
spektívy a posúva ďalej ľudské poznanie. Cieľom je teda 
budovanie univerzity schopnej s predstihom a adekvátne 
reagovať na rýchlo sa meniace reálne prostredie s využitím 
svojho inovačného potenciálu. Ide o rozvoj univerzity ako 
vzdelávacej a vedeckovýskumnej inštitúcie s vysokou pre-
stížou a trvalým miestom medzi slovenskými univerzitami, 
s významným podielom vedeckovýskumnej činnosti, dok-
torandského štúdia a medzinárodnej spolupráce v rámci 
európskeho vzdelávacieho a výskumného priestoru.
Najdôležitejšie oblasti vedecko-výskumnej činnosti sú 
zviazané s profiláciou univerzity v oblasti vzdelávania a jej 
výsledky vytvárajú nevyhnutný predpoklad na ďalšie na-
predovanie a skvalitňovanie výučby. Zároveň umožňujú 
univerzite zakladať pevné väzby so spoločenskou praxou 
a byť vyhľadávaným partnerom pre domáce i zahraničné 
univerzity, ako aj ďalšie inštitúcie a podniky. Hlavné smery 
vedeckovýskumnej činnosti ŽU sa sústredené do týchto 
oblastí:
– Inteligentné dopravné a výrobné systémy
– Informačné a komunikačné technológie
– Energetika
– Materiálové inžinierstvo
– Biomedicínske inžinierstvo
– Bezpečnosť
– Kultúrne dedičstvo
– Vzdelávanie pre 21. storočie
 Moderná univerzita je spojená s interdisciplinaritou, 
rôznorodosťou a kreativitou vo všetkých jej procesoch. 
Musí sa preto opierať o charakter, kompetentnosť, odbor-
nosť a kreativitu svojich zamestnancov, študentov, spo-
lupracovníkov, ktorí v prostredí často nespojitých zmien 
dokážu účinne prispievať k napĺňaniu dlhodobého zámeru 
i cieľov univerzity. Udržateľný rozvoj univerzity je založený 
na rovnováhe, spolupráci ako zdroji príležitostí, rôznoro-
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dosti vedúcej k inováciám a na výskume ako zdroji výni-
močnosti.
 Žilinská univerzita v Žiline sa aktívne zapojila a zapá-
ja do vzdelávacích a výskumných programov Európskej 
únie, ako sú programy Akcia Rakúsko-Slovensko, Tempus, 
INCO Copernikus, CEEPUS, Rámcové programy EÚ – 5FP, 
6FP, 7FP, Socrates, Erasmus, v rámci ktorých spolupracuje 
s mnohými univerzitami v EÚ, Nórsku, Švajčiarsku, ale aj 
univerzitami v USA, Kanade, Južnej Kórei, Číne, Ruskej fe-
derácii, Ukrajine i ďalších nových nezávislých štátov, či už 
na výskumných projektoch alebo vo vzdelávaní, pri tvorbe 
učebných osnov a študijných programov.
 V oblasti vedy a výskumu sú univerzitné pracoviská za-
pojené do riešenia viac ako 200 vedeckých a výskumných 
projektov, finančne podporovaných z verejných zdrojov 
prostredníctvom celoštátnych grantových schém, či zdroj-
mi zo zahraničia, predovšetkým v rámci 6. a 7. rámcové-
ho programu EÚ. Riešiteľské kolektívy úzko spolupracujú 
s partnermi z hospodárskej sféry v aplikovanom výskume. 
Žilinská univerzita v Žiline úzko spolupracuje s ďalšími 
subjektmi v regióne i mimo neho, ako sú Mesto Žilina, 
VÚC, SOPK Žilina, podnikateľské subjekty, výskumné a vý-
vojové inštitúcie (VÚD, CEIT, SLCP, VUTCH a i.). Prispie-
va k atraktívnosti mesta Žilina i celého severozápadného 
Slovenska ako mesta vedy, technológií a inovácií, vzdelá-
vania, dobrých nápadov a miesta pre spoluprácu v rámci 
trianglu Žilina – Ostrava – Katowice. Zároveň prispieva 
k udržateľnému rozvoju spoločnosti, hospodárstva a život-
ného prostredia spoločensky zodpovedným spôsobom. 
Vyplýva to z hodnôt univerzity spojených s intelektuálnou 
slobodou a zodpovednosťou voči verejnosti a všetkým za-
interesovaným subjektom, otvorenosťou a ústretovosťou 
k partnerstvu založenom na vzájomnej výhodnosti.

Pani rektorka, Žilinská univerzita je samosprávny orga-
nizmus; pôsobia tu senáty a vedecké rady fakúlt, senát 
a vedecká rada univerzity. Aká je účasť študentov na 
týchto demokratických samosprávnych zložkách v pro-
cese riešenia vysokoškolskej problematiky?
V zmysle zákona o vysokých školách na univerzite a fakul-
tách pôsobia samosprávne orgány – akademické senáty, 
ktorých členmi sú zástupcovia členov akademickej obce 
univerzity, resp. fakúlt. Akademickú obec tvoria študenti 
univerzity, ktorí sú riadne zapísaní na štúdium v prísluš-
nom akademickom roku, učitelia a vedecko-výskumní pra-
covníci a ďalší zamestnanci univerzity s vysokoškolským 
vzdelaním. Študenti tvoria jednu štvrtinu až jednu tretinu 
členov senátu. Zúčastňujú sa na riešení všetkých úloh aka-
demických senátov. Študentská komora akademického se-
nátu univerzity volí tiež svojho zástupcu do správnej rady 
univerzity. Zvoleného zástupcu študentskej komory vyme-
núva do funkcie minister školstva, vedy, výskumu a športu 
SR. Študenti sú tiež prítomní na rokovaniach vedeckých 
rád fakúlt či univerzity, ak predmetom ich rokovania sú 
študijné programy. Študenti na Žilinskej univerzite v Žiline 
majú vytvorené aj svoje záujmové organizácie.

Pani rektorka, aké sú počty mladých ľudí, ktorí študujú 
na Žilinskej univerzite? Vzdelávajú sa na Vašej univerzi-
te aj študenti z Českej a Rakúskej republiky? Pripravujú 
sa na Vašej univerzite na povolanie aj študenti z ďalších 
štátov Európy, resp. aj zo štátov iných kontinentov?

Ako som už uviedla, univerzita sa zapája do viacerých 
programov EÚ orientovaných do vzdelávania. V súčasnos-
ti dominujú programy Erasmus a Ceepus. V rámci týchto 
programov dochádza k výmene študentov i učiteľov me-
dzi partnerskými univerzitami. Oba programy predstavujú 
veľmi dobrú a populárnu platformu pre podporu mobility 
členov akademickej obce univerzity. V rámci týchto progra-
mov absolvujú študenti spravidla jeden semester alebo 
jeden akademický rok na druhej univerzite. Ich štúdium 
a získané hodnotenia sa im započítavajú do celkových vý-
sledkov štúdia.
 Ďalej na univerzite môžu študovať celé vysokoškolské 
štúdium študenti z iných krajín EÚ za rovnakých podmie-
nok ako študenti zo Slovenska. Tak ročne absolvuje na Ži-
linskej univerzite štúdium cca 50 študentov z ČR. Študenti 
z iných štátov EÚ, a teda aj Rakúska, sú skôr sporadicky 
zúčastnení na celom vysokoškolskom štúdiu. To je totiž 
spojené nielen so štúdiom, ale aj životom v danom prostre-
dí a jazyková bariéra niekedy predstavuje skoro nepreko-
nateľnú prekážku. Žilinská univerzita však študentom zo 
zahraničia dáva možnosť absolvovať kurzy slovenského 
jazyka.

Pani rektorka, verejnosť na Slovensku Vás pokladá za 
významnú osobnosť vedy a vysokého školstva na Slo-
vensku; pod Vaším vedením dosahuje Žilinská univerzita 
pozitívne výsledky vo vedeckej, vzdelávacej a spoločen-
skej činnosti. Pokiaľ ide o Vašu osobnosť z pohľadu vedy, 
radíte sa medzi popredných teoretikov – ekonómov na 
Slovensku; Vašou špecializáciou je ekonomika dopravy 
a spojov. Čo k tomu môžete dodať?
Moja vedecko-výskumná, pedagogická a publikačná čin-
nosť je orientovaná na oblasť interakcie technologického 
rozvoja a ekonomiky a riadenia sieťových odvetví, pošty 
a telekomunikácií. Svoju vedeckú a odbornú činnosť za-
meriavam na prehĺbenie poznania v uvedenej oblasti v ob-
dobí zásadných zmien prostredia, s dôrazom na zmenu 
technológie, ekonomiky a požiadavky zabezpečenia vyso-
kej úrovne kvality riadenia a produkcie. Výsledky tejto ve-
deckovýskumnej činnosti boli využité priamo v praxi, ďalej 
pri spracovaní rozvojových plánov a zámerov rezortu, pri 
spracovaní softvérových produktov, ale aj v publikačnej 
činnosti. Na toto smerovanie nadväzujú svojou prácou aj 
moji kolegovia, doktorandi či študenti, na ktorých úspe-
chy som skutočne hrdá. Naša spoločná práca v oblasti 
výskumu by nemohla existovať bez spolupráce s ďalšími 
inštitúciami na Slovensku i vo svete. Dnešný svet vedy je 
nesmierne prepojený. V súčasnosti sa zameriavam so svo-
jimi spolupracovníkmi na riešenie najmä nasledujúcich 
okruhov problémov:
–  sledovania a definovania vývojových tendencií v sieťo-

vých odvetviach, osobitne v pošte, telekomunikáciách, 
elektronických komunikáciách a IKT, protimonopolnej 
regulácie, modelovania dopytu v závislosti na charak-
teristikách ponuky, trhovej štruktúry a štruktúry hospo-
dárstva,

–  vzťahov podnikateľského a akademického prostredia 
v kontexte regionálneho rozvoja a formulovania regio-
nálnych inovačných stratégií, vytvárania klastrov a sietí 
v regiónoch, interfiremnej a intrafiremnej difúzie ino-
vácií a poznania, či skúmania kreatívneho priemyslu, 
úlohy kreativity v hospodárstve,
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ciách,
–  diagnostikovania prostredia pri preprave zásielok spo-

lu s diagnostikou technologických postupov a diagnos-
tikou podniku ako aj projektovania nových služieb.

 Súčasná vedecko-výskumná práca je spojená a nemys-
liteľná bez interdisciplinarity, rôznorodosti a kreativity vo 
všetkých jej procesoch. Musí preto byť o spolupráci a opie-
rať sa o charakter, kompetentnosť, odbornosť a kreativitu 
jednotlivých spolupracovníkov a študentov, ktorí v prostre-
dí často nespojitých zmien dokážu účinne prispievať k na-
pĺňaniu zámeru i cieľov výskumných tímov i celej katedry, 
fakulty a univerzity.

Vážený pán docent, 
 ďakujem Vám za Vašu pozornosť. Cením si Vašu náv-
števu. Som úprimne rada, že sa o Žilinskej univerzite v Ži-
line bude písať v Klube, časopise Čechov a Slovákov vo 
Viedni. Váš časopis je významné periodikum, ktoré má 
medzinárodný kultúrno-spoločenský rozmer. Pozdravu-
jem šéfredaktorku Klubu, časopisu Čechov a Slovákov 
vo Viedni, ing. Helenu Baslerovú ako aj všetkých publicis-
tov a pracovníkov redakcie; osobitne českých literátov vo 
Viedni – spisovateľa Pavla Kohouta a PhDr. Mariu Bran-
deis. Pozdravujem Čechov a Slovákov v Rakúskej republi-
ke a inde v zahraničí.
 S úctou ostáva

Prof. Ing. Tatiana Čorejová, Ph.D.
rektorka Žilinskej univerzity

Žilina, marec 2013

Vážená pani rektorka,
 ďakujem Vám za prijatie a za rozhovor. Želám Vám 
veľa zdravia a úspechov na akademickom poste, vo ve-
deckej a pedagogickej práci. Oceňujem Váš prínos na poli 
formovania slovenskej národnej univerzitnej inteligencie, 
ale aj vo vede a výskume na prospech našej rodnej domo-
viny, Slovenskej republiky.
 S úctou ostáva

Doc. JUDr. Marián Veliký, CSc.
publicista Klubu, časopisu Čechov a Slovákov, Viedeň

Žilina, marec 2013

III. Fakultná nemocnica s poliklinikou v Žiline
MUDr. Štefan Volak,
riaditeľ Fakultnej nemocnice s poliklinikou v Žiline
významná osobnosť medicíny v  odboroch chirurgie 
a urológie na Slovensku

Vážený pán riaditeľ,
 prichádzam k Vám v mene šéfredaktorky Klubu, časo-
pisu Čechov a Slovákov vo Viedni Ing. Heleny Baslerovej. 
Odovzdávam pozdrav Vám, lekárom, zdravotným sestrám, 
celému personálu nemocnice a prosím o rozhovor.

Pán riaditeľ, aké má postavenie Vaša nemocnica v sys-
téme národného zdravotníctva na Slovensku a osobitne 
v Žilinskom samosprávnom kraji? Poznám Vašu nemoc-
nicu; má svoju tradíciu, pôsobili tu významné osobnosti 
slovenskej medicíny; obyvatelia Žiliny si Vážia obeta-
vú prácu lekárov a zdravotných sestier, ich profesiovú 

spôsobilosť; Vaša nemocnica dosahuje úspechy v lieč-
be pacientov. Môžete charakterizovať Vašu nemocnicu 
z pohľadu vývoja po revolúcií 17. novembra 1989?
Postavenie Fakultnej nemocnice s poliklinikou Žilina vy-
medzuje skutočnosť, že samotná Žilina patrí medzi naj-
významnejšie mestá Slovenska. Iba v samotnej Žiline žije 
vyše 84 000 obyvateľov, pričom do spádovej oblasti ne-
mocnice patrí okres Žilina, Bytča a časť okresu Kysucké 
Nové Mesto, čo tvorí viac ako 200 000 obyvateľov.
 Po roku 1989 sa začalo s odštátnením lekárenskej služby, 
v podmienkach nemocnice v jej spádovej oblasti bola od-
štátnená primárna starostlivosť a následne odborná ambu-
lantná starostlivosť. V pôsobnosti žilinskej nemocnice však 
naďalej zostali všetky dôležité a základné oddelenia, ktoré 
sú nevyhnutné na poskytovanie komplexnej zdravotnej sta-
rostlivosti v pozícii koncového zdravotníckeho zariadenia.
 V zložitej a mnohokrát komplikovanej dobe môžeme 
dokumentovať kvalitatívny rast a rozvoj, o čom svedčia 
nové oddelenia – neurochirurgia, detská ortopédia, súdne 
lekárstvo, klinická farmakológia, nové vysoko špecializo-
vané ambulancie – chronická bolesť, neinvazívne metódy, 
urogynekológia, osteológia atď. Desiatky nových liečeb-
ných postupov, vyšetrovacích metód‚ ktoré boli zabezpe-
čené novou modernou technikou a technológiou.
 Zachytili sme moderný trend neinvazívnych vyšetrova-
cích metód, špičkovú úroveň v intenzívnej starostlivosti pri 
kritických stavoch na jednotkách intenzívnej starostlivosti 
a na oddelení anestézie a intenzívnej medicíny. Výsledka-
mi liečby onkologických ochorení sa môžeme porovnávať 
s významnými pracoviskami nielen v Slovenskej republi-
ke. Úspechmi v chirurgických disciplínach, či už výkony 
v očnom lekárstve, krčnom lekárstve, urológii, ortopédii, 
gynekológii, či vlastnej chirurgii, sledujeme prinajmenšom 
európsky štandard.

Pán riaditeľ, Vaša nemocnica sa podľa príslušných medi-
cínskych odborov štruktúrne člení na primárne klinické 
pracoviská, pričom dôležitú funkciu majú aj sekundárne 
zložky. Môžete charakterizovať Vašu nemocnicu z pohľa-
du jej vnútorných častí? Pomenovať ich obsah a zame-
ranie? Mám na mysli oddelenia, primárov, ambulancie, 
ostatné zložky.
Nemocnica s poliklinikou v Žiline bola zriadená Zriaďo-
vacou listinou Ministerstva zdravotníctva SR zo dňa 9. 12. 
1991 ako štátna príspevková organizácia so samostatnou 
právnou subjektivitou. S účinnosťou od 1. októbra 2009 sa 
stala „Fakultnou nemocnicou s poliklinikou Žilina“. Ako už 
z názvu vyplýva, spolupracuje s príslušnou fakultou vyso-
kej školy a podieľa sa na otázkach výskumu. Zamestnáva 
približne 250 lekárov a 600 sestier a pôrodných asisten-
tiek.
 FNsP Žilina v súlade so Zriaďovacou listinou zabezpe-
čuje nasledovné činnosti:
A. Ambulantná zdravotná starostlivosť
B.  Ústavná zdravotná starostlivosť (vrátane ústavnej po-

hotovostnej služby)
C. Stacionáre
D. Úkony jednodňovej starostlivosti
E. Spoločné vyšetrovacie a liečebné zložky
F. Centrálny príjem
G. Oddelenie liečebnej výživy a stravovania
H. Spolupráca so vzdelávacími ustanovizňami
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 Definovanie organizačnej štruktúry nemocnice je pod-
mienené skutočnosťou, že žilinská nemocnica napĺňa status 
koncovej nemocnice. Zodpovedne k tomu sme vo väčši-
ne odborov diagnosticky a terapeuticky schopní poskyt-
núť pacientom ucelený reťazec zdravotnej starostlivosti.
 Dovoľte mi uviesť aj jeden pozitívny príklad. S radosťou 
môžem konštatovať, že sa v našej nemocnici nachádza aj 
medicínsky jedinečné pracovisko, konkrétne ide o odde-
lenie pediatrickej ortopédie. Predmetom jeho činnosti je 
poskytovanie odbornej ambulantnej a ústavnej liečebno-
preventívnej starostlivosti a úzko špecializovanej operač-
nej liečby ortopedicky chorých detí z celého Slovenska. 
Štatistické ukazovatele vyjadrujú systematický nárast práce 
oddelenia a záujem liečiť u nás pacientov z iných regiónov 
Slovenska. V súčasnosti tvoria mimoregionálni pacienti pri-
bližne 90 % hospitalizovaných detí. Oddelenie vykonáva 
približne 900-1 000 ortopedických operácií u detí ročne. 
Predstavuje zahraničnú ortopedickú školu, predovšetkým 
českú školu, s ktorou spolupracuje. Oddelenie má vlastnú 
operačnú sálu situovanú priamo na oddelení. Sála je vy-
bavená modernou prístrojovou technikou potrebnou pri 
náročných, hlavne spondylochirurgických a iných veľkých 
operačných výkonoch.

Pán riaditeľ, moderná nemocnica sa nemôže zaobísť bez 
lekárskych vied; klinická i ambulantná sféra je nielen 
aplikáciou teórie, ale aj overovania poznatkov vedy a vý-
skumu. Môj dlhoročný priateľ, nestor očného lekárstva 
na Slovensku prof. MUDr. Jozef Schuster, DrSc. – inak 
manžel spisovateľky Margity Figuli –, mi raz v rozhovo-
re povedal: „Ľudský organizmus je ako vesmír; obidva 
možno poznávať, ale nedajú sa tieto telesá spoznať ako 
také“. Poučná myšlienka. Má všeobecnú platnosť aj v re-
láciách medicínskej teórie a klinickej praxe. Človeka ako 
biologickú bytosť je treba neustále skúmať a na podkla-
de nových vedeckých poznatkov aj liečiť. Môžete túto 
otázku, čiže otázku prepojenia lekárskych vied a klinic-
kej praxe bližšie špecifikovať v kontexte skúseností Vašej 
nemocnice?
Vaša otázka dáva tušiť intelektuálny rozhľad, som milo 
prekvapený šírkou vnímania tejto témy, a preto chcem 
v prvom rade deklarovať, že cieľom vedenie nemocnice je 
poskytnúť čo najväčší priestor pre fúziu praktického roz-
meru zdravotnej starostlivosti, vysokej odbornosti a ľud-
ského potenciálu.
 O úzke prepojenie a praxe a lekárskej vedy sa snažíme 
na mnohých úrovniach. Nezriedka je k tomu nevyhnutný 
jasne cielený finančný impulz, aby sa toto prepojenie stalo 
zreteľným aj pre pacienta a prinieslo posun v kvalite posky-
tovania zdravotnej starostlivosti. K úspešným projektom 
v týchto intenciách možno pripočítať komplexnú sanáciu 
chirurgického pavilónu, vznik a rozvoj neurochirurgického 
oddelenia, zrekonštruovanie urgentného príjmu s oddele-
ním anesteziológie a intenzívnej medicíny, ktoré disponuje 
špičkovým vybavením na európskej úrovni.
 Budúci lekári k nám pravidelne prichádzajú v rámci re-
alizácie svojej pregraduálnej praxe a v interakcii s nimi vní-
mam nielen prepojenie lekárskej vedy s klinickou praxou, 
ale aj dodatočný apel na odbornosť či rozvoj poskytova-
nia zdravotnej starostlivosti v našej nemocnici. Naznače-
nie budúcnosti lekárskej vedy však nevyhnutne vychádza 
z odkazov minulosti a my sme dnes hrdí na to, že môžeme 

nadviazať na odborný odkaz osobností, ktoré nemocnicu 
formovali pred nami. Mená ako Filo, Gavalec, Hálek, Spa-
nyol, Poradovský sa navždy zapísali k významným krokom 
nemocnice a my na ich odkaz nezabúdame. Dokumentujú 
to napr. aj pravidelné odborné podujatia, ktoré vo forme 
tematických konferencií zabezpečujú stretnutie vedy a pra-
xe v medicíne. Za všetky spomeniem napr. Filov deň, ktorý 
je vyhľadávaným vedecko-pracovným stretnutím lekárov.

Pán riaditeľ, spomeniem ešte jednu osobnosť – pred re-
volúciou 17. novembra 1989 mi povedal môj osobný 
priateľ prof. MUDr. Emil Huraj, DrSc., zakladateľská 
osobnosť ortopédie na Slovensku, niekdajší rektor Uni-
verzity Komenského v Bratislave, pozoruhodnú myšlien-
ku: „Každý 2-3 človek trpí na pohybový aparát“. Pri tejto 
myšlienke mal zároveň na zreteli previazanosť odborov 
zameraných na terapiu tohto ochorenia, menovite orto-
pédiu, neurológiu, reumatológiu, chirurgiu. Ako sa táto 
myšlienka význačného slovenského vedca a pedagóga 
Emila Huraja premieta v klinickej praxi príslušných od-
delení Vašej nemocnice, zvlášť na pracoviskách neuro-
lógie a ortopédie?
Spomínané pracoviská zaznamenali v súčasnosti rozvoj 
a teším sa, že v kvalite týchto oborov presahujeme nielen 
hranice regiónu, ale aj Slovenskej republiky.
 Naše neurologické oddelenie vykonáva komplexnú di-
agnostiku a liečbu ochorení chrbtice, t. j. konzervatívnu 
liečbu (rehabilitácia, medikamentózna liečba, spinálne 
injekcie, manuálna liečba). Jednou z najčastejších príčin 
ochorení chrbtice prejavujúcich sa vystreľujúcimi boles-
ťami z chrbtice do hornej alebo dolnej končatiny je útlak 
nervových koreňov vyklenutím medzistavcovej platničky 
(herniou disku).
 V novembri 2004 sme ako prvé pracovisko v Sloven-
skej republike zahájili liečbu hernie medzistavcovej po-
mocou ozónovej terapie. Ozónová terapia predstavuje 
jednu z možnosti miniinvazívnej injekčnej liečby. Konkrét-
ne predstavuje liečbu tzv. „medicínskym ozónom“, čiže 
zmesou ozónu a kyslíka v presne stanovenej koncentrácii 
a objeme. Ide o vyhľadávaný spôsob liečby, ktorý si získal 
vysoký kredit doma i v zahraničí. Liečime pacientov z celé-
ho Slovenka a okolitých štátov, ktorí sa do Žiliny pravidelne 
vracajú.
 Certifikát na vykonávanie liečby získal MUDr. Ju-
raj Vyletelka po stáži v Taliansku u nestora ozónotera-
pie dr. G. Fabrisa v Udine, u dr. Cosma Andreulu v Bari, 
u dr. M. Bonettiho (t. č. jednej z vedúcich osobnosti FIO) 
v Brescii a u prof. Leonardiho v Bologni (t. č. prezident 
FIO).
 Pri využití najmodernejších diagnostických a liečeb-
ných postupov sú takmer všetci pacienti vyliečení bez 
nutnosti operačného zákroku. Väčšina pacientov sa lieči 
ambulantne, počet hospitalizácií pacientov s ochorenia-
mi chrbtice poklesol za posledné 2 roky z 35 % na 8 % zo 
všetkých hospitalizovaných pacientov.
 Ortopédia dospelých rovnako efektívne kopíruje po-
treby modernej doby a prináša efektívne riešenia pre ľudí 
vo vyššom veku, ktorý potrebujú aplikáciu náhrad v pohy-
bovom aparáte. Vraciame tak seniorom šancu na aktívny 
život napriek vysokému veku. Veríme, že by náš prístup 
nesklamal ani Vášho priateľa prof. MUDr. Emila Huraja, 
DrSc., a získal si dôveru aj u odborníka jeho formátu.
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a Pán riaditeľ, svojou profesiou chirurga a urológa sa ra-

díte medzi popredné osobnosti medicíny na Slovensku. 
Môžete bližšie špecifikovať Vašu medicínsku profesiu? 
Aké výsledky dosahujete v oblasti terapie ako chirurg 
a  urológ? Aké nové teoreticko-klinické prvky prináša 
moderná medicína na poli chirurgie a urológie?
Pri tak široko koncipovanej otázke by som sa rád zameral 
na isté medzníky v rámci môjho profesného formovania. 
V roku 1992 som mal som možnosť stáť na prahu zavá-
dzania novej technológie v operačných oboroch a medzi 
prvými poznávať prax laparoskopických operácií. V tejto 
miniinvazívnej technike som sa zdokonaľoval nasledujú-
cich päť rokov. Od roku 1993 som sa venoval diagnostike 
a následnej liečbe tuberkulózy s aplikáciou v oblasti kost-
no-kĺbovej, gastrointestinálnej, urologickej i kožno-uzlino-
vej. Mojou parketou v tejto súvislosti bola rekonštrukčná 
chirurgia po tuberkulóze a post-vakcinačná tuberkulóza 
u malých detí.

Pán riaditeľ, aká je Vaša predstava o  ďalšom rozvo-
ji Vašej nemocnice? Myslím tým inováciu materiálno-
technického a prístrojového vybavenia a dosahovania 
vyššej účinnosti terapie cestou tvorivého uplatňovania 
najnovších poznatkov lekárskych vied a klinickej praxe 
oddelení a ambulancií Vašej nemocnice.
Z pozície riaditeľa mám úprimnú snahu vytvárať priaznivé 
podmienky a organizačný rámec na rozvoj nemocnice ako 
moderného pracoviska, ktoré v prístrojových a liečebných 
technológiách napreduje a kopíruje tak potreby súčasnosti 
s osobitným zreteľom na pacienta. Našim cieľom je, aby sa 
nemocnica vrátila k dobrému menu, ktoré v minulosti mala 
a pre ktoré sa stala koncovou a fakultnou nemocnicou. Aby 
spektrum diagnóz, ktoré tu budeme riešiť, bolo čo najšir-
šie, aby ju pacienti vyhľadávali kvôli kvalite práce našich 
lekárov a zdravotníckych pracovníkov. Bol by som rád, 
keby sa táto nemocnica opäť stala tou najvyhľadávanejšou 
spomedzi ostatných zariadení. V niektorých činnostiach aj 
za hranicami kraja, dosahujúca vysokú úroveň európskej 
krajiny ako spomínaná napríklad detská ortopédia či ne-
urológia.

Vážený pán docent,
 dovoľte, aby som sa Vám poďakoval za Vašu návšte-
vu. Som úprimne rád, že sa o našej nemocnici bude písať 
v prestížnom periodiku Klub, časopise Čechov a Slovákov 
vo Viedni. Váš časopis Klub má medzinárodný rozmer 
a dimenziu. Slúži našim rodákom Čechom a Slovákom 
v Rakúskej republike, ako aj v iných štátoch nášho kon-
tinentu a v zámorí. Je pre mňa cťou, že som Vášmu klubu 
poskytol rozhovor – urobil som tak s radosťou a porozu-
mením. Pri tejto príležitosti dovoľte pripomenúť, že práve 
v našej nemocnici, v Žiline, sa Vám narodila dcéra Da-
rinka; Vaša manželka i dieťa boli v rizikovej situácií – pri 
pôrode úspešne asistoval primár MUDr. Eugen Kraus, 
Váš priateľ a významná osobnosť medicíny na Slovensku 
v oblasti pôrodníctva a ženského lekárstva; MUDr. Eugen 
Kraus sa výrazne zaslúžil o povznesenie medicíny v Žiline.

Vážený pán docent,
 dovoľte, aby som touto cestou srdečne pozdravil šéf-
redaktorku Klubu, časopisu Čechov a Slovákov vo Viedni, 
Ing. Helenu Baslerovú, všetkých publicistov a pracovníkov 

redakcie; zvlášť českých literátov vo Viedni – spisovateľa 
Pavla Kohouta a PhDr. Mariu Brandeis. Želám všetkým 
dobré zdravie a úspechy v ich záslužnej činnosti na pro-
spech rodákov v zahraničí. Prajem všetko najlepšie aj 
Vám, uznávanému slovenskému vedcovi v oblasti štáto-
vedy a publicistovi Klubu, časopisu Čechov a Slovákov vo 
Viedni.
 S úctou ostáva

MUDr. Štefan Volak
riaditeľ Fakultnej nemocnice s poliklinikou  

v Žiline, chirurg a urológ
Žilina, marec 2013

Vážený pán riaditeľ,
 ďakujem Vám za prijatie a za rozhovor. Teší ma, že 
som sa s Vami zoznámil – s významnou osobnosťou me-
dicínskej vedy a praxe, ako aj v oblasti organizácie a sprá-
vy zdravotníctva na Slovensku. Vašu obetavú prácu na 
poste riaditeľa nemocnice si cenia obyvatelia Žiliny. A to 
oprávnene. Želám Vám veľa zdravia a úspechov vo Vašej 
zodpovednej práci na prospech zdravia Žilinčanov, ako 
aj ostatných obyvateľov Slovenska. Osobitne Vám prajem 
veľa úspechov vo Vašej náročnej klinickej činnosti na poli 
chirurgie a urológie.
 Dovoľte ešte poznamenať: prof. MUDr. Emil Huraj, 
DrSc., bol vedúcim Katedry ortopédie Lekárskej fakulty 
Univerzity Komenského v Bratislave, súčasne zastával 
post rektora Univerzity Komenského v Bratislave (60. roky 
20. storočia). V tomto období som politicky pôsobil vo 
vedení vysokoškolského študentstva v Bratislave – a tak 
som s Emilom Hurajom spolupracoval a zároveň sme sa 
vzájomne spriatelili; obidvaja sme mali blízko k Alexan-
drovi Dubčekovi, ktorý bol v tom čase vedúcou politickou 
osobnosťou Slovenska; Emil Huraj vynikal odbornosťou 
v ortopédii – veď napokon stál pri zrode modernej orto-
pédie a zaslúžil sa aj o rozvoj ďalších lekárskych vied na 
Slovensku; Emil Huraj bol dobrým a zhovievavým člove-
kom, obľúbeným medzi vedcami, pedagógmi, študentmi, 
pacientmi.
 S úctou

doc. JUDr. Marián Veliký, CSc.
publicista Klubu, časopisu Čechov a Slovákov, Viedeň

Žilina, marec 2013

Niekoľko myšlienok z dejín Žiliny
–  Žilinská kniha, 1378-1524, je nielen historickým literár-

nym prameňom, ale aj svedectvom civilizačného vývoja 
Žiliny už v tých časoch.

–  Dňa 4. januára 1849 členovia prvej Slovenskej Národ-
nej rady a vodcovia Slovenského povstania v rokoch 
1848-1849 Ľudovít Štúr a Jozef Miloslav Hurban na 
Mariánskom námestí v Žiline vyzývali zhromaždený ľud 
z okolia Žiliny do boja za národnú slobodu Slovákov.

–  V rokoch 1894-1907 v Žiline pôsobil dejateľ národa, 
lekár a spisovateľ, vyznávač diela ruského a svetového 
klasika Leva Nikolajeviča Tolstého, MUDr. Dušan Ma-
kovický.

–  V lete 1903 M. R. Štefánik sprevádzal v Žiline skupi-
nu pražských vysokoškolákov – Slovákov, združených 
v spolku Detvan; v ordinácii MUDr. Dušana Makovic-
kého sa konala porada pokrokovej slovenskej mládeže, 



správy zo Slovenska

63

ktorej predsedal Vavro Šrobár; podľa môjho úsudku už 
v Žiline vznikali vo vedomí M. R. Štefánika určité pred-
stavy o cestách boja za oslobodenie Čechov a Slovákov 
z područia Rakúsko-Uhorska.

–  Žilinu navštevoval Tomáš Garrigue Masaryk aj s ro-
dinou v rokoch pred 1. svetovou vojnou, a to cestou 
do Bystričky pri Martine, kde mala rodina letné sídlo. 
T. G. Masaryk usiloval o to, aby jeho manželka Charlot-
ta a deti Alica, Herbert, Jan, Olga si osvojili slovenský 
jazyk, poznali kultúru slovenského ľudu a obozná-
mili sa so spoločenskými pomermi – národnostným 
a sociálnym útlakom Slovákov v Uhorsku. Samotný  
T. G. Masaryk dôkladne študoval ťaživé položenie slo-
venského národa v Uhorsku a čoraz väčšmi sa pre-
sviedčal o nevyhnutnosti boja proti Rakúsko-Uhorsku 
a za oslobodenie Čechov a Slovákov z pút monarchie. 
T. G. Masaryk – po otcovi Jozefovi Masarykovi Slovák 
a po matke Terézie Masarykovej, rod. Kropáčkovej, 
Čech – sa pokladal za Čecha a súčasne aj za Slováka. 
Manželka Charlotta Garrigue Masaryková pochádzala 
z Brooklynu, New Yorku z USA; výnimočná žena inte-
lektuálnych vlastností, humanistka s vrúcnym vzťahom 
k českému a slovenskému národu; v Bystričke T. G. Ma-
saryk viedol rozhovory s ideológmi a politikmi sloven-
ského národného hnutia – Svetozárom Hurbanom 
Vajanským, vedcom, básnikom a prozaikom; Pavlom 
Országom Hviezdoslavom, básnikom; Pavlom Mud-
roňom, predsedom Slovenskej národnej strany; Ma-
túšom Dulom, podpredsedom Slovenskej národnej 
strany a ďalšími slovenskými dejateľmi o problémoch 
národnostného a sociálneho útlaku Čechov a Slovákov 
v Rakúsko-Uhorsku; boli to aj úvahy o vzájomnosti Če-
chov a Slovákov a o cestách boja za ich oslobodenie 
z pod jarma Rakúsko-Uhorska.

–  Dňa 12. decembra 1918 v Žiline začalo pôsobiť Mi-
nisterstvo s plnou mocou pre správu Slovenska na 
čele s Vavrom Šrobárom. Zriadila ho čs. vláda, aby sa 
ústredná moc nového štátu presadila na území Slo-
venska, ktoré štáty Dohody vymedzili ako integrálnu 
súčasť ČSR. Ministerstvo pre správu Slovenska bolo 
výkonným orgánom, malo 14 členov, ktorí dispono-
vali rozsiahlymi plnými mocami. Vavro Šrobár a jeho 
spolupracovníci museli čeliť odporu starého štátneho 
aparátu, vyrovnať sa s chaotickými pomermi v zásobo-
vaní, doprave, spojoch, zabezpečiť personálne štátnu 
a verejnú správu a chod slovenského školstva pri nedo-
statku kvalifikovaných a novému štátu oddaných ľudí.

–  V medzivojnových časoch navštívili Žilinu významné 
osobnosti, predstavitelia časopisu DAV – V. Clementis, 
L. Novomeský, J. Poničan, P. Jilemnický; na stretnutiach 
so Žilinčanmi prednášali témy o kultúre a literatúre 
a o spoločenskom dianí na Slovensku a v Českosloven-
sku.

–  Dňa 6. októbra 1938 zástupcovia HSĽS, Slovenskej 
národnej strany, slovenských organizácií celoštátnych 
strán – agrárnej, národnosocialistickej, lidovej, živnos-
tenskej a Národnej obce fašistickej – prijali v Žiline spo-
ločnú dohodu o autonómnom štátoprávnom postavení 
Slovenska. Vláda ČSR Jana Syrového 7. októbra 1938 
vymenovala autonómnu vládu na čele s Jozefom Tisom. 
Žilinská dohoda bola produktom výbojnej politiky hit-
lerovského Nemecka proti suverénnej ČSR; rozklad-

ný proces proti Československu nadobudol obludné 
agresívne rozmery prijatím Mníchovskej dohody 29. 
septembra 1938 (Hitler, Mussolini, Chamberlain, Da-
ladier).

–  Ľud Slovenska a spolu s ním aj ľud Žiliny v Slovenskom 
národnom povstaní 1944 rezolútne odmietol fašistickú 
formu vlády na čele s Jozefom Tisom, postavil sa proti 
nacistickému Nemecku a prihlásil sa k deklarovanému 
ideálu obnovenia spoločného štátu Čechov a Slová-
kov – ČSR 1945.

–  V dňoch 11. až 12. augusta 1945 sa v Žiline v hoteli 
Astória konala konferencia KSS, na ktorej prehovoril 
Klement Gottwald; vo verejnej mienke sa žilinská kon-
ferencia prezentovala ako snaha budovať nový štát 
v duchu Košického vládneho programu Národného 
frontu Čechov a Slovákov a odkazu Slovenského ná-
rodného povstania; v skutočnosti sa KSS plne podria-
dila ÚV KSČ, stala sa na Slovensku iba filiálkou KSČ, 
opustila sa myšlienka štátoprávneho postavenia Slo-
venska v spoločnom štáte na princípe rovného s rov-
ným; personálne zmeny – odvolanie Karola Šmidkeho 
z funkcie predsedu KSS, zvolenie V. Širokého do tej-
to funkcie, voľba nového predsedníctva ÚV KSS, boli 
svojou povahou predzvesťou budúcich vykonštruova-
ných obvinení, nezákonností 50. rokov a tragédií, ktoré 
na Slovensku a v Československu nasledovali (tresty 
smrti M. Horáková, V. Žingora, V. Clementis, R. Slánsky 
a ďalší; na Slovensku neprávom odsúdení a väznení  
G. Husák, L. Novomeský, I. Horváth, L. Holdoš, D. Okáli 
a ďalší; Karol Šmidke bol vyradený z politického vede-
nia Slovenska a za krátko zomrel).

–  Žilinská konferencia KSS 1945 viditeľne naznačovala 
začiatok deformácií vo vývoji Slovenska a Českoslo-
venska; v roku 1968 sa Alexander Dubček pokúsil de-
formácie napraviť, avšak spojenci vojenským zásahom 
21. augusta 1968 tomu zabránili.

Niekoľko myšlienok z môjho života v Žiline 
Podať ucelený obraz života, práce, štúdia a verejno-politic-
kej činnosti v ČSM v Žiline, opísať deje, osobnosti i pros-
tých ľudí, by si vyžadovalo literárne spracovanie. Chcem 
zvýrazniť aspoň tieto hodnoty: morálku, oddanosť ideálom, 
spolupatričnosť, pracovitosť, túžbu po poznaní a vzdelaní, 
radosť zo života a práce; bola to tiež snaha porozumieť tra-
gédiám vo vývoji Slovenska a Československa, popravám 
osobností i prostých ľudí; hľadanie odpovedí bolo obtiaž-
ne, polopravdy boli neuspokojivé, tendenčne vykladané 
v snahe oklamať mladú generáciu, občanov štátu; rozho-
vory o týchto témach boli dôverné, prinášali so sebou ur-
čité riziká. Taká bola tvárnosť – „vzduch našich čias“, ako to 
kedysi napísal V. Clementis; teda tých čias v Žiline z konca 
50. a začiatku 60. rokov 20. storočia, keď som žil v Žiline 
a moje myslenie bolo poznačené hľadaním pravdy o dra-
matických dejoch Slovenska a Československa 50. rokov.
 Vynárajú sa mi kladné postavy, osobnosti Žiliny, vyzná-
vači dobra, pravdy, spravodlivosti; Žilinčania, čo viac dáva-
li ako prijímali, ktorí pomáhali a povzbudzovali; v prostredí 
takýchto šľachetných ľudí som sa začínal formovať mrav-
ne, ľudsky, pracovne, vzdelanostne a prirodzene aj národ-
ne a vlastenecky; osvojovať si úctu k životu a hodnotám,  
vážiť si naše národy Čechov a Slovákov. V pamäti mi utkveli 
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a mladí ľudia, členovia a predstavitelia ČSM: Florián Ben-

cúr, Štefan Ďuriš, Ľudovít Tvrdý, Ján Brokuta, Milan Steh-
lík, Mária Lašáková, František Lopušan, Milan Lulek, Jozef 
Pleško, Viktor Oravec, Jaroslav Daniš, Ladislav Lauko, Jo-
zef Vlčko, Ivan Krcho, Magda Žabková, Lídia Slepičková, 
František Slepička, Pavol Strelčík, Miroslav Šefara, Jozef 
Ryček, Dušan Marec, Peter Kalužák, Tibor Doboš, Bohu-
slav Zeljenka, Emil Bukera, Jaroslav Smitka, Pavol Tomáš, 
Ladislav Bobovník (OV ČSM a KV ČSM Žilina; KV ČSM 
Banská Bystrica); boli to moji blízki priatelia, mravne ob-
stáli v skúške času – takmer všetci stáli v roku 1968 na stra-
ne Alexandra Dubčeka, odsúdili okupáciu v auguste 1968; 
v procese perzekúcie prejavili občiansku česť, vyrovnali sa 
so stratou svojich pracovných miest a ľudským ponížením. 
Spomínam na vzácne osobnosti, predstaviteľov štátnych 
orgánov v Žiline; boli to najmä Anton Perkovič, Bohuslav 
Hadač, Edo J. Šoška a iní; medzi osobnosti vo sfére mate-
riálnej výroby v Žiline patrili predovšetkým Ladislav Šo-
mogyi, Pavol Klaga, Štefan Gavenda, Ján Pavlíček, Július 
Maljar, Ján Púček, Emil Dubec, Ján Hlucháň, Jozef Kapala, 
Dušan Choma a iní; mojím osobným, dá sa povedať ce-
loživotným priateľom bol Anton Perkovič, vzácny človek, 
účastník Slovenského národného povstania, vedúca poli-
tická osobnosť kraja a okresu Žiliny, poslanec Národného 
zhromaždenia ČSR, poslanec Federálneho zhromaždenia 
ČSSR; Anton Perkovič bol humanista, demokrat so štát-
nickým myslením širokého rozmeru; patril k stúpencom 
ideálu čs. štátnej jednoty (1958-2007).
 V spojitosti s presťahovaním Vysokej školy dopravy 
a spojov z Prahy do Žiliny v roku 1960 prebiehala o tejto 
otázke diskusia na pôde politických inštitúcií v Žiline; zú-
častnil sa jej aj minister školstva ČSSR František Kahuda, 
ako aj predstavitelia orgánov ČSM; mal som k tejto otázke 
pozitívny vzťah, ale aj určité obavy o tom, či je Žilina na 
túto úlohu čs. vlády pripravená materiálno-technicky, per-
sonálne, politicky, spoločensky; minister školstva František 
Kahuda vyslovil politickým miestam v Žiline dôveru, a to 
v tom zmysle, že túto úlohu úspešne zvládnu. Keď som sa 
s prof. PhDr. Františkom Kahudom, pedagógom Karlovej 
univerzity v Prahe, po rokoch stretol v Bratislave, s uspo-
kojením konštatoval: „Predsa sa Vysoká škola dopravy 
a spojov v Žiline ujala a má dôležité postavenie v systéme 
vysokého školstva na Slovensku a v ČSSR“.
 V Žiline som študoval na gymnáziu Na Závaží; mal som 
dobrých spolužiakov, vzájomne sme si pomáhali. Nezabú-
dam. Cenil som si všetkých profesorov, osobitne Ladislava 
Bergera, Jozefa Síkoru, Jána Ničíka, Jána Maňucha, Jozefa 
Milovníka; uchovávam si ich v pamäti nielen ako skvelých 
znalcov svojich učebných odborov, ale aj ako humanistov 
s hlbokým ľudským vzťahom k študentom.
 V Žiline som udržiaval priateľské vzťahy aj s učite-
ľom Františkom Frátrikom, znalcom osvety a umenia; jeho 
manželka bola Češka a obidvaja vyznávali ideál čs. štát-
nej jednoty; učiteľ František Frátrik, humanista, obohatil 
moje poznanie o osvete a umení; neter učiteľa Františka 
Frátrika, Milka, mi ako knihovníčka v Žiline zaobstarávala 
učebnice, ako aj iné literárne pramene, ktoré ma zaujímali 
(spisba o živote T. G. Masaryka, M. R. Štefánika, E. Bene-
ša, R. Slanského, V. Clementisa, K. Šmidkeho, G. Husáka, 
L. Novomeského – táto spisba bola v tom čase takmer ne-
dostupná); dcéra učiteľa Františka Frátrika, Božena, žije 
Clevelande v USA, kde sa podieľa na šírení slovenskej ná-

rodnej kultúry. Nezabúdam, a som im aj dnes za to vďačný.
 V Žiline sa o moje zdravie staral MUDr. Ján Kostol-
ný (1958-1962); v Žiline bol uznávaným lekárom; jeho 
brat, prof. MUDr. Imrich Kostolný, CSc., bol významnou 
osobnosťou chirurgie Fakultnej nemocnice v Bratislave, 
veľkou autoritou v odbore brušnej chirurgie – gastroen-
terológie, vynikajúci vedec, pedagóg, človek. Poznali sme 
sa osobne. Často sme sa stretávali pri rôznych spoločen-
ských príležitostiach na pôde Univerzity Komenského 
v Bratislave (60. a 70. roky 20. storočia); oceňoval som 
jeho vedeckú invenciu a ľudský rozmer; život mi takto do-
prial poznať vzácnych ľudí, Žilinčanov, výrazné osobnos-
ti medicíny na Slovensku, vlastencov bratov Kostolných.
 V uvedenom čase dbal o moje zdravie aj MUDr. Ivan 
Jakubovsky – Rus, skvelý lekár, človek šľachetných vlast-
ností. Po októbrovej revolúcií 1917 Sovietske Rusko opus-
til a usadil sa v demokratickom Československu, aby sa 
takto vyhol možným represiám zo strany novej sovietskej 
moci; po skončení štúdia medicíny sa jeho trvalým do-
movom stala Žilina. MUDr. Ivan Jakubovsky bol priate-
ľom a spolupracovníkom MUDr. Jána Kostolného; neraz 
som bol prítomný v ich milej spoločnosti v ordináciách 
v Žiline, nie však ako pacient, ale ako ich mladý priateľ 
a pozorný „poslucháč“ – predmetom ich rozhovorov boli 
témy o medicíne, ako aj otázky o spoločenskom vývoji na  
Slovensku a v Československu; MUDr. Ivan Jakubovsky bol 
uznávaným lekárom v Žiline. Nezabúdam.

Niekoľko myšlienok o infraštruktúre Žiliny
Best Western Plus Palace. Hotel Polom. Ponúka najvyšší 
štandard ubytovania vo svojich apartmánoch. Je pred-
určený najmä pre obchodných klientov. Každý apartmán 
ponúka luxusne zariadenú pracovňu s rokovacím saló-
nikom, ako aj exkluzívnu spálňu s kúpeľňou a saunou. 
Najkrajší hotel v Žiline. Poskytuje okrem perfektného 
ubytova nia a stravovania aj celý rad komplexných slu-
žieb. Hotel má storočnú tradíciu; svoje brány otvoril na 
začiatku 20. storočia a prakticky bez prestávky plní hote-
lové funkcie až doteraz; má atraktívnu polohu priamo na 
pešej zóne v centre mesta. Personál je kultivovaný a má 
profesionálnu úroveň. Riaditeľom hotela je Ing. Miroslav 
Mitana, známa osobnosť organizácie a správy hotelierstva 
v Slovenskej republike.
 Holiday inn Žilina. Moderný, veľkokapacitný hotel. 
Patrí k významným hotelovým zariadeniam na Slovensku; 
má špecifické funkcie na poli telovýchovy a športu; je dô-
ležitým kultúrno-spoločenským centrom Žiliny. K tomu je 
uspôsobená celková projekcia hotela, vnútorné interiéry, 
ubytovacie a gastronomické zameranie; je súčasťou me-
dzinárodnej siete InterContinetal Hotels Group. Ponúka 
vhodné ubytovanie, množstvo rozmanitých služieb. Zvlášť 
sú to služby na úseku upevňovania zdravia – ozdravova-
cie procedúry sa poskytujú pod odborným dohľadom 
(bazén). Hotel sa vyznačuje vysokou úrovňou estetiky. 
Architektúra presahuje európsky štandard. Personál je kul-
tivovaný, úslužný k hosťom. Riaditeľom tohto prestížneho 
hotela je Ing. Jozef Mihálik, známa osobnosť organizácie 
a správy hotelierstva na Slovensku.
 Hotel	slovakia. Obľúbený a známy hotel s bohatou 
tradíciou; má najlepšiu polohu v centre mesta. V blízkosti 
historickej časti Žiliny. Hotel poskytuje ozdravovacie pro-



správy zo Slovenska

65

cedúry (bazén) a ďalšie služby. Hosťom ponúka výhodné 
akcie v meste Žilina, ako napr. recepcie, firemné posede-
nia, rauty a pod. Personál je kultivovaný a odborne spôso-
bilý. Riaditeľom hotela je Miroslav Kurila, známa osobnosť 
organizácie a správy hotelierstva na Slovensku.
 Hotel astoria. Nachádza sa priamo na hlavnom žilin-
skom námestí, na Národnej č. 1; sídli v historickej budo-
ve pochádzajúcej z roku 1930; bývalý hotel Astoria (ulica 
T. G. Masaryka č. 1) bol postavený pred rokom 1930; vnú-
torné interiéry hotela majú estetický vzhľad a sú účelne 
usporiadané – izby, apartmány, reštaurácia ako aj kavia-
reň sa vyznačujú príjemným prostredím; hotel Astória je 
príťažlivým stánkom, hostia sa tam radi vracajú; Astória 
po dlhom čase obnovila svoju tradíciu – opätovne sa stala 
miestom stretnutí osobností kultúry a literatúry so Žilin-
čanmi; túto tradíciu nanovo zahájil básnik a prekladateľ Ľu-
bomír Feldek v novembri 2012. Hotel spravuje Katarína 
Kamenár, známa osobnosť organizácie a správy hotelier-
stva v Žiline.
 Hotel Slovan. Postavený v 30. rokoch 20. storočia. Leží 
v historickej časti Žiliny, v tichom prostredí. Stánok obľu-
bujú domáci i zahraniční hostia. V tesnej blízkosti hotela 
sa nachádza mestský park, ktorý je miestom prechádzok; 
interiér hotela má estetický vzhľad. Hotel je vybavený 
reštauráciou. Personál je kultúrne a odborne spôsobilí. 

Riaditeľom hotela je Jozef Dubravka, známa osobnosť or-
ganizácie a správy hotelierstva v Žiline.
 Hotel Majovey. Sídli v historickej budove, 200 metrov 
od centra Žiliny; spolu s ubytovaním ponúka bezplatné 
wi-fi pripojenie na internet a vlastnú reštauráciu s tradič-
nou slovenskou kuchyňou; izby a apartmány sú zariadené 
prírodným dreveným nábytkom; vybavené sú TV, vlastnú 
kúpeľňu so sprchovacím kútom; v každej izbe sa nachádza 
stôl a posedenie. Služby zabezpečuje kultivovaný perso-
nál. Hotel spravujú Michal Ondreáš a Veronika Ondreá-
šová, skúsení organizátori hotelierstva v Žiline.
 Hotel Dubná Skala. Leží v historickom centre Žiliny; je 
to jediný hotel s prívlastkom „boutique“. Nájdete tu príjem-
né prostredie komornej atmosféry. Hotel Dubná Skala je 
obľúbený aj vďaka kreatívnej zážitkovej gastronómii, tunaj-
šia reštaurácia získala niekoľko prestížnych ocenení. Ho-
tel ponúka kvalitné ubytovacie, konferenčné a relaxačné 
služby. Riaditeľkou hotela je Mgr. Jana Tomanová, známa 
osobnosť organizácie a správy hotelierstva v Žiline.
 Všetky hotely v Žiline navštevujú v hojnom počte náv-
števníci z Českej a Rakúskej republiky, ako aj z Európy a zo 
zámoria, čo je dané jej územnou polohou ako „brány“ na 
ceste do Vysokých Tatier a na Východ Slovenska.

Doc. JUDr. Marián Veliký, CSc.
Žilina – Bratislava – Viedeň, 2013
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Trilobity Pavla Kohouta
Vážený pane velvyslanče Ruské federace v Praze Kiseljove,
 bylo pro mě snadné mít rád Rusy, když mi v šedesátých letech uvedlo na sto divadel v ruské části SSSR hru Taková 
láska a slavný moskevský MCHAT sehrál čtyři sta repríz mé Třetí sestry – než čeští komunisté žalovali sovětským, že 
autor Pávěl Kagout je týž Pavel Kohout, kterého vede jejich Bílá kniha mezi československými kontrarevolucionáři roku 
1968. Jenže já jsem i po okupaci Vaší armádou pil dál ruskou vodku, když ji v Praze posměšně četli v azbuce „bogka“ 
a vyškrtli z nápojových lístků, proměnil povídku Rusa Leonida Andrejeva Mysl v drama Ubohý vrah, které se pak hrálo 
i na Broadway, a četl Dostojevského, Čechova i Vysockého v originále.
 Tehdy bylo těžké razit v mé vlasti obsazené Rusy názor, že ruština, řeč okupantů, je nevinná. Tvrdil jsem, že je jako 
každý jazyk jen dopravním prostředkem, podobna nákladnímu automobilu, který také nemůže za to, zda vozí maso 
pro lidi, nebo lidi do plynu. Ani když mě Husákův režim vydržovaný Kremlem šikanoval spolu s desítkami kolegů a de-
setitisíci spoluobčanů, jak jen mohl, neužíval jsem slovo „Rusáci“, kterým tu ponížení Češi a Slováci opovržlivě nazývali 
Vaše rodáky bez výjimky.
 Znal jsem totiž osobně i jiné Rusy: svého překladatele Vladimíra Savického, teoretičku Larisu Solncevu nebo herce – 
Olegy Jefremova a Tabakova, kteří se snažili zmírnit křivdy aspoň tím, že nám vzkazovali sympatie. Četl jsem s obdivem 
Rusa Solženicyna, jenž dokázal ve své tvorbě oddělit zhoubný sovětský režim od ruského národa, bez nějž si nelze před-
stavit kulturu Evropy a světa. A žasl jsem, když si při obsazení Československa troufl hlouček Rusů dojít přímo na Rudé 
náměstí, aby proti němu protestoval. I těm lidem, pane velvyslanče, vděčíte za to, že tady Češi Vás Rusy opět snesou, 
přestože někteří Vaši se třeba v Karlových Varech chovají zas jako obsaditelé.
 Když mě, označovaného u Vás třicet let za nepřítele, pozval za nových poměrů Váš ministr kultury jako státního 
hosta, neboť MCHAT uváděl mou hru Nuly, přijel jsem „sine ira et studio“, bez hněvu a vášní, v důvěře, že se uzavřela 
minulost a Rusko stejně jako před ním Německo půjde cestou demokracie, na níž se opět začneme sbližovat. To se bo-
hužel dosud nestalo a čerstvý zákrok milice na Rudém náměstí proti skupince občanů, kteří chtěli připomenout někdejší 
statečný čin, vzbuzuje obavy, že se od sebe opět vzdálíme.
 Nesmí Vás ukolébat, že formálně jsou vztahy mé země s Vaší dobré jako nikdy předtím. Nesmí Vás mýlit, že si u Vás 
podávají kliku kapitáni českého průmyslu toužící po ruských zakázkách a že s Vašimi Alexandrovci pěje Karel Gott, 
jehož slavičí tlukot Vás ostatně v Moskvě oblažoval už tehdy, když jste nám tu bratrsky vládli. Nesmí Vás zmást ani to, 
že mnoho Čechů plakalo nad posledním vlakem Vašich důstojníků a vojáčků opouštějících tehdejší Československo, 
o nichž se tušilo, že budou ve vlasti něco jako bezdomovci. Zásadní je ve vzájemném vztahu národů, jak to cítí jejich lid. 
Ten pojem byl do mrtě zprofanován totalitními ideology, ale jako subjekt opravdu existuje: Vaši vojáci to dobře poznali 
v srpnu 1968, když je právě náš Lid obklíčil v jejich „železných maringotkách“ a ukázal jim, že nejsou vítaní osvoboditelé, 
ale nezvaní násilníci. No, a také dnešní český lid Vás Rusy zatím v lásce nemá!
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n  Že to nemusí být stav trvalý, dokazuje příklad Němců, kteří nás obsadili před Vámi. Budili od nepaměti českou úz-

kost, jako ji budí v zajíci orel, který ho může zabít pouhým zobákem, aniž je kdy sám ohrožen. Hitler nám ovšem způsobil 
nezměřitelně větší utrpění než Stalin, ten ale masovým vražděním vlastního lidu názorně předvedl, co nás mohlo čekat. 
Pohrdaným jazykem byla tenkrát němčina, Němci byli obávaní a nenávidění jako nikdo jiný na planetě, a přece stačil 
čas mého života, aby se z nich dík jejich příkladnému přijetí demokracie stali nejen spojenci, ale v mnohém vzor.
 Rusko mělo u nás dávný kredit jako hlavní opora Slovanů proti Germánům a naše osvobození od Němců Rudou 
armádou v roce 1945 mohlo být dalším svorníkem dvou národů, které proti sobě nikdy nezvedly zbraň. Přepad týmiž 
tanky v srpnu 1968 umožňující husákovskou normalizaci, která nám vzala jednadvacet normálních let, to ale přerval. 
A za dalších třiadvacet znemožní Vaše exekutiva vzpomínku na okamžik, v němž sami Rusové začali své zemi vracet 
čest?
 Není třeba fantazie, aby si i diplomat uměl představit, kolik odvahy to tenkrát od každého z nich chtělo. Váš bývalý 
režim je protáhl blázinci, zničil existenčně, mnohé i vyštval. A Vy je nejen neoceníte, ale odsoudíte jejich pouhou vzpo-
mínku na ten udatný čin, jeden z mála v našich vzájemných vztazích, kterým se můžete pyšnit!
 Vzal jste ten trapný zásah pod svou záštitu, pane velvyslanče, jakožto právní akt. Jenže podobným „právem“ Vaši 
předchůdci v úřadě zaštítili noční vpád do naší země, jemuž vydatně zpravodajsky napomohli. Budete-li v podobné ar-
gumentaci pokračovat, neuvěří skoro žádný Čech, že není Rus jako Rus. A co když zůstanu jediný, kdo dík své filozofii 
nepřestane mít Rusy jakožto Rusy rád? Budu Vám stačit? 

V náležité úctě Pávěl Otomárovič Kagout, čéšskij pisátěl

Alibibuch
– Pěnkavo, řekl komisař Vaňátko, vy jste zas udělal půdu? – Ale pane rado, kvůlivá nim sem si založil alibibůch, kam 
píšu, co sem kdy dělal! – Tak třeba ve středu? – Mrknu se… v kolik to mělo bejt? – V šest večer. – A kde? – Na Újezdě. – 
Momentík… středa… šest večír… Újezd… To štymuje, pane rado. Tak už du!
 Stařičká anekdůtka našla pokračování v diářích, které vedu od roku 1955, tedy právě děvětapadesátý. Podle stan-
dardních, jaké tu přestaly vycházet před třiceti lety, jsem si dal další vytisknout, a rok co rok tam vpisuji data. Mají 
kolonky DEN, UDÁLOSTI, PRÁCE, MÍSTO, do nichž se vejde málo slov, ale uměl jsem z nich vyčíst vše do svých „memoá-
románů“, byť jsem občas šifroval pro případ, že je najde eSTéBé.
 Vzal jsem dva ročníky s sebou, když mě režisérka Olga Sommerová dala dovézt do obce Pohled u Havlíčkova Brodu, 
neboť točila portrét dříve zakázané zpěvačky a slyšela, že jsem tam za ní jel kdysi s dotazem, zda podepíše čerstvou 
petici. Předtím už mi dali podpisy spisovatel Alexandr Kliment, cestovatel Jiří Hanzelka, dramatik František Pavlíček 
a herečka Vlasta Chramostová. Zbývala Marta Kubišová.
 Uplynulo třicet šest let a skromnou chaloupku přebudovali noví majitelé v luxusní sídlo, kde znovu slavná slavice 
stěží poznala alespoň starou jabloň. Pod ní jsme usedli sledováni kamerou, kterou vzpírala Olga Špátová, režisérčina 
dcera i konkurentka v dokumentu. Nechaly na dvou veteránech, co s tím provedou, čímž přišly k slovu mé „alibibůchy“.
 Zatímco po azurové obloze se líně koulelo slunce vrcholného léta, zavála nás z diářů zima pojící roky 1976 a 1977, 
kdy se v Čechách udál zásadní střet režimu s opozicí. Martina paměť žasla, jak ji záznamy propisek usvědčovaly z vy-
těsnění drsných skutečností, s nimiž jsme tenkrát usínali a do nich se i probouzeli. Ačkoli, jak nám tvrdí mladá garda 
historiků, jsme měli kliku žít v oné éře totality, jež se podle nich dala snést, neboť občanům kynuly každé ráno Rudé 
právo, každý měsíc stejná mzda pro všechny a každé prázdniny naháčské pláže eNDéeR, rozhodla se hrstka věčných 
rejpalů obvinit ten osvícený režim, že nedodržuje vlastní zákony o lidských a občanských právech, které přijal v létě 
1975 v Helsinkách.
 Diář doložil, že stačilo několik prosincových schůzek a pak už vlastně jen fištrón, aby se totalitní moc střetla na Tři 
krále 1977 s přízrakem, jehož se do konce svého živoření nezbavila, neboť pár listů průklepového papíru obsahovalo 
nezničitelné poselství. Název CHARTA 77 zářil po zbytek totality jako proslulé MENE TEKEL. Listování teď upomínalo, 
že její zrod nebyl procházka růžovým sadem.
 Jedenáctého ledna udeřila moc tak mocně, že bezuzdná šikana vyvolala světový skandál. Signatářům vzala telefony, 
řidičské, technické a osobní průkazy i zdravotní pojištění, takže z nich prakticky stáhla kůži občana. Denní zatýkání, 
občas rána zezadu, vyhazovy z práce, někdy i z bytů. Vynucené protesty zděšených kolegů, výhrůžné dopisy „pracují-
cích“ z estébáckých škol a hákové kříže na vratech od místních milicionářů. Buzerace až kam, která přesáhla únosnou 
hranici, když na ni zemřel první mluvčí Charty, pan profesor Patočka. Jeho pohřeb, při němž u hřbitova túrovalo mo-
torky družstvo Rudá hvězda a nad hrobem řvaly rotory policejního vrtulníku. Pak je v diáři poslední den března 1977 
poznámka: Modlitba za Jana.
 Marta to už jen tušila, ale její paměť probudil jeden z těch mrňavých technických zázraků, který podrží v paměti ho-
diny mluvených a milióny psaných slov. Kdosi mi zaslal minifleš, když jsem ještě nevlastnil počítač, a vzpomněl jsem si 
na ni až před touto cestou. Hostitelé nám půjčili laptop a třešeň uslyšela hlas, který znávala, neboť tak tu zpívala dívka 
o polovinu mladší té dnešní.
 „Králové lží a správci potratů / vždycky vám prorokům bolehlav nalijí. / Do nebe Quichotů a Sokratů / já Tě prová-
zím svou melodií…“
 Špatný zvukový záznam (kdo má původní, ať vrátí do mozaiky dějin vypadlý kamínek!) nás nutil přehrávat jej zas 
a zas, abychom vylovili smysl textu.
 „Tvé jméno Jan je psáno osudem / ke slávě patří též kříž, kam tě přibijí. / […] / Tebe však hlína tlačit nebude, / já tě 
ovíjím svou melodií…“
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 Zněla z toho bezútěšnost oné doby, ale i předpověď, že ta národní polární zima přejde, my se jednoho letního dne 
sejdeme opět na této zahradě a už neuvěříme, že se to všecko stalo, nebýt „alibibůchů“.
 „Neroste žádná pýcha do nebe, / zubatá v orloji lžikrálům odbíjí. / Až si tvůj národ přijde pro tebe, / já tě ověnčím 
svou melodií!“
 Vzkříšené sloky mě nutily srovnávat, když mě večer doma jako teď každý den zalila média vlnou paniky, jak strašně 
ohrožena je naše mladá demokracie. Potěšilo mě, že má proti minulu tolik bojovníků, jen jsem se divil, jak málo z nich 
ví, že taková vždy byla a bude ze své podstaty, ale ta dnešní že jistě není, když její obhájci útočí bez rizika o sto šest na 
kohokoli od policie až po prezidenta.
 A usínaje jsem zadoufal, že když teď papež František zpřístupnil nebe i přespolním, předložím jednou své diáře Vše-
vědoucímu, který je zkontroluje a řekne – To souhlasí, můj synu. Tak už pojď!

Kauza Fučík
Nechci předstírat, že jsem to sedmdesáté výročí přehlédl, a přiznávám, že jsem úvahu o něm poodložil, abych si mohl 
leccos ujasnit.
 Osmého září 1943 byl v berlínském vězení Plötzensee popraven nacisty komunistický novinář Julius Fučík. Jeho por-
trét, jak ho romanticky nakreslil Max Švabinský, byl spolu s Picassovou holubicí logem poválečných desetiletí. Po něm 
nazvaný odznak osvědčoval tisícům nositelů, že přečetli vedle Fučíkovy Reportáže psané na oprátce, propašované na 
motácích z pražské věznice, i deset jiných ideologicky vybraných knih a dokázali to před komisí. Jméno přijal i jeden 
z „mládežnických“ souborů, jejichž výkon snesl profesionální metr. Byl jsem několik let členem vedení, které tvořili režisér 
Jiří Horčička, novinář Karel Kyncl, skladatelé Harry Macourek s Aloisem Paloučkem a choreografka Eva Krešlová. Patřil 
k němu i dirigent Jan Zelenka; ten později jako ředitel normalizační televize řídil kampaň proti nedávným kamarádům – 
signatářům Charty 77.
 Činnost dvousetčlenného tělesa zabezpečoval závod Auto Praga, k němuž jsem měl citově blízko, neboť můj tatínek 
byl ve třicátých letech prodejcem pragovek v Polsku a maminka tam ve vozech s kovovou dívkou na kapotě, rozrážející 
vzduch věncem v natažených pažích, jezdila reklamní závody. „Fučíkovci“ zachycení ve filmu Zítra se bude tančit všu-
de, jak vystupují na světovém festivalu mládeže v Berlíně 1951, reprezentovali kulturu vlasti i za rok při Olympijských 
hrách ve Finsku. Účinkovali vždy bez nároku na honorář, neboť hráli, zpívali a tančili pro radost, jakož i k poctě svého 
patrona.
 Ač mrtvý, ale spíš právě proto! (nemohl bránit v tom, aby byl jeho už tak retušovaný portrét dál krášlen vizážisty re-
žimu k představě revolučního hrdiny bez bázně a vady) stal se „Julek“ idolem „pokrokového“ jádra poválečné generace, 
tedy i mým. Když v padesátých letech padaly klapky s očí, urychlila masové vystřízlivění Fučíkova vdova Gustina, jež se 
předvedla jako zvlášť zasloužilá bolševička: výpověďmi podle předepsaného scénáře pomáhala v politických procesech 
bývalým soudruhům do kriminálu i k novým oprátkám…
 Po listopadu 1989, když se vše dosud zakázané znovu smělo tak moc, jak se to dřív nesmělo, byl jako první z komu-
nistických svatých demontován právě Fučík, neboť se vepsal do mnoha srdcí i myslí a měl z nich být radikálně odstraněn. 
Byl prohlášen nejen za novodobého krysaře, lákajícího své obdivovatele do stalinských pekel, ale obviněn i z nejhoršího 
zločinu – udavačství, kterým měl přispět k záhubě jiných odbojářů. Pocítil jsem velkou úlevu, když pátrači v německých 
archivech potvrdili, že to není pravda. Protokoly gestapa a také stránky z Reportáže, které byly čtenářům prvních vydání 
zatajeny, aby nezpochybnily běloskvoucí pověst autora, svědčí, že zatčený hrál se svými vyšetřovateli lidsky pochopitel-
nou hru, jež měla prodloužit jeho život, aniž ohrozila jiné: vypovídal, když si byl jist, že zpožděné informace už nemohou 
ničemu a nikomu uškodit.
 Jeho zásadní vinu ovšem cítím dál, protože se shodovala s mou, a ta s podobnou vinou převážné části generace, 
která spatřovala budoucnost osvobozené vlasti v odstranění obou příčin předválečné kapitulace: Kapitalismu, jehož 
totální selhání rozpoutalo světovou hospodářskou krizi s ničivými důsledky i u nás, a těsné vazby na západní demo-
kracie, které mnichovskou dohodou vydaly nacistům napřed třetinu vlasti a pak i její svobodu. To měl podle našich 
představ napravit socialismus, zaručující zemský ráj nejen na pohled, a jeho garant Sovětský svaz, jenž nás osvobodil 
od Germánů a sliboval ochránit před nimi „na věčné časy“.
 Je dávno známo, že Fučík ve svých reportážích ze SSSR, „země, kde zítra znamená již včera“, zamlčel, co kalilo ideál-
ní obraz státu i režimu, jež se nám vydávaly za příklad. V obavě, že každá kritika by brala kuráž i důvěru následovní-
kům, svá svědectví s použitím fantazie a patosu „upravil“: potlačil kardinální chyby systému a zveličil pomíjivé úspěchy 
nadšenců tak, až ho to zavedlo k účelové lži. Tím inspiroval zástup svých apoštolů, k nimž jsem patřil i já, podobně 
zastírajících pochmurné jeviště poválečného života oponou snů a zbožných přání, jež se pak zvedla, když už za ní cy-
nická moc postavila mučírny a šibenice nejen pro odpůrce, ale i pro ty věřící, kteří se s tak úděsným podvodem nechtěli  
smířit.
 Přemýšleje takto o Juliu Fučíkovi, oběti vlastních snů i hnědé diktatury, vzpomínám na vrstevníky, kteří odešli dřív, než 
stačili prohlédnout následnou totalitu rudou, v níž jejich dobrá víra sloužila špatné věci, a přispět k jejímu odstranění, 
jak dopřál osud těm déle žijícím. A myslím i na ty mladé současníky, kteří netuší, že jsou zajatci dalšího bludu, jakým je 
tentokrát Václavem Klausem & Učedlníky vyhlašovaná diktatura Evropské unie, údajně loupící naši suverenitu, přestože 
ta se stala až v Unii funkční.
 Fučíkova poslední zpráva končí výzvou, kterou znal každý: „Lidé, měl jsem vás rád, bděte!“ Dodnes lituji, že jako 
jeden z jeho prvních čtenářů jsem místo bdění prostoduše snil.
 Lidi, máte-li rádi sebe i svobodu, nikdy tak krásně nesněte!
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23, Anton-baumgartner-Strasse – kulatá hala Alt-erlaa

 Čtvrtek 19:30 – 21:00 odbíjená (muži)

Župní trénink ve stolním tenise (info přes den: Pavel Vlček, tel. 01/86 99 297)
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Středa 19:00 – 21:00 stolní tenis

Župní zdravotní cvičení
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Úterý 16:00 – 17:30 ženy a muži

Sokol Vídeň I/V
3, Sebastianplatz 3 – tělocvična školy komenský

 Úterý 19:30 –  rekreační volejbal

Sokol Vídeň II/XX/XXI (Info: Věra Mottlová, tel./fax: 01/2728326 od 10:00)
21, Roda-Roda-Gasse 7 (Info: karl.brousek@bmukk.gv.at)

 Úterý 18:00 – 21:00 míčové hry (ženy + muži)

Sokol Vídeň III/XI
Info (volejbal): N. Stěrbová, tel. 0650/967 80 80, e-mail: K.Sterba@gmx.at
3, Sebastianplatz 3 – tělocvična školy komenský

 Čtvrtek 19:00 – 21:00 gymnastika (ženy a muži)

Sokol Vídeň X
Každou první středu v měsíci seniorské odpoledne od 15:00. Hosté vítáni.
Info: Werner Kallin, tel. 0699/19 68 20 53, e-mail: sokol-10@chello.at
10, Angeligasse 21 – sokolovna (tel. a záznamník: 01/600 20 20)

 Úterý 18:00 – 19:00 showdance Sokol X
  19:00 – 20:00 aerobic Sokol X
  20:00 – 22:00 fotbal Sokol X
 Středa 19:00 – 21:00 Volejbal Sokol III
 Čtvrtek 09:00 – 10:30 jóga Sokol X
 Pátek 15:30 – 19:00 SVS (dorostenci, Sokol V U-17)
  19:00 – 21:00 SVS (Sokol V)

Sokolská jednota Tyrš XII/XV
Info: jar.hovorka@gmx.at, tel. 0699/12 68 12 46 
jednota cvičí v sokolovně 10, Angeligasse 21.

 Pondělí 19:30 – 21:00 míčové hry (muži)
 Čtvrtek 16:30 – 17:20 rodiče s dětmi a předškolní děti
  17:30 – 18:45 základní sport. gymnastika (žactvo 6-14 let)
  19:30 – 20:30 kondiční a posilovací cvičení
   na hudbu (ženy + muži)

Sokol Vídeň XVI/XVIII
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Pondělí 16:30 – 17:30 cvičení rodičů s dětmi
  19:00 – 21:00 trénink oddílu stolního tenisu
 Středa 17:00 – 19:00 trénink oddílu stolního tenisu
 Čtvrtek 16:30 – 18:00 florbal žactvo
  19:30 – 21:00 cvičení žen
 Pátek 17:15 – 18:30 cvičení žactva
  20:00 – 22:00 cvičení mužů

Sokolská župa rakouská
1010 Wien, Drachengasse 35

www.sokol-wien.com
E-mail: sokol@sokol-wien.at

Starosta: 
Dr. Thomas FREY-MATERNA

E-mail: materna@aon.at
Čestný starosta: 

Dipl. Ing. Jiří NOVÁČEK
E-mail: novacek.wien@aon.at

Tel./fax: ++43 1 604 87 04

Sokol informuje
Jako tělovýchovný spolek 
s dlouholetou tradicí Vám 

Sokol nabízí sportovní hodiny 
vedené školenými vedoucími 

s velkou praktickou zkušeností. 
Přijďte se podívat, 

srdečně Vás zveme!

Náčelnictvo a cvičitelé 
Sokolské župy rakouské

Informace: 
s. Marie PíBilOVá, tel. 330 97 87

s. irena FlORiánOVá, 
tel. 0650/90 194 90

Sokolský adresář:
www.sokol-wien.com

Česká obec sokolská
Tyršův dům – Újezd 450,

118 01 Praha 1
Tel.: ++420 257 007 111
Fax: ++420 257 320 580

www.sokol.eu

Sokol Vídeň XX
Helena Rybáková
tel. 01/332 46 10

Cvičení rodičů s dětmi

Cvičíme 
každé pondělí
16:30 – 17:30

Bližší informace:
Mag. I. MüHLBERGEROVÁ

tel.: 480 49 14
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Sokolské jednoty pořádají:
7. 12. 20:00 Mikulášská merenda, sokolovna Steinergas-
se, pořádá Sokol XVI/XVIII a Vlastenecká omladina
14. 12. 15:00 Vánoční oslava, klubovna Angeligasse, po-
řádá Sokol X
15. 12. Vánoční oslava, sokolovna Angeligasse, pořádá 
Sokol XII/XV
26. 1. 2014 Maškarní zábava, sokolovna Angeligasse, 
pořádá Sokol X

Sokolské dětské odpoledne
Počasí dovede sokolům udělat pěknou čáru přes rozpočet: 
několikrát jsme to zažili při sokolských setkáních v Tyršově 
Oetzu, při našem posledním Všesokolském sletu a i tento-
krát při našem dětském odpoledni. Pro sestru župní ná-
čelní Dr. Danušku Frey-Maternovou to nebyl lehký úkol 
se rychle přeorientovat při nepříznivé předpovědi počasí. 
Původně naplánovaný výlet do areálu Gänsehäufel, kde se 
dětem minule velmi líbilo, nebyl proto možný. Avšak našlo 
se k radosti všech jiné řešení. Jak se ukázalo, i v halách se 
děti dovedou nadmíru pobavit.
 Za velmi nejistého počasí s častými přeháňkami jsme 
se sešli v sobotu 21. září 2013 u stanice U6 Alt Erlaa. Pro 
větší děti byl na programu bowling v blízké hale a s těmi 
menšími jsme se vydali do nedalekého Bogi-parku, kde na 
děti čekalo hodně lákavých atrakcí. Obě skupiny počtem 
27 dětí měly možnost prožít odpoledne plné příjemných 
a zábavných momentů. A jistě jim to nahradilo onen pů-
vodní plán pod širým nebem.
 Velký dík patří sestře náčelní a všem vedoucím, kteří jí 
pomáhali. Doufáme, že při příštím dětském dnu nám bude 
sv. Petr víc nakloněn.
 Nazdar!
  Mb

Tělocvičná jednota Sokol Vídeň III/XI
a české srdce Vídeň III/XI

pořádají	v neděli
15. prosince 2013 v 15 hodin

ve Slovanské besedě,
drachengasse 3, 1010 Wien,
tradiční vánoční odpoledne 

s bohatou tombolou
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29. září se konal v kulaté sportovní hale PAHO v X. okrese 
župní volejbalový mixturnaj. Turnaje se zúčastnilo deset 
družstev, z toho dvě z Moravy (Sokol Hodonín a Sokol Zá-
břeh) a dvě ze Slovenska (Sokol Bratislava a Sokol Tren-
čín), Sokol Vídeň V, Sokol Vídeň III/XI postavil dva týmy 
(A a B), Sokol Vídeň XII/XV (Butterflies), družstvo ško-
ly Komenský a družstvo (Youngters). Sportovce přivítal 
a s pravidly turnaje seznámil župní náčelník br. Standa 
Štěrba. Dobře obsazený a sportovně kvalitní turnaj se při 
tak velkém počtu družstev protáhl až do večerních hodin.

 Konečné pořadí: Sokol Vídeň V, Sokol Bratislava, Sokol 
Trenčín, Sokol Hodonín, Sokol Vídeň III/XI A, Sokol Vídeň 
III/XI B, Sokol Zábřeh, škola Komenský, Youngters a But-
terflies.
 Sportu zdar!

Moravské hody 2013
Po zkušenostech v posledních letech pořádání tradičních 
Moravských hodů se sokolská jednota XII-XV rozhodla le-
tos provést několik změn. Předně jsme reagovali na mno-
hé stížnosti kvůli přílišné hlasitosti hudby a letos nabídli 
hudby dvě. Jednak to byl pan Mirek Fridrich ze Stavěšic, 
spolehlivý hudebník, a ten hned od začátku vykouzlil v sále 
příjemnou taneční atmosféru. Ovšem na pravých Morav-
ských hodech by neměla chybět ani cimbálka. Pro naše 
návštěvníky, a i pro nás, jsme ještě pozvali výbornou cim-
bálovou muziku ze Strážnice pod vedením pana Martina 

Kláska. Ve složení cimbál, 1. a 2. druhé housle, kontrabas 
a klarinet nám tito švarní chlapci vytvořili opravdovou ho-
dovou náladu.
 S hudbou pana Kláska přijelo také pět krojovaných 
párů mladých děvčat a chlapců ze strážnického tanečního 
souboru Demižon. Tentokráte sice Česká beseda tančena 
nebyla, ale zato nám tito tanečníci předvedli několik uká-
zek jejich výborného umění a tím výrazně obohatili naše 
Moravské hody. Sklidili zasloužený potlesk návštěvníků 
a mnozí německy mluvící byli překvapeni koloritem a tem-
peramentním provedením těchto vystoupení.
 Br. starosta František Kalousek pozdravil dvojjazyčně 
návštěvníky a hned od začátku se zpívaly krásné morav-
ské písničky a návštěvníci měli možnost tance při obou 
hudbách, které se v hraní střídaly. Hlasitost obou hudeb 
byla, jak se říká, „akorát“ a hosté se mohli bez problémů 
bavit i tančit.
 Během večera se nálada stupňovala, a přesto, že první 
hosté odcházeli již okolo půlnoci, většina jich vydržela až 
do samého konce. I když jsme zavčas rozesílali pozvánky 
a rozdávali plakáty – akce byla dokonce oznámena i na in-
ternetových stránkách – a zaregistrovali jsme mírný úbytek 
návštěvníků, ale zato jsme mohli obdivovat krásně vyšíva-
né národní kroje, některé jejich hrdé nositelky byly u nás 
poprvé. Přijeli hosté z Brna i z Prahy. Posledně jmenova-
ní – maminka s dcerou v překrásně vyšívaném piešťanském 
kroji po prababičce – se již nyní těší na Moravské hody 
2014.
 K dobré zábavě patří dobré jídlo a pití. V horním sál-
ku se již od 19 hodin servírovala večeře, tradičně vepřová 
s knedlíkem a zelím a gulášová polévka. Děkujeme sestrám 
Křivanové, Hájkové a Florianové za výbornou přípravu 
a vyprodání veškerých teplých jídel.
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 Studená jídla, chlebíčky, pomazánky a sladkosti jako 
moučníky a hlavně moravské koláčky byly k mání v bufe-
tu, kde se činily sestry Hrnčířová, Maternová a jiné. Hned 
vedle zásobovali návštěvníky dobrým pitím bratři Materna, 
Matoušek, Drobeček a, šlo-li o speciální nápoje, i br. Toník 
Florian. Hosty vítali a uváděli sestra „kasička“ Egermeiero-
vá a br. Sevelda. Pomocnou ruku všude a ochotně přiložil 
br. Hovorka.
 Se sesterskou a bratrskou pomocí se Moravské hody 
vydařily a je třeba do budoucna udělat vše, aby tento je-
diný podnik v národních krojích zůstal zachován a stal se 
známější širší veřejnosti.
 Dík patří také všem, kteří v pátek večer farní sál připra-
vovali a v neděli dopoledne opět dávali do pořádku.
  -drob-

Vydařený pochod zdatnosti
Letošní pochod zdatnosti, každoročně pořádaný sokol-
skou župou Rakouskou, byl připraven br. Seveldou. Sešli 
jsme se 26. 10. v 10 hodin – dostavilo se 45 účastníků, do-
spělých i dětí, u konečné stanice linky 60 v Rodaun a po 
několika minutách čekání a obligátního fotografování jsme 
se za jeho vedení odebrali směrem na Parapluiberg. Počasí 
nám přálo. Odcházeli jsme za mírného mrholení, ale již po 
několika metrech pršet přestalo, během první poloviny po-
chodu vysvitlo sluníčko a od 11. hodiny byla obloha krásně 
modrá, jako vymetená. Během mírného stoupání směrem 
Foehrenberge jsme obdivovali podzimní přírodu, pasou-
cí se stáda ovcí na Perchtoldsdorfer Heide a na vrcholu 
svahu se nám naskytl překrásný pohled na Vídeň a Perch-
toldsdorf. Pokračovali jsme lesem, který hýřil barvami, 
a v družném hovoru jsme dosáhli prvního cíle – Paraplui-
berg. V tamním hostinci jsme se občerstvili a pokračovali 
dál ke Gasthaus Kugelwiese, který také nese jméno Salz-
stangerlwirt. Po odpočinku a občerstvení jsme se otočili 
zpět směrem k Perchtoldsdorfu. Po delším pochodu jsme 
se konečně dostali k cíli v Perchtoldsdorfu, k Heuriger  
Ježek.
 U rezervovaných stolů nás již čekali ti, kteří se pochodu 
zúčastnit nemohli. Při dobrém jídle a pití nastala družná 
zábava a i plodné diskuse. Celkový počet účastníků byl 50, 
z toho nejmladší měla 6 let a nejstarší 76.

 Děkujeme br. Seveldovi za přípravu pochodu zdatnosti 
a těšíme se na další sokolské podniky.
 Nazdar.
  -drob-

Památný den Sokola
Letos	poprvé	si	z rozhodnutí	výboru	České	obce	sokol-
ské	připomínáme	8.	říjen	jako	Památný	den	sokola
„Smyslem památného dne je připomenout osudový rok 
1941, kdy se sokolská organizace ocitla na pokraji své exis-
tence,“ uvádí Michal Doležel, člen předsednictva vzděla-
vatelského odboru České obce sokolské. Památný den 
Sokola odkazuje k roku 1941, kdy v noci ze 7. na 8. říj-
na proběhla tzv. „Akce Sokol“ (Aktion Sokol), při níž bylo 
gestapem zatčeno asi 900 čelních představitelů sokolské 
organizace, kteří byli následně vyslýcháni, mučeni a poté 
deportováni do koncentračního tábora Terezín a odtud do 
Osvětimi.
 „Představitelé nacistické okupační moci si velmi dobře 
uvědomovali význam, úlohu a postavení Sokola v životě 
českého národa. Čelní funkcionáři Československé obce 
sokolské, sokolských žup i jednot byli preventivně zatýkáni 
a vyslýcháni již krátce po vzniku protektorátu Čechy a Mo-
rava. Rozhodující a poslední úder proti sokolské organizaci 
přišel v roce 1941 po jmenování Reinharda Heydricha za-
stupujícím říšským protektorem,“ uvádí Doležel. Heydrich 
systematicky likvidoval českou společenskou a vědeckou 
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nepřítelem. Po zatčení představitelů Sokola vydal 8. října 
Heydrich výměr, kterým Československou obec sokol-
skou oficiálně rozpustil: „Spolek Česká obec sokolská se 
sídlem v Praze a jeho členská sdružení, odbočky a přičle-
něné organizace se tímto rozpouštějí. Jmění této organi-
zace bylo … zabaveno … toto opatření nabude účinnosti 
uveřejněním v Der Neue Tag“ (přesný opis z Heydrichova 
výměru).
 „V době, kdy byl výnos o rozpuštění sokolské organiza-
ce oficiálně publikován v denním tisku, bylo již celé vedení 
ČOS, společně s nejvyššími funkcionáři jednotlivých žup 
(z každé sokolské župy bylo zatčeno celé předsednictvo, 
minimálně však sedm osob) a některých jednot uvězněno 
v Malé pevnosti Terezín,“ uvádí Doležel. Sokolové během 
svého pobytu v Terezíně pracovali na různých místech 
v okolí tábora. Zejména na stavbě silnice vedoucí sou-
běžně s železnicí z Ústí nad Labem do Velkého Března. 
Terezínský a osvětimský vězeň Rudolf Barta nazýval cestu 
„sokolskou silnicí“. V krátké vzpomínce píše „…zde tekla 
prvá naše krev. Nikoliv ještě v důsledku bití jako později 
v Osvětimi a jiných táborech, nýbrž z rozdrásaných rukou, 
nezvyklých přehazovati velké a těžké ostré kameny. Sami 
jsme je lámali, sami vozili a kladli. Osvědčilo se, že jsem vy-
učený kameník i dlaždič, v mnohém šlo sobě i jiným těžkou 
práci usnadniti.“ Dne 14. ledna 1942 byla většina sokolů 
transportována do koncentračního tábora v Osvětimi. Jen 
hrstka z nich byla propuštěna na svobodu. „V noci ze 14. na 
15. ledna 1942 hnal se zemí českou a moravskoslezskou za 
třeskutého mrazu směrem k Polsku rychlovlak, který vezl 
do koncentračního tábora v Osvětimi téměř celé sokolské 
vedení. Naposledy tehdy bylo pohromadě předsednictvo 
ČOS, náčelnictvo a vzdělávací předsednictvo ČOS a činov-
níci sokolských žup. Nikdy se již v tomto složení znovu 
nesešli,“ zdůraznil v poválečné vzpomínce starosta ČOS 
Antonín Hřebík.
 Životní podmínky v koncentračním táboře byly kata-
strofální. Následkem toho dosahovala úmrtnost sokolů 
v prvních měsících šokujících čísel. Jan Husták ve Vzpo-
mínkách uvádí, že již tři dny po příjezdu umírali první so-
kolové. Vězně likvidovala krutá a dlouhá zima roku 1942. 
Veliký teploměr umístěný na baráku koníren běžně uka-
zoval mezi -20°C až -30°C. Mráz způsoboval nehojící se 
omrzliny. V dubnu 1942 vypukla v koncentračním táboře 
epidemie skvrnitého tyfu. Následkem toho zahynul značný 
počet sokolů. I přesto se věznění sokolové dokázali navzá-
jem povzbuzovat a dodávat si sílu k přežití. Před večerní-
mi apely se někteří sokolové scházeli před blokem č. 25, 
kde hovořili o budoucnosti Sokola po válce. Především 
mravní síla bývalého starosty ČOS Stanislava Bukovského 
silně působila na ostatní spoluvězně. František Beneš v po-
smrtné vzpomínce na S. Bukovského uvádí: „Mluvili jsme 
též často o Sokole, o jeho vývoji a cílech v budoucnu – až 
přijde den. O Sokol neměl strachu. Důvěřoval, že přečká 
a vyjde ze všech bojů a útrap.“
 Začátkem června 1942 byli někteří sokolové propuště-
ni, zbývající sokolové byli v následujících týdnech většinou 
posláni do plynových komor. Sokolové byli do jednoho 
z nejhorších koncentračních táborů převezeni za jediným 
účelem, kterým byla jejich fyzická likvidace. Podle neúpl-
né statistiky z konce roku 1945 bylo v letech 1939-1945 
vězněno 11 611 členů ČOS, z toho popraveno 1 212. 

V důsledku válečných útrap zemřelo dalších 2 176 mužů 
a žen. „Sokol byl nejnebezpečnější protistátní organizací. 
To jsem nemohl trpět. To by byla zrada,“ uvedl Konstantin 
von Neu rath, říšský protektor z let 1939-1941, při Norim-
berském procesu v roce 1946, když byl obviněn z podílu 
na rozpuštění ČOS.
 Česká obec sokolská bude usilovat o uzákonění Památ-
ného dne Sokola na celorepublikové úrovni.

Michal Doležel, mdolezel@seznam.cz
Obrazová příloha je k dispozici na http://www.protext.cz
  Zaslal Petr Pastrňák

Závod míru i v Rakousku?
Čtenáři, kteří žili v Československu v letech 1948-1989, 
si jistě vzpomenou na každoroční cyklistický Závod míru, 
prezentovaný tehdy jako největší amatérská cyklistická 
soutěž na světě. Možná se vám vybaví i některé z legend, 
ať již to byli českoslovenští vítězové jako Jan Veselý nebo 
Jan Smolík či východoněmecké cyklistické legendy typu 
Gustava Adolfa Schura, Olafa Ludwiga nebo trojnásobné-
ho vítěze z let 1987-1989 Uwe Amplera, jenž vyhrál Závod 
míru počtvrté ještě v roce 1998. Původně se konal Závod 
míru pouze na trase Praha – Varšava a spoluorganizovaly 
ho ústřední komunistické deníky Rudé právo a Trybuna 
ludu, od roku 1952 se do příprav závodu zapojil i východo-
německý stranický deník Neues Deutschland a mezi města, 
kterými cyklisté projížděli, se zařadil i Berlín (pochopitelně 
jeho východní část). Od té doby se také o Závodu míru ho-
vořilo a psalo také jako o závodu Praha – Berlín – Varšava. 
Pořadí měst se ovšem v jednotlivých letech lišilo, někdy se 
vyráželo z Prahy, jindy z Berlína, nebo z Varšavy.
 Pokud vezmeme do úvahy míru pozornosti, kterou zá-
vodu věnovala dobová média v Československu, Polsku 
a NDR, můžeme směle hovořit o jakési obdobě Tour de 
France v sovětském bloku, které se ovšem zúčastňovali 
i amatéři ze západních zemí – např. v letech 1950-1954 
Závod míru čtyřikrát vyhrál dánský reprezentant a jejich 
řadu narušil pouze v roce 1952 cyklista z Velké Británie. 
V šedesátých letech až osmdesátých letech však už větši-
nou dominovali borci z východního bloku.
 K další změně trasy došlo nakrátko kolem poloviny 
osmdesátých let a jednalo se o značně nešťastnou záleži-
tost. V roce 1985 byla do trasy značně neorganicky začle-
něna také Moskva a k spoluorganizátorům přibyl ústřední 
sovětský stranický deník Pravda. Pochopitelně trasa ne-
vedla i celým Sovětským svazem a do hlavního města SSSR 
se cyklisté museli speciálně přesunout, což značně zkom-
plikovalo celou logistiku. Ještě k horší katastrofě ovšem 
došlo v následujícím roce 1986. Tehdy totiž měl být Závod 
míru zahájen v ukrajinském Kyjevě. Jen několik dní předtím 
ovšem došlo k havárii v černobylské jaderné elektrárně, 
která pochopitelně zasáhla i Kyjev. Naprostá většina zá-
padních reprezentací se proto logicky rozhodla soutěže 
nezúčastnit, nicméně cyklisté z východního bloku byli ke 
startu přinuceni. Došlo tak k jejich zasažení radioaktiv-
ním spadem, což patrně alespoň některé z nich zdravotně 
značně poškodilo. Poté se už sice Sovětský svaz do Závodu 
míru nemíchal, nicméně pověst soutěže už zůstala trvale 
narušena.
 Na sklonku osmdesátých let došlo k dalším experi-
mentům s trasou, když jako cílová města v jednotlivých ze-
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mích nahradily dosavadní metropole některá jiná centra 
(např. v Československu Bratislava, v Polsku Katowice). 
Obrovský přelom pro Závod míru znamenal listopad 1989 
a s ním související společenské změny, které mimo jiné sil-
ně poznamenaly i dosavadní organizátory soutěže. Přesto 
se konaly další ročníky, i když trasa se prakticky neustále 
měnila. V letech 1993-1994 dokonce závod probíhal pou-
ze na území České republiky. V roce 2000 pak startoval 
v německém Hannoveru a dalšími partnerskými městy se 
stala polská Kudowa-Zdrój a Praha. O čtyři roky jeho zahá-
jení proběhlo v Bruselu a roku 2005 se nejel vůbec. Dosud 
poslední ročník Závodu míru se konal roku 2006 a tehdy 
také cyklisté v jeho rámci poprvé zavítali i do Rakouska, 
protože jeho trasa vedla z Lince do Hannoveru.
 Závod míru v posledních letech jeho existence prová-
zely prakticky neustále finanční problémy a kvůli nim se 
také zdálo, že dlouholetá tradice trvale zanikne. Nicméně 
v současnosti se zdá, že v tomto ohledu nastává obrat, 
o nějž se zasloužil bývalý cyklistický reprezentant a nyní 
senátor za Blansko Jozef Regec (zvolen jako sociální demo-
krat, přestoupil do Strany práv občanů – Zemanovci). Ten 
již oznámil, že další ročník Závodu míru by se měl konat 
v první polovině května příštího roku, tedy zhruba v době 
Giro d’Italia. Regec tvrdí, že se mu již podařilo získat nut-
nou sponzorskou podporu pro konání s tím, že hlavní část 
zajistí jedna z velkých bank působících v České republice. 
Náklady by se podle něj měly pohybovat mezi 10 a 15 mi-
liony korun. Regec rovněž naznačil, kudy povede trasa – 
i tentokrát se její součástí stane území Rakouska, naopak 
se nepočítá s Německem.
 Start první etapy podle Regecových plánů uvidí České 
Budějovice a poté cyklisté zamíří patrně na jih do Rakous-
ka a následně na Moravu po trase Jihlava a Kyjov. Další 
etapová města budou na Slovensku Bratislava, Trenčín 
a Čadca a dojezd nultého ročníku se předpokládá v pol-
ském Krakově nebo v Katowicích. Nyní lze samozřejmě 
těžko odhadnout, zda se obnova tradičního závodu pove-
de a zda trasa nultého ročníku bude kopírovat případné 
trasy ročníků následujících. Je ovšem jasné, že určitý pro-
stor pro podobný závod ve střední Evropě existuje. I když 
na něm pravděpodobně nebudou startovat největší hvěz-
dy světové cyklistiky, které se soustředí na uznávané vrcho-
ly sezóny v podobě Giro d’Italia a Tour de France, může se 
jednat o zajímavou soutěž atraktivní pro diváky i sponzory. 
A cyklistika by se také mohla stát další ze zajímavých spoj-
nic mezi Českou republikou, Slovenskem a Rakouskem 
(a také Polskem), která přispěje ke sblížení těchto národů 
bez dřívějšího dohledu stranických funkcionářů.
  (MaFr)

Lukáš Bauer vyhrál první závod 
ve finském Kuusamu
Český běžec na lyžích Lukáš Bauer vyhrál s více než dvou-
sekundovým náskokem závod Světového poháru na 10 km 
klasickou technikou. Šestatřicetiletý běžkař ve Světovém 
poháru naposledy triumfoval před čtyřmi lety, před star-
tem v Kuusamu si však věřil: „Z celé letošní přípravy mám 
dobrý pocit. To jsem snad ještě nikdy neřekl.“ A své tušení 
nakonec přetavil i ve fantastické vítězství. „Jsem v euforii. 
Převládá nadšení,“ prohlásil Bauer v cíli s tím, že se jedná 
o veliké povzbuzení před olympiádou v Soči. 

Biatlonistka Soukalová ve vedení 
Světového poháru
Výbornou formu nadále prokazuje česká čtyřiadvacetiletá 
reprezentantka v biatlonu Gabriela Soukalová. Rodačka 
z Jablonce nad Nisou prodloužila svou sérii výher již na pět 
závodů, když po skvělém běhu a úspěšné střelbě triumfo-
vala ve švédském Östersundu. Nadále tak vládne celkové-
mu pořadí Světového poháru.

Skifař Synek českým veslařem roku
Jednatřicetiletý skifař Ondřej Synek se počtvrté v kariéře 
stal nejlepším veslařem České republiky. Úřadující mistr 
světa po dvou letech vystřídal na pomyslném trůnu ski-
fařku Miroslavu Knapkovou, jež obsadila druhé místo. Sy-
nek v letošní sezóně vyhrál všechny mezinárodní závody. 
„Udělal jsem pro úspěch maximum. Něco podobného se 
mi ještě nestalo, že bych v sezóně vyhrál všechny rozjížďky, 
čtvrtfinále a podobně,“ těšilo českého olympijského me-
dailistu.

Čeští hokejisté na Karjale propadli
Tři zápasy, tři prohry a jen dva vstřelené góly. Čeští hoke-
jisté neobhájili svůj loňský triumf na Karjala Cupu ve Fin-
sku a po třech porážkách skončili se skóre 2:11 poslední. 
Trenér Alois Hadamczik po závěrečné porážce 0:2 s Rus-
kem přiznal zklamání z výsledků i výkonů některých hrá-
čů; domnívá se, že by v budoucnosti na podobné turnaje 
měli začít jezdit mladší hráči, kteří by tím alespoň získávali 
mezinárodní zkušenosti. Podobně špatné výsledky předvá-
děl národní tým i na srpnových českých KAJOTbet Hockey 
Games, v květnu se zase čeští hokejisté neprobojovali na 
mistrovství světa ani do čtvrtfinále. 

Noví členové hokejové Síně slávy
Novými členy Síně slávy českého hokeje se stali někdejší 
vynikající útočník Bohumil Prošek, mistr světa Arnold Ka-
dlec, vítěz ankety Zlatá hokejka Bedřich Ščerban a uzná-
vaný pedagog, metodik a činovník Josef Dovalil. Mezi elitu 
českého hokeje budou slavnostně uvedeni 19. prosince při 
reprezentačním utkání Česko – Finsko.

Nový trenér české fotbalové reprezentace
Poté, co využil možnosti výstupní klauzule ve smlouvě 
s Viktorií Plzeň se Pavel Vrba stane novým trenérem čes-
ké fotbalové reprezentace. Pro šéfa FAČR Miroslava Peltu 
byl Vrba od začátku favoritem na post reprezentačního 
kouče, který byl po odchodu neúspěšného Michala Bílka 
prázdný. Pavel Vrba s Viktorií Plzeň získal dva mistrovské 
tituly a dvakrát ji dovedl do Ligy mistrů. U české repre-
zentace bude mít Vrba nesnadnou úlohu, fotbalisté kles-
li ve světovém žebříčku FIFA až na 28. příčku. Nicméně 
například záložník německého Freiburgu Vladimír Darida 
věří ve zlepšení výkonů a výsledků národního mužstva: 
„Dokáže hráčům přesně vysvětlit to, co od nich sám chce. 
Klade velký důraz na taktiku a má dobře propracovaný 
systém, kterému věří,“ poodhalil bývalý svěřenec Vrby jeho  
taktiku.
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Jak to vlastně začalo?

Objasnění původu dobročinných čtyř adventních kon-
certů „Světlo ve tmách“, které se během dvaadvaceti let 
staly v České republice předvánoční tradicí.
Při jedné z přátelských besed v redakci KK zalétly vzpo-
mínky až do devadesátých let, v nichž jsem i já s celou 
rodinou našel nový domov i dobrou existenční základnu 
v rakouském Salcburku. Přitom se v naší řeči stále obje-
vovala dnes už legendární osobnost Václava Havla, který 
svou neohrožeností imponoval. V jednom ze svých veřej-
ných projevů požádal o pomoc i ty, kteří zvolili cestu od-
chodu do ciziny. Bylo potřeba každé ruky, hlavy, každého 
užitečného nápadu. Tato výzva na mne silně zapůsobila 
a já se zamýšlel, jestli bych nějakým způsobem nemohl 
přijít se svou troškou do mlýna. A tak jednou pozdě v noci 
při poslechu pražského rozhlasu jsem zachytil naléhavou 
prosbu pražského Jedličkova ústavu pro tělesně postižené 
děti a mládež. Stavěl se tam tenkrát nový pavilón značné-
ho významu. Měl být pokud možno urychleně dokončen, 
jenomže – následkem pohnutých událostí na začátku roku 
1990 – přestala fungovat pomoc státu a nastal odtok pe-
něz. V této situaci požádal ústav všechny lidi dobré vůle 

i instituce o finanční pomoc. Tuto výzvu pak Český rozhlas 
několikrát opakoval, což ve mně vyvolalo myšlenku na akci. 
Už jako dítě jsem slýchával od rodičů o velkém významu 
této instituce a v několika případech jsem se o jeho užiteč-
nosti mohl osobně přesvědčit.
 Řadu let jsme sledovali s rodinou se zájmem dobročin-
nou relaci rakouského rozhlasu „Licht ins Dunkel“, která 
probíhala několik dní o hlavních vánočních svátcích. Bylo 
pro nás až neuvěřitelné, s jakou účastí se Rakušané po-
díleli na finančním efektu: sbírky dosahovaly vždy desítky 
milionů šilinků. A tak došlo 27. 2. 1990 k činu. Napsal jsem 
o této akci paní Olze Havlové a navrhl, aby se podobná 
akce uskutečnila také v Československu. Zdůraznil jsem 
přitom, že by docela dobře zapadla do rámce programu 
„Národního porozumění“, jí tak dobře prezentovaného. 
Současně jsem paní Olgu požádal pro případ uskutečnění 
akce o její čestné předsednictví. Vzorem mi zde byla paní 
Hana Benešová, která měla podobnou funkci v organizaci 
Červeného kříže. Téhož dne odešel dopis stejného obsahu 
i na ředitelství České televize.
 V dubnu téhož roku odpověděly obě „instituce“ klad-
ně a uvítaly můj návrh i ke spolupráci ČT s rakouskou 
televizí. Předpokládal jsem, že odtamtud by mohly přijít 
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Sáblíková i po zranění vítězí

Rychlobruslařka Martina Sáblíková vyhrála v kazašské 
Asta ně první závod na 5000 metrů, a upevnila si tak ve-
dení ve Světovém poháru na dlouhých tratích. Na nejdelší 
ženské trati neprohrála již tři roky. Dvojnásobná olympij-
ská vítězka startovala v tomto závodě necelé dva týdny 
po zranění třísla. „Uvěřila jsem před bojem trenéru Petru 
Novákovi, že když pojedu technicky disciplinovaně a roz-
jedu závod proti Pechsteinové opatrně, tak mám na to, 
abych vybojovala placku,“ radovala se Sáblíková, jež vybo-
jovala druhé vítězství v sezóně po triumfu v Salt Lake City  
na 3000 m.

Běžkyně Kratochvílová a rychlobruslařka 
Sáblíková pokřtily své biografie
Slavná česká atletka Jarmila Kratochvílová pokřtila svou 
autobiografii Fenomén Jarmila. V této knize pochopitelně 
nechybí ani zmínka o jejím fantastickém, dosud nepřeko-
naném světovém rekordu na 800 m z roku 1983. Knížka 
je nejen souhrnem jejích zážitků z atletiky, ale rovněž její 
dosavadní kariéry trenérky. Kratochvílová považuje za nej-
větší dar, že má atletiku i čáslavský stadion ráda i po 46 le-
tech, kdy na něj vstoupila poprvé. „Je to můj život i teď. 
Kdo by tehdy řekl, že to tak bude. Takže ta kniha je spíš 
návodem, jak tu atletiku mít rád,“ upřesnila. Další skvělou 
českou sportovkyní, která před Vánocemi pokřtila svoji bi-
ografii, je rychlobruslařka Martina Sáblíková. Na autogra-
miádu její knihy Sama proti času čekalo několik stovek lidí. 
„Není to první knížka o mně, ale tahle je mnohem víc se 
mnou. Říkám v ní věci, které jsem dosud nevyslovila nejen 
na veřejnosti, ale spoustu z nich jsem nosila jen v hlavě. 
Nepřipouštím si moc lidi k tělu a trvá delší čas, než k nim 
získám opravdu velkou důvěru. Navíc se o svoje vnitřní 

pocity dělím velmi zřídka,“ říkala s knížkou v ruce nejlepší 
světová rychlobruslařka na dlouhých tratích současnosti.

Davisův pohár znovu do České republiky
Čeští tenisté vedeni Tomášem Berdychem a Radkem Ště-
pánkem obhájili na horké půdě v Bělehradě loňský triumf, 
když ve finále Davis Cupu porazili Srbsko 3:2. Rozhodující 
třetí bod získal v posledním zápase Radek Štěpánek, který 
s lehkostí přehrál mladého Dušana Lajoviče 6:3, 6:1, 6:1 
a stejně jako loni v Praze proti Španělům zajistil zlatý bod. 
„Jsme teprve pátý tým, který triumf obhájil, což je úžas-
né,“ radoval se Štěpánek. „Prostředí tady bylo velmi složi-
té, ze začátku Radkova zápasu se musely řešit věci, které 
do sportu ani nepatří. Ale pro domácí muselo být kruté, 
že jejich diváci ještě před koncem odcházeli. Nebyli jsme 
doma, ale dohrávali jsme jako doma,“ připojil Berdych.

Do Soči s beranicemi
Na české olympijské kolekci dominuje bílá barva, hlav-
ní inspirací je Muchova první československá známka 
s Hradčany a listy lípy ve tvaru srdce. Kromě obvyklých 
dílů oblečení, jichž každý sportovec dostane pětadvacet, 
je připravena i jedna netradiční součást. „Můj oblíbený 
kousek, čepice s bambulí, ruský styl s chlupatýma ušima,“ 
nadšeně popisuje akrobatická lyžařka Nikola Sudová po-
krývku hlavy připomínající beranici. Dámská je bílá, pánská 
je v šedivém provedení. „Je vidět jen obličej, nikoho ne-
poznáte,“ usmívá se lyžařka. Zatímco v Londýně vzbudily 
značný ohlas modré holínky, v nichž si někteří sportovci 
šli pak i pro medaile, v Soči by mohla podobnou roli plnit 
právě tato beranice. „Určitě může holínkám konkurovat,“ 
je přesvědčena Sudová.
  (připravila amk)
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dobré myšlenky, protože zde už měli s touto věcí desítile-
té zkušenosti. Paní Olga doslova napsala, že je návrhem 
nadšena a už vybídla ke spolupráci i svůj nedávno zalo-
žený „Výbor dobré vůle“ s poznámkou, že i ona by měla 
v budoucnosti v tomto duchu pracovat. A jako praktická 
žena ihned uvedla jména dvou členů výboru, paní Olgu 
Staňkovou a dr. Ivana Doudu, které pověřila spoluprací 
s rakouskou televizí, se mnou a Českou televizí. Dopis paní 
Olgy mne tenkrát povzbudil, protože mi ho přinesla man-
želka do nemocnice, kde jsem se vzpamatovával po prv-
ním infarktu. Po návratu ze špitálu jsem ihned informoval 
obě televize a požádal o spolupráci. K mé radosti všech-
ny instituce odpověděly velmi kladně, rakouská strana se 
dokonce nabídla, že přijede do Prahy, aby informovala 
o organizaci vlastní akce a nabídla spolupráci. Ochota Ra-
kušanů byla prostě obdivuhodná. Českou televizi tenkrát 
zastupoval pan redaktor Radim Smetana, který se ke mně 
hlásil jako žák Pražské konzervatoře, kde jsem před dva-
ceti lety učil. Sešli jsme se tenkrát v místnosti ČT, hlavně 
abych nastávající spolupracovníky informoval o obsahu  
plánované akce.
 V létě roku 1990 došlo k malé rodinné příhodě, kterou 
pro její kuriozitu v krátkosti vylíčím. V tomto roce přijel 
do Salcburku už jako hlava státu Václav Havel otvírat Sal-
cburské letní hudební slavnosti a stal se doslova zbožňo-
vaným idolem mého dospívajícího syna Marka. Když se 
Marek dozvěděl, že pan prezident přiletí, doslova „přiletěl“ 
na letiště na svém kole, aby se zúčastnil ovací, a pak letěl 
honem do Salcburku, aby ho přivítal i ve městě. Připravil 
dokonce dárek – hezkou malou sovu z broušeného skla 
od Swarovského jako symbol moudrosti i jako výraz jeho 
nadšení pro pana prezidenta. A je doslova neuvěřitelné, 
že se ve městě prodral ochrankou až k němu i k dalšímu 
hostu slavností – totiž k německému prezidentu Richardu 
von Weizsäckerovi a jejich doprovodné diplomatické sui-
tě – a Havlovi dárek předal osobně. V tomto okamžiku ho 
při tom vyfotografovali reportéři několika týdeníků, takže 
se den nato objevil tento snímek na titulní stránce novin. 
Tímto kuriózním činem se můj kluk zapsal do historie naší 
rodiny i do jednoho z dopisů Výboru paní Olgy, která se 
dozvěděla, o koho tenkrát šlo, a tuto událost vesele ko-
mentovala. (Ať čtenář laskavě promine líčení této veselé 
příhody.)
 Od podzimu roku 1990 se ale ponenáhlu práce na vy-
sílání začala protahovat, zdálo se mi, že počáteční nadšení 
ustupuje, asi také proto, že tenkrát v české TV nastaly orga-
nizační změny a vystřídalo se i její vedení. Tím se věc zdr-
žela natolik, že k jejímu uskutečnění došlo až v roce 1991.
 Následkem těchto zdržení jsem v červnu roku 1991 
navštívil na Kavčích horách (ředitelství České televize) 
pana režiséra Vaštu, který byl pověřen natočením pořadu. 
Byl upřímný a prohlásil, že dosud vůbec neví, oč vlastně 
jde, a proto vítá setkání, při němž mě provázela kolegyně 
dr. Olga Kitnarová. „Rozmluva“ probíhala tak, že si pan 
režisér natočil můj popis prací do svého diktafonu. Teprve 
tím se záležitost dala do pohybu a 1. 12. 1991 došlo k prv-
nímu vysílání koncertu. Všechny čtyři pořady se setkaly na 
veřejnosti s porozuměním a jejich hodnota byla po všech 
stránkách k mé radosti vysoce oceněna.
 Má radost netrvala dlouho. Asi čtrnáct dní před prvním 
vysíláním se v týdeníku České televize objevil dvoustránko-
vý článek pana B. Štěpánka, který mi do Salcburku zaslali 

pražští přátelé. Divili se, že na otázku, jak tyto koncerty 
vlastně vznikly a kdo je původcem této myšlenky, odpo-
věděl pan režisér jednou větou: „Když jsem byl poslán do 
Vídně, ptali se mne, zda bychom nechtěli vstoupit do jejich 
pořadu „Licht ins Dunkel“, čímž byla věc odbyta.
 Vystihující odpověď to však nebyla. Je také možné, 
že o našem víc než ročním mnohostranném jednání sám 
neměl tušení. O mé osobě se uprostřed rozhovoru zmí-
nil s tím, že „náš krajan, hudební vědec Vladimír Poš, 
pošle k pořadu kolekci koled“ atd. To se mi zdálo po 
čertech málo. Ty koledy, dvě české a dvě německé, na-
točilo salcburské rozhlasové studio se školním sborem 
z nedalekého města St. Johann in Pongau. Já jsem k prv-
nímu pořadu promluvil pár slov před portálem zámku 
Hellbrunn. Mrzelo mne, že nikde o mé práci nepadlo  
ani slovo.
 Velmi mě těší, že se z koncertů stala víc než dvacetiletá 
tradice a že se během těch dvaceti let vybralo mnoho mi-
lionů korun. Nejde mi o uznání zásluh. Hlavní věcí je, že 
se v tradici pokračuje. Myslím ovšem, že je důležité, aby 
se vědělo, kde se tato idea zrodila a hlavně – že jejím pů-
vodcem je český emigrant, který si uchoval lásku k české 
zemi a pokusil se ukázat vděčnost národu, v němž vyrostl, 
kde se mu dostalo všeho vzdělání, které uplatnil jak kdysi 
doma, tak v nedaleké cizině. To pro mne bylo hlavní a o nic 
víc mi nešlo.
  Mag. Prof. Vladimír Poš

Poznámka: Všechny písemné materiály k tomuto téma-
tu jsem odevzdal Českému muzeu hudby v Praze, čímž 
se definitivně uzavřela malá kapitola „o původu věci  
lidské“.

Mé Vánoce s dětmi
Přišla zima, nastala doba předvánoční, adventní. To už 
v salcburském kraji obvykle mrzlo až praštělo a horna-
tý kraj pokryl sníh. Kolem školy na okraji Salcburku se 
v odpoledních hodinách objevovaly postavičky malých 
capartů, doprovázených nejčastěji prarodiči do hudeb-
ních hodin mé „kapesní organizace“, nazvané „Salzburger 
Spielkreis“. Jejím posláním bylo muzicírování, zpěv a hra 
na tzv. „orffovský instrumentář“, spojené s dětskými hrami 
a tanci. Poslední hodina před Štědrým dnem byla vždy pro 
nás hodinou zcela výjimečnou, zvláštní, přinášející nejen 
radost, ale také určité napětí, protože jsme pro ni připravili 
vánoční hru „Hledání příbytku“ („Herbergsuche“). Složil 
jsem pro tuto příležitost vlastní píseň, jíž byla hra doprová-
zena. Děti přišly oblečeny do místních krojů, protože vět-
šina představovala pastýře, někteří sedláky, jeden chlapec 
byl oděn jako hospodský a samozřejmě i Maria s Josefem 
měli šaty poutníků.
 Třída místní obecné školy pro nás byla v ten den upra-
vena pro hru. Stoly s židličkami odsunuty ke straně, tři 
kouty místnosti připomínaly venkovské příbytky a ten po-
slední, čtvrtý, byl upraven jako hospoda se stájí, v níž na-
leznou poutníci konečně příbytek k přenocování, ale – jak 
známo – ne v místnosti pro hosty, ale ve chlévě, ve kterém 
ohříval vzduch tělesným teplem osel a vůl. Obě tato zví-
řata jsme museli z „technických důvodů“ vypustit, takže 
zbyly jesle naplněné senem. A tak za zpěvu písně putují 
unavení poutníci od rohu k rohu, žádají o možnost pře-
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y spání, ale jsou vždy tvrdě odmítnuti. Až v hostinci má jeho 
majitel lepší porozumění pro Josefa a Marii, která očekává 
narození dítěte. Josef buší holí do podlahy a prosí o po-
skytnutí příbytku. Hospodský je neodmítá, ale uvádí do 
stáje s jeslemi, ve kterých se za malou chvíli octne velká pa-
nenka – dítě Matky Boží. Že je to vlastně děvčátko, dětem 
nikdy nevadilo. Dítě jako dítě a v tuto chvíli šlo o Ježíška – 
a hotovo. Poslední strofou písně je hra ukončena, děti jsou 
spokojeny a nastává chvíle, na kterou se – snad – děti těšily 
nejvíc. To už dospělí rozkládají na podlahu třídy připrave-
né deky, pokládají na ně ubrousky a z tašek nebo košů vyn-
dávají doma připravené dobroty: marmeládou slepované 
hvězdičky, figurky, ptáčky, vanilkové rohlíčky a různé jiné 
pamlsky i něco dobrého k pití. Pozvolna se šeří, a tak děti 
rozsvěcují připravené lucerničky. Ale ouha – ještě než se 
děti pustí do jídla, zpíváme všichni koledy, k tomu se zapa-
lují svíčky a prskavky. Oba svatí našli střechu nad hlavou, 
Ježíšek leží tiše v jeslích a my ho vítáme zpěvem na tento 
svět. Na můj dotaz vyprávějí děti, jak se v jejich rodinách 
slaví Štědrý den a Vánoce, jak vítají Tři krále nebo jak pře-
jímají živé světlo z Betléma. Někteří mají na zahradě sně-
huláka s koštětem v ruce, což patří přirozeně k Vánocům 
a zimě. Pak nastávají hody.
 Se zájmem pozoruji, jak si děti navzájem vyměňují pa-
mlsky i to, jak je prarodiče vybízejí, aby vánoční dobroty 
nabízeli svým kamarádům. Dát je přece vždy radostnější 
než brát, říkám si v duchu a je mi při tom dobře. Vytváří-
me dohromady jakousi velkou rodinu plnou spokojenosti. 
Před rozloučením na mne čeká malé překvapení. Děti mi 
předávají připravené slaměné hvězdy různých tvarů a ve-
likostí, voskové figurky vytvořené za pomoci „tet“ v mateř-
ských školách, které většina dětí navštěvuje. Jindy jsou to 
figurky vystříhané z tvrdého papíru a pomalované pastel-
kami, tu a tam mi dospělí podstrčí nenápadně láhev vína 
s přáním k Vánocům a do nového roku. Jak malí, tak velcí 
mne zásadně titulují čestným názvem „Onkel Vlády“, pro-
tože nedokážou správně vyslovit mé slovanské jméno Vla-
dimír. Takže jsem vlastně až dodnes pro všechny „Onkel 
Vlády“ a hotovo. Jak se vlastně správně jmenuji, neví prav-
děpodobně nikdo.
 Malé dárky k ozdobě vánočního stromu jsem si scho-
vával po dlouhá léta, takže zaplnily velkou krabici uchová-
vanou ve sklepě. Na Štědrý den však putuje ze sklepa do 
bytu a já si těmi poklady doplňuji výzdobu rodinného vá-
nočního stromu, který také podle toho musí být příslušně 
veliký. Při jeho zdobení vzpomínám na hezké chvíle strá-
vené s dětmi, takže je mám kolem sebe jako zpřítomněny 
i po mnoha letech.
 Aspoň ve vzpomínkách si vybavuji jejich zářící očka, 
spokojené tváře a celou tu prožitou vánoční pohodu. 
V duchu k sobě pronáším jedno velké přání: Abych si na 
tyto momenty vzpomněl, až budu navždy odcházet z této 
planety. Myslím, že mi ta představa ulehčí odchod do ne-
známa. Jak a zda se mi to přání vyplnilo, se už nikdo nikdy 
nedoví.
  Vladimír Poš

Peter Žaloudek
I když není potřeba Vám, čtenářům Klubu, pana ThLic. Pe-
tra Žaloudka představovat – někteří ho mohli osobně po-

znat např. během jeho přednášky, organizované Klubem 
v Českém centru před dvěma roky –, rozhodli jsme se uve-
řejnit rozhovor, který s ním v říjnu vedla redaktorka kra-
janského časopisu pro Čechy a Slováky Nový domov Věra 
Kohoutková.
Setkání s Petrem Žaloudkem mi přihrála náhoda při lis-
tování v tématech na internetu. Zajímalo mě specific-
ké – jak člověk může unést vědomí těžce vyléčitelné nebo 
dokonce nevyléčitelné nemoci. A jak se se skutečností, že 
touto – jakoukoliv – chorobou trpí můj milovaný, moje 
dítě, matka, bratr. Jak je možné unést každodenní péči 
o takové lidi – a zachovat si duchovní rovnováhu. ne-
podlehnout zmatku z  neúspěchu, panice v  případech 
naprosto beznadějných či nenechat se stáhnout chmu-
rami vidin dlouhodobé izolace od normálního života. 
Prostě nevyhasnout. A zaujaly mě ukázky dialogů s lid-
mi, kteří přesně takové každodenní nejistoty prožívají. 
Jejich autorem byl Peter Žaloudek. Jsem ráda, že jsem 
ho oslovila. Spíše kladu otázky, a on je tím trpělivým, 
kdo je zodpovídá. Jsem přesvědčena, že se k životu to-
hoto muže, naplněném člověčenstvím, ještě budeme mít 
důvod vrátit.

Kdo vlastně jste, Petře Žaloudku?
Už léta pracuji v jedné vídeňské nemocnici, oficiálně jako 
radiologický asistent na ozařovací klinice, neoficiálně jako 
duchovní sloužící lidem trpícím rakovinou. Vše, co dělám, 
považuji za kněžskou službu – bez úřadu, protože vedení 
církve již nezajímá, co dělají kněží suspendovaní za to, že 
se oženili. Jenže kněžské povolání, stejně jako dar lásky, je 
od Pána Boha.

Proč jste si vybral právě toto povolání?
Po kněžství jsem toužil od útlého dětství, když jsem už jako 
předškolák v kostele ministroval. V době komunismu vládl 
tzv. numerus clausus a drtivá většina kněží a řeholníků 
byla zlikvidována ve vězení nebo v pracovních táborech. 
ČSSR proklamovala všude navenek, že respektuje demo-
kracii a dokumentovat to chtěla tím, že přece jen v kos-
telích ponechala část kněžstva, která směla sloužit mše. 
Jenže za jakou cenu? Bylo to jen z milosti komunistické 
strany a týkalo se to těch, kteří prostě vyhovovali i za cenu 
zrady na Kristu a jeho Evangeliu. Většinou šlo o členy pro-
komunistické organizace Pacem in terris. Avšak existovala 
také jiná část církve, skrytá v podzemí, kterou tvořili taj-
ně svěcení kněží a biskupové. To byli opravdoví hrdino-
vé. Stal jsem se členem této církve a na žádost nejvyšších 
představených jsem se pokusil o útěk z ČSSR, protože 
tenkrát bylo důležité, aby i ti v podzemí absolvovali řádné 
studium teologie a měli kontakt se světem. Tak jsem tedy  
emigroval.

A nyní jste radiologickým asistentem…?
Když jsem se rozhodl, že se ožením, musel jsem si najít 
nějakou práci. Moje manželka byla také emigrantka. Hned 
jsem věděl, že chci pracovat v nemocnici, kterou jsem vní-
mal jako nejlepší prostředí, kde nadále budu moci žít své 
kněžství, třebas jen neoficiálně. A čas ukázal, že tomu tak 
opravdu bylo. Když si jen vzpomenu na ty stovky, možná 
i tisíce rozhovorů s pacienty v těžkých životních situacích 
nebo dokonce před smrtí…
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na svých misiích se kněží setkávají s věcmi, které ne-
musí působit příjemně. Jak na Vás působil ústav, kde 
jste přišel do styku s lidmi nemocnými rakovinou nebo  
leprou?
Myslím, že nikdy a nikde by kněžství nemělo být odtrženo 
od života – od všeho příjemného, ale i nepříjemného, bo-
lestivého a smutného, co se v té které zemi děje. Chci-li žít 
jako věřící či jako kněz svou víru naplno, musím vždy život 
brát jako obrovskou výzvu. Z tohoto pohledu je v podsta-
tě jedno, žiji-li v nějaké chudé katolické zemi v Africe, kde 
mají lidé problém se uživit a jakžtakž důstojně přežít, nebo 
v zemi, kde se lidé dusí pod tíhou balastu konzumu všeho 
druhu, kde vládne nesvoboda, diktatura, otroctví peněz, 
korupce, pokřivenost charakterů… Ježíš nám přinesl Ra-
dostnou Zvěst, jak zní překlad řeckého slova Evangelium, 
a věřící člověk by měl přinášet poselství optimismu a ra-
dostného pohledu na život všude tam, kde žije.
 Musíme se konečně odtrhnout od všeho toho nánosu, 
kterým zde vatikánská církev za staletí zabetonovala a do-
slova zazdila to, co je podstatou Ježíšova učení a života.

Zastavme se na chvíli u pro nás středověké choroby zva-
né lepra, se kterou jste přišel také do styku…
Já jsem měl to štěstí, že jsem mnohokrát navštívil malo-
mocné v zemi „blahobytu“, kde je o ně materiálně i du-
chovně postaráno, na Havaji. Určitě bych měl jiné zážitky, 
kdybych jel do chudé Indie, Pákistánu, některých afrických 
zemí či východní Asie. Ale něco společného asi mají tito 
lidé všude: stigmatizaci, pohrdání, plachost spojenou s izo-
lovaností od jiných proto, že jsou malomocní.

Co Vás tam vlastně zavedlo?
Na ostrov Molokai jsem začal jezdit kvůli P. Damiáno-
vi, idolu mého mládí, o němž jsem chtěl napsat knihu. 
Teprve později jsem se začal zajímat o lidi, kteří tam žijí. 
Trvalo mi tři roky, tři cesty, než si tam lidé na mě zvykli 
a než souhlasili, abych s nimi hovořil, psal o nich, fotil je… 
Všechny fotografie malomocných v Muzeu malomocenství 
v Kalaupapě z let 1998 až 2005 jsou z mého fotoapará-
tu. Těším se z toho, že jsem i takto mohl přispět k tomu, 
aby tito, po celá desetiletí bezejmenní lidé, dostali koneč-
ně jméno. Třebaže sami už nežijí, ale pro jejich příbuzné 
a návštěvníky muzea zůstanou konkrétní lidé, konkrétní  
osobnosti.
 Malomocní v Kalaupapě již téměř vymřeli, nyní tam žijí 
čtyři. Přesvědčil jsem se o tom letos, když jsem po osmi 
letech kolonii znovu navštívil. V době mé první návštěvy 
v roce 1998 jich tam žilo asi čtyřicet. I proto jsem vděčný za 
to, že jsem měl možnost navštívit tuto kolonii ještě v době, 
kdy byla plná života.
 Vyrostlo tam velké moderní muzeum, které bude 
návštěvníkům vyprávět o tom, co se tam od roku 1865  
dělo.

Kde všude se lepra ještě vyskytuje? Vnímá ji okolní svět 
stejně jako třeba AIDS?
V Evropě již byla vymýcena, jinak je kromě Antarktidy všu-
de. Nejhorší je to v Africe a v Asii. Mnozí dnes nazývají 
AIDS novodobým malomocenstvím. Mnozí mají předsud-
ky, neuvážené a falešné výtky, že souvisí s nezřízeným se-
xuálním chováním. Stejně kdysi obviňovali malomocné, 

bohužel i katoličtí misionáři. Když propuklo malomocen-
ství u P. Damiána, také ho mnozí obvinili ze sexuální pro-
miskuity, ze selhání v šestém přikázání.

Je zajímavé, jakým způsobem vnímáte psychiku na smrt 
nemocných lidí. nezůstává ve Vás onen pocit bezmocné 
naděje – stejné naděje, s níž tito lidé žijí každý, třeba 
i poslední den?
Jsou to smíšené pocity: na jedné straně „radost“ z toho, že 
tito lidé již skončili cestu svého utrpení, izolace, samoty, 
bolesti, na druhé straně z toho, že se naučili s nemocí žít, 
hledat vyšší duchovní hodnoty, že se dokázali v životě nad 
mnohé povznést, dívat se dál a mnohem jasnějším pohle-
dem, že našli sami v sobě, ve svém srdci mír.
 Setkání s nimi patří mezi ta nejvzácnější a nejkrásnější. 
Velmi je postrádám v této uhoněné, konzumní, všenabízejí-
cí tzv. svobodné společnosti. Zní to možná divně, ale těším 
se, až se s nimi jednou zase sejdu.
 Když mi kdysi po třech letech dovolili, abych je fotil 
a pořizoval s nimi rozhovory, ptali se mě často: vždyť my 
ani nevíme, co o nás budeš psát, tvůj jazyk neznáme, co 
z toho vlastně budeme mít? Tehdy jsem jim nedovedl od-
povědět. Na to nebyla odpověď možná. Ale od té doby 
o nich mluvím všude, kam přijdu. Jsem rád, že po tolika 
letech jsem měl možnost o nich promluvit i na stránkách 
Nového domova.

Čím ze své zkušenosti byste přispěl k posílení psychiky 
lidí, kteří stejně jako Vy sdílejí bolest a tragédii nemoc-
ných?
Já nejsem rádce. Když se denně setkávám s lidmi nemoc-
nými rakovinou, je radění to poslední, co dělám. Zrovna 
včera jsem měl velice silný zážitek. Chodí k nám jedna star-
ší paní na ozařování. Je hodně depresivní a moje kolegy-
ně se setkání s ní raději vyhýbají. Její první manžel zemřel 
na rakovinu. Pak měla druha. Časem i ten dostal rakovinu 
a zemřel. Zůstala sama a rakovinu dostala ona. Nevím jak, 
ale podařilo se mi s ní každý den navázat kontakt, žertovat, 
mluvit o všem možném… Včera přišla a říká: Jsem tak ráda, 
že tady jste, pomáhá mi to dostat se z toho mého kruhu 
ven. Její upřímnost mě silně zasáhla.
 Vím, kolik smutných, zraněných, bolavých lidí kolem 
mne chodí. Stačí vyjít na ulici – co člověk, to kapitola sama 
o sobě.
 Chtěl bych mít v sobě něco, čím bych alespoň některou 
z těch bezejmenných osobností třeba jen úplnou banali-
tou potěšil, povzbudil. Jsem ale i egoistický: vím totiž, že 
když je mi špatně, jsem rád, když na takového utěšitele  
natrefím.

Možná že právě díky svým zkušenostem byste mohl vy-
řknout své přání do budoucnosti. nemocní lidé budou 
vždycky, smrtelných chorob přibývá a  proti mnohým 
jsme bezmocní; čeho by se Vaše přání vlastně týkalo?
Hm… Mně se vždycky líbilo brát Herausforderungen, život-
ní výzvy, jako šanci. Vím, že mnozí mají strach z chorob, ze 
smrti, ze ztráty práce, z nedostatku peněz… Pro mě osob-
ně je největším neštěstím ztratit lásku. Ztratit vědomí, že 
mě někdo miluje. A to teď nemyslím jen v transcendent-
ním významu. Člověk potřebuje mít někoho, koho miluje 
a o kom ví, že on miluje jeho.
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y  Vám, kdo tyto řádky budete číst, bych chtěl popřát lás-
ku: nejenom abyste sami někoho milovali, ale aby vás ráno, 
když se probudíte, a večer, když jdete spát, provázelo vě-
domí, že vás někdo miluje.

Za rozhovor děkuje
  Věra Kohoutová

Nový domov č. 20, 3. 10. 2013 kanadský 
krajanský časopis pro Čechy a Slováky

  redakčně zkráceno

Lhát se nemá – Přemysl Janýr
Více než jiné okolnosti mne na výroku zaujaly jeho refe-
renční etická autorita a fakultativnost. Vzpomněl jsem si, 
jak nám před mnoha lety, ještě za hluboké normalizace, 
náš syn v příslušném věku pěti, šesti let poprvé vědomě 
zalhal. Prozradili jsme mu tenkrát důležitou věc: Ale když 
budeš lhát, tak už nikdy nebudeme vědět, jestli to, co říkáš, 
je pravda, nebo ne. Nikdy tomu už nebudeme moci vě-
řit. Výchovných problémů následovalo ještě dost, ale lhaní 
mezi ně nepatřilo. Zpětně si říkám, že měl velké štěstí, že 
se to dozvěděl včas. Bylo by pošetilé chtít současný konflikt 
uvnitř ČSSD redukovat na nedostatečnou sociální infor-
movanost jeho proponentů. Půdorys problému je obecně 
systémový, avšak zasazený do specificky českých vzorců, 
v nichž obsedantní potřeba moci tvoří jen jednu, i když 
nezanedbatelnou část. Pokusme se ukázat si na nich jejich 
kontraproduktivnost. – Kdyby se jednalo pouze o neumě-
telský pokus o spiknutí několika jedinců trpících panickou 
hrůzou z vlastní bezvýznamnosti, nestál by za řeč. Konflikt 
však zahrnuje základní dilema dvou protichůdných systé-
mových principů a diskreditací proponentů jedné strany 
se neřeší, nanejvýš odkládá: Princip centralizovaného či 
decentralizovaného rozhodování.
 Prvním specificky českým aspektem problému je naše 
tradiční centralizační zatíženost. Začíná vznikem samostat-
né republiky pod českou dominancí, do které byly proti 
své vůli začleněny rozsáhlé národnostní menšiny. Počáteč-
ní představa něčeho na způsob Švýcarska musela rychle 
ustoupit pragmatické nutnosti tuhého pragocentrismu, 
neměl-li se nový stát vzápětí rozpadnout. Centralisticky si 
po válce musela nový režim zařídit také Košická vláda, po-
strádající ústavní legitimitu, i následný komunistický režim, 
ohrožovaný vnějšími kontrahenty i disentem vlastních ob-
čanů. Krátký decentralizační experiment po jeho kolapsu 
vedl okamžitě k rozpadu země a následná přerozdělování 
majetků od privatizací až po církevní restituce byla opět 
možná pouze za předpokladu centralizovaného rozhodo-
vání nezávislého na vůli občanů.
 Decentralizace správy do krajů sledovala primárně cíl 
delegovat zodpovědnost pryč z centra. Zároveň však již 
nemohla mít formu demokratického centralismu, která 
předchozímu režimu poskytovala nad provincií dostateč-
nou kontrolu. V privatizačním zápalu si nikdo neuvědo-
moval, že nově ustavené kraje získají vlastní dynamiku a že 
vedle zodpovědnosti si postupně začnou nárokovat také 
vliv na rozhodování centra. A co hůře, že váha pražské-
ho centra je ve srovnání se zbytkem země malá, že proti 
spojenectví krajů dlouhodobě nemá šance, ať již se jedná 
o státní správu, anebo o politické strany.

 To je v historii české samostatnosti nový fenomén. 
Vyskytoval-li se kdy významnější odpor ze strany provin-
cie, byl dosud vymezen především etnicky: Němci, Ma-
ďaři, Slováci, Poláci. Disent na úrovni Asociace krajů nyní 
staví centrum před výzvu, ke které mu chybí zkušenost. 
Zaznamenal jsem v některých komentářích, že se jedná 
o standardní problémy i v dalších zemích, včetně zmínky 
o Rakousku.
 To mohu potvrdit, ovšem opět s poukazem na česká 
specifika. Rakousko je svaz devíti samostatných histo-
rických zemí jako Horní a Dolní Rakousy, Vévodství Ko-
rutanské a Štýrské, Tyrolsko atd., srovnatelných s českými 
historickými zeměmi Královstvím Bohemie či Markrab-
stvím Moravským. Vztahy mezi nimi – včetně těch čes-
kých – a vídeňským centrem se vyvíjely po staletí a ani 
sdružení oněch německy mluvících v Rakouskou repub-
liku (tedy zdola) v roce 1918 na principech subsidiarity 
nic zásadního nezměnilo. České země naproti tomu prošly 
opakovanými reformami územní správy a dnešní kraje jsou 
libovolně shora utvořené celky bez tradice územní identity, 
samosprávy a vztahů s centrem. Pokud by zůstaly, dalo by 
se očekávat, že se po desetiletích turbulencí konsoliduje 
vymezení pravomocí a adaptační mechanismy, umožňující 
nekonfliktní posuny v závislosti na aktuálním vývoji. Prav-
děpodobnější však je, že některý z příštích dvacetiletých 
režimů provede novou reformu územní správy a začneme 
opět od nuly.
 Na konkrétním konfliktu se ovšem podílejí další spe-
cificky české vzorce, zejména ony vyplývající z nacionál-
ně socialistické podstaty české identity: Nepřítel je uvnitř, 
mezi námi, spojenec venku, mimo nás. Tak si nalézá regio-
nalistická skupinka kolem Michala Haška v boji proti cen-
tralistickým rivalům uvnitř strany spojence mimo stranu, 
v osobě prezidenta. Že to okolí vnímá jako zradu, je pro ně 
nejspíše jen výsledkem mediální manipulace – vždyť pře-
ce všechny naše dosavadní režimy vznikaly podle stejného 
vzorce, vždy v boji proti vnitřnímu nepříteli zvítězila malá 
skupinka odhodlaných za podpory vnějšího spojence, od 
TGM a Beneše přes Košickou vládu, Gottwalda, Husáka až 
po Havla s Klause. Co by najednou mělo být špatného na 
tom, když další skupinka odhodlaných převezme stejným 
způsobem koaliční jednání a posléze i partaj? Že by se to 
snad také mělo nemít?
 Ať už se ČSSD se svým problémem vypořádá jakkoliv, 
problém sám ukazuje hlubokou destruktivnost zakořeně-
ných vzorců. Michal Hašek je nepochybně schopný politik 
a pokud jsem měl příležitost ho poznat, působil jako člověk 
vysoce angažovaný pro svůj region i v záležitostech, kte-
ré neměly s potřebou moci nic společného. Navíc co sám 
iniciativně přislíbil, také splnil – a to se nestává často. Pro-
blém dělby mezi centrem a periferií je autentický, ČSSD se 
s ním bude muset vypořádat a Hašek by nepochybně byl 
vysoce kompetentním reprezentantem jeho jedné strany. 
Bohužel mu nikdo včas neprozradil, proč se lhát a zrazo-
vat nemá, že je to konec vlastní důstojnosti a hodnověr-
nosti. Copak máme schopných politiků tolik, abychom 
s nimi mohli takhle nehorázně mrhat? Nemůže jim někdo  
poradit?

 Celý článek Komentář k puči v ČSSD vyšel v Britských 
listech na http://www.blisty.cz/art/70882.html.
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Zemřel Karl Musil
Po dlouhé a těžké nemoci ze-
mřel 14. října 2013 první sólis-
ta baletu státní opery ve Vídni, 
vídeňský Čech, prof. Karl Mu-
sil. Narodil se v roce 1939 do 
české rodiny. Už v předškolním 
věku cvičil v Sokole, dokonce se 
zúčastnil Všesokolského sletu 
v Praze roku 1948, učil se hrát 
na housle, chodil do baletu, 
později také zpíval v pěveckém 
sboru Lumír a Máj. Balet objevil 
díky svojí tetě, primabaleríně Ju-
lii Drapal, „ta mě často brávala 

s sebou do opery,“ vzpomínal Karl Musil. V mládí často 
vystupoval na různých podnicích, které pořádaly české 
spolky ve Vídni. V roce 2005 pro Kulturní klub připravil se 
svými nejmladšími žáky baletní vložku v programu plesu ve 
Schwarzenberském paláci.
 Od roku 1958 byl sólistou Státní opery a později jejím 
prvním sólistou. Během kariéry tančil všechny hlavní role 
klasického oboru. Hostoval po celém světě, včetně Brna. 
Baletní kariéru ukončil roku 1983, dva roky poté, co se na 
jeho dům zřítila rakouská stíhačka a on s manželkou a dvě-
ma dětmi utrpěl popáleniny.
 Působil také pedagogicky – vyučoval v baletní škole 
a Baletní akademii Vídeňské státní opery, byl vedoucím 
baletního oddělení konzervatoře, věnoval se choreografii. 
Byl prezidentem Rakouského tanečního výboru (ÖTR).
 Karl Musil byl vyznamenán např. stříbrným čestným 
odznakem za zásluhy Rakouské republiky, Čestným křížem 
za vědu a umění I. třídy a v roce 2006 mu byl spolkovým 
kancléřem udělen titul profesor.
 V roce 2010 vyšla jeho autobiografii Kleiner Mann, wie 
hoch das Bein. Der erste Solotänzer der Wiener Staats-
oper erinnert sich.
 Poslední rozloučení s prof. Karlem Musilem se konalo 
5. listopadu 2013 na hřbitově Neustift am Walde.
 Čest jeho památce!

Předání ocenění Artis Bohemiae Amicis 
paní Dr. Agnes Husslein-Arco

V pondělí 23. září 2013 obdržela paní Dr. Agnes Husslein-
Arco, ředitelka rakouské galerie Belveder, z rukou paní 
JUDr. Ivany Červenkové, chargé d’affaires a. i. Velvyslanec-
tví České republiky ve Vídni, významné ocenění v oblasti 
kultury, cenu Artis Bohemiae Amicis.
 Od roku 2000 ministři kultury oceňují rezortní medailí 
Artis Bohemiae Amicis významné osoby, které cílevědomě 
přispěly nebo přispívají k šíření dobrého jména české kul-
tury v tuzemsku i v zahraničí.
 Slavnostní předání ceny, které se uskutečnilo na půdě 
rakouského velvyslanectví ve Vídni, zahájila chargé d’af-
faires a. i. paní JUDr. Červenková, která poděkovala paní 
Dr. Husslein-Arco za její obětavost a zdůraznila důležitost 
propojení české a rakouské kulturní scény pro dobré sou-
sedské vztahy obou zemí.
 Ředitel Adolf Loos Apartment and Gallery Vladimír 
Lekeš, který paní Husslein-Arco v rámci letošního udělení 
ceny navrhl, zmínil ve svém projevu její česko-moravské 
kořeny a představil různé důležité projekty, na kterých se 
paní Husslein-Arco podílela, jako dodnes nezapomenutel-
nou výstavu Tschechischer Kubismus 1912-1916, kde bylo 
poprvé v Rakousku široké veřejnosti uceleně prezentováno 
české kubistické umění. V Rakousku rovněž paní Husslein-
Arco uspořádala výstavu dalším českým umělcům, foto-
grafovi Jaroslavu Rosslerovi a malíři Zdeňku Sýkorovi. 
Její zásluhou se v roce 2009 – v té době již působila jako 
ředitelka Rakouské galerie Belveder – uskutečnila retro-
spektivní výstava dalšího českého slavného malíře Alfonse 
Muchy. Následně byla v roce 2011 v Belvederu během me-
zinárodní výstavy Dynamik! Kubismus, Futurismus, Kine-
tismus představena v kontextu se světovým uměním díla 
Františka Kupky, Emila Filly a Vincence Beneše.
 Slavnostní večer svým hudebním vystoupením zpestřil 
kytarista Martin Škubal z Universität für Musik und darstel-
lende Kunst, Vídeň.
  ZÚ

95. výročí první Československé republiky
145. výročí založení Akademického spolku
V sobotu 19. října se konala k uvedenému výročí přednáš-
ka prof. Jaroslava Vaculíka z Masarykovy univerzity o vý-
znamných osobnostech první ČSR.
 Poněvadž si současně připomínáme rovněž 145. výročí 
založení Akademického spolku, přiblížila jeho předsedkyně  

Česká vánoční mše
„Hej, mistře“ Jakuba Jana Ryby

Velice rádi bychom chtěli pozvat k účasti 
všechny milovníky zpěvu „Rybovky“.

Zpívat budeme na Štědrý	večer 
při „půlnoční“ mši svaté ve 22:00

a opakovat budeme v neděli Křtu Páně dne 
12.	ledna	2014	v 10:00 dopoledne s následujícím 

společným obědem chrámového sboru.
Zkoušky budou vždy ve středu v 19:00

na kůru českého kostela na Rennwegu 63 ve třetím 
vídeňském okrese.
Termíny zkoušek: 

4.	12.,	11.	12.,	18.	12.	a 8.	1.	2014

Přijďte mezi nás, těšíme se na vás!!!
Miroslava Čech-Stopko

e-mail: M.Cech-Stopko@gmx.net

Karl Musil
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í PhDr. Helena Klein-Watryczová krátkým projevem zalo-
žení, dějiny, význam a důležité mezníky této původně čis-
tě studentské organizace. Podrobnější sepsání dějin by se 
mohlo stát motivací pro současné historiky, poněvadž uce-
lená monografie dějin spolku doposud schází.
 Prof. Jaroslav Vaculík se věnoval ve své přednášce 
nejdříve zahraničnímu odboji významných českých a slo-
venských politiků. První část patřila našemu prvnímu prezi-
dentovi T. G. Masarykovi. Jak vyplynulo z přednášky, cesta 
TGM k jeho vědecké a politické kariéře byla obtížná. Po-
litik, sociolog, filozof a vědec T. G. Masaryk byl především 
bojovníkem za pravdu, čistotu ve vědě, pečlivým pozoro-
vatelem a velkým humanistou. Takto ho známe z bádání 
o rukopisech, kdy společně s dalšími vědci, jako Gebaue-
rem a Gollem, odhalil jejich nepravost, a tím si tak sjednal 
mnoho nepřátel.
 Podobně se postavil na stranu Hilsnera obviněného 
z vraždy dívky a důrazně vystoupil proti tendencím antise-
mitismu.
 V Záhřebském procesu stál na straně chorvatských 
poslanců obviněných ze spolupráce se Srbskem. Tak si 
dokonce znepřátelil i císaře Františka Josefa, který mu to 
dal silně najevo u příležitosti prvních voleb do parlamentu, 
konaných na základě všeobecného hlasovacího práva roku 
1907. Toho se však Masaryk neobával. Pravdivé postoje, 
které zastával, byly pro něho důležitější.
 Dále se přednášející věnoval osobě dr. Edvarda Beneše, 
především z hlediska jeho diplomatických schopností při 
zakládání první Československé republiky. Tyto Benešovy 
snahy a schopnosti ocenil vysoce první prezident Česko-
slovenska T. G. Masaryk. Třetím důležitým spoluzakladate-
lem republiky byl Rostislav Štefánik, Slovák a v duši rovněž 
Čech. Hlavními zásluhami Štefánika bylo vytváření čs. legií. 
Jeho smutný osud při návratu do vlasti roku 1919 nebylo 
možno bezezbytku objasnit.
 Na protirakouském odboji vyhlášeném z Ženevy roku 
1915 se podílela další řada významných osobností, pře-
devším dr. Karel Kramář, Alois Rašín a další. Tito patří 
k tzv. domácímu odboji a byli odsouzeni k smrti. Smrt cí-
saře Františka Josefa a nástup Karla I. jim přinesla amne-
stii. dr. Kramář byl prvním ministerským předsedou první 
Československé republiky, členem národní demokracie, 
stoupencem panslavismu a bojovníkem nejenom za zříze-
ní samostatného Československa, ale i stoupencem inter-
vence v Rusku a nasazení čs. legií proti bolševismu. Tento 
Kramářův postoj, jak zdůraznil přednášející, by mohl mít 
i osobní důvod. Jistou roli mohlo sehrát manželství dr. Kra-
máře s majetnou Ruskou.
 Přednášející se také zajímavým způsobem dotýkal 
vzájemných vztahů čs. politiků, především dr. Beneše 
a dr. Kramáře.
 Ve druhé polovině přednášky se prof. Vaculík věnoval 
pěti mužům, kteří vešli do dějin jako pět mužů října. Byli 
to:
–  Alois Rašín, národní demokrat, ministr financí první 

Československé republiky;
–  Jiří Stříbrný, strana národně socialistická, ministr želez-

nic;
–  dr. František Soukup, sociální demokrat, předseda se-

nátu;
–  Antonín Švehla, předseda agrární strany, ministr vnitra;
–  Vavro Šrobár, ministr pro správu Slovenska.

 Všichni tito politici měli pohnutý osud, kterým se před-
nášející částečně zabýval. Především těžce se dotkla první 
Československé republiky vražda ministra financí Aloise 
Rašína. Československá koruna právě jeho zásluhou prošla 
deflací a stala se pevnou měnou. Rašínova smrt byla pro 
republiku nečekanou ranou, podobně jako smrt Rostislava 
Štefánika.
 Rakouská monarchie podle slov Palackého: Kdyby ne-
bylo Rakouska, museli bychom si ho vytvořit, je ochranou 
pro malé národy proti imperialismu velkých, především 
německému a ruskému. Takto spatřuje Prof. Jaroslav Va-
culík rovněž roli Evropské unie, která ve svých strukturách 
ochraňuje národní státy.
 Těmito slovy ukončil prof. Vaculík svou přednášku, po 
které následovala obšírná diskuse.
 Výbor akademického spolku děkuje prof. Jaroslavovi 
Vaculíkovi za jeho návštěvu Vídně, spojenou s vyčerpáva-
jící přednáškou o osobnostech politického světa naší prv-
ní Československé republiky a přeje mu mnoho úspěchů 
a zdraví do budoucnosti.
  Dr. Helena Klein-Watryczová

Prof. PhDr. Jaroslav Vaculík, CSc., 
je vedoucím katedry historie Pedago-
gické fakulty Masarykovy univerzity, 
odborník na dějiny českých menšin 
v cizině. Jeho nejvýznamnějším dílem 
jsou třídílné Dějiny volyňských Če-
chů, které letos vyjdou i v ukrajinšti-
ně. Zároveň se pro tento rok plánuje 
vydání Dějin Čechů na Ukrajině, které 
s podporou Ministerstva zahraničních 
věcí České republiky vyjdou v Kyjevě 
a kde je prof. Vaculík hlavním spolu-
autorem.

Osamělé večery Dory N.
Podzim je doba zrání a sklizně. A jak je z rozsáhlé nabídky 
kulturních programů patrno, nejen v přírodě. Kdyby měl 
člověk navštívit všechno, co se jen přímo ve Vídni pořádá, 
nezbyl by mu čas na nic jiného. Proto si každý z nás vybírá 
to, co mu časově i žánrem vyhovuje.
 A já si právě z té nabídky vybrala Osamělé večery Do-
ry N., jejichž autorkou je dr. Milena Štráfeldová. Toto mo-
nodrama pořádal v prostorách Českého velvyslanectví 
Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku ve spolupráci 
s Českým velvyslanectvím v Rakousku a Českým centrem 
ve Vídni.
 O dětech Boženy Němcové jsem měla „povědomí“ 
z knih J. Š. Baara, a tak mi ona Dora (v Paní komisarce „Do-
rinka“ s bolavým krčkem) nebyla zcela cizí. O jejích dalších 
osudech jsem ovšem nic nevěděla. Ve středu 9. 10. jsem 
proto šla na vyslanectví, zvědavá, jak asi to bude vypadat. 
Už jen oznámení, že hlavními postavami jsou Dora, dcera 
slavné spisovatelky, a Hlávka zelí, zněly zajímavě.
 A zajímavý byl celý večer.
 Není to lichotivý obraz Boženy Němcové a mnozí lidé 
v tom mohou vidět urážku „národní mučednice“. Dora – 
na prosto přesvědčivě hraná Martou Sovovou – cituje z je-
jích dopisů a dodává, jaké k tomu měla pocity ona, její  
dcera. Z jejího líčení se seznamujeme se Slavnou Spiso-
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vatelkou, jak se říká, „v nedbalkách“. Ne s tou slavnou 
spisovatelkou krásných pohádek, vzpomínek na dětství 
v Babičce, nesčetných povídek, líčících citlivě osudy chu-
dých venkovanů, ale se soukromou Boženou Němcovou.
 Z líčení Dory je jasně patrné, že její vztah k matce je 
plný rozporů. Na jedné straně se jí obdivuje, jako dcera 
s ní zůstane v bídě až do její smrti, ale na druhé straně 
nepřehlíží ani její negativní vlastnosti, které zničily sou-
kromý život celé rodiny. Nejde o laciné senzace, líčí-li, že 
matka skutečně měla milence. Mluví o tom jako o něčem 
pochopitelném; a cítíme v tom i smutek z matčiných opa-
kovaných zklamání a touhu výjimečného člověka po lásce 
a porozumění. Mluví o tom, že ji matka na jedné straně po-
sílala s prosebnými dopisy k českým vlastencům, aby pak 
to, co dostala, často nerozumně rozdala svým přátelům. 
Mluví o otci, vidí jeho prudkou povahu, ale na druhé stra-
ně chápe, že to byla vlastně matka, která bránila nějakému 
smíru. A současně obdivuje i jeho trpělivost s matčiným 
chováním.
 Není to opravdu veselohra. Je to pravdivý a smutný 
obraz člověka, nadaného obrovskou fantazií a schopností 
vyprávět, ale neschopného vyhovět potřebám svého okolí, 
své rodiny. Možná člověka, který se narodil o století dříve, 
než měl.
 A v celém představení je patrná i realita ženy, která 
trpě la stálým nedostatkem a kterou nechali zemřít v bídě 
stejní lidé, kteří ji ihned po smrti vyzdvihli svými projevy až 
do nebe.
 V rozhovoru s dr. Štráfeldovou jsem se pak ještě do-
zvěděla o osudech obou synů B. Němcové, Karla a Jaro-
slava. Oba dosáhli ve svých povoláních velkých úspěchů. 
A všichni tři sourozenci mezi sebou udržovali po celý život 
kontakt.
 Nezbývá mi než poděkovat. Organizátorům za mož-
nost zhlédnout tohoto představení, paní dr. Štráfeldové za 
vynikající dílo a hlavně paní Martě Sovové za její vynikající 
herectví.
  AK

Mag. Jana Půlpán Kheková, ZÚ, 
blahopřeje „Doře“ k vynikajícímu výkonu

Pohled do hlediště na Mramorový sál velvyslanectví

„Dora a Hlávka zelí“

  Fotograf: Vladimír Čevela

Divadelní představení Osamělé večery Dory N.
Dne 9. října 2013 měli návštěvníci Velvyslanectví České re-
publiky ve Vídni možnost zhlédnout divadelní představe-
ní Osamělé večery Dory N., monodrama o vzpomínkách 
Dory Němcové, dcery slavné české spisovatelky Boženy 
Němcové.
 Divadelní představení pro návštěvníky především z řad 
českých krajanů zajistil Kulturní klub Čechů a Slováků v Ra-
kousku ve spolupráci s Českým centrem Vídeň a Velvysla-
nectvím České republiky v Rakousku.
 Jednoho večera, padesát let po matčině smrti, se slečna 
Dora Němcová probírá jejími dopisy. Není to veselé čtení. 

Hosty přivítala Mag. P. Böhmová-
Lössl, Kulturní klub

Představitelka Dory M. Sovová  
s autorkou hry dr. Štráfeldovou
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í Proč se jim tak dlouho vyhýbala? A jaké to vlastně bylo žít 
pod jednou střechou s Boženou Němcovou a prožívat s ní 
nejen všechny její úspěchy, ale také pády? Tato neotřelá 
scénická koláž dopisů, zápisků a ukázek z díla Němcové 
se odehrává v Dořině kuchyni, jejím jediným protihráčem 
je přitom hlávka zelí.
 Dora N., celým jménem Theodora Wilhelma Rozálie 
Němcová (1841-1920), byla v pořadí třetím ze čtyř dětí 
české spisovatelky Boženy Němcové. V jednom dopise o ní 
její matka napsala: „Kdybych měla hezkou a bohatou dce-
ru, věru bych Vám ji ihned dala; – ale ta moje Dora není 
velmi pěkná, má jen to, co umí, a k tomu dobré srdce!“ 
Samotářská a plachá Dora žila až do své smrti v roce 1920 
v Jičíně, kde pracovala jako učitelka, a odmítala veškeré 
rozhovory o matce. Po smrti jejích tří bratrů to byla právě 
Dora, u které skočila veškerá korespondence Boženy Něm-
cové, která čítá na 600 listů.
  ZÚ

Marta Sovová
Narodila se 6. května 1987 v Berouně a vyrůstala v neda-
leké obci Otročiněves. Po ukončení 5. třídy ZŠ byla při-
jata na Taneční konzervatoř v Praze, kde následující čtyři 
roky studovala. V roce 2004 byla přijata na hudebně-dra-
matický obor Pražské konzervatoře. V roce 2008 získala 
Cenu publika na Poděbradských dnech poezie za ztvár-
nění Helenky Součkové z knihy Hrdý Budžes. V roce 2010 
dokončila studium na konzervatoři. Volně spolupracuje 
s různými divadelními scénami, jako např. s divadelní spo-
lečností Nevítaní, divadlem Na prádle, s Východočeském 
divadle v Pardubicích, pražským Semaforem, Fidlovačkou 
ad. V současné době hostuje v Divadle na Fidlovačce v ko-
mediálním muzikálu Nevěsta a v Semaforu v obnovené 
verze hry Kytice v roli Hany v baladě Štědrý den. Mimo 
divadlo dostala několik příležitostí také v rozhlase a televi-
zi. Také studuje autorskou žurnalistiku na Vyšší odborné 
škole publicistiky a ve volném čase ráda tančí a běhá, nej-
lépe po lese.
 Marta Sovová, představitelka Dory, již při první insce-
naci hry Osamělé večery Dory N. na workshopu mladých 
výtvarníků v bývalém skladu obilí v Podještědí přemluvi-
la jednoho ze svých bývalých spolužáků, aby se ujal další 
režie. A tak byla „Dora“ uvedená 22. října 2012 na malé 
scéně Divadla pod Palmovkou v Praze a poté následovaly 
reprízy a divadelní vystoupení po Čechách, až konečně, 
k našemu potěšení, Osamělé večery Dory N. dospěly do 
Vídně, rodného města Dořiny matky.

Prosím, proč zrovna zelí?
Autorka dr. Milena Štráfeldová: To byl takový bleskový ná-
pad. Představila jsem si najednou tu starou paní, která má 
velkou zahradu a žije z toho, co vypěstuje. Samozřejmě 
jsem nikde nečetla, že by Dora Němcová ráda pěstovala či 
vařila zelí. Ale krájet velkou zelnou hlávku je fyzicky docela 
náročná činnost a Dora si na tom může dobře odreagovat 
mnoho svých emocí. Zelí je navíc sice jen obyčejná zele-
nina, má ale i svoji určitou symboliku. Lze je po částech 
odlupovat, jako odlupujeme svoje vzpomínky. K těm nej-
hlubším vzpomínkám a výčitkám, které ji drásají, se Dora 
dostává postupně. A určitá symbolika je i v tom krájení. 
Ona to zelí doslova kuchá – a ukazuje se, že to není jen 
rekvizita, ale vlastně „spoluherec“.

Slavnostní rakousko-český koncert 
na renesančním zámku Rosenburg
Dne 26. 9. 2013 se v dolnorakouském renesančním zám-
ku Rosenburg pod záštitou dolnorakouského hejtmana 
Dr. Erwina Prölla a chargé d’affaires České republiky v Ra-
kousku JUDr. Ivany Červenkové uskutečnil již pětapadesátý 
slavnostní rakousko-český koncert v rámci projektu Begeg-
nung mit dem Nachbarn / Setkání se sousedem. Tradice 
dřívějších československo-rakouských koncertů se udrže-
la i po rozdělení Československa. Koncert měli možnost 
v přímém přenose vyslechnout i posluchači ORF Radio 
Niederösterreich a Radia 3 – Vltava.

 Zámecké hosty, mezi kterými se mj. nacházeli bývalí 
velvyslanci DI P. Jajtner (ČR), prof. JUDr. J. Klimko (SR), 
Dkfm. Dr. K. Peterlik (Rakousko), přivítali pořadatelé 
Prof. Norbert Gollinger (ORF NÖ) a Prof. Paul Twaroch 
(NÖ-Fonds). Poté JUDr. Červenková přítomným připo-
mněla slavnostní koncert na zámku Hof, jenž se uskutečnil 
před dvěma lety, a poukázala na dlouhou tradici těchto 
setkání, která významně přispívají k udržení dobrých sou-
sedských vztahů obou zemí. Její slova následně potvrdila 
i paní Mag. Daniela Obleser, zástupkyně dolnorakouského  
hejtmana.
 V průběhu koncertu vystoupily dva umělecké soubory. 
Zemlinsky Quintett z Vídně a pražský Martinů Quartett. 
Na programu byla díla Josepha Haydna, Antonína Dvořá-
ka, Wolfganga Amadea Mozarta, Ludwiga van Beethovena 
a Johanna Strauße ml.
 Před začátkem koncertu měli návštěvníci možnost pro-
hlédnout si zámek.

Prezentace v Palais Lobkowitz
Wiesenthal Institut für Holocaust-Studien ve spoluprá-
ci s Českým centrem ve Vídni uvedl dne 17. 10. 2013 
v Eroica-Saal Österreichisches Theatermuseum v rámci 
Podiumsgespräch prezentaci německého překladu díla 
pražských autorů Kateřiny Čapkové (vědecká pracovni-
ce v Ústavu pro soudobé dějiny Akademie věd v Praze) 
a Michala Frankla (vedoucí oddělení pro Dějiny shoa Ži-
dovského muzea v Praze) Unsichere Zuflucht – Die Tsche-
choslowakei und ihre Flüchtlinge aus NS-Deutschland 
und Österreich 1933-1938. Pořad moderovala historička 
dr. Jana Starek z Wiener Wiesenthal Institut für Holocaust-



z české a slovenské Vídně a okolí

83

Studien (VWI). Po úvodních slovech Bély Rásky (WI) vy-
slechli posluchači čtyři ukázky z prožitků emigrantů do 
ČSR a jejich přijetí (M. Jesenská – Ahasver na Vinohradské 
ulici). Následující rozhovor moderátorky s autory seznámil 
přítomné se vznikem publikace, jejím významem i tím, ja-
kou pozornost vzbudila na domácí půdě. Práce je prvním 
počinem, který na základě archivních materiálů diferencu-
je uprchlickou politiku ČSR (1933-1938).
 Knihu vydalo v roce 2012 nakladatelství Böhlau Verlag 
GmbH & Cie Wien Köln Weimar v řadě Jüdische Moderne, 
Bd. 13, 327 stran. Z češtiny do němčiny přeložila Kristina 
Kallert.
  mb

Objevitelé krevních skupin
K 140. výročí narození MUDr. Jana Janského připravil Kul-
turní klub ve spolupráci s českým centrem ve Vídni dne 
29. 10. 2013 přednášku, na níž rakousko-slovenský lékař 
MUDr. Vlastislav Lipták, internista a sportovní lékař, po-
jednal o objevitelích krevních skupin – MUDr. Janu Jan-
ském a MUDr. Karlu Landsteinerovi. Posluchači, kteří se 
dostavili na pořad v nebývalém počtu, se mj. dozvěděli, že 
objevitelé krevních skupin byli přibližně ve stejné době tři, 
pouze jeden z nich však byl za svůj objev oceněn Nobelo-
vou cenou – MUDr. K. Landsteiner či že Janského ozna-
čení krevních skupin římskými číslicemi I, II, III, IV užívají 
dodnes v Rusku. Přednášející dr. V. Lipták ve svém srozu-
mitelně podaném příspěvku provedl srovnání přístupů, jež 
vedly k náhodnému poznání rozdílných krevních skupin, 
což posunulo vývoj medicíny o mnoho roků dopředu.
  mb

MUDr. Vlastislav Lipták

Posluchači přednášky dr. Liptáka

Výstava Continuum ars et vita je 
večný a neustále sa opakujúci príbeh
Continuum je príbeh nezmenených zákonov života, dôs-
tojnosť tradície a sily k životnému prostrediu. Je to príbeh 
o spätosti života a tvorivosti, spojenia a progresivity ľud-
ských a umeleckých osudov.
 Maliar, ilustrátor, sochár Vincent Hložník patrí medzi 
najvýznamnejších predstaviteľov slovenského výtvarné-
ho umenia. Predstaviteľ svojbytného expresionizmu, to je 
pojem, ktorý prilákal veľa priaznivcov umenia do Sloven-
ského inštitútu vo Viedni. Ale nielen jeho dielo bolo zastú-
pené. Aj jeho dcéra Zuzana Hložníková a jej manžel Ľubo 
Zelina boli protagonistami Continua vo Viedni. Ako zdô-
raznila kurátorka Mária Horváthová zo Spolku výtvarníkov 
Slovenska, výstava diel týchto umelcov má náväznosť na 
predošlé výstavy počnúc od od Bratislavy, cez Rím, Flo-
renciu, Paríž, Strassburg, Haag, Madrid, Havanu, Ottawu, 
Prahu, Berlín a Viedeň.
 Riaditeľka Slovenského inštitútu PhDr. Alena Heri-
banová zaspomínala vo svojom otváracom predslove 
na časy, keď kniha bola ešte dobrým priateľom človeka. 
Pôsobivé knižné ilustrácie Vincenta Hložníka podmani-
vo spríjemňovali účinok textu a hlboko sa vryli do pamäti  
čitateľa.
 Vincent Hložník ilustroval viac ako 300 kníh rôznych 
žánrov, určených pre rôzne vekové skupiny čitateľov, pri-
čom mnohé z nich za svoju výtvarnú hodnotu získali aj 
významné ocenenia. Sú to typické prepracované dynamic-
ké a kontrastné kompozície. K stvárneniu literárnej pred-
lohy pristupoval Hložník individuálne, zvažoval napríklad 
voľ bu techniky, ktorá mala byť v danej ilustrácii dominant-
ná. Vo svojej tvorbe reagoval najmä na udalosti druhej sve-
tovej vojny. Viac ako polstoročná tvorba Vincenta Hložníka 
nepochybne patrí medzi najkvalitnejšie a najpozoruhod-
nejšie.
 Dcéra Zuzana sa venuje voľnej grafike, predovšetkým 
linorezom, linorytom, drevorezbám, kresbám ako aj spora-
dicky ilustráciam a návrhom na poštové známky. Jej man-
žel Ľubo Zelina je autorom monumentálnej maľby, ktorý 
cez svoje koloristické prejavy predstavuje inšpirujúci im-
pulz. Obidvaja umelci svojou prítomnosťou zvýraznili ko-
lorit tejto jedinečnej výstavy.
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evropský den jazyků
V pozornosti Kulturního klubu byl také letošní ročník Ev-
ropského dne jazyků (26. 9. 2013). Literární ukázky byly 
tentokrát věnovány tématu Česká a Slovenská republika 
v pohledu rakouských autorů. Česká i Slovenská republika 
sice v pracích Rakušanů figurují často, ale práce jsou pře-
vážně historicky (Benešovy dekrety, Odsun) nebo politicky 
(atomové elektrárny) motivovány. O to větší úsilí musely 
autorky pořadu (M. Brandeis a A. Ozábalová zastoupe-
ná M. Kováčikovou) vynaložit, aby objevily dílka z oblasti 
beletristické. Česká republika se zrcadlila v dílech Willyho 
Lorenze, Ilse Tielsch, Barbary Coudenhove-Kalergi, Slo-
venská republika v díle Dietmara Griesera. Je škoda, že 
o tuto akci neprojevilo publikum větší zájem, neboť pohle-
dy rakouských autorů nabízely nejen nová poznání zná-
mých regionů, ale předložily i řadu impulsů k přemýšlení.
  mb

Dr. M. Brandeis a M. Kovačíková

Výtvarný workshop Salve 
s prezentací Prachatic
Ve středu 16. října 2013 se v prostorách českého velvysla-
nectví ve Vídni uskutečnila vernisáž výstavy prací výtvar-
ného workshopu Salve, která byla zahájena multimediální 
prezentací. Hudební vystoupení saxofonistky Kateřiny Pav-
líkové bylo doplněno projekcí zachycující vznik obrazu 
rukou výtvarníka Víta V. Pavlíka. Po uvítání Mgr. Jany Půl-
pán-Khekové, ZU, a ing. Martina Krafla, ČcV, představil 
starosta města Prachatice ing. Martin Malý město Pracha-

tice a jeho aktivity. O workshopu Salve detailně informo-
val kurátor výstavy a zároveň jeden z vystavujících Mgr. Vít 
Vavřinec Pavlík. Celý blok uzavřela Mgr. Jiřina Dolejšková 
turistickou prezentací města Prachatice.
 Výstavu je možno v prostorách velvyslanectví zhléd-
nout po předběžné objednávce do 13. 12. 2013.
 Více o Prachaticích: www.prachatice.eu; www.jizni-
cechy.org.

Hitler – Beneš – Tito
V Rakouské akademii věd proběhla 16. října 2013 prezen-
tace třísvazkové publikace prof. Arnolda Suppana Hitler – 
Beneš – Tito.
Arnold Suppan: Hitler – Beneš – Tito. Konflikt, Krieg und 
Völkermord in Ostmittel- und Südosteuropa
Internationale Geschichte / International History
Wien: Verlag der ÖAW, 2014, ISBN 978-3-7001-7309-0, 
EUR 148,-.

Letošní cena Centrope
29. 10. 2013 byla v prostorách vídeňské radnice za přítom-
nosti představitelů města Vídeň, Raiffeisenbank a zástupců 
velvyslanectví předána cena nadace Centrope, kterou zís-
kávají osoby, které se zasloužily o vynikající přeshraniční 
práci v regionu Centrope, jenž tvoří jižní Morava, východ 
Rakouska, západ Slovenska a Maďarska. Cena je udělová-
na od roku 2007 a je spojena s finanční odměnou ve výši 
10 000 EUR.

 Letošními držiteli ceny se stali pan Ludvík Kavín s man-
želkou Nikou Brettschneiderovou, zakladatelé divadelního 
spolku Theater Brett-Compagnie Brettschneider. V diva-
dle, které bylo založeno před čtyřiceti lety, se od roku 
2006 pořádají mj. přehlídky mladých divadelních souborů 
z Čech, Slovenska, Maďarska i Polska – festival „Středoev-
ropský divadelní kolotoč“. Divadlo zároveň každoročně or-
ganizuje „Letní divadelní kolotoč“, který představuje jakési 
dvoutýdenní pracovní setkání mladých umělců ze střed-
ní Evropy a během něhož dochází k výměně zkušeností 
a kontaktů mezi studenty herectví, režie, dramaturgie, scé-
nografie a hudby.
 Nadace Centrope vznikla v roce 2003 a klade si za cíl 
posílení přeshraniční spolupráce mezi jednotlivými země-
mi regionu Centrope v mnoha oblastech.
 Gratulujeme!

oHlÉdNUTÍ
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Literární kavárenská noc ve Vídni

Evropské sdružení národních kul-
turních institutů EUNIC pořádalo 
1. 10. 2013 při Mezinárodním dni 
kávy vídeňskou literární kaváren-
skou noc věnovanou současné ev-
ropské literatuře. Akce má přilákat 
pozornost kulturních institucí, mé-
dií, odborného i širokého publika 
s cílem představit literaturu evrop-
ských autorů v německém jazyce.

Při této příležitosti České cent-
rum ve Vídni (člen EUNIC) ve spo-

lupráci se Syndikátem vídeňských kaváren a švýcarskou 
ambasádou v Rakousku přestavilo v kavárně Café Schwar-
zenberg tvorbu Jaroslava Seiferta a Ludvíka Aškenazyho. 
Večerem věnovanému hudbě v literatuře provázela přední 
divadelní a filmová herečka Zdenka Procházková-Hartmann.

Slavnost v Karlskirche
3. 11. 2013 se konala v kostele sv. Karla Boromejského ve 
Vídni (Karlkirche) poutní mše svatá rytířského řádu kři-
žovníků s červenou hvězdou, při níž byl jmenován novým 
provinciálem R. D. Mgr. Martin Pastrňák OCr. Mši celeb-
roval velmistr křižovníků Pharm. Dr. Mgr. Josef Šedivý, 
OCr, z Prahy. Mezi účastníky zcela zaplněného kostela 
byli i poutníci z ČR. Slavnostní ráz – jmenování do funkce 
vídeňským kardinálem Schönbornem a pražským velmist-
rem Šedivým – byl umocněn i hudební složkou, kdy vedle 
obligátních varhan účinkoval i sbor a orchestr.
  mb

České kořeny ve Vídni
4. 11. 2013 se uskutečnila na českém velvyslanectví pre-
miéra dokumentu České kořeny ve Vídni. Cyklus České 
kořeny se věnuje mladší i starší krajanské veřejnosti. Au-
toři projektu děkují velvyslanectví ČR ve Vídni a Českému 
centru ve Vídni, za jejichž přispění akce proběhla ve velmi 
důstojném a krásném prostředí. Mezi hosty byli také aktéři 
filmu Tamara Brabencová, Anna Křivanová, Táňa Vašíčko-
vá, Ruda Cainer, Tomislav Vašíček, Jan Brabenec ad.

Kulturpreise Niederösterreich

Die Verleihung der Kulturpreise des Landes Niederöster-
reich 2013
Freitag, dem 8. November 2013, 19:00 Uhr, Festspielhaus 
St. Pölten, Großer Saal

überreichung der Würdigungs – und Anerkennungspreise
Bildende Kunst, Literatur, Darstellende Kunst, Medien-
kunst, Musik, Volkskultur und Kulturinitiativen
Öffentliche Bibliotheken in Niederösterreich – Sonderpreis 
2013, Erwachsenenbildung
Gastrede: Prof. August Schmölzer
Im Gespräch: Landeshauptmann Dr. Erwin Pröll
Musik: Jugendsinfonieorchester Niederösterreich, Christof 
Spörk
Moderation: Mag. Nadja Mader-Müller, ORF Niederöster-
reich.

Kardinál Schönborn

Kardinál Christoph Schönborn obdržel za své angažmá 
v zájmu lidskosti od židovské organizace „B’nai B’rith“ 
cenu „Prof. Allerhand Gedenk-Menorah“. Slavnostního 
předání se mj. zúčastnili velvyslanec státu Izraele a Němec-
ka, vrchní rabín Eiseberg a další hosté.

Uctění památky Helmuta Zilka

Starosta města Vídně dr. Michael Häupl, zástupci městské-
ho vedení a vdova Dagmar Koller uctili položením věnce 
na Helmut-Zilk-Platzu památku bývalého starosty Vídně 
dr. Helmuta Zilka u příležitosti pátého výročí jeho smrti. 
Dr. Helmut Zilk byl mj. prezidentem Rakousko-české spo-
lečnosti.

Prezentace knihy Výuka češtiny a česká 
vojenská terminologie v rakouské armádě
Dne 8. listopadu 2013 se v prostorách velvyslanectví usku-
tečnila prezentace českého překladu knihy pana plukovníka  

Divadelní a filmová 
herečka Zdenka 

Procházková-Hartmann
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í dr. Josefa Ernsta, MBA, Výuka češtiny a česká vojenská ter-
minologie v rakouské armádě, kterou připravilo Velvysla-
nectví České republiky ve Vídni ve spolupráci s Akademií 
národní obrany ve Vídni.
 Přítomné hosty přivítal a celým dopoledním progra-
mem provázel nadporučík a vojenský tlumočník ve výsluž-
bě pan Heinz Hans Weiländer. Přítomné hosty nejprve 
přivítala paní JUDr. Ivana Červenková, chargé d’affaires a. 
i. Velvyslanectví České republiky ve Vídni, která knihu oce-
nila nejen po odborné stránce, ale i jako významný spo-
jovací prvek, díky němuž k sobě mají Česko a Rakousko 
zase o něco blíže. Následně se slova ujal vedoucí Armád-
ního jazykového institutu, brigádní generál pan Mag. Horst 
Walther. Následoval příspěvek pana profesora dr. Stefana 
Michaela Newerkly z katedry slavistiky Vídeňské univerzi-
ty, který se zaměřil na vztahy civilního a vojenského jazyka 
z hlediska univerzity. Aspektům německo-českého vojen-
ského názvosloví se ve svém vystoupení věnoval pan plu-
kovník Mag. Manfred Gratzer, MSD, hlavní učitel češtiny 
v Armádním jazykovém institutu ve Vídni. Na terminologii 
a jazyk a spolupráci mezi Českou republikou a Rakous-
kem se ve svém příspěvku zaměřil pan plukovník Mgr. La-
dislav Chaloupský, Ph.D., z Ústavu jazykové přípravy  
ve Vyškově.
 Poté vystoupil sám autor prezentovaného překladu kni-
hy, pan plukovník dr. Josef Ernst, MBA, který knihu přítom-
nému obecenstvu ve stručnosti představil. Kniha Výuka 
češtiny a česká vojenská terminologie v rakouské armádě, 
jejíž český překlad byl prezentován, jak už název napovídá, 
popisuje vznik vzdělávacích institucí a věnuje se instituci-
onalizaci výuky češtiny a české vojenské terminologii od 
druhé poloviny 18. století po současnost.
 Pan plukovník dr. Josef Ernst se narodil v dolnorakous-
ké vesnici nedaleko Wiener Neustadt. Po absolvování 
střední pedagogické školy a vojenské službě se přihlásil 
na známou Tereziánskou vojenskou akademii. Působil ve 
Vojenském automobilovém centru v Badenu nedaleko 
Vídně, poté byl přeložen do Armádního jazykového insti-
tutu ve Vídni. Zároveň úspěšně absolvoval magisterské 
studium bohemistiky a pedagogiky na univerzitě ve Víd-
ni. Záhy poté také doktorandské studium bohemistiky. 
V současnosti je zástupcem ředitele v Armádním jazyko-
vém institutu Národní akademie obrany rakouské armá-
dy. Souběžně je také náčelníkem Hlavního oddělení pro 
ústřední záležitosti. Jako jazykový expert zastupuje rakous-
kou armádu na různých jazykových konferencích po ce-
lém světě a věnuje se přednášení a odborné publikační  
činnosti.
 Na závěr dopoledního programu předstoupili pan 
kapitán Jan Pacner, vojenský kaplan z Univerzity obrany 
v Brně, vojenský evangelický senior generál dr. Trauner 
a pan vojenský ortodoxní duchovní otec dr. Alexander La-
pin, kteří knize slavnostně požehnali.
 Přítomné hosty čekalo ještě jedno překvapení – pro-
střednictvím pana brigádního generála Mag. Walthera 
bylo ministrem obrany Rakouska Geraldem Klugem panu 
plukovníku Mgr. Chaloupskému, Ph.D., uděleno vyzname-
nání za zásluhy v oblasti dlouhodobé spolupráce s Jazyko-
vým institutem spolkové armády Rakouska.
 Po zaznění evropské hymny v podání hudebního kvar-
teta Gardové hudby Vojenského velitelství Vídeň, které do-
polední program svými krátkými vystoupeními příjemně 

zpestřilo, měli přítomní hosté možnost publikaci obdržet 
a poté byli pozváni k malému občerstvení.
  ZÚ

Vzpomínka na letní tábor 2013
Prázdniny skončily a většina školáků a středoškolských stu-
dentů se už určitě těší na další. O letní tábor, který pořádal 
Don Bosco-Klub na Semmeringu, byl velký zájem. A jak to 
všechno dopadlo v letošním roce, si můžete přečíst v ná-
sledujícím článku.
 Již tradičně jsme letos nabídli tábory dva. Pro děti 8-12 
let v termínu od 29. června do 6. července a pro mládež 
12-18 let v termínu od 6.-13. července 2013. Letošního tá-
bora se zúčastnilo celkem 61 dětí a mládeže včetně pe-
dagogického a pracovního personálu. Celotáborová hra 
byla na téma: Včelka Mája. Děti jsme se snažili pozitivně 
motivovat, ať už se jedná o soutěže ve sportovních, kul-
turních a vědomostních dovednostech, nebo třeba v bo-
dování úklidu a pořádku. Samozřejmostí je respektování 
a rozvíjení osobnosti každého dítěte. Jako odměny máme 
v zásobě nezbytné diplomy a drobné předměty, které děti 
dostávají v závěru turnusu. Na účastnících tábora je čím 
dál víc patrné, jak se nad sebou více zamýšlejí, motivují se 
a vzájemně se pozitivně ovlivňují. Mnozí si odvezli z tábora 
kontakty na kamarády – přes Facebook si vyměňují fotky 
a další zážitky. Má to velkou výhodu, protože mohou ko-
munikovat v angličtině, němčině nebo ve slovenštině a češ-
tině, tím se upevňují vztahy.
 Záleží nám na tom, aby děti odjížděly z tábora s poci-
tem, že strávily dva týdny plné zábavy a aktivního odpočin-
ku od všedního školního života a že se již těší na příští rok. 
O tom, že se nám to daří, svědčí zcela jistě fakt, že většina 
dětí je z řad táborníků z předchozích let a mnoho nových 
dětí se nám hlásí na základě osobního doporučení rodičů, 
jejichž děti na táboře už byly.
 Možná vás bude také zajímat, co na našem táboře roz-
hodně netrpíme. Tedy především kouření, požívání alkoho-
lických nápojů a drog. Dále povýšené nebo neslušné chování 
vůči ostatním táborníkům a pracovníkům tábora, sobectví, 
jakékoliv projevy nebo jen náznaky šikanování. Nesnášíme 
neslušnou a sprostou mluvu, ničení materiálu a majetku 
tábora nebo ohrožování ostatních táborníků. Také neto-
lerujeme ničení přírody a porušování táborového řádu.
 Na závěr při táborové mši svaté jsme děkovali Bohu 
za společně prožité prázdniny a všem, kteří se podíleli na 
přípravě a na průběhu tábora. Díky vám, rodičům, kteří 
jste nám svěřili své děti. Díky vám, chlapci a děvčata, za 
vaši snahu a spolupráci při plnění táborového programu. 
Díky vedoucím za pochopení a přátelské vedení po nových 
a zajímavých stezkách. Díky těm, kteří nám umožnili pobyt 
na táboře a finančně nás podpořili. Loučili jsme se v pořadí 
s 52. letním táborem, který pořádají salesiáni Dona Boska 
a jejich spolupracovníci pro děti a mládež našich krajanů 
v zahraničí.
 Zážitky jednotlivých podniků a akcí vám zprostřed-
kují další fotografie, které najdete na internetu na adrese 
http://rozhledy.jimdo.com/fotos.
 Příjemnou zábavu při prohlížení vám přeje Don Bos-
co-Klub ve Vídni.
  Don Bosco-Team
  Foto: Dr. Jan Horák
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Češi v cizině si vybírali 
ze středočeských kandidátů
Rozhodla o tom losem Státní volební komise. Střední Če-
chy se „vyvoleným“ krajem pro trvale nebo krátkodobě 
žijící Čechy v cizině staly poprvé. Při dvou minulých sně-
movních volbách jím byly jižní Čechy.
Jak se hlasovalo na ZÚ ve Vídni?
Bylo odevzdáno 417 hlasů, z toho bylo platných 413.
TOP 09 163 hlasů
SZ 62 hlasů
KDU-ČSL 38 hlasů
ČSSD 37 hlasů
ODS 36 hlasů
ANO 32 hlasů
Strana svobodných občanů získala 22 hlasů, Česká pirát-
ská strana 9 hlasů a zbylé čtyři hlasy připadly dalším stra-
nám.
 Například v Německu se českých sněmovních voleb 
zúčastnilo 968 lidí, v Belgii jich k volebním urnám přišlo 
přibližně 750. V Bratislavě hlasovalo téměř 500 voličů, což 
je pouze zlomek z několika desítek tisíc krajanů, kteří trvale 
žijí v zemi pod Tatrami. Ve Spojených státech šlo k volbám 
přes 540 voličů, z nichž necelá polovina využila voličských 
průkazů. Jen v New Yorku hlasovalo během dvou voleb-
ních dnů přes 280 lidí, z toho nadpoloviční většinu tvořili 
občané využívající voličské průkazy. V Kanadě projevilo zá-
jem vhodit hlasovací lístek do volební urny skoro 140 lidí, 
z toho 59 v metropoli Ottawě a 79 v Torontu. Menší zájem 
o volby do sněmovny projevili Češi v Brazílii a Argentině, 
kde se jich nesešlo dohromady ani 50.

Novým velvyslancem v Rakousku 
je diplomat Jan Sechter
Dne 11. listopadu 2013 předal Jan Sechter v Hofburgu do 
rukou rakouského spolkového prezidenta Heinze Fischera 
pověřovací listiny prezidenta České republiky a tímto se 
stal novým mimořádným a zplnomocněným velvyslancem 
České republiky v Rakousku. Slavnostní přijetí delegace se 
uskutečnilo v reprezentačních prostorách rakouského pre-
zidenta ve vídeňském Hofburgu. Slavnostní ceremoniál byl 
zakončen vojenskými poctami na vnitřním nádvoří Hofbur-
gu. Diplomat Jan Sechter dosud vedl český zastupitelský 
úřad ve Varšavě.

Foto: Peter Lechner/HBF

V Bruselu podepsali ministři zahraničních 
věcí ČR a Rakouska Jan Kohout a Michael 
Spindelegger dva smluvní dokumenty
Deklaraci k jurisdikčním imunitám státního majetku kul-
turní povahy: Deklarace by měla posílit závaznost mezi-
národního obyčejového pravidla v případě sporů a zvýšit 
právní jistotu pro státní majetek kulturní povahy, který je 
zapůjčován k výstavám nebo jiným kulturním nebo vědec-
kým projektům.
 Memorandum o porozumění, týkající se zásad čin-
nosti Stálé konference českých a rakouských historiků: 
Memorandum potvrzuje závazek obou stran pokračovat 
a zefektivnit práci Stálé konference českých a rakouských 
historiků ke společnému kulturnímu dědictví.

Smutná zpráva
9. listopadu 2013 zemřel v Praze JUDr. Oldřich Černý, vý-
znamný představitel československého exilu. Zasloužil se 
o vznik pražských konferencí zahraničních Čechů, inicioval 
založení konzultativní rady u Stálé komise Senátu pro kra-
jany žijící v zahraničí. Takřka všechen svůj volný čas před 
rokem 1989 věnoval krajanské práci a boji za svobodu, 
poté se snažil o zlepšení vztahů mezi Čechy doma a v za-
hraničí. Od devadesátých let usiloval o zřízení úřadu, který 
by se otázkami zahraničních Čechů komplexně zabýval. 
Toto jeho přání bohužel zůstalo nenaplněno.
 Oldřich Černý se narodil v roce 1926 v Praze. V roce 
1949 odešel do Spojených států a usadil se ve Washingto-
nu. Zapojil se do exilových aktivit s cílem obnovit demokra-
cii v Československu. Koncem padesátých let byl jedním ze 
zakládajících členů Společnosti pro vědy a umění. V roce 
1965 právník Oldřich Černý přesídlil do Ženevy, kde až do 
odchodu do penze pracoval v OSN. Také ve Švýcarsku se 
angažoval v krajanském hnutí. Dlouhá léta stál v čele Be-
sedy Slovan. Pracoval také ve Svazu spolků, zastřešujícím 
krajanské organizace ve Švýcarsku.
 Při oslavách 650. výročí založení Univerzity Karlovy v 
roce 1998 vznikl nápad uspořádat setkání krajanů z celé-
ho světa. Oldřich Černý se stal předsedou přípravného 
výboru. Tak se zrodil první Týden zahraničních Čechů. 
Přijelo na 500 krajanů z několika desítek zemí. Ukázalo 
se, že zahraniční Češi mají mnoho společných problémů, 
které je potřeba řešit (občanství, volební zákon, restituce, 
školství apod.), proto v dalších letech tolik usiloval o to, 
aby se jimi někdo na vládní úrovni zabýval. V roce 2000 
se Týden zahraničních Čechů konal znovu, opět pod zášti-
tou Univerzity Karlovy. Z jeho popudu vznikl v roce 2003 
Mezinárodní koordinační výbor zahraničních Čechů, ne-
zisková organizace, zaregistrovaná v Praze, která si vytkla 
za cíl setkání krajanů dál pořádat a usilovat o sbližování 
mezi Čechy doma a venku. Tento výbor pověřil Kulturní 
klub přípravou a provedením setkání zahraničních Čechů 
ve Vídni, tzv. Vídeňských dnů 2003, které navazovaly na 
pražský Týden zahraničních Čechů. Tato pražská setkání 
pokračovala i v dalších letech. Poslední Týden zahraničních 
Čechů se konal v roce 2006. Od roku 2008 Mezinárod-
ní koordinační výbor pořádá třídenní konference zahra-
ničních Čechů v dvouletých intervalech. V září 2012 se 
Oldřich Černý podílel na programu poslední konference 
zahraničních Čechů.
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í  Na jaře 2013 jsme se spolu naposledy setkali na senátní 
schůzi v Praze. Na konferencích a v Senátu aktivně vystu-
poval a vyzýval představitele českých institucí k pochopení 
potřeb zahraničních Čechů.
 Oldřich Černý byl za svou činnost oceněn medailí Uni-
verzity Karlovy, cenou Gratias Agit za šíření dobrého jmé-
na ČR v zahraničí a prezident Václav Havel mu udělil řád 
T. G. Masaryka.
 Přátelé a kolegové Oldřicha Černého se shodují v tom, 
že to byl člověk obětavý, přejícný, k tomu musím přidat 
také laskavý a moudrý. Znala jsem se s panem Černým 
a spolupracovala jsem s ním patnáct let a vůbec si nedove-
du přestavit senátní schůze či konference bez něho. Bude 
nám a také mně nesmírně chybět.
  Helena Basler

Zemská výstava
Zemskou výstavu na jihu Čech a v Rakousku vidělo 285 000 
návštěvníků. Letošní, historicky první přeshraniční zem-
skou výstavu, která se konala v jižních Čechách a soused-
ním regionu Horních Rakous, navštívilo přes 285 000 lidí. 
Podle agentury APA to oznámil hornorakouský hejtman 
Josef Pühringer. Zhruba 60 procent návštěvníků z toho při-
padlo na rakouskou část výstavy, zbylých 40 procent na 
českou. Zemská výstava pod názvem Dávné stopy – nové 
cesty /Alte Spuren – Neue Wege se od konce dubna do za-
čátku listopadu konala v Českém Krumlově, Vyšším Brodě, 
Freistadtu a Bad Leonfeldenu. Množství návštěvníků ozna-
čil Pühringer podle APA za úctyhodné, zejména s ohledem 
na zapojení jižních Čech, kde zemské výstavy nemají tradici 
a tato se tam konala poprvé.

Zimní palác prince evžena Savojského
Ve Vídni byl v polovině října 2013 po restauračních pra-
cích, které trvaly plných pět let, otevřen a veřejnosti zpří-
stupněn jako muzeum skvost barokního umění – Zimní 
palác prince Evžena Savojského. Budova sloužila 160 let 
jako sídlo rakouského ministerstva financí. Palác, který 
byl od poslední úpravy v roce 1752 takřka nezměněn, se 
nachází nedaleko Hofburgu u Kärntnerstrasse, vstup do 
něj je z ulice Himmelpfortgasse. Architektem paláce, ja-
kož i paláce Horního a Dolního Belvedere či venkovského 
zámku Hof, je známý barokní architekt Johann Lucas von 
Hildebrandt.

Lúčnica v Museumsquartier

Slovensko – malebná krajina úrodných rovín a vysokých 
hôr – oplýva nielen prírodnými krásami, historickými a kul-
túrnymi pamiatkami, ale je prebohatá na ľudové umenie 
a kultúru. Ľudové piesne, hudba, tanec, kroje sú veľmi roz-
manité, odlišné v každom regióne, majú v sebe poéziu i vý-
bušný temperament.
 Reprezentantom tohto bohatstva je umelecký súbor 
Lúčnica, ktorý svojim majstrovstvom a fantáziou, inšpiro-
vaný ľudovou tradíciou vytvára scénické obrazy s vysokým 
umeleckým nábojom a zároveň zachováva originalitu tan-
cov. Vo svojej 65ročnej histórii bolo jej členmi cez 2 000 
mladých ľudí. Lúčnica svojim umením, krásou, mladosťou, 
poéziou a temperamentom očarila divákov nielen doma, 
ale aj vo vyše 60 štátoch Európy, Ázie, Afriky, Ameriky 
a Austrálie ako kultúrna reprezentácia Slovenskej republiky.
 Tanečný súbor je tvorený mladými tanečníkmi, ktorí is-
kria skvelou technikou a spontánnym prejavom. Technické 
kúsky porovnateľné so špičkovými športovými výkonmi in-
terpretujú tanečníci s ľahkosťou a obrovským nasadením. 
Krásne mladé dievčatá a skúsení tanečníci predvádzajú 
dynamické i poetické tance v pestrých krojoch z rôznych 
regiónov.

Nová Agnes Baltsa a krásny večer 
vo Viedenskej štátnej opere
Viedenská štátna opera, „Prvý dom na Ringu“, je najdôleži-
tejším operným domom Viedne a zároveň jedna z najzná-
mejších opier sveta. Viedenská štátna opera bola otvorená 
25. mája 1869 premiérou Dona Juana od W. A. Mozarta. 
Z členov orchestra štátnej opery sa stávajú často aj sve-
toznámi Wiener Philharmoniker. V priebehu rokov sa vo 
Viedenskej štátnej opere stretli významní umelci svetového 
mena: Maria Callas, Jessye Norman, Anna Netrebko, An-
gelika Kirchschlager, Luciano Pavarotti, Eberhard Waech-
ter, Ruggero Raimondi, José Carreras, Plácido Domingo, 
Agnes Baltsa.
 Ako jedna z inovatívnych ideí Dominiqua Meyera pri 
jeho nástupe na post riaditeľa Viedenskej štátnej opery 
bola prezentovať miláčikov publika v dome na Ringu – 
sólo koncertom. Ako prvá dáma Opery a s prvým sólo 
koncertom sa predstavila 18. septembra 2013 mezosop-
ranistka Agnes Baltsa. V novom „looku“, sprevádzaná vyni-
kajúcim pianistom Achilleasom Wastorom, spievala piesne 
z jej rodnej krajiny – Grécka. Pred vypredaným hľadiskom 
predniesla lyrické piesne Mánosa Hadjidákisa, Stavrosa 
Xanhákosa, Spírosa Peristérisa a nám najviac známeho 
Míkisa Theodorákisa.
 Búrlivé ovácie nemali konca. Nielen jej rodáci, ktorých 
zastúpenie bolo skutočne veľmi početné, ale aj ostatní náv-
števníci koncertu sa neradi lúčili s tak vynikajúcou sólist-
kou, ako je Agnes Baltsa.

Altböhmische Märchen
(im tschechischen Original von Božena Němcová, über-
setzt von Mag. Inge Horcher, akad. übers.), 178 Seiten 
(17 × 24 cm), Klebebindung; mit Grafiken statt der Anfangs-
buchstaben und Grafiken jeweils am Märchenende, sowie 
acht Farbbildern aus dem tschechischen Original-Buch. 
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tionen von Artuš Scheiner (acht in Farbe) konnte ich vom 
Original übernehmen.“
http://www.poss-verlag.at/Leseprobe-Horcher1.html
Verlag: http://www.poss-verlag.at/
Kontakt zur übersetzerin und Herausgeberin: Mag. Inge 
Horcher, akad. übers. Costenoblegasse 2/1/2 1130 Wien, 
inge.horcher@chello.at

Zuhause ist überall: Erinnerungen
je název knihy, jejíž autorkou je bývalá žurnalistka ORF 
Barbara Coudenhove-Kalergi. Práce je mixem osobních 
vzpomínek (portréty rozvětvené rodiny, dětství v Praze, 
Čechách, okupace, válka, odsun, život v Rakousku, žurna-
listické začátky) s převratnými dějinnými událostmi kon-
ce 20. století, které autorka zažila jako přímý svědek v roli 
novinářky. Jednotlivé vzpomínky tak představují zvláštní 
dokument o Evropě minulého století. Kniha vyšla v nakla-
datelství Paul Zsolnay Verlag Wien v roce 2013. Při čtení, 
jež Kulturní klub organizoval v rámci Evropského dne ja-
zyků 26. 9. 2013, bylo dílo prezentováno.
  mb

Alena Jakubcová – Matthias J. Pernerstorfer 
(Hg.): Theater in Böhmen, Mähren und 
Schlesien
Von den Anfängen bis zum Ausgang des 18. Jahrhun-
derts. Ein Lexikon.
Verlag der Österreichischen Akademie der Wissenschaften
Heirich Koppensteiner@oeaw.ac, tel.: 51581 3406

Kokoschka na fotografiích
Leopoldovo muzeum se rozhodlo věnovat Oskaru Ko-
koschkovi výstavu Kokoschka – v hledáčku moje já, na níž 
mají poprvé hlavní slovo fotografie z jeho života.

Oskar Kokoschka v exilu před svým portrétem 
Anschluss – Alice in Wonderland (1942), Emil Korner

 Oskar Kokoschka byl jedním z největších osobností ex-
presionistického umění 20. století. Jeho díla jsou známá po 
celém světě. Naopak až dosud se téměř nevědělo, že Ko-

koschkův život i jeho tvorba jsou bohatě zdokumentovány 
na fotografiích. Z umělcovy pozůstalosti, která je uložena 
ve vídeňské Univerzitě užitého umění, sestavilo Leopol-
dovo muzeum výstavu nazvanou Kokoschka – v hledáčku 
moje já. Výstava nabízí bezprostřední srovnání umělco-
vých děl s jedinečnými fotografiemi i celými fotografickými 
sériemi.
 Na výstavě uvidíte například některé z Kokoschkových 
slavných portrétů, jejichž vznik je podrobně doložen foto-
grafiemi ze sezení. Některé snímky pocházejí od uznáva-
ných fotografů. Jsou mezi nimi ale i anonymní momentky. 
Fotografie jsou vystaveny vedle Kokoschkových obrazů 
a grafik. Výstava je otevřena do 27. ledna 2014.

Oskar Kokoschka má výstavu v Paláci 
Kinských na Staroměstském náměstí
Výstava je otevřena do 5. ledna 2014 a představuje repre-
zentativní průřez jeho stále živou grafickou tvorbou od 
počátků v roce 1913 až do konce jeho života v roce 1980.
 Dílo Oskara Kokoschky je bohatě zastoupeno ve sbír-
kách Národní galerie v Praze. Ta vlastní více než 160 jeho 
grafických děl a také 7 Kokoschkových maleb. Základem 
Kokoschkových děl v Národní galerii v Praze se stala řada 
grafik, které byly zakoupeny do sbírek již v roce 1965  

VÝSTAVy

POSS Verlag, Wien (2013). ISBN 978-3-900044-39-8. 
€ 24,90 (inkl. MWSt, zzgl. Versandspesen)
Inge Horcher über das Buch: „Das tschechische Original 
erschien im Jahre 1927, eine neue Auflage gab es dann 
1947. Das war das Buch, das mich durch meine Kindheit 
begleitet hat. Nun liegt es neu ins Deutsche übersetzt vor, 
ich hoffe, Sie mögen die Märchen so wie ich. Die Illustra-



90

oz
ná

m
en

í tehdejším Československem. Další díla Oskara Kokoschky 
se dostala do sbírek NG v Praze od právníka a sběratele 
umění dr. Palkovského již v roce 1978, tedy ještě za Ko-
kochkova života. Díky tomuto postupnému sbírání Ko-
koschkových děl a díky i jeho manželce, která darovala po 
smrti svého manžela část grafické pozůstalosti Národní 
galerii v Praze, tak může nynější výstava představit průřez 
celou jeho uměleckou tvorbou.
 Kokoschka se v počátcích své tvorby věnoval tzv. konsi-
stentnímu „programu“. Ukázkou takového přístupu je gra-
fická práce nazvaná Variace na jedno téma nebo Koncert, 
která vznikla brzy po první světové válce. Rád se věnoval 
také ilustraci, často alegoricky komentující politickou situa-
ci. Od padesátých let 20. století pak převáděl ve větším 
měřítku do litografie kresby z cest – „městské scenérie“ 
a motivy kulturní krajiny, např. Vyznání Heladě (Řecko, 
1961), litografie z Hamburku a z Manhattanu. Celým jeho 
pozdním dílem se vlastně jako jednotící linie táhne idea 
cestování.
 Svůj blízký vztah k Čechám vyjádřil např. dramatickou 
hrou Comenius, která je inspirována odkazem Jana Amose 
Komenského a jeho dílem Orbis Pictus / Svět v obrazech.
 Autorkou a kurátorkou výstavy Oskar Kokoschka – 
Grafika je Eva Bendová.
 Oskar Kokoschka (1886-1980) je celosvětově uznáva-
ný malíř, grafik, dramatik, básník a esejista. Žil ve Vídni, 
Praze, Anglii a od roku 1953 se trvale usadil ve Švýcarsku.

Henri Matisse a fauvisté
V Albertině probíhá rozsáhlá výstava Henri Matisse a fau-
visté. Fauvisté představují expresivní umění ve Francii. „Do-
natello au milieu des fauves!“, „Donatello mezi šelmami,“ 
vykřikl v říjnu 1905 na pařížském Podzimním salónu kri-
tik Louis Vauxcelles, když uviděl Matissovy obrazy vedle 
ženské sochařské busty, která vypadala jako dílo italské 
renesance. Vedle rané tvorby Matisse se tu představí i fau-
vistický Marquet, Vlaminck, Braque a další klasikové fran-
couzské avantgardy. Výstava rozhodně stojí za pozornost!
 Výstava je otevřena do 12. ledna 2014.

Lucian Freud
Kunsthistorické muzeum nabízí přehled tvorby slavného 
Luciana Freuda, jehož nedávná výstava v pařížském Centre 

Pompidou se stala senzací. O jeho slávu se přičinil i děde-
ček Sigmund Freud, proslulý psychoanalytik, a také ruský 
miliardář Roman Abramovič, který si v roce 2008 koupil 
jeden Freudových aktů za fascinující částku 34 milionů do-
larů. Muzeum představuje konfrontaci tvorby Freuda s díly 
starých mistrů, kterými se malíř rád inspiroval a v tomto 
ohledu sehrál v renesanci moderní figurativní malby roli 
podobnou jako v počátcích impresionismu Édouard Ma-
net, jehož nejprovokativnější obraz Snídaně v trávě vy-
cházel z umění starých mistrů, jako byl Tizianův Koncert 
v pařížském Louvru. Na výstavu Lucian Freud a staří mistři 
jsou zapůjčeny obrazy ze sbírek Tate Modern z Londýna, 
Metropolitan Museum of Art z New Yorku, Art Institute 
of Chicago, Hirshhorn Museum ve Washingtonu a Museo 
Thyssen-Bornemisza v Madridu. Výstava je otevřena do 
6. ledna 2014.

Warhol – Basquiat
Kunstforum Bank Austria nabízí zajímavou konfrontaci 
dvou klasiků newyorkského umění osmdesátých let na 
výstavě nazvané Warhol – Basquiat; představeny bu-
dou i společné práce obou umělců, které vznikly v letech  
1984-1985.
 Společné práce Andy Warhola a Jean-Michela Basquia-
ta v době jejich vzniku nebyly domácí kritikou nikterak 
pozitivně přijímány. O třicet let později se na jejich dílo 
pohlíží zcela jinak. V současné době jsou oba umělci miláč-
ky aukčních domů a jejich obrazy docilují astronomických 
cen.

Andy Warhol a Jean-Michel Basquiat, 1985, 
sbírka Bischofberger, Švýcarsko

Informace

Die Website der Erzdiözese Wien erstrahlt in einem neuen 
Kleid.
Sie ist zu einem echten Webportal geworden.
http://www.erzdioezese-wien.at/pages/inst/14425183
http://www.rozhledy.at
http://farnost.viden.sweb.cz
http://rozhledy.heimat.eu

Adventní koncerty
v chrámu Nanebevzetí P. Marie a sv. Václava v Louce
Sobota 7. 12. 2013 17:00

Varhanní koncert Michala Novenka
Varhaník a pedagog Pražské konzervatoře
Sobota 21. 12. 2013 v 17:00
Anglická chrámová hudba
V podání louckých hudebníků, sboru a Znojemských žesťů

Co píše český tisk o vile Tugendhat 
a o Torzu kráčející – „brněnské Moně Lise“
Dům umění města Brna hostil do neděle 10. listopadu 
2013 úžasnou výstavu celoživotního díla sochaře Wilhel-
ma Lehmbrucka (4. 1. 1881 – 25. 3. 1919), významného 
představitele německého expresionismu. Samostatná 
místnost tam byla věnovaná plastice Torzo kráčející z in-
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teriéru brněnské Vily Tugendhat. Někdy před rokem 1914 
ho vytvořil expresionista Wilhelm Lehmbruck a autor vily 
Ludwig Mies van der Rohe ho jako jediné vybral pro inte-
riér funkcionalistického skvostu. Jenže i po náročné obno-
vě vily uvnitř chybí.
 Tugendhatovi žili v domě osm let, tváří v tvář hrozbě 
fašismu emigrovali v roce 1938 přes Švýcarsko do Vene-
zuely. Své oblíbené dílo s sebou vzít nestihli. Osud sochy 
mírně halí tajemství. V roce 1941 je doloženo její předání 
z úřadovny říšského protektora jako „říšského majetku“ do 
péče předchůdce dnešní Moravské galerie. Historik umění 
Albert Kutal ho převzal ze služebny říšského protektora 
v Brně s tím, že dílo má uložit v depozitáři jako říšský ma-
jetek, jak byly označovány předměty zabavené židovským 
obyvatelům. Nikdo netušil, že socha pochází z vily Tugend-
hat, o čemž svědčí i inventář z roku 1960, kde je pouze 
uvedeno, že jde o bývalý konfiskát bez místa určení. Sami 
Tugendhatovi ji považovali za ztracenou. „Zmizela za na-
cismu beze stopy, což nás velmi bolelo,“ prohlásila v zimě 
1969 Greta Tugendhatová. Původní majitelka vily Greta 
Tugendhatová v roce 1972 oznámila, že by chtěla jen so-
chu – a ráda pomůže s obnovou domu. Pak se ale socha 
objevila v galerii. „Když jsme to zjistili, hrozně nás to na-
štvalo,“ vysvětlila nejmladší dcera rodiny Daniela Hammer 
Tugendhatová, proč si dílo na rozdíl od vily vyžádali.
 V roce 1984 se v Praze konala nádherná Lehmbruc-
kova výstava, kde byla vystavena i jiná varianta Torza krá-
čející, zapůjčená z Německa. Historikové umění Václav 
Procházka a Jiří Kotalík, oba organizátoři akce, netušili, že 
další originál sochy je v Moravské galerii a že kdysi byl sou-
částí brněnské vily Tugendhat. Až když Moravská galerie 
dostala v roce 1985 do své sbírky čtyři kusy originálního 
nábytku Miese van der Roha z této vily, byla Lehmbrucko-
va socha společně s nimi vystavena v brněnském Umělec-
koprůmyslovém muzeu. Všichni si okamžitě uvědomili její 
obrovskou cenu a pro potřeby památkové ochrany byla 
v roce 1987 zhotovena v Ústředí uměleckých řemesel 
v Blansku nerozbitná bronzová kopie Torza, která ve vile 
nahradila originál, o který se každý soudný památkář bál. 
Cennost zůstávala v depozitáři Moravské galerie. Socha se 
však v Brně pravidelně vystavovala: v Domě umění v roce 
1986, v Pražákově paláci v letech 1993-1994, v Moravské 
galerii v letech 2003-2004. Tento sled výstav, kde Lehm-
bruckova plastika byla vždy ozdobou, je důležitý, protože 
dědička majetku Daniela Hammer-Tugendhatová po pro-
deji Torza v roce 2007 v médiích tvrdila, že „socha byla jen 
v depozitáři a lidi ani nevěděli, že existuje.“
 V listopadu 2006 si dědicové v Moravské galerii vyzved-
li Torzo kráčející (prý mají silný citový vztah k této soše) 
na základě zákona o zmírnění křivd obětem holocaustu. 
Národní památkový ústav v Brně sice podal podnět k pro-
hlášení sochy za kulturní památku, který by otevřel ces-
tu k tomu, že dílo nemůže být vyvezeno mimo území ČR 
a stát by mohl v případě prodeje uplatnit předkupní právo 
(tak jako je tomu u všech restitucí uměleckých děl). Pokus 
památkářů byl marný. Dědicové poté dali Lehmbruckovu 
sochu do dražby u londýnské aukční síně Sotheby’s, kde se 
prodala za rekordní cenu 1 milionu liber (tehdy šlo o 42,5 
milionu korun). Ani odborní pracovníci vily Tugendhat 
dnes nevědí, kde se socha nachází, jen to tuší. Získal ji 
podle všeho americký miliardář Ronald Lauder. Nebylo jim 
ani umožněno, aby vznikla alespoň přesná technologická 
kopie. Bronzový odlitek z jiného materiálu takovou kopií 

žel není. Ředitel Moravské galerie Marek Pokorný chtěl 
Torzo v Londýně koupit, ale tolik státních peněz k dispozici 
neměl. Na obhajobu dědiců však nutno říci, že za kultur-
ní památky byly prohlášeny čtyři kusy originálního nábyt-
ku Miese van der Roha z vily Tugendhat, což je obrovská 
vzácnost, jaká by byla pokladem pro všechna velká světová 
muzea.

Znovu vytvořit dílo mrtvého sochaře?
I takovou možnost nese pokus o navrácení sochy stávající 
u onyxové stěny ve vile Tugendhat. K unikátnímu záměru 
vede snaha vrátit do brněnské vily Tugendhat jediné umě-
lecké dílo vybrané přímo pro tento dům.
 Lehmbruckova vnučka Bettina Lehmbruck-Mangold 
navštívila v minulých dnech vilu Tugendhat díky výstavě děl 
jejího dědečka, která se konala v brněnském Domě umění. 
A zjevně ji dojalo, že se zaměstnanci vily nevzdávají úsilí 
vrátit dílo zpět. Rodina k tomu má k vile i osobní vztah: 
její otec (a Lehmbruckův syn) Manfred totiž jako architekt 
získával první zkušenosti právě u Miese van der Rohe. Je-
den z existujících kusů sochy vlastní rodina. Půjčila ho do 
jednoho z muzeí, ale je připravena pokusit se ho půjčit do 
Brna. Další možností je vytvořit přesnou kopii některé ze 
soch. Lehmbruck využíval pro tvorbu nejen kov, ale expe-
rimentoval i s umělým kamenem. Taková byla i původní 
„tugendhatovská“ socha. V roce 1987 sice podle ní vytvo-
řili v Blansku umělečtí řemeslníci kovovou kopii, ale ta není 
tak věrná. Osudy Lehmbruckových torz ostatně ředitelka 
vily Iveta Černá s kolegyní Dagmar Černouškovou a dal-
šími odborníky zmapovala v publikaci vydané souběžně 
s brněnskou výstavou. Jejich zjištění jsou v mnoha ohle-
dech neznámá a pro Moravany jsou i smutným příběhem 
melancholicky vyhlížejícího děvčete, které kdysi bylo br-
něnskou Monou Lisou.
 Wilhelm Lehmbruck Torzo kráčející (používá se i název 
Torzo ohlížející se dívky) představil poprvé na výstavě Nová 
mnichovská secese na jaře 1914, takže zřejmě vzniklo za 
umělcova pobytu v Paříži. Socha však má několik variant. 
Lehmbruck nepoužíval jen kov k odlévání svých soch, ale 
experimentoval i s umělým kamenem a kameninou. Obo-
jí umožňuje z jednoho návrhu vytvořit několik originálů 
a není jisté, který z nich se dostal po Lehmbruckově před-
časné smrti do Brna. Nákup sochy ze soukromého majetku 
zprostředkoval pro manžele Gretu a Fritze Tugend hatovi 
zřejmě přímo Ludwig Mies van der Rohe, architekt jejich 
supermoderní brněnské vily. Jeho přáním bylo, aby Torzo 
harmonizovalo s příčkou vytvořenou z onyxu a oživovalo 
společenskou část, kde bylo posezení pro hosty i majitele 
domu. Socha a vila tvořily nedílnou součást. Mies van der 
Rohe měl rád čisté architektonické tvary, rovné střechy, 
jednoduché stěny, skleněná okna. Ornament mu nahrazo-
vala přírodní struktura mramorových či onyxových příček 
a místo obrazů a tapisérii používal velké skleněné stěny 
umožňující průhledy do zahrady. Vždy ale svoji architek-
turu doplňoval jen jedinou plastikou, která díky své jedi-
nečnosti výrazně a nenahraditelně oživovala jinak strohé 
vybavení interiéru stavby. Socha, nábytek, koberec, nic víc 
si Mies van der Rohe nepřál. Tento architektův záměr záhy 
po dostavbě vily vyvolal dokonce na stránkách německého 
časopisu Forum polemiku, zda se v takové vile dá vůbec 
bydlet. Pro dějiny moderního umění však tehdy vzniklo 
unikátní setkání dvou německých géniů – vynikajícího ar-
chitekta a vynikajícího sochaře.
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V eP začala výstava o československých 
legionářích
Výstavu, která připomíná 100 let od vzniku českoslo-
venských legií za první světové války, zahájil v budově 
Evropského parlamentu ve Štrasburku místopředseda 
parlamentu Oldřich Vlasák. Vedle panelů, které připravili 
Jan a Sabina Kratochvilovi z brněnského Muzea českého 
a slovenského exilu 20. století, výstava zahrnuje také šavli 
jednoho ze zakladatelů Československa Milana Štefánika 
a zástavu československých dobrovolníků ve Francii z doby 
první světové války. Ze Štrasburku poputuje panelová ex-
pozice v lednu do českého Senátu. Legie vznikaly za první 
světové války od roku 1914 v Rusku, Itálii a Francii. „Tvořili 
je Češi a Slováci, kteří žili v zahraničí nebo přeběhli na dru-
hou stranu fronty,“ řekl Vlasák. „Pouze díky legiím a jejich 
hrdinství jsme dokázali prosadit myšlenku samostatného 
Československa … bez legií by nebylo České a Slovenské 
republiky,“ řekl Vlasák ČTK a Českému rozhlasu. 

Nový zmocněnec pro krajany Karel Kühnl 
má sám zkušenosti z exilu
Novým zmocněncem pro krajanské záležitosti Ministerstva 
zahraničních věcí ČR se v říjnu letošního roku stal Karel 
Kühnl. Bývalý ministr za ODA ve vládách Václava Klause 
a Josefa Tošovského v devadesátých letech minulého sto-
letí, později předseda Unie svobody a jeden z významných 
představitelů Čtyřkoalice, poslanec a také ministr obrany 
ve vládách Stanislava Grosse a Jiřího Paroubka a konečně 
diplomat – taková je dosavadní dráha osmapadesátiletého 
politika. Karel Kühnl byl hostem ve studiu Radia Praha.
 Karel Kühnl byl v devadesátých letech velvyslancem ve 
Velké Británii a od roku 2007 zastával tento post v Chor-
vatsku. Za bývalého režimu však sám prožil řadu let v exilu, 
emigroval v roce 1980, když nemohl dostudovat práva na 
Univerzitě Karlově. I když s detaily krajanské problematiky 
se, jak sám přiznává, teprve seznamuje, má s krajany právě 
z exilu a ze svých diplomatických misí bohaté zkušenosti.

Počítám-li dobře, vám bylo šestadvacet let, když jste emi-
groval?
Skoro přesně, ano. To počítáte správně.

Považoval jste se v době své emigrace za krajana? Řešil 
jste vůbec tento problém?
Já nevím, jestli bych řekl, že jsem ho řešil, ale za krajana 
jsem se považoval, protože jsem prostě krajanem byl. Já 
jsem většinu osmdesátých let prožil ve Vídni a v Mnichově, 
to znamená v místech s poměrně silnou a aktivní krajan-
skou komunitou. Také jsem byl její součástí, já jsem byl do-
konce oficiálně členem Sokola Vídeň III. Provozovali jsme 
tam všelijaké sporty. Jinými slovy – s krajanskou komunitou 
jsem byl v čilém styku. Byl jsem její součástí a také jsem se 
tak cítil. Je ovšem pravda, že krajanská komunita je roz-
vrstvená. Něco jiného jsou krajané z 19. století, pak jsou 
tam různé politické emigrace 20. století. A ne vždy se tyto 
jednotlivé vrstvy na sebe tváří přívětivě.

To určitě krajany, kteří nás budou poslouchat, docela po-
těší. Ne všichni exulanti mají tuto zkušenost. Někteří se 
docela záměrně chtěli od krajanské komunity odpoutat 
a řada z nich se snažila o rychlou asimilaci. To mělo své 

opodstatnění, je to celkem legitimní postoj. Vy ale, jak vi-
dím, jste na Čechy a na krajany nezanevřel. V té době jste 
působil taky ve Svobodné Evropě. Jaká to byla práce? Jak 
na ni vzpomínáte?
Je to jedna z částí mého života, na kterou vzpomínám úpl-
ně nejraději. A to zejména proto, že měla dobrý konec. 
Já patřím k té šťastné generaci, která mohla završit prá-
ci, kterou jsme dělali ve Svobodné Evropě. Kromě toho 
jsem se tam samozřejmě sešel s lidmi, kteří byli velcí nejen 
jako lidé, ale i jako novináři. Já tu nechci nikoho jmeno-
vat, protože by to byla opravdu dlouhá řada jmen. Mně 
to ale ohromně pomohlo nejen v mé novinářské práci, ale 
i v tom, co jsem dělal potom.

My ta jména samozřejmě známe, takže je ani nemusíme 
připomínat. Vy jste se ale měl možnost seznámit s kra-
janskými komunitami později i jako diplomat, a to jak ve 
Velké Británii, tak v Chorvatsku. Cítil jste mezi těmito kra-
janskými komunitami nějaké velké rozdíly? Každá se utvá-
řela jinak, každá má docela jinou historii. Jsou v něčem 
podobné, nebo jsou velmi odlišné?
Mají podobnosti i odlišnosti. Já bych začal tou druhou, 
v Chorvatsku. To je typická tzv. stará krajanská komunita. 
Lidé ve třetí, čtvrté, páté generaci, potomci Čechů, kteří 
od konce 18. století do poloviny 19. století odcházeli za pů-
dou. To je, abych tak řekl, zcela nezpolitizovaná krajanská 
komunita. Všechny ty, které sestávají z větší části z těch vln 
politických emigrací 20. století, bývají občas trošku zpoli-
tizované. Pro praxi to ale velkého rozdílu nečiní. Rozdíl je 
spíš v kompaktnosti a v četnosti těchto komunit. Komu-
nita v Chorvatsku čítá dnes asi deset tisíc Čechů, z toho 
šest nebo sedm tisíc žije na poměrně malém území okolo 
města Daruvar. Takže tam mají i vlastní školu, dokonce až 
do úrovně gymnázia. Od jeslí až po gymnázium. Něco po-
dobného myslím existuje pouze ve Vídni. Tyto školy jsou 
vlastně přímou součástí chorvatského nebo rakouského 
školského systému, jsou taky tak financovány, jsou to ale 
školy v češtině. Britská komunita byla zajímavá především 
tím, že tam ještě v devadesátých letech, kdy jsem tam byl, 
bylo velké množství vojáků z druhé světové války. Převážně 
letců, ale nejen jich. Tam jsem zase cítil jako nejsilnější to 
vlastenectví v myšlení lidí. Mnozí z nich šli tak daleko, že si 
za padesát let ani nevzali britské občanství.

Já bych tu jen trošku oponovala, protože nakolik znám 
i chorvatskou krajanskou komunitu, tak ta je také vel-
mi vlastenecká. Je to jen trochu jiný druh vlastenectví. 
Oni opravdu milují starou vlast, dobře ji znají, ochraňují 
všechny tradice a památky. Samozřejmě vlastenectví letců 
z RAF je trošku jiného druhu, je to masarykovské a bene-
šovské vlastenectví, které Češi v Chorvatsku neměli příle-
žitost zažít, protože tam žijí už v páté generaci.
Máte pravdu, vlastenectví chorvatských Čechů je strašně 
milé a dojemné, ale je to opravdu jiný druh. Je to vztah ke 
kulturní a jazykové příslušnosti, kdežto vlastenectví vojáků 
z druhé světové války i mnoha dalších bylo doslova bojové. 
To bylo vlastenectví vůči demokratické republice. Ne že by 
to neexistovalo mezi chorvatskými Čechy, ale tam převládá 
ta kulturně jazyková, etnická větev vlastenectví.

Pojďme ale kousek dál. Vy jste dnes zmocněncem pro 
krajanské záležitosti na ministerstvu zahraničních věcí. 
Čili právě ve vaší gesci budou nejrůznější krajanské akce 
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a vůbec postoj českého státu vůči krajanským komunitám 
v zahraničí. Jaké jsou vaše vize nebo cíle? Čeho byste chtěl 
během své mise dosáhnout?
Já nevím, jestli si to jako státní úředník mohu dovolit říct, 
ale problém je v tom, že cíle jsou vždy měřeny prostředky. 
A je bohužel faktem, že v rámci všeobecného šetření i pro-
středky, které jsme schopni věnovat na krajanskou proble-
matiku, nejsou dostačující. Jsou nižší, než bývaly. To platí 
pro všechny výdaje, nejenom krajanské. A v rámci, který 
je umožněn těmito prostředky, jsou takové dvě velké vět-
ve podpory a pomoci zahraničním Čechům. Jedna větev 
je právě v oblasti vzdělávání, školství a kultury. Ta se ne-
týká zdaleka jen těch starých krajanských komunit, týká 
se všech. A dokonce se jich týká ve zvýšené míře. Protože 
dnes žijí v zahraničí nejen ti tzv. staří krajané, nejen exulan-
ti 20. století, ale žije tam také velké množství lidí, kteří ode-
šli po roce 1989. Bez politických důvodů, prostě za prací 
v zahraničí. Také tam třeba nezůstávají navěky, vracejí se. 
Mají ale děti a alespoň část života je vychovávají v zahrani-
čí. Chtějí, aby děti zachovaly češtinu, a přitom žijí i tam, kde 
nejsou české školy. Proto podporujeme takové projekty, 
jako je Česká škola bez hranic, což je vlastně dobrovolný 
projekt Čechů žijících v zahraničí. Český stát ho podporuje 
zčásti finančně, zčásti metodicky nebo učebnicemi, posky-
továním prostor k výuce na ambasádách nebo konzulá-
tech. My se ale musíme vyváženě starat o potřeby obou 
větví Čechů v zahraničí, protože já jsem sice zmocněncem 
pro krajany, ale v oficiálních dokumentech ministerstva se 
mluví vždy o Češích žijících v zahraničí.

Hrubý počet těch tzv. nových Čechů, já si troufnu je tak 
nazvat, je možná až čtvrt milionu. Jsou to lidé, kteří odešli, 
vracejí se, pracují tam, studují. Nikdo vlastně neví, kolik 
jich ve světě je…
Může jich být i víc. Taky se jejich počty neustále mění. 
A máte pravdu, že celý projekt České školy bez hranic je 
dnes možná tím nejzajímavějším a nejperspektivnějším 
projektem, o kterém tu víme. A kdo sleduje tuto proble-
matiku delší dobu, tak ví, že tento projekt asi nejlépe na-
plňuje moderní styl života Čechů v zahraničí. A všichni na 
něj koukáme tak trošku s otevřenou pusou, protože ještě 
před pár lety se ještě docela vážně uvažovalo o tom, že kra-
janské komunity jaksi přirozeně odejdou. Ztratí se, protože 
už není důvod, aby žily dál. Už tam tolik nepřežívají resen-
timenty exilu. A najednou se tu vynořilo obrovské množ-
ství lidí, kteří odešli a nechtějí se ve světě ztratit, nechtějí 
se asimilovat. Naopak si chtějí udržet kontakt. A ty školy 
rostou doslova jak houby po dešti, takže o nich také často 
a rádi informujeme.
  Milena Štráfeldová, Český rozhlas
Pozn. red.: Další část rozhovoru se zmocněncem pro kra-
jany žijící v zahraničí Karlem Kühnlem přineseme v ledno-
vém čísle.

Česká hlava rozdělila ceny, 
nejvýznamnější dostal historik Šmahel
Osm cen oznámil projekt Česká hlava. Tu nejvýznamnější, 
Národní cenu vlády Česká hlava, získal historik František 
Šmahel. Soustřeďuje se na dějiny středověku, zejména na 
období lucemburské dynastie a české reformace. Jeho vě-
decké výsledky jsou respektovány v Česku i zahraničí. Ka-
binet premiéra Jiřího Rusnoka ocenil jeho celoživotní dílo 

i občanské a vědecké postoje. Cenu Invence získala Ilona 
Müllerová z Ústavu přístrojové techniky AV ČR v Brně, kte-
rá navrhla nové čočky do objektivů elektronového mikro-
skopu. Prof. Mikuláš Popovič z Ústavu lidské virologie při 
Marylandské univerzitě v USA získal cenu Patria za dlou-
hodobý výzkum HIV viru. Cenu Doctorandus obdržel On-
dřej Maršálek z Ústavu organické chemie a biochemie AV 
ČR, který se zabývá molekulárními simulacemi působení 
ionizujícího záření na vodu a vlastnostmi elektronu „roz-
puštěného ve vodě“. Cenu Gaudeamus získal Jiří Václavík 
z Ústavu organické technologie VŠCHT, který se věnuje 
moderní syntetické metodě využitelné především ve far-
maceutickém průmyslu a výzkumu léčiv. Vláda uděluje 
Národní cenu za vědu od roku 2005. Je to dosud nejvyšší 
vědecké vyznamenání v republice a někdy se o něm hovoří 
jako o české Nobelově ceně. Laureáti si rozdělí téměř dva 
miliony korun.

V Praze byly uděleny Ceny Paměti národa
Při příležitosti výročí 17. listopadu byly na pražském Žofíně 
uděleny Ceny Paměti národa. Jedná se o ocenění pro lidi, 
kteří bojovali proti komunistické totalitě. Letošními lau-
reáty jsou bývalý politický vězeň, scénárista a spisovatel 
Jiří Stránský, disidentka a jedna ze zakladatelek Charty 77 
Dana Němcová, bývalý vězeň terezínského ghetta a pozdě-
ji koncentračního tábora v Osvětimi Felix Kolmer a převa-
děč a bývalý politický vězeň František Wiendl. Ceny paměti 
národa uděluje od roku 2010 společnost Post Bellum. Její 
členové sbírají příběhy pamětníků postižených fašistickým 
a komunistickým režimem a pomocí rozhlasových a tele-
vizních pořadů a výstav je přibližují české veřejnosti. Za 
dvanáct let se jim podařilo sesbírat vzpomínky 3 500 lidí.

Hlávkova nadace ocenila v Lužanech 
nestory české vědy a umění
Osm předních osobností vědy a umění ocenila na Hláv-
kově zámku v Lužanech na Plzeňsku Nadace Nadání Jo-
sefa, Marie a Zdeňky Hlávkových. Medaili Josefa Hlávky 
uděluje nejstarší česká nadace tradičně před státním svát-
kem nestorům české vědy a umění za celoživotní vědeckou 
a pedagogickou činnost a za šíření dobrého jména české 
vědy ve světě. Získala ji například herečka Jana Hlaváčová, 
matematik Miroslav Fiedler či lékař Jiří Mazánek. Nadace 
ocenila Cenou Josefa Hlávky na pět desítek nejlepších stu-
dentů pražských vysokých škol, brněnské techniky a mla-
dé talentované vědce Akademie věd ČR. Nadace rovněž 
udělila takzvané trvalé legáty – tradiční finanční dotace  
100 000 korun městu Přeštice na podporu školství a kul-
tury, 80 000 korun klatovskému gymnáziu na podporu ta-
lentovaných studentů a 100 000 korun Národnímu muzeu 
v Praze na doplnění sbírek. Medaile je spojena s odměnou 
50 000 korun, cena pro studenty představuje 25 000 ko-
run.

Prezidenti: Dopravní spojení mezi ČR 
a Rakouskem je nedostačující
Současné dopravní spojení mezi Českou republikou a Ra-
kouskem je podle prezidentů obou zemí Miloše Zemana 
a Heinze Fischera nedostačující. Platí to prý především 
pro úseky mezi Vídní a Prahou a mezi Lincem a Českými  
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kém Krumlově. Kromě toho probírali také problematiku 
jaderné elektrárny Temelín nebo případné rozšíření zemí 
Visegrádské skupiny o Rakousko. Zemana přivítali někte-
ří občané v Českém Krumlově transparenty. Na jednom 
například stálo: Vítáme prezidenta na Schwarzenberském 
zámku. Svůj protest na transparentech vyjádřili i ekologič-
tí odpůrci Jaderné elektrárny Temelín. Právě Zeman coby 
český premiér podepsal v roce 2000 s tehdejším rakous-
kým kancléřem Wolfgangem Schüsselem dohodu zakotvu-
jící bezpečnostní a informační standardy kolem elektrárny.

České centrum v Mnichově povede  
bývalý ředitel Národního divadla Černý
Bývalý ředitel Národního divadla Ondřej Černý bude od 
začátku příštího roku ředitelem Českého centra v Mnicho-
vě. Vystřídá současnou ředitelku Zuzanu Jürgensovou. 
Potvrdila to mluvčí Českých center Petra Jungwirthová. 
Od letošního ledna Černý pracuje znovu v Institutu umě-
ní – Divadelním ústavu, jehož byl dříve ředitelem. Černý 
dramaturgicky spolupracuje s Pražským divadelním festi-
valem německého jazyka a je korespondenčním členem 
Saské akademie umění. Od dubna 2007 stál v čele Národ-
ního divadla, odkud ho loni v září náhle odvolala tehdejší 
ministryně kultury Alena Hanáková.

Česká známka skončila v soutěži 
na pátém místě
V soutěži o nejkrásnější známku světa skončila na pátém 
místě známka České pošty s motivem Zlaté buly sicilské. 
Navrhl ji letos zesnulý grafik Oldřich Kulhánek. První tři 
místa obsadily známky ze Švýcarska, Hongkongu a Maďar-
ska, čtvrtá byla známka Slovenské pošty, která znázorňuje 
rostliny z Národního parku Nízké Tatry. Informoval o tom 
pořadatel renomované vídeňské soutěže Grand Prix de 
l’exposition WIPA na svých internetových stránkách. Le-
tos se do soutěže zapojilo celkem 70 zemí. Loni na svě-
tové filatelistické výstavě WIPA česká známka dokonce  
zvítězila.

Knižní jízdní řády 2014
(platné od 15. 12. 2013)
SŽDC je tvůrcem jízdních řádů na železnici ČR. Zde 
jsou ke stažení v elektronické podobě ve formátu pdf: 
http://www.szdc.cz/provozovani-drahy/knizni-jizdni-ra-
dy-131215.html.

Tarifní novinky

Od 15. prosince, kdy začne platit nový český jízdní řád pro 
rok 2014, dojde i ke změně vnitrostátního i mezinárodní-
ho tarifu. Ceny základního jízdného a i některých obchod-
ních nabídek se zvednou zhruba o 2 %. Naproti tomu bude 
zvýšena slevy pro cestující, kteří dojíždí do práce a jsou 
držiteli aplikace IN 50 %, také pro žáky a studenty se sle-
vou IN 25 %. Bližší informace o nových cenách platných 
po období jízdního řádu 2014 a o případných úpravách 
akčních nabídek budou zveřejněny začátkem prosince na 
www.cd.cz a také na stránkách prosincového vydání časo-
pisu ČD pro vás.

Nové centrum v Brně pečuje 
o knihovny a osobní archivy literátů
Unikátní dokumenty spojené s tvorbou protirežimních lite-
rátů a dalších významných osobností shromažďuje vznika-
jící Centrum kulturních dějin 20. století v Brně. Pracoviště 
v Hudcově ulici spadá pod Moravské zemské muzeum 
(MZM) a již získalo několik ucelených osobních archivů, 
knihoven či pozůstalostí. V současné době spravuje větší 
část archivu Pavla Kohouta a jeho ženy Jeleny Mašínové 
nebo archiv a část knihovny Jiřího Gruši s cennými na-
hrávkami rozhovorů. Získalo také řadu dokumentů a knih 
spisovatele Oty Filipa, filozofky Boženy Komárkové nebo 
spisovatele a literárního kritika Jana Trefulky. Mimořádnou 
hodnotu představují materiály takzvané Podzemní univer-
zity, která za normalizace působila v Československu za 
pomoci londýnské nadace Jan Hus Educational Founda-
tion. Archiv předal muzeu britský filozof, politolog a umě-
lec Roger Scruton.

VýSTAVA
Filosofický ústav AV ČR, v. v. i. – Kabinet pro klasická stu-
dia, Centrum biblických studií AV ČR a UK v Praze, Stře-
disko společných činností AV ČR, v. v. i.
Moderní český biblický překlad
Akademie věd ČR, Národní 3, Praha 1
Výstava potrvá do 19. 12. 2013.

Twin City Liner – Adventfahrten
Bis – 15. 12. 2013 – jeweils Samstag und Sonntag
Abfahrt Wien 10:00 Uhr – Ankunft Bratislava 11:15 Uhr
Pro Person ab € 35,-
Retourfahrt von Bratislava 17:00 Uhr – Ankunft Wien 
18:30 Uhr
Pro Person ab € 35,-
Gesamtsumme Hin- und Rückfahrt pro Person € 70,-
Twin city liner Silvester – Sonderkombinationsfahrt
31. 12. 2013 – 01. 01. 2014
18:30 Uhr Die Crew empfängt die Passagiere beim Check-in
Abfahrt Wien Schwedenplatz 19:00 Uhr
Das Bordservice gibt ein Glas Sekt und Brötchen aus
Ankunft Bratislava 20:15 Uhr
Aufenthaltszeit in Bratislava zur freien Verfügung
Abfahrt Bratislava 01:30 Uhr
Der Bordservice gibt eine wärmende Gulaschsuppe aus
Ankunft 03:00 Uhr Wien Schwedenplatz 
Abschließend Verabschiedung durch die Crew
Hin- und Rückfahrt pro Person € 99,-

Central Danube in Kooperation mit DDSG Blue Danube 
Schifffahrt GmbH
Handelskai 265
A-1020 Wien
Tel.: +43 (0) 1 588 80
Fax: +43 (0) 1 727 10-111
E-Mail: eva.capar@ddsg-blue-danube.at
Web: www.twincityliner.com
Der Fahrplan 2013 ist noch bis Ende des Jahres unter 
www.twincityliner.com abrufbar!
Der Fahrplan 2014 kann in der Buchungszentrale angefor-
dert werden. E- Mail: twincityliner@ddsg-blue-danube.at
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Pokyny Pro čtenáře
Přihlášky k členství/odběru časopisu zasílejte na adresu:
Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku
Kulturklub der Tschechen und Slowaken in Österreich
Mohsgasse 30/1/9
a-1030 Wien
tel./fax/záznamník (od 10:00): ++43-1-79 88 454
e-mail: info@kulturklub.at, www.kulturklub.at

Nemáme placenou sekretářku, a proto prosíme o pochopení, 
pokud se ne dovoláte. Namluvte svá přání na záznamník, určitě se 
ozveme. Srdečně děkujeme všem novým odběratelům časopisu 
a vě říme, že jsou s ním spokojeni. Zároveň prosíme o Vaše ohlasy, 
přání, návrhy a kritiky.

Vážení členové v Rakousku, příspěvek na rok 2013 činí 
33,- € (členský příspěvek 16 € + předplatné 17 €). Člen-
ství zahrnuje: zasílání časopisu, možnost inzerce na ho-
mepage Klubu, možnost inzerce s 20 % slevou v časopise 
Kulturní klub aj.
Vážení čtenáři v Rakousku, abo-příspěvek na rok 2013 
činí 35,- €. Prosíme, uveďte na složence zkratku ABO.
Vážení členové a čtenáři ve světě (s výjimkou ČR a SR), 
členský příspěvek či abo na rok 2013 činí včetně poštov-
ného 50,- €.
Bankovní spojení: Bank Austria, číslo účtu: 683 035 901
IBAN: aT 03 1200000 683035901
SWIFT: BKaUaTWW.

Pokyny Pro inzerenty (včetně cen)

Rozměry v cm cena v €
2,5 × 5,2 6,13
3,2 × 10,5 15,31
6,5 × 5,2 15,31
7,0 × 8,5 26,88
7,0 × 10,5 34,38
5,0 × 17,3 40,00
12,5 × 17,3 100,00

Jednorázový příplatek za rámeček a/nebo šedé pozadí: 2 €. 

Kromě výše uvedených rozměrů a standardního černobílého provedení 
je možno po domluvě otisknout inzerát v barvě a/nebo jiné velikosti. 
Platba musí být uskutečněna s předstihem 14 dnů před otištěním inze-
rátu, a to převodem, složenkou, nebo hotově (zasláním v obálce).
Sleva pro členy Kulturního klubu: 20 %.

Bankovní spojení: 
• Bank Austria, číslo účtu: 683 035 901, BLZ: 12000,
 IBAN: aT 03 1200000 683035901
 SWIFT: BKaUaTWW
• Česká spořitelna, číslo úč  tu: 1557869023, 
 kód banky: 0800, účel: inzerát

Objednávky přijímá a případné dotazy Vám zodpoví:
Centrální telefon a fax (od 10:00): +43-1-79 88 454
e-mail: inzerce@kulturklub.at
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Otevřeno vždy od 15. března do 31. října

kursy češtiny
Čeština – začátečníci i pokročilí,

Mag. dr. Marie BRanDEiS
tel./fax 0043-1-40 89 841

Herrengasse 17, 1010 Wien
ředitel ing. Martin Krafl

tel.: +43-1-53 52 360
www.czechcentres.cz/vienna

e-mail: ccwien@czech.cz
www.facebook.com/TschechischesZentrumWien

Po, St, Čt 10:00-17:00
Út 10:00-18:00, Pá 10:00-16:00

Každou první sobotu v měsíci 
otevřeno pro veřejnost 

od 10:00 do 15:00 hodin!

SlOVEnSKý inšTiTúT
Wipplingerstrasse 24-26

1010 Wien

Po – Štv 09:00-12:30, 13:00-17:00
Pia 09:00-12:30, 13:00-15:00

INfO:
tel./fax: ++43-1 53 54 057

www.mzv.sk/sivieden
e-mail: si.wien@gmx.at

PRáVNíK A ADVOKáT V ČR
Judr. Josef franc

Kovářská 1169/17, 190 03 Praha 9
tel./fax: +420-284 818 008
mobil: +420-602 850 267

e-mail: Josef.FRanc@seznam.cz

Galerie auf der pawlatsche
Institut für Slawistik

Universitätscampus
1090 Wien, Spitalgasse 2-4 / Hof 3

www.univie.ac.at/pawlatsche

DůlEŽiTé aDRESy

ateliér Jan, Jan a Tamara Brabenec 
Spittelberggasse 7, 1070 Wien 

tel./fax: 526 54 22

MOKi – Theater für Kinder
tel. 505 98 06, www.theater-moki.at

RAKúSKO-SLOVENSKÝ 
KULTúRNy SPOLOK

Sekretariát: út 9:00-10:30, čt 18:00-19:30
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien

tel. +43-1-596 13 15, fax +43-1-595 57 99
rsks@slovaci.at www.slovaci.at

Münzwardeingasse 2, 1060 Wien
theaterbrett@gmx.at
www.theaterbrett.at

Tel. Vorbestellungen unter 
0676/734556

PRaXiS FÜR KinESiOlOGiE
Mag. angela Binder

Sanfte Soforthilfe bei: 
* Stress im Alltag, Mobbing
* Schulstress, Lernprobleme
* seelische Krisen und Ängste
* emotionale Belastungen
* psychosomatische Erkrankungen

1020 Wien, Schüttelstraße 77/18
Tel.: 0650/5019911

E-mail: angelabinder@telering.at
Hausbesuche! Sonderkonditionen 

für Kinder! Mluvím česky!

doučoVací kurzy

Nabízím ve Vídni doučování 
žáků v předmětech 

zeměpis, dějepis a vlastivěda.

VÁCLAV KULLE
Mobil: 0042 608 334 620

nabízím české kurzy 
i pro jednotlivce.

DANA KEGL
tel. 069919549584

e-mail: dana.kegl@gmail.com

Nabízím velký výběr 
(cca 450) 

málo hraných 
dlouhohrajících desek (LP), 
vážná hudba 16.-20. století, 

včetně gramofonu 
značky Dual,

cena 2 000 Euro
Tel./Fax: 

06 246 735 58

Hľadáme obchodného partnera 
v Rakúsku na odbyt 

ručne rezaných sviečok.
Kontakt: 

Gabriela Varholíková, 
gvarholikova@jotek.sk,

www.jotek.sk
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Restaurace BöHMERWALD – rodina Stuchlíkova
Česká kuchyně a speciality.
Oslavy pro malé i větší skupiny 
v romantickém prostředí 
české a slovenské restaurace.

 Na Vaše objednávky se těší rodina Stuchlíkova,
 1040 Wien, Argentinierstr. 66 / Wiedner Gürtel 20,
 tel./fax: 505 72 34, e-mail: boehmerwald@aon.at,
 www.restaurant-boehmerwald.at
 otevřeno: po – ne 11:00-15:00, 17:00-23:00 hod.

Restaurant 

schönbrunner	stöckl
beim Meidlinger Tor
České a slovenské speciality!

10:00-22:00, otevřeno po celý rok
1130 Wien, Schönbrunn, Meidlinger Tor, tel.: +43-1-813 42 29
tel./fax: +43-1-812 82 71, www.schoenbrunnerstoeckl.com

raumdekor.florian@aon.at

rodina
Smadišova

Mo-fr 09:00-19:00, sa 09:00-15:00
17:00-18:00 – sleva 25 %

Täglich Mittagsmenü – Spezialitäten aus der ganzen 
Monarchie – Trennkost- und Seniorenkarte

Simmeringer Hauptstr. 96a, 1110 Wien
Tel. +74 331 81

Přímo v nákupním centru Simmering
3 hod. parkování v garáži zadarmo

Zur Böhmischen Kuchl
SPECIALITy ČESKé 
A MORAVSKé KUCHyNě
OteVřeNO: pondělí – pátek 
11:00-15:00 a 17:30-23:00

1080 Wien, Schlösselgasse 18
tel.: +43-(0)1-402 57 31 (rodina Ficenecova)

danica korecová, fa. Korec
tel./fax: 038-7486 159

Info v reštaurácii Pressburg

Restaurace
privátní pokoje

BÖHMISCHER
HOF

So-St 10:30-22:00 hod.
Čt 10:30-14:00 hod.

Laaerstr. 55
2111 HARMANNSDORF

-RÜCKERSDORF

Tel. 06 991 991 1111
www.hroch.at


Koniasch Latin Press s. r. o.
Na Hubálce 7, CZ-169 00 Praha 6
tel./fax: +420-220 511 681
koniasch@gmail.comKLP

Kulturní Klub
Informační časopis Čechů a Slováků v Rakousku

Informationszeitschrift der Tschechen 
und Slowaken in Österreich

Mohsgasse 30/1/9, 1030 Wien
mobil (od 10:00): 0043-0-664-97 33 764

fax: 0043-1-79 88 454
e-mail: info@kulturklub.at

www.kulturklub.at

Hledám práci 
jako pomocná síla 
v kuchyni, vyučen 
v oboru kuchař, 

praxe 8 let. 
Základní znalost 

němčiny.

Kontakt: 
karel.sustek@email.cz
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Jaroslav Seifert: Vánoční koleda (Vánoce v české kultuře)

Holoubek přinesl v zobáčku
Popelce oříšek zlatý.
A když ho Popelka rozlouskla,
byly v něm bálové šaty.

Co všechno v takovém oříšku
ukryto ještě být může !
Byly tam hedvábné punčochy,
střevíčky, vějíř a růže.

Kdybychom takový dostali,
to asi bychom se měli!
A teď si každý představme,
co bychom v oříšku chtěli.

Chtěla bych kožíšek z beránka,
je teplý, na zimu hřeje.
Já zase kalhoty z manšestru,
v tuhletěch zima už mě je.

Já bych chtěl brusle na kličku,
už dlouho myslím na ně.
Když ty chceš brusle, já bych chtěl
veliké, kované sáně.

Když ty máš sáně, já chtěla bych
prstýnek s kamínkem rudým.
Pak začli své chudé koledy,
pod okny zpívali chudým.

A někde dostali jablíčko,
jinde i oříšek k tomu.
S koledou obešli celou ves,
nesli si uzlíčky domů.

Doma hned rozlouskli první dva,
ale před dětskými zraky
skořápky leželi bez jader.
A třetí ? Byl prázdný taky.
  (mk)

Jaroslav Vrchlický: Vánoce (Vánoce v české kultuře)
Hlas zvonů táhne nad závějí,
kdes v dálce tiše zaniká;
dnes všechny struny v srdci znějí,
neb mladost se jich dotýká.

Jak strom jen pohne haluzemi,
hned střásá ledné křišťály,
rampouchy se střech visí k zemi
jak varhan velké píšťaly. –

Zem jak by liliemi zkvetla,
kam sníh pad, tam se zachytil;
Bůh úsměv v tvářích, v oknech světla,
A v nebi hvězdy rozsvítil.

A staré písně v duši znějí,
a s nimi jdou sny jesliček
kol hlavy mé, jak ve závěji
hlas tratících se rolniček.

Můj duch zas tone v blaha moři,
vzdech srdcem táhne hluboce,
a zvony znějí, světla hoří –
Ó vánoce ! ó vánoce!
  (mk)

Adam Michna z Otradovic: Chtíc, aby spal 
(Vánoce v české kultuře)
Chtíc, aby spal, tak zpívala
synáčkovi
matka, jež ponocovala,
miláčkovi:
Spi, nebes dítě milostné,
Pán jsi a Bůh,
pěje ti v lásce celý ráj
pozemský luh.

Dřímej, to matky žádost je,
holubičko
v tobě se duše raduje,
ó, perličko.
Nebesa pějí chválu tvou,
slávu a čest,
velebí tebe každý tvor,
tisíce hvězd.

Ó lilie, ó fialko,
ó růže má,
dřímej, má sladká útěcho,
zahrádko má!
Labuti má a loutno má,
slavíčku můj,
dřímej, má harfo líbezná,
synáčku můj!

Miláčku, spi a zmlkněte,
andělové,
před Bohem se mnou klekněte,
národové,
nastoupil v pravdě boží Syn
na naši zem,
přinesl spásu, pokoj svůj
národům všem.
  (mk)

Jiří Dvořák: Bajka-nebajka pro děti
Slepice a televize
Kavka
Bedřich měl hlad, že by s ním mohl vysekávat díry do  
ledu.
 A že bylo do čeho sekat: už od rána šel bílou krajinou, 
ze všech stran zalehnutou šedivým obzorem. Mráz mu po-
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ce štípal tváře napřed do červena, pak do běla, a boty mu od 
podrážek studeně mokly. A teď ještě ten hlad.
 U cesty leželo pár klád, zarostlých kožíškem jinovatky. 
Bedřich si na ně ztěžka sedl a z kapsy vytáhl krajíc chleba: 
jen tak bez ubrousku, pomačkaný, suchý. Než se stačil za-
kousnout, seděla na bílé hroudě před ním kavka. Kdoví 
kde se tu vzala.
 „Krá-ha-há,“ vylétlo jí ze zobáku. Mohlo to znamenat 
„to máme ale počasí“ stejně dobře jako „dej mi také kou-
sek“. Bedřich si nevybral ani jedno a mlčky se zakousl do 
chleba.
 „Krá-kra-a-á,“ ozvala se zase kavka. Bedřich chtěl zno-
vu nerozumět – když v tom jí zakrákalo v břiše stejně jako 
před chvílí Bedřichovi.
 „Tak dobře,“ povzdychl si a udrobil kavce kousek kůrky. 
Pak další a potom ještě jeden – a bylo po chlebu. Ne že by 
byli najedení, ale hlad se scvrkl na chlebovou kuličku.
 „Krá,“ řekla kavka, zamávala křídly a zmizela, jako by jí 
spolkl mráz. Ale ještě než odlétla, vypadla ji zpod ocásku hro-
mádka, přesně taková, jaká ptákům zpod ocásku padává.
 „No to je mi poděkování,“ zabručel si Bedřich a tu hro-
mádku nakopl. Něco cinklo. Mrzne, až zvoní, pomyslel si 
a ještě jednou do šedivého kavčího bochánku kopl. Ozvalo 
se cinknutí a něco se blýskalo. Bedřich se sehnul a zko-
prněl: z hromádky vykukoval prstýnek. Zlatý, s kamínkem 
červeným jako kapka krve na prvním sněhu.
 Bedřich ho otřel do kalhot a vyrazil dál. Zima mu na-
jednou povadla na obyčejný mrazík, jaký v kapuci nosívají 
Mikuláši.
 Za ten prsten si koupil chaloupku na stráni s kouskem 
pole, chlívkem a dvorkem. Na dvorku bylo vždycky aspoň 
trochu zrní pro ptáky: v létě, na jaře i v zimě. To se ví, 
hromádek tam po nich zbylo nepočítaně, ale prstýnek už 
nezazvonil v žádné z nich.
 Ani obyčejný pouťový, z kočičího zlata.

Jiří Suchý: Knížka aneb Co mne 
jen tak napadlo
Meditace ve vaně
Je 31. prosince: Šeřit se začíná už po obědě a šero nutí nás, 
hloubavé lidi, k meditování. Napustil jsem si vanu, protože 
v té se mi přemítá nejlépe, a šero se Silvestrem už doko-
nalo ostatní.
 První téma, které se mi ujalo v hlavě, byla koupel. Ten 
zvláštní úkon, který nás zbavuje prachu všedního dne, pů-
sobí nám pocit blažené vláčnosti a nic za to nechce. His-
toricky vzato, naše zamyšlení nad koupelí by mohlo začít 
v pravěku, poněvadž tenkrát se nejspíš ponejprv zrodil 
v tom ne zrovna nadměrném mozku primitivního člověka 
nápad vlízt si do vody. Jestli se zrodil z horka, nebo ze zvě-
davosti, anebo z náhody, těžko už dneska říct.
 Ale dovedu si docela představit, jak můj praprapředek 
(moc se nesmějte, váš taky) vstupuje opatrně do vody..., 
jak je z toho odvázanej..., jak se směje tomu, že to studí..., 
čvachtá se, cáká..., a když pak vyleze, tak ke svému překva-
pení zjišťuje, že polovinu toho, co se na něj za celý život 
nalepilo, vzala voda a že je tudíž tak nějak lehčí.
 I vleze tam znova a tentokrát s úmyslem zbavit se další 
vrstvy. Ale špína ulpívá na pokožce – však to znáte: když 
se pár let nemejete, tak to jde potom špatně dolů. A ten 
pradědeček té vodě tak trochu pomůže. Rukou, chomáč-
kem trávy, šutrem... Když pak se vrátí k soukmenovcům do 

jeskyně, tak se všichni srdečně zasmějou, protože čistýho 
pračlověka ještě neviděli, nechají si to všechno vyprávět 
a pak jdou potají taky zkusit. Zalíbí se jim to, vznikne z toho 
móda a život jde dál.
 A najednou je tady antika a slavný pojem římské lázně. 
A řekněme si rovnou, že pojem slavný právem. Ve veřej-
ných římských lázních se pečovalo nejen o tělo. A podle 
antických soch bych soudil, že se v Římě o tělo pečovalo 
dobře. Když vidím ty různé Apollony, tu jejich nóbl mus-
kulaturu a urostlou postavu, vždycky mě to vyprovokuje, 
abych cvičil podle rádia. To se děje dva dny a pak vidím, 
že se výsledky nedostavujou a tak toho zase nechám a na-
mlouvám si, že docela ujdu. Že jsem se prostě vyvíjel podle 
známého sloganu: Apollo, ale napolo! A to jsem se nezmí-
nil o sochách Venuší! Ty jsou snad nejkrásnější reklamou 
pro antický kult těla. Jenomže na římských lázních je jed-
na mimořádně zajímavá okolnost. Nejen o tělo, ale i o du-
cha se zde pečovalo. K lázním patřila knihovna, muzeum, 
a taky park, kde básníci deklamovali své verše a nikdo se 
jim kvůli tomu nesmál, pak turecká parní lázeň, ve které se 
vedly diskuse. Kdybych si u nás vyšel třeba na Žlutou plo-
várnu a zkusil tam předčítat verše, buď by mě někdo polil 
studenou vodou, anebo by mě kamarádi v nestřeženém 
okamžiku stáhli během recitace trenýrky – zkrátka není na 
to dneska doba.
 A co kdybych se rozhovořil o soukromých antických 
lázních, jak je známe z některých historických filmů! Mra-
morová sloupořadí, cypřiše, otroci s vonnými mastmi, 
hudci, tanečnice s tamburinkama, jižní ovoce a ve vodě 
Ursula Andress... Kdybych tam byl, těžko byste mě dostá-
vali z vody, přátelé.
 Když pak člověk vidí středověký dřevoryt a na něm lidi, 
naložený v kádích, prkenná podlaha, březový metly, otylé 
dámy a v toho pejsek, jak honí blechy, říkám si, kam to 
lidstvo spělo. Ale to se ještě aspoň koupali! Kdybychom 
pokračovali dál, došli bychom k době galantní, k rokoku, 
kdy slovo hygiena bylo spíše nadávka. Lidstvo se rozhodlo 
nahradit vodu pudrem a mejdlo voňavkou a tu si říkám, 
že bych vůbec netoužil po tom mít známost s půvabnou 
slečnou v krinolíně, z níž by při každém prudším pohybu 
padala omítka. Jsem člověk dnešní doby, lituju, že se ne-
můžu prohánět s Ursulou Andress v mramorovém bazénu, 
ale jsem nakonec rád, že si můžu dát teplou sprchu, anebo 
že si vlezu do vany a jen pro potěšení si medituju.

Jesličky v Čechách
Stejně jako v jiných křesťanských státech, bylo i v českých 
zemích šíření jesliček spojeno s činností církevních řádů. 
První chrámové – kostelní jesličky se do Čech dostaly spolu 
s jezuity v 16. století. Pražské jesličky vystavené v roce 1560 
v jezuitském kostele sv. Klimenta na Starém Městě praž-
ském byly také nejen prvními jesličkami postavenými v Če-
chách, ale i prvními jesličkami ve střední Evropě a v zemích 
ležících na sever od Dunaje. Jezuitské jesličky byly prvním 
skutečným betlémem, v němž nebyly figurky pevně osa-
zeny, ale dalo se s nimi volně pohybovat. Posléze splynuly 
s domácím prostředím a staly se nezbytnou součástí vá-
nočních oslav. V průběhu 17. a 18. století se neustále zvy-
šovala nádhera a výpravnost jesliček. Na konci baroka se 
jesličky stále více měnily ve velkou figurální divadelní scénu.
 Snad nejstarší kostelní jesle se zachovaly v děkanském 
kostele sv. Víta v Kostelci nad Labem. Pocházejí nejspíše 
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z první poloviny 17. století. Figurky jsou sestaveny z dřevě-
ných částí tak, že se mohou nastavit do libovolné polohy. 
V pražském chrámu Nanebevzetí Panny Marie na Karlově 
byla roku 1708 nainstalována napodobenina betlémské 
jeskyně. Postavy Svaté rodiny jsou vyřezány v životní veli-
kosti a dřevo je bohatě polychromováno.
 Když císař Josef II. vykázal betlémy z církevních prostor, 
poskytly jim útočiště ve svých domovech prostí lidé, kteří 
se betlémů i přes zákaz nechtěli vzdát. V českých zemích 
tak díky nepopulárnímu zákazu postupně vznikla tradice 
tzv. lidových jesliček.
 Svými mechanickými betlémy se proslavilo starobylé 
město Jindřichův Hradec, nejstarší písemné zprávy pochá-
zejí z let 1579. Největším a nejznámějších z nich je „cho-
dící betlém“ punčocháře Tomáše Krýzy z druhé poloviny 
19. století. Betlém, čítající 1 756 figurek, byl poprvé vysta-
ven v roce 1894. V Klenčí se od roku 1923 začaly zho-
tovovat i keramické betlémy z pálené hlíny. V Klatovech 
figury ze dřeva a hlíny oblékali do šatů ušitých z látkových 
odstřižků. Trhovosvinecké betlémy byly k poznání podle 
figurek prasátek a darovníků, spěchající se s Jezulátkem 
podělit o dobroty ze zabíjačky.
 K nejproslulejším lidovým jesličkám patří třebechovic-
ký betlém, který vznikl v druhé polovině 19. století společ-
ným úsilím rolníka Probošta a řezbáře Kapucína. Na 1 200 
vyřezávaných figurek, krajin a interiérů ožívá důmyslným 
mechanismem a stává se živým obrazem, přibližující jed-
notlivé scény Nového zákona.
 Např. pro Broumovsko byly na přelomu 19. a 20. stole-
tí typické skříňové betlémy a betlémky umístěné pod skle-
něnými příklopy. Na Příbramsku se zhotovovaly „chlebové“ 
betlémy a betlémy s vyřezávanými dřevěnými postavička-
mi, mezi nimiž nemohly chybět i figurky horníků. Betlémy 
v Ústí na Orlicí byly ručně vystříhané a vymalované figurky 
zhotoveny z několika vrstev papíru, které se lepily škrobem.

Ze sbírek Západomoravského muzea v Třebíči

 Na západní Moravě jsou nejznámější nejspíše třebíč-
ské papírové betlémy Pavla Papírníka, malíře Hertmana 
a kostelníka a soukeníka Antonína Čelouda. Čeloud jako 
první zavedl v třebíčských betlémech tříkrálové proměny, 
kdy pastýře vystřídá o svátku Zjevení Páně průvod Tří králů 
a anděla. Třebíčský betlém Antonína Čelouda obsahuje na 
200 figurek lidí, 300 postaviček zvířat, 230 stromů a keřů. 
V tříkrálovém průvodu se pak objevuje dalších 200 figurek 
lidí a zvířat. Tento betlém bude asi jedním z nejrozsáhlej-
ších a nejnápaditějších papírových betlémů na světě.

 V soukenických rodinách v Třešti stávaly od konce 
18. století betlémy vyřezávané z lipového dřeva a omalo-
vané figurky byly oblečeny po selsku do kožichů, bera-
nic a vysokých bot, později zde zvítězily jedličky papírové 
s bizarní krajinou, sestavenou z kamenů, pařezů, mechu, 
lišejníků, samorostů a vřesu. Kousky staniolu a střípky sklí-
ček a zrcátek vyvolával dojem potůčků, říček a horských 
bystřin. Domečky působily domácím dojmem, díky stěnám 
spleteným z březového proutí a slaměných došků na stře-
chách.
 Oblastí, kde se historicky prolnuly národnostně a ná-
božensky rozmanité vlivy, bylo Kralicko. Pro zdejší lidové 
betlemářství byly charakteristické pohyblivé, ze dřeva vyře-
závané figurky, v nich se skloubily české, polské a němec-
ké, katolické a protestantské zvyky. Kralické betlémy bývají 
přeplněny postavičkami v oblecích vzdáleně připomínají-
cích tyrolský kroj a stády oveček, vepříky, psíky, husami 
a slípkami.
 Před první světovou válkou napomohl šíření zvyku sta-
vět v kostelech jesličky, zhotovené domácími tvůrci, také 
ohlas národopisné výstavy pořádané v Praze a oblíbené 
jesličkové archy s namalovanými postavičkami.
 K nejoblíbenějším patřily jesličkové archy Mikoláše Alše 
(poprvé vydány 1904), později jesličky Josefa Lady. Marie 
Fischerová-Kvěchová oblékla své aršíkové postavičky do 
českých, moravských a slovenských krojů.
 Také tradice perníkových figurek má hluboké kořeny. 
Perníková forma s námětem Klanění Tří králů, která je ulo-
žena v Slezském muzeu v Opavě, pochází z roku 1640. 
V kostele sv. Matěje v Dejvicích je vystaven o každých Vá-
nocích perníkový betlém. Za symbol českého betlemářství 
může být považován skleněný betlém železnobrodských 
sklářů vystavený na Světové výstavě v Montrealu v roce 
1967. Známé jsou také pražské jesličky v téměř životní ve-
likosti u kapucínů na Loretánském náměstí.

Keltské Vánoce
Některé křesťanské vánoční zvyky jsou ohlasem starých 
předkřesťanských obyčejů, které přetrvávaly ještě dlouho 
do doby středověkého mysticismu a víry v trojjediného 
Boha. Mnoho vánočních zvyků pochází z doby, kdy na čes-
kém území vládla keltská kultura a druidové přinášeli obě-
ti bohům, obývajícím posvátné háje a vodní toky. Z doby 
Keltů se až do dnešních dnů dochovala víra ve zlaté pra-
sátko, magie jmelí, zdobení vánočního stromečku, pálení 
purpury na kamnech, připravování obřadního vánočního 
pečiva i snad pojídání vánoční ryby.
 Keltové slavili zimní slunovrat jako vítězství boha Slun-
ce nad Zimou, zrození nového života a pokoření smrti. 
Zimní slunovrat připadl na dobu kolem 21. prosince a Kel-
tové o tomto dni zapalovali posvátný oheň. Polínko muselo 
pocházet z pozemku vlastníka, nebo mohlo být darováno 
přítelem, poprášilo se moukou a zapálilo z třísek z před-
chozího vánočního polena. Aby vydrželo hořet po dvanáct 
dní, polévala se neohořená část jablečným moštem. Zuhel-
natěné kousky vánočního polena se používaly jako amule-
ty proti bleskům, požárům a živelným pohromám. Popel 
z vánočního polena smíchaný se zbytky loňského jmelí byl 
prý vynikajícím prostředkem proti neplodnosti.
 Z doby Keltů nejspíše pochází i zvyk věštit o Štědrém 
večeru za pomocí jablka život nebo smrt. Keltové v této 
době zdobili domy větvičkami z jmelí, břečťanu a borovice –  



IV

př
ílo

ha
: Č

te
ní

 n
a 

Vá
no

ce zelené větve symbolizovaly věčný život boha Slunce. V oko-
lí domů se zdobily stromy, na smrky a borovice upevňovali 
Keltové každý rok zlaté a stříbrné ozdoby, jablíčka a oře-
chy. Keltové znali i vánoční obřadní pečivo. Zlaté prasátko 
bylo příslibem přečkání zbytku zimy ve zdraví a dostatku.
 A co dělali Keltové 24. prosince? O tomto dni začal 
měsíc břízy, čas chladu a pokračovalo dvanáct zázračných 
dní od zimního slunovratu, kdy znovuzrozené Slunce pro-
niklo podle lidové víry do nejhlubších úžlabin země a lid-
ských srdcí. Dvanáct posvátných nocí vystupovalo v keltské 
myto logii jako dvanáct panen střežících posvátný oheň. 
Možná, že Maruška vyhnaná o posvátné noci do zimy 
a chladu nepotkala dvanáct měsíčků, ale setkala se u ho-
řících plamenů s dávným keltským božstvem, jehož kult 
přetrval v křesťanství ve změněné podobě dodnes. Stej-
ně jako v křesťanství byla noc z 24. na 25. prosince jednou 
z nejdůležitějších nocí roku. Přezdívalo se jí mateřská noc 
a síly země se prý probouzely a ovlivňovaly osudy smrtel-
níků. Proto se o této noci čarovala budoucnost. Obřady 
„pohanské“ magie se nakonec staly součástí křesťanských 
Vánoc, tak jako vánoční stromeček.

Jak vznikly pohádky
Pohádky nás doprovázejí od dětství. Všechny mají jedno 
společné, dobro v nich vítězí nad zlem. Tomu tak ale vždyc-
ky nebylo. Cesta pohádek, než se dostala do Čech a nabyla 
takovou podobu, kterou dnes známe, byla velmi dlouhá. 
Původní pohádky nebyly ani určeny dětem, jejich poslucha-
či byli většinou dospělí. Část pohádek pocházela z Egypta, 
pohádky, které jsou rozšířeny na českém území, ve značné 
míře přišly do Evropy z Indie, prostřednictvím byzantské 
říše nebo arabského světa, odkud je přinesli lidé z křížo-
vých výprav nebo muslimského Španělska. Na jejich roz-
šíření se také podílely kmeny Hunů či později Mongolové.
 První autenticky dochované záznamy o pohádkách 
v ústní tradici z českého území pocházejí z 19. století. Již 
tehdy získávají takovou podobu, jak ji známe dnes, a začí-
nají být určeny dětem. Významné místo v historii českých 
pohádek mají Karel Jaromír Erben a Božena Němcová.
 Většina z nás si myslí, že pohádky, které označujeme 
za klasické, jsou českého původu. Opak je ale pravdou, 
ani český Honza není pouze česká postava, tato pohádka 
je rozšířená po celé Evropě, má svou podobu v Anglii, Ně-
mecku, Polsku a dalších zemích. Například pohádka o Po-
pelce zřejmě pochází z Číny a první záznamy o ní jsou již 
z 10. století. Právě z Číny, kde byl barbarský zvyk naroze-
ným děvčátkům pevně stahovat (mrzačit) nožky, aby jim 
nevyrostly a i v dospělosti zůstaly co nejmenší, vzešel motiv 
malého střevíčku, který obula jen ta nejkrásnější s nejmen-
ší nožkou – Yeh-hsien – Popelka. Ve francouzské verzi je 
pohádka rozšířena o mnoho kouzelných motivů, promě-
na dýně v kočár, myška v lokaje a podobně. Verze známá 
v Německu a v Čechách je obohacena o tři kouzelné oříšky 
a ptáčky – holoubky, kteří pomáhají přebrat hrách a čočku.
 Podle PhDr. Petra Janečka z Etnografického oddělení 
Národního muzea jedinou pohádkou, o které se můžeme 
domnívat, že mohla skutečně vzniknout na českém území, 
je pohádka O dvanácti měsíčkách. Nejstarší záznam o této 
pohádce pochází ze 14. století a zanechal jej mistr Barto-
loměj z Chlumce. Pohádka tehdy sloužila jako zábavný 
a i poučný příběh, který kazatelé vyprávěli před začátkem 
svého kázání.

 A právě tuto pohádku jsme letošní rok vybrali na pro-
sincové promítání na českém velvyslanectví.

Bývalé tradiční vánoční pokrmy
Podle nepsaného zvyku mělo být o Štědrém večeru na sto-
le devět pokrmů. Jako první se podávaly oplatky s medem, 
česnekem či ovocem nebo bylinkami. Polévka byla sytá, 
zasmažená, dochucená sušenými houbami. K oblíbeným 
jídlům taky patřil kuba z krupek, nesměla chybět ani kaše 
z jáhel, prosa, krupice, nebo hrachu. Pletené vánočky jsou 
součástí štědrovečerní hostiny i podnes. Drahé cukroví 
často nahrazovalo sušené ovoce. Dnes oblíbená ryba se 
od 17. století podávala o Vánocích jen v rybníkářských kra-
jích, v povodí řek nebo bohatších rodinách.
 V Podkrkonoších nesměl na vánočním stole nikdy chy-
bět hubník, teplý i studený. K přípravě je potřeba, pečiva 
(rohlíky), sušené houby, trhané krupky, sůl, pepř, vejce, 
česnek, cibule, sádlo a mléko. Směs se omastila sádlem 
a vlila na vymaštěný a horký pekáč a pekla se tak dlouho, 
až se objevila zlatá, křupavá kůrčička.
 Pokrm jáhelník je jedním z nejstarších vánočních obřad-
ních jídel. Jáhly se spařily horkou vodou, potom se k nim  
přidaly sušené vypeckované švestky, na dílky nakrájená ja-
blka a trocha sádla, či se zalily jen mlékem. Směs se pekla 
v troubě. Někde se jedl jáhelník slaný, jinde sladký.
 Tradiční vánoční pokrm muzika upadl dnes téměř 
v zapomnění, ještě ve 20. století se podával jako dezert. 
Připravoval se z kousků sušených švestek, jablek, hrušek 
nebo meruněk, které se rozvařily se skořicí, badyánem, 
hřebíčkem, vanilkou a citrónovou kůrou. Provařená směs 
se prolisovala, přidala se lžíce povidel, hrozinky, vlašské 
ořechy nebo loupané mandle a nastrouhaný perník. Vše 
se povařilo, dochutilo cukrem nebo medem a přichutilo 
troškou rumu. Podávalo se horké.
 Od pohanských dob patřil kroupový kuba k obřadním 
jídlům. Nejznámějším vánočním kubou je kuba houbo-
vý, tzv. černý kuba. Do uvařených horkých krup se zamí-
chaly na sádle udušené sušené houby, např. křemeňáky 
(prostě houby, které daly pokrmu černé zbarvení), sůl,  
pepř a hlavně česnek. Směs se dala na vymaštěný pekáček 
a zapekla v troubě. Na Moravě se přidávalo uzené maso 
a nakládané kyselé švestky, které se upravovaly stejně 
jako okurky. Bylo by zajímavé zjistit, zda kuba bude také  
chutnat na másle či oleji a bez česneku, ale zato s majo-
ránkou.
 Připravoval se kapr na černo, kapr na modro, povid-
lová omáčka, která se podávala s vařeným uzeným ma-
sem a bramborovými knedlíky k rybě nebo zajíci, chutnala 
i s perníkem, peciválky, vzdáleně připomínající slovenské 
vánoční opekance, pučálka.
 V dřívějších dobách patřil v české kuchyni k nejoblíbe-
nějším pokrmům hrách. Obliba hrachu v českých zemích 
byla natolik známá, že se často stával terčem posměchu ci-
zinců. Ještě v 15. století se na hostinách jako poslední chod 
podával hrách. Celý neloupaný hrách se namočil do slané 
vody a nechal několik hodin stát, aby nabobtnal a změkl. 
Poté se dal na misku a nechal několik dní na teplém místě 
stát, až vyklíčil. Po vypučení se opražil na omastku a podá-
val slazený medem, nebo osolený a opepřený. O Vánocích 
a Velikonocích pučálku prodávaly v Praze v Kotcích tzv. 
báby pučálnice. Později tuto pochoutku vytlačily z měst-
ských ulic babky kaštanářky.
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Pražský biskup Vojtěch Slavníkovec založil s knížetem Bo-
leslavem II. nejstarší mužský klášter v Čechách v Břevno-
vě. V českých zemích byli benediktini organizováni v rámci 
staré českomoravské kongregace, v jejímž čele stál obvykle 
opat kláštera v Břevnově. Mnohé konventy zanikly během 
husitských válek, část jich byla zrušena v josefínské době 
a zbývající v roce 1950. Poslední z kongregací na území 
českých zemí je Slovenská kongregace sv. Vojtěcha, která 
vznikla v listopadu 1945 a skládá se z opatství v Břevnově, 
Rajhradě, Broumově a Emauzích.

1378
29. listopadu
Kolem sedmé hodiny večerní zemřel ve věku šedesáti dvou 
a půl roku na Pražském hradě Karel IV. (* 14. 5. 1316, Pra-
ha). Byl jedenáctým českým králem, jako Karel I. vládnoucí 
od července 1346 až do listopadu 1378; jako Karel IV. byl 
německý (římsko-německý) král od roku 1346 a císař řím-
ský od roku 1355. Byl také italským (lombardským) králem 
od roku 1355, burgundským (arelatským) králem od roku 
1365, moravským markrabětem v letech 1333-1349 a lu-
cemburským hrabětem v letech 1346-1353. Pocházel po 
otci z dynastie Lucemburků.
 Byl to první český král, který se stal také císařem Svaté 
říše římské. Po korunovaci římským králem se stal vládcem 
všech království Svaté říše římské.
 Karel IV. byl syn dědičky Přemyslovců Elišky a české-
ho krále Jana Lucemburského. Karel byl původně pokřtěn 
jako Václav, jméno Karel přijal při biřmování během své 
výchovy ve Francii po svém strýci a kmotrovi Karlu IV. 
Sličném. Karel IV. patřil mezi nejvýznamnější panovníky 
vrcholného středověku. Byl státníkem mimořádného vzdě-
lání, celoevropského rozhledu a rafinované diplomatické 
obratnosti, který udivoval organizačními schopnostmi.
 Povznesl český stát, který byl od jeho doby znám jako 
země Koruny české, na vrchol jeho života politického, so-
ciálního i kulturního. Císař byl také autorem nejvýznamněj-
šího říšského ústavního zákona Zlaté buly, který platil až 
do zániku Svaté říše římské roku 1806. Ta také významně 
upravovala vztah českého státu k říši a potvrzovala výji-
mečné a nezávislé postavení v rámci říše.

Karel IV. přijímá relikvii od uherského krále Ludvíka Velikého 
(nebo od kyperského krále). Ostatková scéna v kapitulním kostele 

Panny Marie na Karlštejně, asi po roce 1357

 Jako český král proslul Karel především založením uni-
verzity v Praze, která nese jeho jméno, výstavbou Nové-

ho Města pražského, stavbou kamenného Karlova mostu 
přes řeku Vltavu v Praze a hradu Karlštejn i mnoha dalšími 
počiny. Již nad rakví jej označil kazatel a přední český uče-
nec Mistr Vojtěch Raňkův z Ježova za Otce vlasti (Pater  
patrie).

30. listopadu
Samostatné vlády v českém státě a v Říši se ujal sedmnác-
tiletý Václav IV. (1378-1419).

1393
konec roku
Vážné onemocnění krále Václava IV.
 Ve Znojmě byl uzavřen tajný spolek mezi Joštem, Zik-
mundem, rakouským vévodou Albrechtem III. a markrabě-
tem míšenským Vilémem proto králi Václavovi.

1403
11. listopadu
Král Václav IV. (dosud vězněný ve Vídni) vyvázl ze zajetí, 
navrátil se do Čech a sesadil Zikmundem dosazenou vlá-
du. V Kutné Hoře bylo uzavřeno přátelství mezi králem 
Václavem a oběma moravskými markrabaty. Jošt byl jme-
nován hejtmanem Království českého a definitivně se od-
klonil od Zikmunda.

1858
listopad
Císař Rudolf II. přenesl své sídlo z Vídně natrvalo do Prahy 
(žil zde již od roku 1579). Při pražském dvoře vzniklo z Ru-
dolfova podnětu a za jeho mecenášské podpory centrum 
umělecké a i výzkumné činnosti. U dvora působili napří-
klad vynikající vědci (astronomové Tycho Brahe, Johann 
Kepler, Tadeáš Hájek z Hájku), výtvarní umělci (malíři Bar-
tolomeo Spranger, Hans von Aachen, Pieter Stevens ad., 
sochaři Adrien de Vries, Alessandro Abondio) i hudebníci 
(Philippe de Monte). Rudolf vytvořil obrazovou galerii, čí-
tající na tři tisíce uměleckých děl (obrazy Dürera, Raffaela, 
Tiziana, Leonarda da Vinci, Brueghela a dalších). Tvůrčí 
díla umělců na Rudolfově dvoře se označují shrnujícím po-
jmem manýrismus. Do bizarní, mnohonárodní společnosti 
rudolfínské Prahy patří i alchymisté, lékaři, umělečtí řeme-
slníci, astrologové.

1623
konec října
Turci a Uhři pronikali až do Znojma, Brna a Olomouce.

28. prosince
Vydán patent o mincovní kaládě (státním bankrotu). Ces-
ta k finančnímu zhroucení nastala po uzavření smlouvy 
o mincovním konsorciu, protože však kvalitní měna skon-
čila v kapsách spekulantů, musel stát vyhlásit bankrot.

1633
prosinec
Valdštejn se znovu pokusil o navázání tajných jednání, ale 
narazil na nedůvěru u saského vojevůdce Arnima a také 
u švédského generála Bernarda Sasko-Výmarského.

historická data
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Byl vyhotoven první soupis pozemků, poddanských used-
lostí a poddaných, z nichž se platila berně nebo kontribu-
ce, jednalo se o první katastr v Čechách, tzv. Berní rula.

1663
Evžen František, princ savojský a carignanský, hrabě ze 
Soissons (18. 10. 1663, Paříž – 24. 4. 1736, Vídeň), v ně-
mecky mluvících zemích známý jako Prinz Eugen von Sa-
voyen, přezdívaný Malý abbé (přezdívka, kterou mu dali 
vojáci pro jeho malou postavu a zálibu v hnědé barvě, 
též také Malý kapucín), byl rakouský vojevůdce a politik 
francouzského původu, generalissimus vojsk rakouských 
Habsburků. Je považován za jednoho z nejvýznamnějších 
vojevůdců moderní evropské historie a společně s polským 
králem Janem III. Sobieskim také za jednoho z největších 
vojevůdců proti turecké invazi.
 Dvakrát požádal francouzského krále Ludvíka XIV. 
o přidělení pluku, ten však jeho žádosti odmítl. Ať už byl 
důvod Ludvíkova odmítnutí jakýkoliv, měl toho král poz-
ději trpce litovat. Evžen se vojenské kariéry vzdát nehodlal 
a byl tedy nucen nabídnout své služby někomu jinému. 
V létě 1683 uprchl z Francie a vstoupil do služeb jejích 
nejvážnějších nepřátel, rakouských Habsburků (konkrétně 
Leopolda I.). Jakožto ordonanční důstojník svého bratran-
ce Ludvíka Viléma Bádenského se zúčastnil bitvy u Víd-
ně (1683) s Turky a koncem roku obdržel od Leopolda I. 
v rámci hromadného povyšování pluk dragounů. Zúčastnil 
se několika menších tažení rakouských vojsk, z nichž nej-
významnější byla tažení na Nové Zámky (1685) a Budín 
(1686) držené Turky. V roce 1687 se vyznamenal v bitvě 
u Nagyharsány (též bitva u Moháče), za což byl 31. ledna 
jmenován polním podmaršálkem, a v březnu mu Viktor 
Amadeus II. definitivně potvrdil výnosné důchody ze dvou 
opatství.
 Evženova pozice byla natolik posílena, že začal být po-
čítán mezi skutečně významné vojevůdce domu Habsbur-
ků. V roce 1688 se zúčastnil obležení Bělehradu, byl těžce 
raněn a více než půl roku se léčil. V roce 1693 byl Evžen 
povýšen do hodnosti polního maršála. Radost z titulu mu 
však notně zkalila drtivá porážka v bitvě u Marsaglie. Ne-
mohl za ni, bitvu si prohrál osobně Viktor Amadeus II., kte-
rý navíc urychleně začal přemýšlet o změně strany. Situace 
nevyhnutelně dospěla k tomu, že po dlouhém jednání byl 
20. září roku 1697 uzavřen mír mezi Francií a nyní již jejím 
spojencem Savojskem na jedné straně a Rakouskem a jeho 
spojenci na straně druhé.
 V roce 1697 se stal Evžen vrchním velitelem habsbur-
ských vojsk v Uhrách. 11. září připravil početně silnější tu-
recké armádě zdrcující porážku v bitvě u Zenty. Poté vpadl 
do Bosny a dobyl Sarajevo, čímž sultána přinutil k jednání 
o míru, které vyvrcholilo stažením tureckých vojsk z pod-
statné části Uherska a Sedmihradska. Éra turecké rozpí-
navosti byla definitivně ukončena a začal pozvolný pád 
osmanské říše.
 Pohřben byl v katedrále sv. Štěpána ve Vídni.

1668
Johann Lukas von Hildebrandt (14. 11. 1668, Janov – 
16. 11. 1745, Vídeň) – významný barokní architekt, jenž 
navrhl mnoho majestátních staveb a kostelů. Jeho nejvý-
znamnějším dílem je Belveder ve Vídni, který postavil pro 
prince Evžena Savojského. Některé z jeho staveb: městský 

palác Daun-Kinských ve Vídni (1713-1716), přestavba kláš-
tera Göttweig po požáru (od roku 1719), Harrachovský pa-
lác ve Vídni, přestavba rezidence ve Würzburgu (společně 
s J. B. Neumannem), přestavba Hofburgu ve Vídni (dokon-
čeno J. B. Fischerem z Erlachu), letní rezidence Evžena Sa-
vojského Belveder ve Vídni – Horní Belveder (1721-1723) 
a Dolní Belveder (1714-1716), zámek Weissen stein v Pom-
mers feldenu, zámek Mirabell v Salzburgu, zámek v Bruck 
an der Leitha, bazilika sv. Vavřince a sv. Zdislavy v Jablon-
ném v Podještědí (1699-1702), piaristický kostel Maria 
Treu ve Vídni (po roce 1699), Schwarzenberský palác ve 
Vídni (původně Mansfeldský, stavěn od roku 1697, v le-
tech 1720-1723 dokončen J. B. Fischerem z Erlachu), kostel 
sv. Petra ve Vídni (1702). Dohlížel na výstavbu klášterní-
ho kapucínského kostela a především loretánské kaple 
v Rumburku (1704-1709), navrhl fasády zámku v Jaromě-
řicích nad Rokytnou (asi v roce 1718), vypracoval projekt 
pro hraběnku Eleonoru Harrachovou, rozenou princez-
nu z Liechtensteinu (1705-1757), na její zámek v Kuníně 
u Nového Jičína (1726-1734), přestavěl zámek v Odrách 
(nedaleko Kunína) z renesančního na barokní roku 1730, 
přestavba probíhala v letech 1730-1736, na vrhl fary na 
harrachovském panství v Suchdole nad Odrou (kolem  
roku 734.)

1753-1756
V Brně zasedala kompetenční komise, která měla sjednotit 
zákony zemí Koruny české a rakouských zemí. Po rozpuš-
tění komise byl její úkol přenesen na zákonodárnou ko-
misi ve Vídni, která teprve za deset let vypracovala Codex 
Theresianus.

1775
Podle plánů Nicola Pacassiho byla prováděna přestavba 
Pražského hradu v jednoduchém klasicismu s bohatými 
rokokovými interiéry. Na výzdobě se mj. podíleli český so-
chař druhé poloviny 18. století I. F. Platzer, který dokázal 
spojit tradici domácího baroka s klasicismem vídeňské-
ho ražení, architekt pozdního baroka K. I. Dienzenhofer 
a A. Lurago.

1783
4. prosince
Josef II. v „pastýřském listu“ státním úředníkům ukládal by-
rokratickou horlivost a oddanost státu.

1863
15. prosince
Vyšlo první číslo nového politického listu Národ, redakčně 
vedený F. Šimáčkem a zastupující názory Palackého, Riegra 
a Braunera.

1873
Stanislav Lolek (13. 11. 1873, Palonín – 9. 5. 1936, Uher-
ské Hradiště) byl český malíř, grafik a ilustrátor. Pocházel 
z okolí Mohelnice. Nejprve studoval lesnickou školu v Pís-
ku a pracoval jako lesník na velkostatku ve Lnářích. Zde 
kreslil mapy a doplňoval je svými ilustracemi. Po třech le-
tech svého zdejšího působení mu bylo doporučeno, aby 
šel studovat malířství na Akademii výtvarných umění do 
Prahy k profesoru Juliu Mařákovi. Po jeho skonu dále stu-
doval v Praze, později vystudoval grafiku v bavorském Mni-
chově. Maloval především krajinu a zvířata. V roce 1920 na 
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podkladě jeho kreseb spisovatel Rudolf Těsnohlídek začal 
v Lidových novinách uveřejňovat svoji bajku pro děti Liška 
Bystrouška, hudební skladatel Leoš Janáček pak na pod-
kladě tohoto literárního díla napsal hudbu a libreto ke své 
opeře Příhody lišky Bystroušky.

1883
14. dubna
V Prozatímním divadle, které se jakýmsi prodlouženým 
dvouletím stalo dočasnou náhradou za vyhořelé Národní 
divadlo, se konalo poslední představení. Národní divadlo, 
jak jsme již podrobně v minulém čísle Klubu uvedli, bylo 
prozatímně otevřeno kvůli návštěvě korunního prince Ru-
dolfa. Poté se ze zde odehrálo pouze dvanáct her a pak 
došlo k jeho opětovnému uzavření. Tento čas měl být vy-
užit k dokončovacím pracím a v září mělo být definitivně 
otevřeno. V pátek 12. srpna 1881 se v divadle, v té době 
volně přístupném v podstatě komukoliv, pohybovala celá 
řada osob. Pracovali zde řemeslníci a umělci, byli zde i zá-
jemci o prohlídku, ale i lidé, jejichž důvod návštěvy se ne-
podařilo objasnit.
 Podle pozdějšího vyšetřování hasičů se zárodek požá-
ru objevil pod kovovou konstrukcí střechy někdy kolem 
16. hodiny. Požár provázelo až neuvěřitelné množství ne-
šťastných náhod a podivných okolností, které však už asi 
nikdy nebudou objasněny. Mezi prvními, kdo hasili oheň 
na střeše, byl i sochař Bohuslav Schnirch, jehož trigy zdo-
bí divadlo dodnes. Voda ale za pár minut přestala tryskat, 
protože současně bylo spuštěno kropicí zařízení nad jeviš-
těm a otevřeny všechny hydranty v budově, což srazilo tlak 
vody a brzy vyčerpalo její zásoby. Navíc divadlo zásobova-
la vodárna na Karlově, kde den před tím prasklo přívodní 
potrubí a v nádrži značně klesla hladina vody. Železnou 
oponu nakonec spustili jen částečně, to už byl oheň i v hle-
dišti. Šíření ohně tehdy podporoval i silný vítr. Vzplanul 
také zbytkový plyn v potrubí. Když se zřítil strop s lustrem, 
byl konec.
 Hasiči ale naštěstí uchránili před ohněm okolní budovy, 
zejména sousedící Prozatímní divadlo. Oheň zcela zničil 
střechu divadla, jeviště i hlediště včetně dekorací k chys-
tané premiéře Libuše. Zachoval se vestibul, foyer, lodžie 
a řada místností, jako archiv, šatna a divadelní kancelář. 
Hasiči zachránili i mnoho uměleckých děl. Když se ve zji-
třené atmosféře po tragédii hledal viník, šuškalo se také, 
že divadlo shořelo kvůli národnostním třenicím mezi praž-
skými Čechy a Němci. Vyšetřování se snad i proto zaměři-
lo na dva řemeslníky – zámečníky německé firmy Deckert 
a Homolka, kteří instalovali na střeše Národního divadla 
nový hromosvod. Vyšetřovatelé usoudili, že oheň zavinili 
tito dva svou nedbalostí. Mezi dalšími příčinami, proč se 
požár zhoubně rozšířil, jmenovala zpráva Výboru sboru 
pro zřízení Národního divadla mimo jiné špatnou funkč-
nost hydrantů, ale kritizovala i údajnou zmatečnou orga-
nizaci a nedostačující techniku hasičů.
 „Posuzujeme-li událost v kontextu tehdejší doby, tak 
je potřeba říci, že se ten zásah zdařil. Zdařil se především 
proto, že se požár nepřenesl na ostatní budovy,“ míní ha-
sičský historik Radek Stránský.
 Po sto letech se podezřelé množství náhod kolem po-
žáru pokusil ve své knize vyjasnit spisovatel literatury faktu 
Miroslav Ivanov. Expertiza, kterou pro něj ve Výzkumném 
a zkušebním leteckém ústavu udělali, prokázala, že od ne-
uhašených oharků zámečníků budova vzplanout nemohla.

 Jaroslav Kvapil: „Dvanáctý srpen roku jedenaosmdesá-
tého – požár Národního divadla! Bylo to v pátek, v nejčer-
nější pátek našeho novodobého života národního. K nám 
na venkov došla zpráva o tom teprve v sobotu o poled-
nách, a podnes vidím svého otce, jak hlavu ve dlaních seděl 
zdrcen u stolu, a maminka jak v koutku plakala.“
 Požár byl pochopen jako „celonárodní katastrofa“ a vy-
volal obrovské odhodlání pro nové sbírky: za 47 dní byl 
vybrán milion zlatých. Na sbírku přispělo celkem 45 % lidí 
z Prahy.
 Divadlo snad ještě hořelo a už se sbíralo na nové. Do 
dvou let stála budova opět v celé kráse, dokonce vylepšená 
o elektrické osvícení. Poté, co se Sbor nedohodl v architek-
tem Zítkem a uvažoval dokonce o nabídce jistého vídeň-
ského architekta, převzal rekonstrukci a dostavbu divadla 
spolupracovník a přítel prof. Zítka architekt Josef Schulz.

Dobová pohlednice s hořícím Národním divadlem

28. září
Původně plánovaný termín otevření divadla na sv. Václa-
va nebylo možno dodržet, kromě jiných komplikací byly 
problémy s instalací a zprovozněním systému elektrického 
osvětlení. Také již v srpnu Sbor oznámil, že na velkolepé 
slavnosti spojené s průvodem nezbudou peníze. Program 
se postupně scvrkával, až zbyla dopolední akademie, ve-
černí slavnostní premiéra, na druhý den valná hromada 
a banket pro hosty.

Foyer se stropními malbami Františka Ženíška a cyklem lunet 
Mikoláše Aleše a Františka Ženíška (1883)
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ce 8. listopadu
Obnovené Národní divadlo bylo otevřeno opět předsta-
vením Smetanovy Libuše. Novým ředitelem se stal spiso-
vatel František Adolf Šubert. A jestli pořadatelé napoprvé 
zapomněli pozvat skladatele Bedřicha Smetanu, tentokrát 
nepozvali hlavního architekta Národního divadla prof. Zít-
ka. Druhý den se hrála Adámkova historická tragédie Sa-
lomé a třetí den Dvořákova opera Dimitrij. Teprve čtvrté 
představení bylo, jak psal dobový tisk, pro „normální lidi“, 
třebaže si divadlo s osmdesáti procent zaplatili. Začalo se 
každodenně hrát, ale vyprodaná představení přestala být 
časem pravidlem. Tehdy ředitel Národního divadla Franti-
šek A. Šubert vyjednal s ředitelstvím drah slevy jízdného, 
nabídl slevy vstupného a od prosince 1883 začaly do Prahy 
přijíždět divadelní vlaky plné venkovanů. O Národním di-
vadle se brzy začalo říkat, že je spolu s pařížskou a vídeň-
skou operou nejkrásnějším v Evropě.
 Jan Konůpek se narodil v roce 1883 v Mladé Boleslavi, 
zemřel v Praze v roce 1950. Původně studoval architektu-
ru, tam ho ale Pavel Janák a V. V. Štech ovlivnili, aby stu-
doval uměleckou školu. V roce 1911 spoluzaložil skupinu 
symbolistních grafiků SURSUM. Jeho grafiky jsou inspi-
rované mystikou a vizionářstvím. Za nejvýznamnější jsou 
považovány jeho díla z počátku 20. století, které jsou ovliv-
něné symbolismem a stylizovány dle secesní klimtovské 
ornamentiky. Podílel se na ilustraci symbolistní a klasické 
literatury (K. J. Erben: Kytice, K. H. Mácha: Máj), vytvo-
řil i samostatné grafické cykly věnované velké části české 
a světové literatury. Mnoho z jeho prací byla inspirována 
gotickou a barokní architekturou a mystikou středověku.
 Ferdinand Lepié (také Lepgé, 8. 6. 1824, Praha – 
11. 11. 1883, Vídeň) studoval na pražské Akademii výtvar-
ných umění. Maloval zakázkové veduty s motivy Hradčan, 
starých pražských mlýnů, náměstí a zákoutí. V letech 
1850-1860 působil jako učitel ve Strahovském klášteře 
v Praze. Jeden z jeho studentů byl budoucí malíř Alois Kir-
nig. Poté se přestěhoval do Vídně, kde vyučoval na císař-
ském dvoře kreslení.

1888
říjen
Ve Vídni bylo na vnitřním městském okruhu Ringstrasse 
hrou Faust otevřeno nové hradní divadlo (Burgtheater). 
V dobových zprávách se uvádí, že si herci stěžují na špat-
nou akustiku a divadelník, herec, operní zpěvák, dramatik 
a satirik Johann Nepomuk Eduard Ambrosius Nestroy byl 
tehdy opakovaně pro svoje extempore zatýkán – prostě 
tehdejší cenzura nedovolila rozkvět kultury. Je známo, že 
po Brně, kde Nestroy také působil, rozhlašoval: „Mut, Kas-
perle, Mut“ (tehdejší šéf policie se jmenoval Mut).
 Divadlo se řadí se mezi nejstarší a zároveň nejvýznamněj-
ší představitele divadelního umění německy mluvících zemí. 
(Divadlo vzniklo sice na popud císařovny Marie Terezie již 
v roce 1741, kdy ještě nesídlilo v současné budově. Původ-
ní divadlo Burg bylo otevřeno v roce 1748 na Michalském 
náměstí.) Výstavba Burgtheateru, které je dílem architektů 
Gottfrieda Sempera a Karla von Hasenauera, trvala črtnáct 
let. Stavba z bílého mramoru zdobená četnými sochami 
umělců a spisovatelů sloužila svému účelu do jara 1945, 
kdy byla zdecimována nejdříve britským náletem a pak 
požárem. Roku 1955 byla po pečlivé rekonstrukci znovuo-
tevřena a vítá milovníky umění dodnes. Aktuální program 
snadno prozkoumáte na stránkách: www.burghtheater.at.

1893
Karel Holan (4. 12. 1893, Praha – 4. 10. 1953) byl malíř 
a grafik, žák pražské akademie, studoval u profesorů Pirne-
ra a Krattnera. Předtím studoval rok na technice. Slavíčkův 
impresionismus byl jeho spíše technickým než malířským 
východiskem. Melancholické Holanovy zimy mají své trvalé 
příznivce v řadách pražských sběratelů.

1903
Eduard Stavinoha (17. 11. 1903, Vídeň – 14. 6. 1973, Pra-
ha) – malíř, architekt, zakládající člen brněnského De-
větsilu. Studoval architekturu na Vysokém učení v Brně, 
soukromě malbu u Františka Kupky v Paříži a na Akademii 
výtvarných umění v Praze. Tvořil zpočátku v duchu orfis-
mu, později představitel moderního figurativního malířství, 
od roku 1948 se věnoval realistické malbě s revoluční te-
matikou a lyricky pojaté krajinomalbě.

1913
Václav Boštík (6. 11. 1913, 
Horní Újezd u Litomyšle – 
7. 5. 2005, Praha). Malíř 
a grafik Václav Boštík je jed-
ním z nejvýraznějších před-
stavitelů lyrického proudu 
české poválečné abstrakce. 
Od počátku své tvůrčí drá-
hy směřoval k meditativně-
minimalistickému výrazu, 

pro který byla vždy důležitá filozofická a teologická výcho-
diska. Soustřeďoval se často na archaické kultury a staré 
evropské umění, ve kterých viděl alternativu k rozdrobe-
nosti moderní civilizace. V celé své tvorbě hledal Boštík 
univerzální, nadosobní řád, jednotu člověka s přírodou 
a Bohem, cestu ke světu prvotní zkušenosti. V průběhu 
své tvůrčí dráhy směřoval k čím dál větší objektivitě a po-
tlačení vlastního individua, spěl k malbě, ve které se pod-
le vlastních slov vyhýbal „popisné služebnosti, expresivní 
deformaci a subjektivnímu zneužití“ a postupně se omezil 
na „objektivní“ barevné plochy, základní geometrické tva-
ry a shluky bodů v jednoduchých geometrických vztazích.
 Na pozvání Josefa Kaplického a Karla Šourka vstou-
pil Boštík do Umělecké besedy, po odmítnutí jeho cyklu 
gesticky kreslených, v podstatě abstraktních krajin, které 
tvořily druhou linii tehdejší Boštíkovy tvorby, se prostře-
dí Besedy názorově vzdálil. Téměř celou druhou polovinu 
padesátých let vytvářel Boštík společně s Jiřím Johnem pa-
mátník obětem holokaustu v pražské Pinkasově synagoze, 
dílo, které svým horizontálním členěním mohlo předzna-
menat některé jeho pozdější obrazy. Před polovinou šede-
sátých let se Boštík propracoval k téměř monochromním 
malbám, ve kterých vyjadřoval vlastní představu kosmogo-
nického procesu, energetických polí ve stadiu před geome-
trickou organizovaností.
 „Kdybych měl krátce charakterizovat své úsilí, pak bych 
řekl, že hledám ztracený ráj. Pokouším se nalézt východis-
ko z labyrintu, ve kterém žijeme, a přiblížit se natolik ráji, 
abych z něj alespoň něco zahlédl.“

1918
3. listopadu
Rozvášněný dav po návratu z tábora na Bílé hoře strhl ma-
riánský sloup na Staroměstském náměstí v Praze.

Václav Boštík: Vesmír, 1957
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 Zástupci Němců na jižní Moravě ustanovili provincii 
Deutsch-Südmähren s centem ve Znojmě. Šlo o pás po-
hraničních okresů od Jaroslavic po Mikulov a sahající až 
na Hustopečsko a Pohořelicko. Současně i šumavští Němci 
vytvořili další rakouskou provincii Böhmerwaldgau – od 
Českého Krumlova k Prachaticím, které byly střediskovým 
městem této provincie.

4. listopadu
Z pověření pražského Národního výboru byla vytvořena 
dočasná vláda pro Slovensko.

5. listopadu
Uzavřena kompromisní dohoda mezi Zemským národ-
ním výborem pro Slezsko a Radou narodowou księstwa 
Cieszyńskiego (založena v Těšíně) o dočasném rozdělení 
správy Těšínska. Poláci obsadili Těšín už 31. října.

11. listopadu
Císař Karel I. naposledy udělil hodnosti tajných radů, 
předal řády a poté podepsal abdikační listinu. Téhož dne 
opustil schönbrunnský zámek ve Vídni.

13. listopadu
Uzavřeno bělehradské příměří, které nařizovalo Maďar-
sku vyklidit Sedmihradsko, Banát a všechna území na jih 
od Drávy a bývalých hranic s Chorvatskem, nikoliv však 
vyklidit Slovensko. Maďaři zasáhli na Slovensku vojensky. 
Edvard Beneš protestoval u francouzských vládních míst.

14. listopadu
V Thunovském paláci proběhla první slavnostní schůze 
Revolučního Národního shromáždění, na níž došlo k vy-
hlášení republikánské formy státu, k sesazení habsbursko-
lotrinské dynastie z českého trůnu, prezidentem republiky 
byl aklamací zvolen T. G. Masaryk (1918-1935) a byla usta-
novena první vláda.

18. listopadu
Národní rada uherských Rusínů v Pittsburghu se vyslovila 
pro připojení Podkarpatské Rusi k ČSR.

22. listopadu
Rakouské Národní shromáždění se usneslo na zákonu, jímž 
všechny čtyři německé provincie vyhlásilo za součást svého 
státu včetně moravských měst Brna, Olomouce, Jihlavy.

23. listopadu
M. Hodža vyjednával v Budapešti o odchodu maďarských 
vojsk ze Slovenska.

29. listopadu – konec prosince
Vojensky obsazena města Most, Mariánské Lázně, Tepli-
ce, Ústí nad Labem, Liberec, Znojmo a Opava. Do konce 
prosince podléhalo pražské vládě celé historické území.
Byly zrušeny šlechtické tituly.

11. prosince
V Košicích byla pod patronací maďarských úřadů vyhlá-
šena separatistická Slovenská ľudová republika, která 
usilovala o odtržení východního Slovenska. Svou činnost 
ukončila 30. prosince po vstupu českých vojenských jed-
notek do Košic.

17.-18. prosince
V Praze zasedal generální sněm evangelíků, na němž bylo 
vyslovenou přání sloučit evangelické církve ve společnou 
evangelickou církev bratrskou.

19. prosince
Na sjezdu v Žilině obnovila svou činnost Slovenská ľudová 
strana.

21. prosince
Dohodové mocnosti na mírové konferenci v Paříži ak-
ceptovaly podle československé žádosti demarkační čáru 
s Maďarskem na Slovensku.

1923
Jiří John (6. 11. 1923, Třešť – 22. 6. 1972, Praha) byl čes-
ký malíř a ilustrátor. Byl členem Umělecké besedy, sku-
piny UB 12 a sdružení Hollar. Manžel Adrieny Šimotové. 
Významně se prosadil také jako ilustrátor a rovněž spo-
lupracoval s architekty (Pinkasova synagoga, Památník ži-
dovským obětem nacismu – spolupráce s V. Boštíkem). 
Od roku 1963 učil na pražské Akademii výtvarných umě-
ní kresbě. Ovlivněn byl především díly Jana Zrzavého 
a vnitřně mu byl blízký Josef Šíma. Přikláněl se k přírodní-
mu mýtu, k zázračnému dramatu vzniku života, snoubení 
světla a tmy. Citlivě vnímal aktuální tendence současného 
umění, např. strukturální malbu, zůstával přitom vždycky 
svůj a při vší své nenápadnosti se stal jedním z nejvýznač-
nějších představitelů „generace šedesátých let“.

Jiří John: Krystaly, 1963

1933
prosinec
Národohospodář K. Engliš (od roku 1934 guvernér Národ-
ní banky) zveřejnil návrh na zavedení dovozních příplatků. 
Peníze takto získané by byly opět vypláceny vývozcům jako 
prémie za odvedené valuty. Engliš byl odpůrce Rašínovy 
deflační měnové politiky, podporoval politiku stabilizace 
měny, podřízené zájmům výroby a obchodu.

 Zdena Fibichová (9. 12. 1933, Praha – 17. 6. 1991, Pra-
ha) patří spolu s Evou Kmentovou, Věrou Janouškovou 
a Adrienou Šimotovou k nejvýraznějším umělkyním, které 
se v českém prostředí po válce prosadily na poli sochařství, 
dlouhou dobu vnímaného jako výsostně mužská disciplína. 
Oproti svým známějším souputnicím sice její dílo nebylo 
jednoznačně vyrovnané, avšak navzdory dočasnému pod-
lehnutí svodům dekorativismu, zapříčiněného v tíživé době 
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ce sedmdesátých let především ekonomickými důvody, se ve 
svém celku vyznačuje vzácnou formální a ideovou soudrž-
ností. I s odstupem více než dvaceti let od okamžiku, kdy 
Zdena Fibichová předčasně zemřela, fascinuje zvláštní 
dvojakostí – na jedné straně smyslem pro řád a monumen-
talitu a na straně druhé křehkostí, jemností a intimitou. 
Zdena Fibichová vystudovala sochařství v ateliéru Josefa 
Wagnera na pražské Vysoké škole umělecko-průmyslové 
a v roce 1959, dva roky po absolutoriu, se stala členkou 
skupiny Trasa, s níž celý život pravidelně vystavovala.

1938
2. listopadu
Ve vídeňském Belvederu bylo německým ministrem zahra-
ničí J. von Ribbentropem a italským ministrem zahraničí 
G. Cianem ukončeno arbitrážní jednání o maďarsko-česko-
slovenské hranici. Podle protokolu podepsaného zástupci 
Německa, Itálie, Maďarska a ČSR mělo Československo 
odstoupit ve dnech 5.-10. listopadu 1938 značnou část 
svého území. Jednalo se o 11 927 km2 s více než 1 mi lio-
nem obyvatelstva. Vídeňská arbitráž uzavírala územní dě-
lení pomnichovského Československa, které tak ztratilo 
celkem 41 098 km2 a 4 879 000 obyvatel.

9. listopadu
V noci z 9. na 10. listopadu 1938 byli Židé v Německu, 
v obsazeném Rakousku a v okupovaném pohraničí čes-
kých zemí po desítkách vražděni a po tisících odváženi do 
koncentračních táborů. Radikalizace antisemitských nálad 
v Německu přinesla další vlnu protižidovských incidentů, 
které vyvrcholily 9. listopadu v tzv. křišťálové noci, celoně-
meckém pogromu zorganizovaném nacistickým režimem, 
během něhož shořela většina synagog a byly demolovány 
zbývající židovské obchody. Přibližně 100 Židů bylo zabito 
a dalších zhruba 30 tisíc bylo odvezeno do koncentračních 
táborů. Nacisté obvinili z vyvolání pogromu židovské oby-
vatelstvo a nařídili Židům zaplacení jedné miliardy říšských 
marek jako trest. Nacistický režim také zabavil veškeré po-
jistné platby, které poškozeným Židům náležely, a zároveň 
jim nařídil na vlastní náklady obnovit „vzhled ulice“. Křišťá-
lové noci bylo využito k urychlení procesu arizace zbývající 
části židovského majetku.
 Proces vyčleňování Židů ze společnosti, který v Ně-
mecku probíhal pět let, v Rakousku trval pouhých něko-
lik měsíců. Adolf Eichmann, „specialista“ SS na židovskou 
otázku, zřídil 20. srpna 1938 ve Vídni Ústřednu pro židov-
ské vystěhovalectví, v níž museli rakouští Židé výměnou 
za naději na možnost emigrace odevzdat téměř veškerý 
svůj movitý i nemovitý majetek. Kombinací administrativ-
ního per fekcio nismu a každodenního teroru se podařilo 
do konce roku 1940 vyhnat téměř dvě třetiny – více než 
130 tisíc – rakouských Židů.
 Některá místa v českém pohraničí, kde nacisté „zasa-
hovali“:
 Česká Lípa: V noci z 10. na 11. listopadu 1938 vzplála 
novorománská synagoga z 19. století, hasiči ji na popud 
obyvatel uhasili a na spáleniště vtrhl dav, který rozkrádal 
vybavení synagogy. Ráno synagogu opět kdosi zapálil 
a tentokrát ji požár definitivně zničil. Následně pak česko-
lipský starosta redakci nacistického listu Stürmer oznámil, 
že dříve silně „požidovštělé“ město bude brzy od Židů očiš-
těno. O několik měsíců později se ve městě objevila ulice 
s názvem Stürmergasse.

 Chomutov: Ve městě nejen vypálili místní synagogu, 
ale také veřejně ponižovali a týrali místní Židy, které právě 
10. listopadu 1938 odvedli na náměstí, kde je nutili vyko-
návat zesměšňující práce. Poté museli odevzdat klíče od 
svých domovů a nacisté je odvezli až na hranici s protek-
torátem k městu Louny.
 Duchcov: Temným Duchcovem demonstrovalo na pět 
set lidí za odchod Židů a Čechů. Všechny neněmecké ob-
chody vyplundrovali, zboží zčásti rozkradli a zčásti zničili. 
Na české i židovské obyvatelstvo čekalo týrání, případně 
i vazba.
 Jablonec nad Nisou: V té době ve městě zůstala už jen 
malá část bývalé židovské komunity, většina se již uchýlila 
do blízkého Turnova. Přesto zdejší synagogu nacisté vyra-
bovali a zapálili. Podařilo se z ní však zachránit svitek tóry, 
který se dostal až do amerického Marylandu, kde je vysta-
ven. Dav též strhával vývěsní tabule židovských obchodů 
a ničil vnitřní zařízení.
 Krnov: Místní synagoga byla jednou z těch, které se po-
dařilo zachránit před zničením. Zfanatizovaný dav vyplenil 
vnitřní vybavení a příslušníci SA se chystali budovu podpá-
lit. Nicméně akci se podařilo pozastavit a budovu posléze 
hlídali místní četníci, protože „interiér budovy je již politý 
hořlavou kapalinou“. Ze synagogy ale nakonec vznikla trž-
nice: zbylý inventář byl zlikvidován, varhany uloženy na 
neznámém místě, všechny atributy judaismu odstraněny 
a nad vchodem vyvěšen nápis „Městská tržnice“. Dva ze 
šesti svitků tóry se podařilo zachránit, dnes je jeden z nich 
vystaven v Jeruzalémě.
 Liberec: Město se po Mnichovské dohodě stalo hlav-
ním městem nové říšské župy Sudety a sídlem Konrada 
Henleina, a proto celá řada místních Židů utekla již před 
Křišťálovou nocí. Místní synagoga již byla uzavřena, přesto 
ji 11. listopadu 1938 v ranních hodinách vypálili. Trosky 
byly strženy v roce 1939 a na jejím místě vzniklo parko-
viště. V současnosti na tomtéž místě stojí moderní Krajská 
vědecká knihovna, v jejímž rohu se též nachází malá syna-
goga, jež slouží současné židovské obci v Liberci.

(zdroj: www.holocaust.cz)

20. listopadu
Vydán zákon o sjednocení sudetoněmeckého území s na-
cistickou třetí říší.

30. listopadu
Novým prezidentem byl zvolen E. Hácha, bývalý prezident 
senátu Nejvyššího správního soudu.

1943
podzim
Začala se vytvářet ilegální organizace mládeže Předvoj 
jako součást komunistického odboje. U jejího zrodu stáli 
členové Sdružení evangelické mládeže při Českobratrském 
sboru J. A. Komenského v Praze-Smíchově a mladí dělníci.

5.-6. listopadu
1. československá samostatná brigáda v SSSR (v počtu 
3 130 vojáků) byla nasazena do bojů o Kyjev.

prosinec
Představitelé protifašistického odboje na Slovensku přijali 
tzv. Vánoční dohodu, v níž se postavili za společný stát 
Čechů a Slováků.
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23. prosince
Příslušníci 313. československé bombardovací perutě po-
topili německou loď Alstenrufer. Českoslovenští letci se 
podíleli na vzdušné obraně Velké Británie, na přípravě in-
vaze a účastnili se i náletů na Německo. Ztráty činily na 
560 letců.

1948
17.-18. listopadu
ÚV KSČ přijal v duchu prosazované teorie o zostřování 
třídního boje řadu ostrých administrativních opatření pro-
ti opozičním silám s cílem jejich zatlačování a omezování.

26. listopadu
Zformulován tzv. Pamětní spis vlády ČSR vládě SSSR, který 
znamenal posun československé ekonomiky k SSSR.

14. prosince
Vláda se usnesla přesunout z veřejné správy 65 tisíc za-
městnanců do výroby. Výsledek akce narazil na odpor 
ministerstev a úředníků, takže do výroby odešla necelá 
třetina plánovaného počtu.

1953
3.-5. prosince
Na zasedání ÚV KSČ zahájil jeho tajemník A. Novotný 
kampaň proti sociáldemokratismu a masarykismu. V této 
souvislosti byla zahájena likvidační vlna památníků T. G. 
Masaryka. Současně bylo uvězněno na 200 bývalých so-
ciál ních demokratů.

1963
10. prosince
Prof. J. Navrátil, přednosta brněnské II. chirurgické kliniky, 
provedl poprvé v Československu operaci poškozené sr-
deční chlopně a nahradil ji tzv. chlopenní protézou.
 Československá komunistická rozvědka unášela po 
únoru 1948 ze zahraničí nepohodlné osoby. Unesla zhru-
ba dvě desítky lidí, většinou emigrantů, kteří pak skončili 
v komunistickém vězení. Další desítky akcí rozvědčíci plá-
novali, ale nerealizovali. (Důkazy o takových akcích objevili 
historici před několika lety v archivu Úřadu pro zahraniční 
styky a informace, tedy dnešní civilní rozvědky). Únosy za-
čaly po roce 1948 a ustaly po odchodu Sovětů z Rakouska 
v roce 1955 a postavení Berlínské zdi v Německu v roce 
1961. Sovětské okupační zóny v těchto dvou zemích po-
užívala československá rozvědka jako základnu. Mezi nej-
známější případy patří únos předúnorového předsedy 
sociální demokracie Bohumila Laušmana, který zemřel za 
ne vyjasněných okolností v roce 1963 v pražské ruzyňské 
věznici.

1968
6.-7. listopadu
V Praze, Brně, Českých Budějovicích a některých dalších 
městech došlo k protisovětským demonstracím, zasáhly 
jednotky bezpečnosti, armády a Lidových milicí.

prosinec
Stoupenci radikální levice vydali Zakládající manifest Hnu-
tí revoluční mládeže. Základem této skupiny byli studenti 
Filozofické fakulty Univerzity Karlovy v Praze, kteří založili 
tzv. Historicko-sociologický klub s přihlédnutím k futuro-

logii – HISOF. Vydávali různé publikace a letáky, vyzývali 
k odporu proti režimu, nakonec přešli do ilegality. Členo-
vé skupiny byli zatčeni v prosinci 1969, soud s nimi byl 
prvním velkým politickým procesem po srpnové okupaci 
1968.

1973
11. prosince
V Praze došlo k podpisu Smlouvy o vzájemných vztazích 
mezi ČSSR a Spolkovou republikou Německo. Smlouva 
odmítla jako nulitní mnichovský diktát a započala norma-
lizaci vztahů mezi oběma státy. Téhož dne byly navázány 
diplomatické styky na úrovni velvyslanectví.

21. prosince
Ve Vídni došlo k podpisu Smlouvy o společných státních 
hranicích mezi ČSSR a Rakouskem.

1983
18. listopadu
Po téměř sedmileté rekonstrukci Národního divadla s do-
stavbou Nové scény byl zahájen provoz slavnostním pře-
stavením Smetanovy Libuše.

20. listopadu
Zahajovacím představením Nové scény Národního divadla 
byl Tylův Strakonický dudák. V rámci rozsáhlé rekonstruk-
ce pražského Národního divadla, která se uskutečnila v le-
tech 1977-1983, se řešil i náročný urbanistický úkol nové 
zástavby prostoru mezi Národním divadlem a voršilským 
klášterem. O využití nejbližšího okolí historické budovy Ná-
rodního divadla se uvažovalo už brzo po druhé světové 
válce, když při obnově starých divadelních budov evrop-
ských metropolí, zničených za náletů, docházelo k výrazné 
modernizaci jejich provozů.
 Bezprostřední pohyb do celé věci vnesla v roce 1958 
nezbytná demolice tzv. Chourových (správně Kaurových) 
domů, velkého objektu činžákového typu, který stál na 
Národní třídě mezi budovou Národního divadla a vor-
šilským klášterem. Tento prostor, rozšířený postupně 
především dalšími demolicemi, se pokusilo – za stále se 
měnících dispozic – zvládnout několik architektů. Po archi-
tektonických soutěžích v letech 1958-1959, 1962 a 1964 
byl vypracováním projektu pověřen vítěz obou posled-
ních soutěží Bohuslav Fuchs. Po jeho smrti v roce 1973 
bylo jeho autorské právo převedeno na Státní ústav pro 
rekonstrukci památkových měst a objektů, který v roce 
1976 předložil ke schválení finální plány. Na volném pro-
stranství měly vzniknout tři nové objekty: provozní budova 
divadla, restaurace a přímo u Národní třídy budova se spo-
lečenským sálem. Pro posledně jmenovaný objekt vytvořil 
architekt Karel Prager projekt multifunkčního kulturního  
prostoru.
 Dnes Nová scéna funguje během celého dne jako umě-
lecký prostor otevřený veřejnosti. Zatímco zvenku je Nová 
scéna budovou zdánlivě sevřenou, uvnitř překvapí velkory-
sým řešením interiéru. Celodenně přístupná jsou tři patra 
Nové scény: v přízemí je pokladna a informační centrum, 
mezipatro se využívá jako komorní prostor pro výtvarné 
instalace a projekce. Ve třetím patře se nachází divadelní 
kavárna NONA s kapacitou více než sto míst, ze které se 
naskýtá prosklenými stěnami skvostný výhled na Národní 
třídu, divadelní piazzetu a do Voršilské zahrady. Kavárna 
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ce nabízí již od devíti hodin dopoledne snídaně, odpoledne 
se v ní konají literární pořady a zůstává otevřena dlouho 
po představení do nočních hodin. Ve foyer ve čtvrtém pat-
ře je umístěno mobilní hlediště s kapacitou 70 míst, vznikl 
tak další prostor pro matiné, tiskové konference a projekty 
site-specific. Divadelní sál má kapacitu 400 míst a je (stejně 
jako celá budova) bezbariérově přístupný. Kromě soubo-
rů baletu a činohry Národního divadla tvoří i nadále část 
programu Nové scény představení Laterny magiky, jejíž 
umělecký soubor se opět stal součástí Národního divadla.

1988
Stoupenci Charty 77 založili jako nezávislou občanskou 
iniciativu Hnutí za občanskou svobodu (HOS), požadu-
jící nastolení pluralitní demokracie a umožnění drobného 
a středního podnikání.

listopad
Jako další nezávislá iniciativa byl založen Československý 
helsinský výbor, zaměřující se na dohled dodržování Závě-
rečného helsinského aktu.

9. prosince
V souvislosti se státní návštěvou v Československu se se-
šel francouzský prezident F. Mitterrand v salónku velvy-
slanectví s několika disidenty (V. Havlem, J. Dienstbierem, 
P. Uhlem ad.).

10. prosince
Na Den lidských práv poprvé proběhlo s úředním povole-
ním v Praze na Žižkově shromáždění nezávislých iniciativ.

1993
21. prosince
Velkou část republiky ohrozily povodně. Nejhorší situace 
byla v okolí Sušice, Strakonic a Písku.

2003
podzim, zima
• Předseda českého Senátu Petr Pithart se během dvou-
denní návštěvy Slovenska vyslovil pro užší spolupráci zemí 
visegrádské čtyřky po jejich vstupu do Evropské unie. Po 
setkání s předsedou slovenské Národní rady Pavlem Hru-
šovským vyzval státy V4 (Česko, Slovensko, Maďarsko 
a Polsko), aby si braly vzor v uskupení Benelux.
• Tři čtvrtiny českých obyvatel považují za nutné provést 
reformu veřejných financí. Ale ne tu, kterou nabízí kabi-
net Vladimíra Špidly. Navlas stejné procento občanů totiž 
s vládní koncepcí nesouhlasí a nevěří, že pomůže ozdravit 
národní hospodářství. Jen každý čtvrtý Čech se také do-
mnívá, že vláda vůbec dokáže svou vizi uvést do života. 
V úspěch reformy nevěří ani stoupenci vládních stran. 
Zjistila to agentura STEM v průzkumu, který si u ní ob-
jednala Asociace samostatných odborů. Odboráři si chtěli 
ověřit, zda důvody jejich zářijových protestů sdílí většina  
veřejnosti.
• Prezident Václav Klaus si potrpí na pořádek a disciplí-
nu. A tak od jeho příchodu na Pražský hrad začali Klausovi 
nejbližší spolupracovníci dohlížet na dodržování slušného 
chování. Kdo dnes chce pobývat v blízkosti prezidenta, ne-
smí zapomenout na uctivý pozdrav a také důstojný oděv. 
Zaměstnancům Správy Pražského hradu bylo několikrát 
připomenuto, že v případě příchodu hlavy státu do míst-

nosti mají vstát a slušně zdravit. Téma „Slušný pozdrav pre-
zidentovi“ se dostalo až na poradu vedení správy Hradu. 
Všichni ředitelé odborů mají za úkol to svým podřízeným 
připomenout. „Je jasné, že nejsme všichni ze stejné sociální 
skupiny, vychování je složitá věc, může se stát, že někdo za-
pomene,“ vysvětluje příkaz mluvčí prezidenta Petr Hájek. 
Dodal, že se to týká spíše pomocného personálu, a nikoli 
výše postavených úředníků. „Ti se zdraví i sedmdesátkrát 
za den, což je možná až moc,“ podotkl.
• Třiaosmdesátiletý Tomáš Špidlík byl jmenován teprve 
druhým českým kardinálem. Jezuita Špidlík patří mezi nej-
významnější křesťanské vědce současnosti, napsal mnoho 
knih a zabýval se především problematikou spirituality Vý-
chodu.
• Oldřich Stránský přežil koncentrační tábor v Osvětimi, 
nacisté připravili kvůli židovskému původu o život většinu 
z jeho příbuzných. Jako jeden z prvních si šel pro odškod-
nění z Německa za otrocké práce. Teď ho lidé s podobně 
tragickým osudem chtějí vyhodit z organizace sdružující 
oběti nacismu. Má podle nich příliš vřelé vztahy s předá-
kem sudetských Němců Berndem Posseltem. Stránský jako 
předseda Sdružení osvobozených politických vězňů pobla-
hopřál Posseltovi k otevření kontroverzní kanceláře sude-
toněmeckého landsmanšaftu v Praze. „Bylo to jen zdvořilé 
odmítnutí pozvánky, abych přišel na slavnostní otevření,“ 
vysvětluje Stránský. Jeho kolegové to vidí opačně a už ho 
odvolali z postu předsedy Sdružení osvobozených politic-
kých vězňů a následně i z vedení Českého svazu bojovní-
ků za svobodu. Stránský nevidí na dopise Posseltovi nic 
špatného. Navzdory své životní tragédii se totiž Stránský 
rozhodl, že bude usilovat o smíření Čechů a Němců. Pustil 
se do vyjednávání o odškodnění, šest let působí v česko-
německém diskusním fóru, kde sedí mimo jiné i Posselt či 
poslanec KSČM Miloslav Ransdorf. „Nechci, aby se to, co 
jsem prožil, opakovalo. Proto jsem ten dopis napsal tak, 
jak jsem ho napsal. Říkal jsem si, že by taková kancelář 
mohla posloužit k setkávání lidí, kteří mají stejný zájem,“ 
říká Stránský.
• Ministerstvo kultury se rozhodlo vyvlastnit památky 
v Babiččině údolí, které proslavil román Boženy Němcové. 
K tak radikálnímu kroku se státní úředníci rozhodli poprvé 
od roku 1989. Stát chce vyvlastnit Panský dvůr s Ratejnou, 
kde žila malá Němcová, a Panský hostinec. Důvodem je 
to, že se majitel o památkové budovy špatně staral a hrozí 
jejich úplná zkáza. Ministerstvo kultury si pospíšilo s ujiště-
ním pro všechny soukromé majitele památek, že jde o mi-
mořádný zásah, i když je v souladu se zákonem. Kdo se 
podle svých možností o památku stará, nemusí se podle 
ministerstva vyvlastnění bát.
• Policie opět čelí kritice, že proti neonacistickým koncer-
tům nepostupuje dost tvrdě. Nedávno totiž desítky policis-
tů přihlížely hudební party, na níž se skandovalo „Vypalte 
synagogy“. Do hostince ve Vehlovicích na Mělnicku sice 
ultrapravičáci pustili jen své lidi, jejich řev byl však slyšet 
až na ulici, kde stál kordon těžkooděnců. Policisté však 
tvrdí, že na místě nic neslyšeli. „Nebylo tomu rozumět,“ 
tvrdí mluvčí středočeské policie Soňa Budská. Předseda 
židovské obce Tomáš Jelínek je přesvědčen, že policisté 
měli koncert okamžitě přerušit. O případ se už začalo za-
jímat ministerstvo vnitra, jehož šéf Stanislav Gross před 
dvěma lety vyhlásil neonacistům válku. V posledních mě-
sících však koncertů skinheadských kapel přibývá a policie 
je zpravidla nechá v klidu proběhnout.
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Kaple sv. Stanislava
Kurentgasse 2, Wien 1

mše svatá každý první pátek 
v měsíci v 18:00 hodin

EUROPäISCHE VOLKSSCHULE
Volksschule Sir Karl Popper

1150 Benedikt, Schellingerg. 1-3
tel. 9823403

Sprachclubs in Französisch, Ungarisch, 
tschechisch, Slowakisch, Italienisch

ŠKOLSKÝ SPOLEK KOMENSKÝ
Sebastianplatz 3, 1030 Wien

Mateřská škola
Školského spolku Komenský

tel.: +43-1-71488-60
tel.: +43-1-71488-34

Bilingvní obecná a sekundární škola
Školského spolku Komenský

tel.: +43-1-7148876-30
Fax: +43-1-7148876-34

Bilingvní gymnázium II. stupně
Školského spolku Komenský
1030 Wien, Schützengasse 31

tel.: +43-1-8904404-60
Fax: +43-1-8904404-64

ověřené překlady dokumentů aj.
Univ.-Lektor Dr. Dietmar KOLLER
A-2333 Leopoldsdorf, Weidengasse 2
tel. +43-2235/44 637, +43-676/37 62 117,
 +43-1-515 28-444, fax: 02235/44 638
práce: A-1030 Wien, Marxergasse 1a
(City-tower Wien Mitte/Bhf. Landstr.)
e-mail: dietmar.koller@univie.ac.at
www.tschechisch-slowakisch.com

Mag. Lenka KOVARIK
A-1210 Wien, Felix-Slavik-Str. 3/1/10
tel./fax: 2908809, mobil: 0699/11807581
lenkakovarik@hotmail.com
lenka.kovarik@fh-burgenland.at

Dr. Milan KOŠíČEK
A-1030 Wien, Salesianergasse 17
tel.: 0664/2537951, fax: 066477-2537951
e-mail: m.kosicek@A1.net

Mag. Pavlína BöHMOVÁ-LöSSL
Allgemein beeidete und gerichtlich zertifizierte 
Dolmetscherin für die tschechische Sprache
Sprachtrainerin für tschechisch, Slowakisch, 
Deutsch
A-1100 Wien, Dieselgasse 5/43
tel./fax 2082175, 0699/19544077
office@pavlina.at, www.pavlina.at

česky a slovensky mluvící lékaři ve Vídni

PSychoTeraPeuT
PSychologIcKé PoraDenSTví

Mag. Dr. ladislav nykl, Ph.D.
lektor na vídeňské univerzitě 

a Masarykově univerzitě v Brně
semináře růstu osobnosti, pomoc 

při sociálních problémech, depresích, 
psychosomatických problémech atd.

Praxe: 
Lederergasse 17/7, Wien 8, 

tel.: 523 57 44 nebo 0676/5194833
e-mail: nykl.psychoterapie@aon.at

http://members.aon.at/nykl

MUDr. Jiřina BODNAR
choroby kožní a pohlavní
po, čt 14-18:30, út 8-13, pá 8-11
Josefstädterstr. 3/4-5, Wien 8
tel. 406 99 41

MUDr. Vít DOLEŽAL
zubní lékař (všechny pokladny)
Kegelgasse 14 / top 12 (vchod 
ze Seidlgasse 12), 1030 Wien
tel. 713 72 66

MUDr. Eva DRSATA
oční lékařka (všechny pokladny)
Favoritenstr. 8/2, 1040 Wien,
po, st – odpoledne; út, čt – dopoledne
termín po dohodě na tel. 587 54 27

MUDr. Kamila HAJEK
soukromá léčba homeopatií
Ada-Christen-Gasse 2/F/8, Wien 10
tel. 689 22 80

MUDr. Hana LION
zubní lékařka
Waltenhofengasse 5/2/301, 
1100 Wien
Mo 11-17, Di 8-14, Mi 9-17, Do 10-15
tel. 615 46 10, všechny pokladny

MUDr. Kristina LION
všeobecná lékařka se specializací 
na psychosomatiku a psychoterapii
Rötzergasse 37, 1170 Wien
tel. 486-22-86, všechny pokladny

MR MUDr. Vladislav LIPTÁK
internista – sportovní lékař
Innere Medizin – Sportmedizin
gerichtlich beeid. Sachverständiger
Diplomsportarzt, všechny pokladny
Zelinkagasse 12, 1010 Wien-City
po, út, st 14:00-16:00, čt 9:00-11:00
tel. 533 58 34, fax 533 58 34 16

Digitale Praxis: Dr. med. & 
Dr. dent. med. Josef LUDVíK
FA für Zahn-, Mund- und Kiefer-
heilkunde
Simmeringer Hauptstr. 40/4, 
1110 Wien
Po 10:00-13:00, 14:00-19:00, 
út 7:30-14:00, st 7:30-14:00, 
čt 12:00-17:00 a podle domluvy
tel.: 749 34 76, www.drludvik.at
e-mail: ordination@dr-ludvik.at

MUDr. Ilona POLzER
(roz. Bartošková)
choroby oční a optometrické 
(Wahlarzt)
Wiener Neudorf, Schillerstr. 26, NÖ

ČESKy MLUVíCí PRÁVNíK
Adresa k dispozici v redakci.

po, út 9-12, po + st 17-19 hod.
a po dohodě (i sobota dopoledne 
možná)
tel.: 02236-496 93, v akutních přípa-
dech mimo ord. hod.: 0660-3470374
www.gesundeaugen.at

MUDr. Georg SOJKA
neurolog a psychoterapeut
tel. 0664/214 01 63, 
termín po dohodě



Kulturklub der Tschechen 
und Slowaken in Österreich
Mohsgasse 30/1/9
1030 Wien

nezapomeňte nahlásit případnou změnu adresy!


